
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ.7953
2. Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ. Θ. ∆ραγώνα και Γ. Αλογο-

σκούφη, σελ.7856
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθητές από

το 3ο Γυµνάσιο Φλώρινας και το 6ο Γυµνάσιο Κοζάνης, σελ.7859,
7872

4. Ειδική Ηµερήσια ∆ιάταξη:
Συζήτηση επί της πρότασης που κατέθεσαν πενήντα τέσσερις (54)

Βουλευτές του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος για σύσταση
Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρ-
κτικής εξέτασης κατά το άρθρο 86 παρ. 3 του Συντάγµατος, τα
άρθρα 153 και επόµενα του Κανονισµού της Βουλής και το άρθρο 5
του ν. 3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών» για την ενδεχό-
µενη τέλεση από τον πρώην Υπουργό Αιγαίου και Νησιωτικής Πολι-
τικής Αριστοτέλη Παυλίδη του αδικήµατος της ηθικής αυτουργίας σε
εκβίαση τελεσθείσα από δράστη (κατηγορούµενος Παναγιώτης Ζα-
χαρίου του Ζαχαρία) που µεταχειρίστηκε απειλή βλάβης της επιχεί-
ρησης που ασκεί ο εξαναγκαζόµενος (Φ. Μανούσης) κατ’ επάγγελµα,
κατά συνήθεια και κατ’ εξακολούθηση κατά παράβαση των άρθρων
1, 13 περίπτωση στ’, 14, 16, 17, 18, 26 παράγραφος 1 εδάφιο α’, 27
παράγραφος 1, 46 παράγραφος 1 εδάφιο α’, 94 παράγραφος 1, 98
και 385 παράγραφος 1 περίπτωση β’ του Ποινικού Κώδικα, σελ.7857

5. Ονοµαστική ψηφοφορία επί της Ειδικής Ηµερήσιας ∆ιάταξης,
σελ.7935,7953

6. Επιστολικοί ψήφοι επί της Ειδικής Ηµερήσιας ∆ιάταξης,
σελ.7936-7951

7. Επί προσωπικού θέµατος, σελ.7866,7867,7880,7881
8. Ανακοινώνεται ότι ο Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων κ. ∆η-

µήτριος Σιούφας απέστειλε συλλυπητήρια αναφορά µε αφορµή τον
καταστροφικό σεισµό, προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπρο-
σώπων της Ιταλίας κ. Τ. Φίνι και τον Πρόεδρο της Ιταλικής Γερουσίας
κ. Ρ. Σκιφάνι, εκφράζοντας τη θλίψη και την αλληλεγγύη της Βουλής
των Ελλήνων προς το δοκιµαζόµενο ιταλικό λαό, σελ.7934

9. Ανακοινώνεται ότι η Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή θα συ-
γκροτηθεί σε Σώµα στις 8 Απριλίου 2009 και θα υποβάλει το πόρισµά
της στις 27 Απριλίου 2009, σελ.7953

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ.7847
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.7849-7855
3. Ανακοίνωση του δελτίου αναφορών και ερωτήσεων της Τρίτης

7 Απριλίου 2009, σελ.7856

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
1. Κατάθεση σχεδίων νόµων:
α) Οι Υπουργοί Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών, Πολιτι-

σµού και Ανάπτυξης, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Ενσωµάτωση Οδη-
γιών 2006/98/ΕΚ, 2008/8/ΕΚ και 2007/74/ΕΚ διατάξεων των Οδηγιών
2006/112/ΕΚ και 2006/69/ΕΚ διατάξεις φορολογίας, εισοδήµατος κε-
φαλαίου, ΦΠΑ και λοιπών φορολογιών και λοιπές διατάξεις»,
σελ.7856

β) Οι Υπουργοί Εθνικής ‘Αµυνας, Εξωτερικών, Εµπορικής Ναυτι-
λίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής και Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών κατέθεσαν σχέδια νόµου:

i. Κύρωση της Συµφωνίας Πλαίσιο (Framework Agreement) µεταξύ
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του
Χρηµατοδοτικού Μηχανισµού «ATHENA», που αφορά στις υπηρεσίες
µετακινήσεων και µεταφορών που παρέχονται από το Πολυεθνικό Συ-
ντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών των Αθηνών
(AMSCC)», σελ.7874

ii. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης (Memorandum of Under-
standing) µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και
της Κυβέρνησης της Ιταλικής ∆ηµοκρατίας, που αφορά στη συνερ-
γασία του Υπουργείου Άµυνας της Ιταλικής ∆ηµοκρατίας µε το Πο-
λυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών

των Αθηνών (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ-ANSCC), καθώς και της δι’ ανταλλαγής
Ρηµατικών ∆ιακοινώνσεων (Verdal Notes) Συµφωνίας Τροποποίησης
του Μνηµονίου», σελ.7874

2. Κατάθεση Εκθέσεως ∆ιαρκούς Επιτροπής:
Η ∆ιαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή

της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Μεταφορών και Επικοινωνιών:
«Κύρωση (1) της Σύµβασης Πώλησης και Αγοράς Μετοχών µεταξύ
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και των Εταιρειών Ολυµπιακές Αερο-
γραµµές Α.Ε., Pantheon Airways Ανώνυµη Αεροπορική Εταιρεία και
Marfin Investment Group Ανώνυµος Εταιρεία Συµµετοχών, (2) της
Σύµβασης Πώλησης και Αγοράς Μετοχών µεταξύ της Ελληνικής ∆η-
µοκρατίας και των Εταιρειών Ολυµπιακή Αεροπορία Υπηρεσίες Α.Ε.
Ελληνική Εταιρεία Συντήρησης και Επισκευής Αεροσκαφών Α.Ε.,
Marfin Investment Group Ανώνυµος Εταιρεία Συµµετοχών και (3) της
Σύµβασης Πώλησης και Αγοράς Μετοχών µεταξύ της Ελληνικής ∆η-
µοκρατίας και των Εταιρειών Ολυµπιακή Αεροπορία Υπηρεσίες Α.Ε.,
Ανώνυµη Εταιρεία Επίγειας Εξυπηρέτησης Αεροσκαφών Α.Ε. και
Marfin Investment Group Ανώνυµος Εταιρεία Συµµετοχών», σελ.7859

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας ∆ιάταξης:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ Γ., σελ.7872
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε., σελ.7891,7892,7894
ΒΟΛΟΥ∆ΑΚΗΣ Μ., σελ.7881
ΒΟΡΙ∆ΗΣ Μ., σελ.7883
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι., σελ.7861
∆ΕΝ∆ΙΑΣ Ν., σελ.7892,7893,7894
∆ΡΙΤΣΑΣ Θ., σελ.7873
ΘΑΛΑΣΣΙΝΟΣ Θ., σελ.7879
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α., σελ.7885
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ., σελ.7874
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β., σελ.7871
ΚΟΥΒΕΛΗΣ Φ., σελ.7881
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Α., σελ.7876
ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α Α., σελ.7886,7887
ΜΠΟΛΑΡΗΣ Μ., σελ.7857
ΜΠΟΥΖΑΛΗ Π., σελ.7870
ΝΙΩΤΗΣ Γ., σελ.7877
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Π., σελ.7896
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Χ., σελ.7882
ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ Α., σελ.7857,7871,7875,7876,7897
ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π., σελ.7888,7889,7890
ΠΕΤΑΛΩΤΗΣ Γ., σελ.7866
ΠΛΕΥΡΗΣ Α., σελ.7864
ΡΗΓΑΣ Π., σελ.7869
ΡΟΒΛΙΑΣ Κ., σελ.7880
ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ Ν., σελ.7875,7876
ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ Μ., σελ.7872
ΤΑΤΟΥΛΗΣ Π., σελ.7879
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ., σελ.7868
ΤΖΑΚΡΗ Θ., σελ.7878
ΤΖΙΜΑΣ Μ., σελ.7859,7860
ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ Ν., σελ.7863
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ., σελ.7894

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ Β., σελ.7867
ΠΕΤΑΛΩΤΗΣ Γ., σελ.7866
ΡΟΒΛΙΑΣ Κ., σελ.7880
ΤΑΤΟΥΛΗΣ Π., σελ.7867
ΤΖΙΜΑΣ Μ., σελ.7867,7881

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙH’

∆ευτέρα 6 Απριλίου 2009



Αθήνα, σήµερα στις 6 Απριλίου 2009, ηµέρα ∆ευτέρα και ώρα
17.15’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ ΝΕΡΑΝΤΖΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Μαριλίζα Ξενογιαν-
νακοπούλου, Βουλευτή Β’ Αθηνών, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ - ΣΗΦΟΥ-
ΝΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Κηρέως
Νοµού Εύβοιας ζητεί την εκταµίευση των χρηµάτων για να πλη-
ρωθούν άµεσα οι επαγγελµατίες που δούλεψαν στην κατάσβεση
της πυρκαγιάς στις 16/08/08 στο δήµο του.

2) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται άµεση λύση των προ-
βληµάτων του ΕΕΕΕΚ Αγίου Νικολάου Νοµού Λασιθίου.

3) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Τµήµα Ανατολικής Κρήτης του Τεχνι-
κού Επιµελητηρίου της Ελλάδας ζητεί την επιτάχυνση των διαδι-
κασιών για την ολοκλήρωση του Οδικού Άξονα, Ηράκλειο -
Αγ.∆έκα.

4) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ζητεί να ενηµερωθεί για την καταβολή των
αποζηµιώσεων στους ελαιοκαλλιεργητές του ∆ήµου Λεύκης Λα-
σιθίου Κρήτης.

5) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ιορδάνης Κοϊµτζής ζητεί χο-
ρήγηση σύνταξης γήρατος µε ένσηµα από διαφορετικά ασφαλι-
στικά ταµεία και επικουρικό.

6) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Σταµατίνα Καράµπελα ζητεί
να της καταβληθούν τα νοσήλεια νυκτερινών νοσοκόµων που κα-
τέβαλε κατά τη διάρκεια νοσηλείας του αποθανόντος συζύγου
της κ.λπ..

7) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Επαγγελµατιών Ιδιο-
κτητών Επιβατηγών Αυτοκινήτων ΤΑΞΙ- Ηρακλείου Κρήτης ζητεί
να επιλυθεί το θέµα του φυσικού τους χώρου όπως η πιάτσα που
είναι στο δρόµο έξω από το αεροδρόµιο µε κίνδυνο την ααφάλεια
οδηγών και επιβατών κ.λπ..

8) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η κ. Τσορπαντζόγλου Παναγιώτα ζητεί την
πλήρη απασχόλησή της στον Παιδικό Σταθµό Μηλιάς του ∆ήµου
Εξαπλατάνου Πέλλας.

9) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Προίκος Τραϊανός, συνταξιούχος του
ΙΚΑ ζητεί να του δοθεί το ΕΚΑΣ.

10) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Καραδοσίδου Ευαγγελία δια-
µαρτύρεται για το καθεστώς συνταξιοδότησης του ΟΓΑ.

11) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Μεγάλου Αλεξάνδρου
Νοµού Πέλλας ζητεί να συµπεριληφθεί στην επικείµενη τροπο-
λογία το σύνολο των δηµοτικών τελών κ.λπ..

12) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Τσιάτσος Γεώργιος διαµαρτύ-
ρεται για την καθυστέρηση απονοµής της σύνταξής του από
διαδοχικά ασφαλιστικά ταµεία.

13) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Βαλασιάδου Αικατερίνη ζητεί να
ενηµερωθεί εάν µε βάση τα ασφαλιστικά της στοιχεία, µπορεί να
χαρακτηριστεί παλαιά ασφαλισµένη του ΙΚΑ.

14) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Σαββίδης Χαράλαµπος ζητεί από
το Ταµείο Παρακαταθηκών και ∆ανείων την εξάλειψη της υπο-
θήκης του, χωρίς την καταβολή χαρτοσήµου.

15) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Παλαιών Ελευθεροχω-
ριτών «Το Άγιο Πνεύµα» Νοµού Πέλλας ζητεί από τους
αρµόδιους να επιτρέψουν στο ∆ήµο Γιαννιτσών να παραχωρή-
σει τα όποια ακίνητα της περιοχής Ελευθεροχωρίου Νοµού Πέλ-
λας στα µέλη του κ.λπ..

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΒ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΗ’
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16) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ.Μπόλλας Κωνσταντίνος ζητεί την
επιστροφή από το ΙΚΑ των εισφορών του, οι οποίες αντιστοιχούν
σε παράλληλο χρόνο ασφάλισης.

17) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Καρακατσάνης Χαράλαµπος,
συνταξιούχος του ΟΓΑ ζητεί την αξιοποίηση των ενσήµων που
έχει στο ΙΚΑ.

18) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Χαριτίδης Κυριάκος ζητεί να ενη-
µερωθεί για τα προγράµµατα επιχορήγησης των ΟΤΑ. α’ και β’
βαθµού κ.λπ..

19) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Γεωργικός Πιστωτικός Συνεταιρι-
σµός Θεοδωρακίου Νοµού Πέλλας ζητεί να ενταχθεί η
κολιβακίλλωση στα νοσήµατα των οποίων οι απώλειες σε ζωικό
κεφάλαιο καλύπτονται από τον κανονισµό του ΕΛΓΑ.

20) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γιουβάνογλου Νικόλαος ερωτά
εάν ισχύει η επιδότηση σε ποσοστό 40% για αγορά πρώτης κα-
τοικίας στο Νοµό Πέλλας κ.λπ..

21) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Βογιατζόγλου Μαρία ζητεί να
ενηµερωθεί για το λόγο διακοπής της σύνταξής της, από τον
ΟΓΑ.

22) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Πέλλας ζητεί να δοθεί
νέα παράταση για την κατάθεση αιτήσεων εξαγοράς των ακινή-
των του δηµοσίου που κατέχουν στους κατοίκους του δήµου του
µέσα στα πλαίσια του ν.357/1976.

23) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι Εθνοφύλακες του Νοµού Πέλλας
διαµαρτύρονται γιατί τους καταβλήθηκε το δώρο των Χριστου-
γέννων µειωµένο κατά 100 ευρώ.

24) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Νεκτάριος Πασχαλίδης ζητεί να
του δοθεί η δυνατότητα να κάνει χρήση της ειδικής άδειας ανα-
τροφής τέκνου που του παρέχει ο ∆ηµοσιοϋπαλληλικός Κώδικας
µε το αρθ.53 κ.λπ..

25) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το ∆ηµοτικό Συµβούλιο Αλίµου
διαµαρτύρεται για τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις που θα προ-
κύψουν από τη σχεδιαζόµενη προέκταση της περιφερειακής
Υµηττού µέχρι τη λεωφόρο Ποσειδώνος.

26) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η ∆ιεύθυνση Αγροτικής Ανάπτυξης
της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης Φθιώτιδας ζητεί τη διεξαγωγή
νέων µετρήσεων της ποιότητας των υπόγειων νερών της ευρύ-
τερης περιοχής της κοιλάδας του Σπερχειού Ποταµού αναφο-
ρικά µε τα επίπεδα των νιτρικών.

27) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Νοµαρχιακό Συµβούλιο Αχαΐας δια-
µαρτύρεται για την απόλυση έξι εργαζοµένων από το Κέντρο
Προετοιµασίας Αθλητών της Ελληνικής Γυµναστικής Οµοσπον-
δίας στην Πάτρα.

28) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Φερών Μαγνησίας διαµαρτύρε-
ται για την ανεπαρκή αστυνόµευση της περιοχής του.

29) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ηλίας Παπαδόπουλος φοιτητής
ζητεί να πληροφορηθεί γιατί ενώ στις Σέρρες δεν υπάρχει φοι-
τητική εστία δεν δίνεται στους δικαιούχους ένα επίδοµα από τη
σχολή τους.

30) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία υπάλληλοι της ∆ηµοτικής Αστυνοµίας δια-
µαρτύρεται για την έλλειψη διαφάνειας στην επιλογή προϊστα-
µένων στις µετατάξεις και λοιπές υπηρεσιακές µεταβολές.

31) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Σκιάθου ζητεί την ίδρυση
Επαρχείου στις Βόρειες Σποράδες µε έδρα τη Σκιάθο.

32) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Σκοπέλου ζητεί την ίδρυση
επαρχείου στις Βόρειες Σποράδες.

33) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Τόπκα Ελένη ζητεί να πληρο-
φορηθεί αν υπήρξε εγκύκλιος στην Αγροτική Τράπεζα Ελλάδας
το 1998-2001µε την οποία θα µποπρεί να φύγει από το καθεστώς
των νέων αγροτών χωρίς κυρώσεις.

34) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Φερών Μαγνησίας ζητεί χρηµα-
τοδότηση για την αγορά µπλε κάδων.

35) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γιώργος Παναγιωτίδης ζητεί να
κατασκευαστεί φράγµα στη λίµνη της Επαρχίας Σκύδρας Νοµού
Πέλλας.

36) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Νικόλαος Μακρόπουλος, συνταξιού-
χος ζητεί την επίλυση προβληµάτων των ωροµισθίων καθηγητών
της µουσικής.

37) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Αλοννήσου ζητεί την ίδρυση
Επαρχείου στις Βόρειες Σποράδες µε έδρα τη Σκιάθο.

38) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η κ. Ιωάννα Ανδρέου ζητεί την αναγνώ-
ριση τίτλων σποδών της από το ∆ΙΚΑΤΣΑ.

39) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Βιοτεχνικό Επιµελητήριο της
Αθήνας διαµαρτύρεται για την έλλειψη συντονισµού και τις ανυ-
πέρβλητες δυσκολίες υλοποίησης µιας επένδυσης στη χώρα
µας.

40) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Μαρία Αλεξάνδρου ζητεί να πλη-
ροφορηθεί αν θα δηµιουργηθεί ΚΕ∆∆Υ στα Γιαννιτσά.

41) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Ευθυµιάδου Βασιλική ζητεί να
πληροφορηθεί εάν έχει το δικαίωµα να εγγραφεί στο ΤΕΒΕ εφό-
σον είναι ασφαλισµένη στον ΟΓΑ κ.λπ..

42) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης Πέλλας ζητεί την πα-
ράταση των συµβάσεων ή την κατάρτιση νέων συµβάσεων στους
εργαζόµενους µερικής απασχόλησης στους ΟΤΑ και στα ΝΠ∆∆.

43) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Ζαρβαδά Ολυµπία ζητεί να πλη-
ροφορηθεί αν θα διορθωθεί η αδικία που γίνεται εις βάρος των
εκπαιδευτικών Ειδικής Αγωγής και θα τους δοθεί η δυνατότητα
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µόνιµου διορισµού.

44) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Τόπκα Ελένη ζητεί να πληρο-
φορηθεί, επειδή είναι διάδοχος πρόωρα συνταξιοδοτηθέντα
αγρότη τον πατέρα της, για τις επιπτώσεις που θα έχουν αυτή
και ο πατέρας της σε περίπτωση που παραιτηθεί της διαδοχής.

45) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Φυσέκης Γρηγόριος ζητεί να
πληροφορηθεί αν προτίθεται κάποια υπηρεσία του δηµοσίου να
προσλάβει άτοµα µε την ειδικότητα του αργυροχρυσοχόου.

46) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Αρχηγών Μονογονεϊκών
Οικογενειών «Στήριξη» ζητεί να δηµιουργηθεί Εθνικό Ταµείο Εί-

σπραξης ∆ιατροφών το οποίο θα υποκαθιστά το δικαιούχο στις
απαιτήσεις του από τον υπόχρεο της διατροφής κ.λπ..

47) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Φορτηγών Αυτοκινη-
τιστών Ελλάδος ∆ιεθνών Μεταφορών ζητεί την ενεργοποίηση
των ελεγκτικών µηχανισµών και την τήρηση της ισχύουσας νο-
µοθεσίας κ.λπ..

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 14525/17/02/2009 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Κόλλια - Τσαρουχά Μαρίας δόθηκε µε το υπ αριθµ.
ΤΚΕ/Φ2/6165/9/3/2009 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερι-
κών Χρήστο Ζώη η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 14625/18/02/2009 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Οικονόµου Βασιλείου δόθηκε µε το υπ αριθµ. ΑΣ238/10/3/2009

έγγραφο από τον Υφυπουργό Εξωτερικών Θεόδωρο Κασσίµη η
ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 14686/18/02/2009 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Αράπογλου ∆ήµητρας δόθηκε µε το υπ αριθµ. ΤΚΕ/Φ2/6169/

9/3/2009 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών Χρήστο Ζώη
η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΗ’ - 6 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2009 7851
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4. Στην µε αριθµό 14775/19/02/2009 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αυγενάκη Ελευθέριου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 26406/

09/03/2009 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης Γεώργιο Παπαγεωργίου η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 14783/19/02/2009 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Σαχινίδη Φίλιππου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 90022/5576/
128/9/3/2009 έγγραφο από την Υπουργό Απασχόλησης και Κοι-

νωνικής Προστασίας Φάνη Πετραλιά - Πάλλη η ακόλουθη απά-
ντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΗ’ - 6 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2009 7855



Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ κι εγώ

την κ. Ξενογιαννακοπούλου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα το δελτίο αναφορών και ερωτήσεων της Τρίτης 7 Απρι-
λίου 2009.

Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 12609/16-1-2009 ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Εµµανουήλ Στρατάκη
προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Οικονοµικών, σχετικά µε την
αύξηση των ακάλυπτων επιταγών για το 2008.

2. Η µε αριθµό 14536/17-2-2009 ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα προς τον
Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη µε-
τακύλιση ευθυνών του Υπουργείου σε Συλλόγους Γονέων και Κη-
δεµόνων σε σχολικές µονάδες στην ανατολική Αττική.

3. Η µε αριθµό 2744/30-7-2008 ερώτηση του Βουλευτή του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Σπυρίδωνος – Άδωνι Γεωργιάδη,
προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά
µε τα επεισόδια στο Οικονοµικό Πανεπιστήµιο Αθηνών.

Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆ευτέρου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-

ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής).
1. Η µε αριθµό 13112/23-1-2009 ερώτηση του Βουλευτή του

Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε τη λήψη µέτρων στήριξης του κλάδου της ελιάς και του ελαι-
ολάδου της Κρήτης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συνάδελφοί µας –συµπτω-
µατικά και οι δύο καθηγητές- κ. Θάλεια ∆ραγώνα και κ. Γεώργιος
Αλογοσκούφης ζητούν ολιγοήµερη άδεια απουσίας τους στο
εξωτερικό.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Η Βουλή ενέκρινε

τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτε-
ρικών, Πολιτισµού και Ανάπτυξης, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Εν-
σωµάτωση Οδηγιών 2006/98/ΕΚ, 2008/8/ΕΚ και 2007/74/ΕΚ
διατάξεων των Οδηγιών 2006/112/ΕΚ και 2006/69/ΕΚ διατάξεις
φορολογίας, εισοδήµατος κεφαλαίου, ΦΠΑ και λοιπών φορολο-
γιών και λοιπές διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµεθα στην

ΕΙ∆ΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ∆ΙΑΤΑΞΗ
ΤΗΣ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

Συζήτηση και λήψη απόφασης στην πρόταση που κατέθεσαν
πενήντα τέσσερις (54) Βουλευτές του Πανελλήνιου Σοσιαλιστι-
κού Κινήµατος για σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτρο-
πής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης κατά το άρθρο
86 παράγραφος 3 του Συντάγµατος, τα άρθρα 153 και επόµενα
του Κανονισµού της Βουλής και το άρθρο 5 του ν. 3126/2003
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών» για την ενδεχόµενη τέλεση από
τον πρώην Υπουργό Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής Αριστο-
τέλη Παυλίδη του αδικήµατος της ηθικής αυτουργίας σε εκβίαση
τελεσθείσα από δράστη (κατηγορούµενος Παναγιώτης Ζαχαρίου
του Ζαχαρία) που µεταχειρίστηκε απειλή βλάβης της επιχείρη-
σης που ασκεί ο εξαναγκαζόµενος (Φ. Μανούσης) κατ’ επάγ-
γελµα, κατά συνήθεια και κατ’ εξακολούθηση κατά παράβαση
των άρθρων 1, 13 περίπτωση στ’, 14, 16, 17, 18, 26 παράγραφος
1 εδάφιο α’, 27 παράγραφος 1, 46 παράγραφος 1 εδάφιο α’ , 94
παράγραφος 1, 98 και 385 παράγραφος 1 περίπτωση β’ του Ποι-
νικού Κώδικα.

Σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 155 του Κανονι-
σµού της Βουλής, η συζήτηση περιορίζεται µόνο στη λήψη από-
φασης για συγκρότηση ή όχι ειδικής κοινοβουλευτικής
επιτροπής για τη διεξαγωγή προκαταρκτικής εξέτασης. Κατά τη
διάρκεια της συζήτησης, η Βουλή µπορεί να επιτρέψει την εµ-
φάνιση ενώπιόν της του προσώπου κατά του οποίου στρέφεται
η κατηγορία, προκειµένου να ακούσει τις απόψεις του.

Σε κάθε περίπτωση έχει δικαίωµα να υποβάλει στη Βουλή έγ-
γραφο υπόµνηµα που καταχωρίζεται στα Πρακτικά.

Η συζήτηση της πρότασης διεξάγεται µε ανάλογο εφαρµογή
του άρθρου 137, παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής και
θα ολοκληρωθεί σε µία συνεδρίαση. Η ψηφοφορία είναι µυστική
και δεν µετέχει σ’ αυτήν εκείνος κατά του οποίου στρέφεται η
κατηγορία, εφόσον είναι Βουλευτής.

Έχω την τιµή να θέσω υπ’ όψιν του Σώµατος τη διαδικασία που
ακολουθήσαµε σε ανάλογες συζητήσεις. Σύµφωνα µ’ αυτήν, κατ’
εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου 5 του άρθρου 65 του
Κανονισµού της Βουλής, θα υπάρξει κατάλογος κατά προτεραι-
ότητα οµιλητών που θα οριστούν από τα κόµµατα ως εξής: Τρεις
Βουλευτές από τη Νέα ∆ηµοκρατία, τρεις Βουλευτές από το Πα-
νελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα και ανά ένας συνάδελφος από τις
άλλες τρεις Κοινοβουλευτικές Οµάδες.

Επίσης, τα κόµµατα, πέραν των ανωτέρω, εφόσον επιθυµούν,
µπορούν να δώσουν κατάλογο οµιλητών.

Εκτός από τους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων
και τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, όποιος άλλος συνά-
δελφος θέλει να µιλήσει, θα εγγραφεί µε το ηλεκτρονικό σύ-
στηµα µέχρι το τέλος της οµιλίας του δευτέρου οµιλητή.

Οι πέντε πρώτοι οµιλητές, ένας από κάθε κόµµα, προτείνω να
µιλήσουν µέχρι δεκαπέντε λεπτά και οι υπόλοιποι τέσσερις µέχρι
οκτώ λεπτά.

Σύµφωνα µε τον Κανονισµό, οι συνάδελφοι οι οποίοι θα εγ-
γραφούν στον κατάλογο µε το ηλεκτρονικό σύστηµα θα µιλή-
σουν από πέντε λεπτά.

Οι οµιλητές θα λάβουν το λόγο εναλλάξ και δεν θα υπάρξουν
δευτερολογίες.

Οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων θα µιλήσουν σύµ-
φωνα µε το χρόνο που προβλέπεται στο άρθρο 97 παράγραφος
2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής. ∆ηλαδή, η διάρκεια της αγό-
ρευσης του Προέδρου της Νέας ∆ηµοκρατίας και του Προέδρου
του ΠΑΣΟΚ θα είναι µέχρι είκοσι λεπτά, της Προέδρου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΚΚΕ, του Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ και του Προέδρου του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού µέχρι δεκαπέντε λεπτά.

Οι Υπουργοί θα µιλήσουν µέχρι δεκαοκτώ λεπτά.
Οι αναπληρωτές των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµά-

δων θα µιλήσουν µέχρι δώδεκα λεπτά. Εάν, όµως, προηγηθεί οµι-
λία Προέδρου Κοινοβουλευτικής Οµάδας, ο αναπληρωτής του

θα λάβει το λόγο για πέντε λεπτά.
Ο συνάδελφος κ. Αριστοτέλης Παυλίδης προτείνω να λάβει το

λόγο για τριάντα λεπτά.
Κατά τα λοιπά, θα εφαρµοστούν οι διατάξεις των άρθρων 97,

167 και 137 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής.
Εφόσον η Βουλή αποδεχθεί αυτήν την πρόταση, σας ενηµε-

ρώνω ότι τα κόµµατα έχουν υποδείξει τους εξής:
Η Νέα ∆ηµοκρατία τους κ. Μαργαρίτη Τζίµα, κ. Κωνσταντίνο

Τζαβάρα και την κ. Παρασκευή Μπουζάλη.
Το ΠΑΣΟΚ τους κ.κ. Μάρκο Μπόλαρη, Γεώργιο Πεταλωτή και

Παναγιώτη Ρήγα.
Το ΚΚΕ τον κ. Ιωάννη Γκιόκα.
Ο Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς τον κ. Νικόλαο

Τσούκαλη.
Ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός τον κ. Αθανάσιο Πλεύρη.
Μετά την ολοκλήρωση της συζήτησης, τη δωδεκάτη νυκτερινή,

θα ακολουθήσει µυστική ψηφοφορία, σύµφωνα µε τα άρθρα 73
και 155 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής.

Συµφωνείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µ’ αυτά που σας
πρότεινα;

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ορίστε, κύριε Παυ-

λίδη, έχετε το λόγο.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεδοµένης της

φύσεως του θέµατος, θα παρακαλούσα το Σώµα να εγκρίνει –
µια και τώρα το θέτετε προς έγκριση- κάποια ελαστικότητα χρό-
νου κατά τη διάρκεια της οµιλίας µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Το αίτηµα θα εκτι-
µηθεί σύµφωνα µε την πορεία της συζητήσεως και η άποψη του
Προεδρείου είναι να διευκολυνθούν όλοι οι συνάδελφοι, προκει-
µένου να εκθέσουν τις απόψεις τους.

Επανέρχοµαι στην πρόταση που σας έκανα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συµφωνείτε;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Εποµένως, η πρό-

ταση την οποία έκανα ευθύς προηγουµένως έγινε δεκτή και το
Σώµα συµφώνησε οµοφώνως.

Το λόγο έχει ο κ. Μάρκος Μπόλαρης από την πλευρά του
ΠΑΣΟΚ για δεκαπέντε λεπτά.

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2004 ο ελληνικός λαός µε

την ψήφο του έδωσε µία σπουδαία ευκαιρία στον κ. Καραµανλή,
τον Πρωθυπουργό της χώρας, να ασκήσει πολιτικές συντηρητι-
κές µεν, αλλά ευρωπαϊκής κατεύθυνσης και ευρωπαϊκού επιπέ-
δου. Του έδωσε τη δυνατότητα να λειτουργήσει το κόµµα του
συντηρητικά µεν, αλλά σε ευρωπαϊκή τροχιά.

Μάλιστα, όλα αυτά η Νέα ∆ηµοκρατία τα επαγγελόταν. Ο κ.
Καραµανλής προεκλογικά κουνούσε το δάχτυλό του και αναφε-
ρόταν σε εκθέσεις της διεθνούς διαφάνειας και έλεγε πόσο µε-
γάλο είναι το πρόβληµα που αντιµετωπίζει η χώρα µας. Γι’ αυτό
και υποσχέθηκε επανίδρυση του κράτους, ώστε να υπάρξει ένα
κράτος αποτελεσµατικό που υπηρετεί τον πολίτη και δεν τον κα-
ταδυναστεύει.

Ο λαός τον εµπιστεύθηκε. Όµως, ο κ. Καραµανλής, όπως απο-
δεικνύεται µετά από πέντε χρόνια, καταχράστηκε αυτήν την εµπι-
στοσύνη. Η πολιτική της Κυβέρνησής του στους τοµείς της
διαφάνειας και της αποτελεσµατικότητας του κράτους κατέληξε
σε απόλυτη αποτυχία είτε από επιλογή προκειµένου να µη θιγούν
οι οικονοµικοί του «πάτρωνες» είτε από ανικανότητα και αδυνα-
µία της Κυβέρνησής του προκειµένου να ελεγχθούν συνεργάτες.
Η αδιαφάνεια και η διαφθορά γιγαντώθηκαν και εδραιώθηκαν.
Στους πίνακες της διεθνούς διαφάνειας την οποία επικαλούνταν
παλιά η Νέα ∆ηµοκρατία, η χώρα κατρακύλησε.

Η επανίδρυση του κράτους κατάντησε επανίδρυση του χειρό-
τερου κοµµατικού κράτους. Βιώνουµε σε όλους τους κρίσιµους
τοµείς οπισθοδρόµηση δεκαετιών. Η αναποτελεσµατικότητα και
η διαφθορά είναι συνώνυµο της διακυβέρνησης από τη Νέα ∆η-
µοκρατία. Όλα αυτά είναι ένας στείρος, τάχα, αντιπολιτευτικός
λόγος; Ισχυρίζοµαι βάσιµα πως όχι, γιατί η καθηµερινή πολιτική
πράξη και εµπειρία των πολιτών αναδεικνύουν τις τραγικών δια-
στάσεων πολλαπλές συνέπειες αυτής της πολιτικής γραµµής,
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αυτής της πολιτικής νοοτροπίας.
Τα καρτέλ και οι κουµπάροι, ο «ΓΕΡΜΑΝΟΣ», τα οµόλογα, η

«SIEMENS», οι παρακολουθήσεις, οι υποκλοπές, ο κοµµατικός
έλεγχος του κράτους, ακόµη και σε επίπεδο διευθυντή νηπιαγω-
γείου είναι χαρακτηριστικά παραδείγµατα.

Η υπόθεση της Μονής Βατοπεδίου, η µόνη που στοιχειωδώς
διερευνήθηκε, ανέδειξε τον τρόπο λειτουργίας του κυβερνητι-
κού και του διατεταγµένου διοικητικού µηχανισµού της Κυβέρ-
νησης αυτής, η οποία γεννά σκάνδαλα.

Η εµπλοκή πλειάδας Υπουργών και άλλων κυβερνητικών στε-
λεχών και η διατεταγµένη επιχείρηση συγκάλυψης το πιστοποι-
ούν.

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα σκάνδαλα είναι ο καρ-
κίνος του κοινωνικού και πολιτικού συστήµατος. Σήµερα εξετά-
ζουµε µια από τις µεταστάσεις αυτού του γενικευµένου καρκίνου:
την υπόθεση των λεγόµενων άγονων ακτοπλοϊκών γραµµών.
Πλαίσιο ανάπτυξης του εν λόγω σκανδάλου είναι το ασαφές και
µη συνεκτικά εφαρµοζόµενο θεσµικά πλαίσιο, το οποίο είναι ο
ζωτικός χώρος για την εκδήλωση κάθε είδους παραβατικών συ-
µπεριφορών, όπως και στα άλλα Υπουργεία, παραδείγµατος
χάριν στο Υπουργείο Αιγαίου: ρουσφέτια, εκβιασµοί, προσωπι-
κές διευθετήσεις, αδιαφάνεια και βλάβη του δηµοσίου συµφέ-
ροντος.

Οι σηµερινές εξελίξεις, δηλαδή, η αποστολή του σχετικού φα-
κέλου από τον ανακριτή στη Βουλή, όπως και αυτές που προη-
γήθηκαν, δηλαδή, η ποινική δίωξη του στενού συνεργάτη του
πρώην Υπουργού Αιγαίου, η ποινική δίωξη κατά παντός υπευθύ-
νου από τον Εισαγγελέα Ρόδου σχετικά µε τους διαγωνισµούς
που αφορούσαν γραµµές δηµοσίου συµφέροντος, δεν είναι συ-
µπτωµατικές ούτε τυχαίες. Εντάσσονται στο θεσµικό πλαίσιο που
προανέφερα.

Το καθεστώς που επικρατεί είναι ασυδοσία, απουσία του κρά-
τους, αυθαιρεσία στο χώρο, όπου ένας πολύ µικρός αριθµός
εταιρειών κάνει ό,τι θέλει, αλλάζει πλοία µειώνει δροµολόγια, αυ-
ξάνει τις τιµές κατά το δοκούν, ενίοτε εκβιάζει ότι θα πάρει τα
πλοία του και θα φύγει ή ότι θα ανοίξει το στόµα του.

Το πρόβληµα γίνεται οξύτερο στα νησιά της λεγόµενης «άγο-
νης γραµµής» και έχει βαθύνει αναπόφευκτα το αίσθηµα της
αποµόνωσης, του κοινωνικού και οικονοµικού αποκλεισµού.

Η κατάργηση του χρονικού ορίου στην απευθείας διεξαγωγή
διαγωνισµών, οι απευθείας αναθέσεις γραµµών, η γεωµετρική
αύξηση του ποσού των επιδοτήσεων, η σύναψη πενταετών συµ-
βάσεων που παρατείνονται ως τα δώδεκα, η κατάργηση του
ορίου ηλικίας των πλοίων συγκροτούν το δύσοσµο πλαίσιο συ-
ναλλαγής προσώπων που µόνο το δηµόσιο συµφέρον δεν τους
ενδιαφέρει.

Είναι χαρακτηριστικό, κύριοι συνάδελφοι, ότι το 2003 είχαµε
πενήντα επιδοτούµενες γραµµές µε 25.000.000 ευρώ. Το 2009
οι γραµµές έχουν γίνει ογδόντα τέσσερις µε κόστος 100.000.000
ευρώ. Σας θυµίζει αυτό κάτι σχετικά µε ελλείµµατα, δηµόσιο
χρέος, µε σπατάλες, µε υποσχέσεις και διακηρύξεις προς την
Ευρωπαϊκή Ένωση για περιορισµό του χρέους και των δαπανών,
µε το ερώτηµα που βάζουν οι πολίτες «µα, πού πήγαν τα λεφτά;»,
«µα, πού πάνε τα λεφτά;»;

Θα αναφερθώ εν συντοµία στα στοιχεία του φακέλου, όπως
προκύπτουν από την αποσταλείσα στη Βουλή δικογραφία.

Τον Αύγουστο του 2006 προκηρύσσονται κάποιες από τις λε-
γόµενες «άγονες γραµµές». Ο εφοπλιστής και γνωστό στέλεχος
της Νέας ∆ηµοκρατίας, ο κ. Μανούσης, ο οποίος έχει διατελέσει
Γενικός Γραµµατέας ΠΕΧΩ∆Ε στην κυβέρνηση Μητσοτάκη, θε-
ωρεί την προκήρυξη φωτογραφική σε βάρος της εταιρείας του.
Ενοχλεί σχετικά τον Υπουργό, ο οποίος φαίνεται ότι τον παρα-
πέµπει µε τα στοιχεία της δικογραφίας και όσα καταθέτονται, τα
οποία δεν τα υιοθετούµε. Είναι τα στοιχεία που προκύπτουν από
το φάκελο που έστειλε εδώ η δικαιοσύνη. Φαίνεται ότι τον πα-
ραπέµπει στο συνεργάτη του.

Το ∆εκέµβριο του 2006 και τον Ιανουάριο του 2007 ο διευθυ-
ντής του γραφείου του Υπουργού επισκέπτεται κατ’ επανάληψη
τα γραφεία και την οικεία του εφοπλιστή, προφανώς, για να ρυθ-
µίσει τα παράπονα του εφοπλιστή. Μάλιστα, ο εφοπλιστής κα-
ταθέτει ότι ο διευθυντής του Υπουργού του ζήτησε χρήµατα

τόσο για τον ίδιο όσο και για το λογαριασµό. «Να εξασφαλίσουµε
τα γεράµατά µας.» έχει κατατεθεί στον ανακριτή. Έτσι δικαιολό-
γησε το παράνοµο αίτηµά του. Ο κ. Μανούσης δήλωσε ότι έδωσε
χρηµατικό ποσό στο διευθυντή του Υπουργού και επιταγές
100.000 και 500.000 αντίστοιχα. Καθώς, όµως, ο καιρός περνά
και τα αιτήµατα του κ. Μανούση, κατά τις απόψεις του κ. Μα-
νούση για ανάληψη δροµολογίων, δεν δικαιώνονται και δεν ευο-
δώνονται, ο εφοπλιστής απευθύνει ιδιόχειρη επιστολή στον
Υπουργό στις 14 Απριλίου 2007.

Στις 14.4.2007 -είµαστε λίγους µήνες µόνο πριν από τις εκλο-
γές- για να πιστοποιήσει µάλιστα ότι αυτός έχει τηρήσει το δικό
του µέρος της συµφωνίας, συναποστέλλει φωτογραφίες από τις
µαγνητοσκοπηµένες επισκέψεις του Ζαχαρίου στα γραφεία της
εταιρείας του. Και όταν δεν υπάρχει πάλι θετική εξέλιξη, ο συ-
γκεκριµένος ενηµερώνει το Μέγαρο Μαξίµου µε επιστολές και
µέσω δύο Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας. Και στην περί-
πτωση αυτή, αντί άλλης αντιδράσεως προς την κατεύθυνση της
νοµιµότητας και της διαφάνειας, έχουµε µεθόδευση από το Μέ-
γαρο Μαξίµου. Αυτά είναι τα καταγγελλόµενα. Αυτά περιέχονται
στο φάκελο του ανακριτή.

Ο πρώην Γενικός Γραµµατέας του ΥΠΕΧΩ∆Ε καταγγέλλει ότι
ο Υπουργός, προκειµένου να εµφανίσει αυτόν ως θύµα εκβία-
σης, καταθέτει µήνυση, µετά από συνεννόηση µε το Μέγαρο Μα-
ξίµου και συνεργασία µε καθηγητή της Νοµικής Σχολής. Όµως,
ο εισαγγελέας κ. ∆ολιάκος δεν δέχθηκε ότι ο Υπουργός εκβιά-
ζεται, παρά το γεγονός ότι η καταγγελία γίνεται από τον
Υπουργό. Ο εισαγγελέας παραπέµπει το διευθυντή του γραφείου
του Υπουργού για εκβίαση, ενώ παύει κάθε ενέργεια κατά του
καταγγελλόµενου εφοπλιστή, που υποτίθεται ότι εκβίαζε.

Στη συνέχεια, κατά την κυρία ανάκριση, προκύπτει ότι ο διευ-
θυντής του πολιτικού γραφείου του τότε Υπουργού πρέπει να
παραπεµφθεί στο ακροατήριο κατηγορούµενος σε βαθµό κα-
κουργήµατος ότι ήταν καθ’ έξιν και κατ’ επάγγελµα εκβιαστής. Ο
συνεργάτης του Υπουργού άλλοτε καταθέτει ότι γνώριζε το Μα-
νούση, άλλοτε καταθέτει ότι είχε µία τυπική σχέση µαζί του, όπως
µε όλους τους πολίτες. Όµως, ο πρώην Υπουργός φαίνεται ότι ο
ίδιος είχε παραπέµψει τον κ. Ζαχαρίου στο Μανούση για τη δι-
ευθέτηση παραπόνων, τα οποία είχε ο πρώην Γενικός Γραµµα-
τέας της κυβέρνησης Μητσοτάκη µε το Υπουργείο. ∆εν
χρειάζονται παραπάνω λεπτοµέρειες, κύριοι συνάδελφοι, από
αυτήν την υπόθεση.

Είναι σαφές ότι σήµερα η Βουλή δεν αντιµετωπίζει µία περί-
πτωση, δεν αντιµετωπίζει την περίπτωση του πρώην Υπουργού
Παυλίδη, αντιµετωπίζει µία απόληξη, όπως είπα προηγουµένως,
από τα πολλαπλά σκάνδαλα, τα οποία έχει δηµιουργήσει αυτή η
Κυβέρνηση. Νοµίζω ότι ο ανακριτής της υπόθεσης, ο πρωτοδίκης
Ζαβιτσάνος, παρά τις πιέσεις που ασκεί το σύστηµα Σανιδά, δεν
ενήργησε όπως ο συνάδελφός του πριν από δύο χρόνια κ. Κο-
νταξής, ο οποίος αντισυνταγµατικά έβαλε την άλλη υπόθεση στο
αρχείο, γιατί το άρθρο 83 του Συντάγµατος λέει ότι «ο διενερ-
γών την ανάκριση, αυτός χειρίζεται το φάκελο και αυτός διαβι-
βάζει ή δεν διαβιβάζει το φάκελο στη Βουλή».

Αξίζει να σηµειώσουµε ότι προεκλογικά, το 2007, έχουµε διπλή
αντισυνταγµατική µεθόδευση από την Κυβέρνηση Καραµανλή
και από το σύστηµα Σανιδά στον Άρειο Πάγο, ώστε οι δύο υπο-
θέσεις καταγγελιών να µη φθάσουν στη Βουλή, όταν ο εισαγγε-
λέας πληµµελειοδικών επισηµαίνει στην υπόθεση των
καταγγελιών του ∆ηµάρχου Τήλου ότι η υπόθεση πρέπει να πάει
στη Βουλή, ο κ. Κονταξής θέτει την υπόθεση στο αρχείο. Και
αυτά, παρά το γεγονός ότι δεν είναι ο διενεργών την ανάκριση.
Ίδια είναι αρχικά και η τύχη των καταγγελιών Μανούση. Στην
προκειµένη περίπτωση είχαµε συστηµατική καθυστέρηση, η
οποία προφανώς σχετίζεται µε τα δίκτυα πίεσης της Κυβέρνη-
σης στη δικαιοσύνη. Όµως, είναι φανερό, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι η υπόθεση αυτή δεν µπορεί να συγκριθεί από
πλευράς έντασης οικονοµικής µε τις τεράστιες υποθέσεις που
βρίσκονται στη δικαιοσύνη, ούτε µε την υπόθεση των οµολόγων
ούτε µε την υπόθεση των υποκλοπών ούτε µε το «ΓΕΡΜΑΝΟ»,
ούτε µε το Βατοπέδι. Ηθικά και πολιτικά είναι ίδιας έντασης. Γι’
αυτό κατατίθεται από το ΠΑΣΟΚ αυτή η αίτηση για τη σύσταση
προκαταρκτικής επιτροπής. Γι’ αυτό το ΠΑΣΟΚ σας καλεί και σε
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αυτήν την περίπτωση να δώσετε την ευκαιρία, ώστε οι πολίτες
να µη βλέπουν µε καχυποψία τον πολιτικό κόσµο.

Και σας καλούµε, καλούµε το σύστηµα Σανιδά στον Άρειο
Πάγο να έχει πρωτοβουλίες ώστε να έρθουν στη Βουλή οι φά-
κελοι προτού να υπάρξουν παραγραφές. Γιατί στο τέλος βγαί-
νοντας έξω δεν θα τολµούµε να βλέπουµε τους πολίτες στα
µάτια. Ξέρετε ποια ήταν η τύχη των προτάσεων Παπανδρέου
πριν από τέσσερα χρόνια στη Βουλή. Εδώ ο Παπανδρέου έφερε
έντεκα σηµεία για τη διαφάνεια, έντεκα σηµεία µε τα οποία κά-
λεσε την Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας να στρατευθεί, να
στηρίξει, να υπάρξει νοµοθετικό πλαίσιο.

Εάν πριν από πέντε χρόνια υπήρχε ανταπόκριση από πλευράς
Πρωθυπουργού, όλα αυτά τα φαινόµενα τα οποία σήµερα ταλα-
νίζουν τον πολιτικό κόσµο, όλα αυτά τα φαινόµενα τα οποία έχει
προκαλέσει η αδιαφανής πολιτική των Κυβερνήσεων Καραµανλή,
δεν θα τα είχαµε σε αυτήν την Αίθουσα και σήµερα θα συζητού-
σαµε πολιτικά, σήµερα θα συζητούσαµε ποιες θα είναι οι πρα-
κτικές µε τις οποίες θα µπορέσουµε να στηρίξουµε τον ελληνικό
λαό και ποιος είναι ο τρόπος για να αντιµετωπιστούν οι συνέ-
πειες της κρίσης της εγχώριας και της διεθνούς. Όµως, η σιωπή
και η άρνηση να συζητήσουµε τότε στην κρίσιµη στιγµή τα θέ-
µατα της διαφάνειας, όταν, δηλαδή, έδινε το χέρι της συναίνεσης
ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ και το ΠΑΣΟΚ, υπήρξε εκκωφαντική
σιωπή από πλευράς Κυβέρνησης.

Σήµερα, λοιπόν, για το ΠΑΣΟΚ οι υποθέσεις των υποκλοπών,
των καρτέλ, του «ΓΕΡΜΑΝΟΥ», της «SIEMENS», του Βατοπεδίου,
παραµένουν ανοικτές. Και η ευθύνη και για τη δηµιουργία αυτών
των σκανδάλων και για την επιχείρηση συγκάλυψης ανήκουν
αποκλειστικά στον Πρωθυπουργό, στην Κυβέρνηση, σε όλους
εµάς και το σύστηµα Σανιδά, το οποίο όταν θα εκπνέει από τον
Άρειο Πάγο, θα εκπνέει εδώ και η δυνατότητα παραποµπής
αυτών των υποθέσεων.

Οι ευθύνες, λοιπόν, για την υλοποίηση επί πενταετία πολιτικών
που παρήγαγαν ή λειτούργησαν ως µήτρες σκανδάλων καθώς
και σηµαντική προσπάθεια συγκάλυψης και παραγραφής αυτών,
ανήκουν στον Πρωθυπουργό, ο οποίος δεν µπορεί να νοµίζει ότι
επειδή σήµερα θα παραπεµφθεί η υπόθεση Παυλίδη σε προκα-
ταρτική επιτροπή τάχα έχει άλλοθι για τις υπόλοιπες. Σε καµµιά
περίπτωση.

Σας καλούµε να συµβάλετε όχι µόνο στην υπόθεση αυτή για τη
σύσταση προκαταρτικής επιτροπής, για να δώσουµε την ευκαι-
ρία στον πρώην Υπουργό να αποδείξει ότι τα πράγµατα δεν είναι
όπως φαίνονται στη δικογραφία, για να µπορεί και ο ίδιος και
εµείς να κυκλοφορούµε έξω χωρίς συνθήµατα και συναισθήµατα
ενοχής, αλλά σας καλούµε να µεριµνήσετε µε τη δική σας ξεχω-
ριστή πολιτική, προσωπική ευθύνη ο καθένας ώστε µέχρι τέλος
Ιουνίου να διαλευκανθούν εδώ χωρίς παραγραφή όλες οι µεγά-
λες υποθέσεις που ταλανίζουν τον ελληνικό λαό. Γι’ αυτό σας κα-
λούµε όχι µόνο σήµερα να στηρίξετε αυτήν την υπόθεση, αλλά να
έχετε πρωτοβουλίες και για τις υπόλοιπες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ και εγώ,
κύριε Μπόλαρη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στους χώρους του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα
µαθητές και µαθήτριες και πέντε συνοδοί-καθηγητές από το 3ο
Γυµνάσιο Φλώρινας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει και εύχεται καλή πρόοδο και στους
συνοδούς της καλό κουράγιο.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επίσης, από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό καθίσταται γνω-

στό ότι στην παρούσα συζήτηση Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του κόµµατος τούτου ορίζεται ο συνάδελφός µας κ. Μαυρουδής
Βορίδης.

Τέλος, η ∆ιαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Μεταφορών
και Επικοινωνιών: «Κύρωση (1) της Σύµβασης Πώλησης και Αγο-
ράς Μετοχών µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και των Εται-

ρειών Ολυµπιακές Αερογραµµές Α.Ε., Pantheon Airways Ανώ-
νυµη Αεροπορική Εταιρεία και Marfin Investment Group Ανώνυ-
µος Εταιρεία Συµµετοχών, (2) της Σύµβασης Πώλησης και
Αγοράς Μετοχών µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και των
Εταιρειών Ολυµπιακή Αεροπορία Υπηρεσίες Α.Ε., Ελληνική Εται-
ρεία Συντήρησης και Επισκευής Αεροσκαφών Α.Ε. Marfin Invest-
ment Group Ανώνυµος Εταιρεία Συµµετοχών και (3) της
Σύµβασης Πώλησης και Αγοράς Μετοχών µεταξύ της Ελληνικής
∆ηµοκρατίας και των Εταιρειών Ολυµπιακή Αεροπορία Υπηρε-
σίες Α.Ε., Ανώνυµη Εταιρεία Επίγειας Εξυπηρέτησης Αεροσκα-
φών Α.Ε. και Marfin Investment Group Ανώνυµος Εταιρεία
Συµµετοχών».

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας στο Νοµό
∆ράµας κ. Μαργαρίτης Τζίµας.

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε
µία κορυφαία στιγµή του πολιτικού µας συστήµατος και µε την
απόφασή µας απόψε καλούµαστε να δικαιώσουµε και την αξία
της πολιτικής αλλά και των πολιτικών.

Είναι γεγονός πως η πολιτική χρειάζεται να βρίσκεται στην
υπηρεσία των πολιτών, να αγωνίζεται για αξίες και ιδανικά, να
αγωνίζεται για την ίδια τη ζωή, γιατί δεν υπάρχει πολιτική έξω
από το πλαίσιο αξιών και ιδανικών. Όταν υπηρετούµε τον άν-
θρωπο, εκπληρώνουµε την αποστολή µας ως πολιτικοί. ∆εν µπαί-
νουµε στην πολιτική για να υπηρετήσουµε προσωπικά ή
οικογενειακά συµφέροντα.

Τι άραγε θέλει ο πολίτης από εµάς τους πολιτικούς; Θέλει εντι-
µότητα, αξιοπιστία και αποτελεσµατικότητα. Γι’ αυτό πιστεύω
πως είµαστε προνοµιούχοι όλοι εµείς που ασχολούµαστε µε την
πολιτική και συγχρόνως υπηρετούµε τους πολίτες.

Η πολιτική είναι ο χώρος που δηµιουργεί οράµατα αλλά και
υψηλούς στόχους, γιατί η ίδια η ζωή είναι αυτή που κάνει ανα-
γκαία την ύπαρξη της πολιτικής αλλά και των πολιτικών. Η πολι-
τική δεν επιβάλλεται, γεννιέται και ξεπηδά µέσα από τις ανάγκες
ενός λαού, γιατί οι πολίτες πάντοτε έχουν προβλήµατα. Αυτά
όµως τα προβλήµατα σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει να δηµι-
ουργούν εξαρτήσεις των πολιτικών από τα οργανωµένα συµφέ-
ροντα τα οποία στρέφονται εναντίον του ελληνικού λαού.

Είµαστε εδώ για να δηµιουργούµε συνθήκες ευηµερίας αλλά
και ευτυχίας των πολιτών. Μπορεί πολλές φορές να στεγνώνει η
ψυχή µας, αλλά µόνοι µας διαλέξαµε αυτόν το δρόµο. Πρέπει να
είµαστε γνήσιοι εκφραστές των συµφερόντων των πολιτών γιατί
έτσι µόνο η πολιτική γίνεται πόλος έλξης των πολιτών.

Ο πολιτισµός της πολιτικής πρέπει να είναι αναγκαίος, η παι-
δεία της πολιτικής απαραίτητη και ο πολιτισµός της πολιτικής δη-
µιουργεί πολίτες µε ορθή κρίση, που τους έχει ανάγκη η
σηµερινή κοινωνία.

Πιστεύω πως ο αγώνας µας είναι καθηµερινά να γινόµαστε κα-
λύτεροι πολιτικοί µε παιδεία και πολιτισµό, γιατί οφείλουµε να εί-
µαστε παιδαγωγοί και µε το λόγο µας και µε τη ζωή µας και µε το
έργο µας.

Το σύνδροµο της ανυπόστατης καταγγελίας δηλητηριάζει την
πολιτική ζωή, σπιλώνει συνειδήσεις και την αποπροσανατολίζει
από τα προβλήµατα που καλείται να αντιµετωπίσει και να λύσει.
Οι εξαρτήσεις των πολιτικών από τους επιχειρηµατίες αποτελούν
βαρύ πλήγµα για την πολιτική και αδικούν την πλειοψηφία των
πολιτικών, γιατί όλοι οι πολιτικοί δεν είναι ίδιοι.

Η θέση µας, λοιπόν, είναι ξεκάθαρη. Εκείνο που προέχει είναι
να διερευνηθεί πλήρως αυτή η υπόθεση. Στόχος και καθήκον µας
είναι να µη µένει ποτέ καµµία σκιά για την τιµή του πολιτικού κό-
σµου ή οποιουδήποτε δηµοσίου προσώπου. Είναι σταθερή η
θέση µας, η ανάγκη διαφάνειας σε όλες τις πτυχές του δηµοσίου
βίου, ιδιαίτερα δε σε υποθέσεις που αφορούν την τιµή και την
υπόληψη δηµοσίων προσώπων, πρέπει να διερευνώνται πλήρως,
ώστε να µη µένουν στους πολίτες αµφιβολίες ή αναπάντητα ερω-
τηµατικά. Αυτό ισχύει και για την υπόθεση που αφορά τον πρώην
Υπουργό και συνάδελφό µας.

Κατά συνέπεια, η Νέα ∆ηµοκρατία είναι ανοικτή στη σύσταση
ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για προκαταρκτική εξέταση.

Καλούµαστε σήµερα να αποφασίσουµε για τη σύσταση αυτής
της επιτροπής, για ένα συνάδελφο ο οποίος επί τριάντα τρία ολό-
κληρα χρόνια κοινοβουλευτικής του θητείας στάθηκε δυνατός
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και όρθιος στη διακονία του ελληνικού λαού. Γιατί ένα λαό µπο-
ρείς να τον ξεγελάσεις για λίγο διάστηµα, όµως τριάντα τρία ολό-
κληρα χρόνια όταν σε επιβραβεύει ένας λαός, η υπόθεση είναι
σοβαρή και η κρίση µας ακόµα πιο υπεύθυνη.

Είµαι όµως υποχρεωµένος να τονίσω τα ακόλουθα στηριζόµε-
νος αποκλειστικά στα στοιχεία της δικογραφίας που µας έχει
αποσταλεί. Γιατί εδώ ακούστηκε η µισή αλήθεια και αυτή στρε-
βλή. ∆ιότι η εισήγηση του αγαπητού συναδέλφου ήταν στην
ουσία η επιχειρηµατολογία του επιχειρηµατία κ. Μανούση.

Πρέπει να σηµειώσουµε ότι η εκκίνηση της υπόθεσης ξεκίνησε
από τον ίδιο τον κύριο συνάδελφο, φαινόµενο ίσως µοναδικό για
τα πολιτικά πράγµατα του τόπου µας να καταγγέλλει πολιτικός
έναν επιχειρηµατία για εκβιασµό του.

Στις 30 Απριλίου 2007 εγχείρησε στον εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου µηνυτήρια αναφορά καταγγέλλοντας τήν σε βάρος του
απόπειρα εκβιασµού από τον επιχειρηµατία, ο οποίος θεωρούσε
ότι αδικείτο από τον πρώην Υπουργό στη διαδικασία των άγονων
γραµµών.

Είναι άξιο ιδιαίτερης σηµασίας, όπως αναφέρεται στη δικο-
γραφία, για την αξιολόγηση ολόκληρης της υπόθεσης το γεγο-
νός ότι στις καταθέσεις του ο επιχειρηµατίας οµολογεί ξεκάθαρα
πως βρισκόταν σε δεινή οικονοµική κατάσταση µε κίνδυνο κα-
τάρρευσης των επιχειρήσεών του. Πώς όµως µπορεί να νιώθει
διωκόµενος ένας επιχειρηµατίας ακτοπλοϊκών γραµµών όταν επί
υπουργίας του συγκεκριµένου συναδέλφου επιδοτήθηκε για
δροµολόγια αγώνων γραµµών µε αρκετά εκατοµµύρια ευρώ;

Πράγµατι, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, είχατε λιγότερες
άγονες γραµµές επί των ηµερών σας, γιατί το 70% των µικρών
ελληνικών νησιών ήταν αποµονωµένα και δεν επικοινωνούσαν µε
τη µητροπολιτική Ελλάδα.

Πρέπει, επίσης, να τονιστεί, ότι τον Απρίλιο του 2007 κατά το
χρόνο, δηλαδή, που ξεκίνησε η εν λόγο υπόθεση, το πλοίο «ΣΑΟΣ
2» του επιχειρηµατία κρίθηκε από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτε-
χνείο ότι δεν µπορεί να πετύχει την ταχύτητα µίας συγκεκριµένης
κατηγορίας 2, η οποία είχε και υψηλή επιδότηση. Στην πρότασή
του ο επιχειρηµατίας έλεγε πως «το πλοίο µου θα πετύχει είκοσι
πέντε κόµβους όταν και εφόσον πιάσει το 110% της ισχύος». Ρω-
τήθηκε, λοιπόν, το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, είναι δυνατόν
το συγκεκριµένο πλοίο να πιάσει το 110% της ισχύος; Και το Με-
τσόβιο απάντησε αρνητικά. Έτσι ο επιχειρηµατίας έχασε τη δυ-
νατότητα να εκµεταλλευτεί τη συγκεκριµένη κατηγορία υψηλού
κόστους συνολικού προϋπολογισµού 20.000.000 ευρώ και έπεσε
στην αµέσως προηγούµενη κατηγορία χαµηλότερου κόστους
8.000.000 ευρώ.

Σύµφωνα µε καταγγελία του επιχειρηµατία το Σεπτέµβριο και
τον Οκτώβριο του 2006 επισκέφθηκε το πρώην Υπουργό στο
Υπουργείο του για να διαµαρτυρηθεί για το συνεχή αποκλεισµό
του από επιδοτούµενες ακτοπλοϊκές άγονες γραµµές. Ισχυρίζε-
ται δε ότι του υποδείχθηκε να επικοινωνεί µε το διευθυντή του
πολιτικού γραφείου του Υπουργού για την επίλυση των προβλη-
µάτων αυτών και για ενηµέρωση του πρώην Υπουργού.

Στη συνέχεια ο διευθυντής του πολιτικού γραφείου του Υπουρ-
γού επισκέφθηκε τα γραφεία του επιχειρηµατία τέσσερις φορές,
όπου καταγγέλλεται από τον επιχειρηµατία ότι ζήτησε οικονο-
µική βοήθεια για να εξασφαλιστούν ο πρώην Υπουργός και ο δι-
ευθυντής του πολιτικού του γραφείου για τα γεράµατά τους και
να αντιµετωπίσει ο πρώην Υπουργός τα αυξηµένα έξοδα της αγο-
ράς ακινήτου από τη θυγατέρα του.

Σύµφωνα δε µε τον επιχειρηµατία υπό το βάρος των απειλών
εξαναγκάστηκε και κατέβαλε στο διευθυντή του πολιτικού γρα-
φείου 115.000 ευρώ σε µετρητά και έξι επιταγές συνολικού κό-
στους 525.000 ευρώ.

Εδώ πρέπει να τονίσουµε σύµφωνα µε τη µαρτυρία του πρώην
Υπουργού, ότι οι έξι επιταγές ύψους 525.000 ευρώ που υποτίθε-
ται ότι εδόθησαν στον διευθυντή του πολιτικού γραφείου του
Υπουργού δεν εισπράχθηκαν ποτέ, δεν ενεφανίσθησαν ποτέ σε
καµµία τράπεζα, όπως φαίνεται από τα έγγραφα των αντιστοί-
χων τραπεζών, ενώ το ποσό των 100.000 ευρώ δεν αποδεικνύε-
ται ότι καταβλήθηκε στο διευθυντή του πρώην Υπουργού.

Σίγουρα η έκδοση επιταγών δεν σηµαίνει πάντοτε και την πα-
ράδοσή τους στον κοµιστή. Σχετικά µε τον ισχυρισµό για ταχύ-

τατη αποπληρωµή δανείου της θυγατέρας του πρώην Υπουργού,
όπως αναφέρει ο πρώην Υπουργός, το εν λόγω ακίνητο αγορά-
στηκε στις 19-7-2005, πολύ πιο νωρίς από το ξέσπασµα αυτής
της υπόθεσης και εξοφλήθηκε τρεις µέρες αργότερα. Επιδει-
κνύει δε ο πρώην Υπουργός παραστατικά του υποκαταστήµατος
της Εθνικής Τράπεζας της Βουλής µε τα οποία φαίνεται ότι ο
αδελφός του Αναστάσιος Παυλίδης κατέθεσε 210.000 ευρώ τα
οποία και δόθηκαν στην ανιψιά του για την αγορά του διαµερί-
σµατος. Η δε εξόφληση του δανείου έγινε µε έκδοση τραπεζικής
επιταγής από το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο της πλατείας Συ-
ντάγµατος, παραστατικά που βρίσκονται στη διάθεση όλων µας
στη διαδικασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη θέση του συναδέλφου µπο-
ρεί αύριο να βρεθεί ο καθένας µας και να αντιµετωπίσει πραγ-
µατικές ή ανυπόστατες φήµες ή καταγγελίες. Σ’ αυτές τις
περιπτώσεις µόνοι µας πρέπει να επιζητούµε να διαλευκανθούν
πλήρως οι υποθέσεις, να µη µείνει καµµία «σκιά». Η Νέα ∆ηµο-
κρατία και ο Πρωθυπουργός πάντα ήταν υπέρ της διαφάνειας
στο δηµόσιο βίο της χώρας.

Κατά την κοινοβουλευτική περίοδο 2000-2004 εστάλησαν…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Παρακαλώ τα
«ορεινά» του ΠΑΣΟΚ να σιγάσουν. Κύριε Σηφουνάκη, σας παρα-
καλώ. Έχει σοβαρότητα το θέµα. Αν έχετε την καλοσύνη, ας µη
συζητάτε µεταξύ σας.

Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε.
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Κατά την κοινοβουλευτική περίοδο

2000-2004 εστάλησαν επανειληµµένως από τις αρµόδιες εισαγ-
γελικές αρχές προς τη Βουλή των Ελλήνων δικογραφίες οι
οποίες περιείχαν σοβαρές ενδείξεις ενδεχόµενης ποινικής ευθύ-
νης µελών της τότε κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ.

Συγκεκριµένα, η περίπτωση της υπόθεσης της ανάθεσης σύµ-
βασης για το «Ξυστό» το 2002 δεν ήλθε ποτέ στη Βουλή, αν και
το ζήτησε η Νέα ∆ηµοκρατία. Για την περίπτωση της µεγαλύτε-
ρης ληστείας του ελληνικού Χρηµατιστηρίου από την οποία ενά-
µισι εκατοµµύριο Έλληνες έχασαν τις οικονοµίες τους το 2001
δεν αποφασίσατε ποτέ τη συγκρότηση εξεταστικής ή προανα-
κριτικής επιτροπής. Για την περίπτωση του πλοίου «ΣΑΜΙΝΑ» η
Νέα ∆ηµοκρατία ζήτησε να γίνει εξεταστική επιτροπή, αλλά ούτε
γι’ αυτό έγινε. Υπήρξε και η υπόθεση των παράνοµων ελληνο-
ποιήσεων το 2001. Αυτά ήταν υπαρκτά σκάνδαλα για τα οποία
τότε εσείς δεν συναινούσατε για σύσταση εξεταστικών επιτρο-
πών. Ζητήσαµε προανακριτική επιτροπή για το Φλοίσβο και την
απορρίψατε.

Εµείς συστήσαµε εξεταστική επιτροπή για τους πυραύλους
TOR M-1 και πετύχαµε µοναδικό φαινόµενο στα πολιτικά χρο-
νικά, δηλαδή, να ανοίξουν οι λογαριασµοί σε Ρωσία, Ελβετία,
Κύπρο και Αµερική και να βρεθεί το πού πήγαν τα 25.000.000
αντισταθµιστικά οφέλη και βρέθηκαν έντεκα λογαριασµοί Ελλή-
νων και άλλων που εντός των ηµερών τους απαγγέλλεται και η
σχετική κατηγορία. Στις δικογραφίες αυτές οι οποίες κατέφθαναν
τότε στη Βουλή η µία µετά την άλλη η κυβέρνηση τότε του
ΠΑΣΟΚ απαντούσε µε στερεότυπο τρόπο και συµπεριφορά.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ: ∆εν είναι σοβαρό αυτό…

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Σοβαρότατο είναι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Παρακαλώ πάρα

πολύ, µη διακόπτετε.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ: Ακούσατε τι είπε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Σας παρακαλώ

πάρα πολύ. ∆ικαιούται ο οµιλητής να πει εκείνο που νοµίζει.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ: Προανήγγειλε ασκήσεις διώξεων από

τη δικαιοσύνη…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Σας παρακαλώ, µη

διακόπτετε. Αφήστε τη συζήτηση να κυλήσει οµαλά. ∆εν θα κά-
νουµε λογοκρισία σ’ αυτά που είπε ο οµιλητής.

Συνεχίστε, κύριε Τζίµα.
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Είχε διττή κατεύθυνση αυτού του εί-

δους η στρατηγική, αυτού του είδους η πάγια πρακτική του
ΠΑΣΟΚ: Αφ’ ενός µεν κατεφέρετο µε βαρύτατους, υβριστικούς
και απαξιωτικούς χαρακτηρισµούς σε βάρος δικαστικών λει-
τουργών και εισαγγελικών λειτουργών οι οποίοι υπέγραφαν τα
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επίµαχα πορίσµατα και αφ’ ετέρου το δεύτερο σκέλος αυτής της
πάγιας πρακτικής του ΠΑΣΟΚ είχε να κάνει µε το ότι αρνείτο πει-
σµατικά τη σύσταση εξεταστικής ή προανακριτικής επιτροπής.

Αλλά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση είναι κολληµένη εδώ και χρό-
νια στο Α, το πρώτο γράµµα του ελληνικού αλφαβήτου, δηλαδή,
στην αλαζονεία. Και έχει πολύ δρόµο για να φτάσει στο Υ, δη-
λαδή, στην υπευθυνότητα. Και πολύ περισσότερο να φτάσει στο
Ω που είναι η ώρα της ευθύνης.

Η Νέα ∆ηµοκρατία έχει αναπτύξει µια συγκεκριµένη πολιτική
προς την κατεύθυνση επίτευξης της διαφάνειας και πάταξης της
διαφθοράς. Εµείς µετατρέψαµε σε κακούργηµα τις πράξεις δια-
φθοράς που εσείς τόσα χρόνια τις είχατε πληµµέληµα σε βάρος
του δηµοσίου. Εµείς θεσπίσαµε αυστηρές διατάξεις για την αντι-
µετώπισή της στον ιδιωτικό τοµέα. Εµείς προωθήσαµε συγκε-
κριµένο σχέδιο για την ταχύτερη απονοµή δικαιοσύνης. Εµείς
ενισχύσαµε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς. Εµείς καθιερώσαµε
διαφανείς διαδικασίες για αναθέσεις έργων στις προµήθειες του
δηµοσίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να ψηφίσουµε κατά
συνείδηση, όπως άλλωστε επιτάσσει το Σύνταγµα. Η διαφθορά
δεν είναι απλώς παράνοµη συναλλαγή. Είναι φθορά της πολιτι-
κής ζωής και µόλυνση της κοινωνίας. Ωστόσο θα πρέπει όλοι µας
να είµαστε επιφυλακτικοί ιδίως όταν καταφεύγουµε σε γενικευ-
µένους χαρακτηρισµούς περί διαφθοράς. Το κυνήγι της, λοιπόν,
είναι µια πολιτική πράξη. Πολλές φορές, µάλιστα, µπορεί να µε-
ταβληθεί και σε φαινόµενα εκτροπής ιδιαίτερα όταν αναπαρά-
γουµε φήµες ή ανεπιβεβαίωτες καταγγελίες.

Αν δεν σεβαστούµε συνεπώς αυτόν τον κανόνα, το κυνήγι της
διαφθοράς µπορεί να εκπέσει σε προσπάθειες ηθικής δολοφονία
συνανθρώπων µας. Γιατί οι φήµες και οι ατεκµηρίωτες καταγγε-
λίες δεν συνιστούν αποδείξεις. Αντίθετα συχνά µπορούν να επι-
βάλλουν ένα νοσηρό κλίµα διαβρωτικής σκανδαλολογίας.
Οφείλουµε συνεπώς να ισορροπούµε µακράν από οποιαδήποτε
σκανδαλολογική ηθικολογία.

Ο καλύτερος τρόπος αντιµετώπισης της διαφθοράς είναι να
υψώνει η κοινωνία ένα αρνητικό τείχος σε αυτούς που αποδε-
δειγµένα επωφελήθηκαν από τη διαφθορά. Όσο αυτό το στοι-
χείο δεν λειτουργεί τόσο η διαφθορά θα µεγαλουργεί. Η
υπόθεση αυτή που συζητούµε σήµερα δεν είναι υπόθεση των
κοµµάτων αλλά υπόθεση του συνόλου του πολιτικού κόσµου της
χώρας. Μην περιµένουµε από κανέναν άλλο να αποκαταστήσει
την τιµή και την αξιοπρέπεια του πολιτικού κόσµου και της πολι-
τικής. Εµείς οι ίδιοι, µε την απόφασή µας θα δώσουµε το ρόλο
που µας αξίζει στο υψηλό µας αξίωµα. Εµείς, µε την απόφασή
µας να στείλουµε το µήνυµα ότι δεν είµαστε επίορκοι.

Η Νέα ∆ηµοκρατία είναι ανοιχτή στη σύσταση προανακριτικής
επιτροπής και καλούµαστε όλοι να ψηφίσουµε σύµφωνα µε τη
συνείδησή µας, γιατί η απόφασή µας θα αποτελέσει σηµείο ανα-
φοράς για τη σηµερινή και αυριανή γενιά των Ελλήνων. ∆εν
έχουµε την πολυτέλεια να κλείνουµε τα µάτια και τα αυτιά. Το
πολιτικό µας σύστηµα χρειάζεται δραστικές τοµές, ουσιώδεις
παρεµβάσεις, ρηξικέλευθα µέτρα προκειµένου να αποκαταστα-
θεί η κλονισµένη εµπιστοσύνη του πολίτη απέναντι στην πολιτική.

Για να αλλάξουµε την κοινωνία πρέπει πρώτα να αλλάξουµε
εµείς οι ίδιοι. Και δεν εστιάζουµε σε επίπεδο προσώπων αλλά νο-
οτροπίας στάσης και συµπεριφοράς. Η διερεύνηση κάθε υπόθε-
σης όπως αυτή µπορεί να λειτουργήσει ευεργετικά. Το πολιτικό
σύστηµα µέσα από τέτοιου είδους θέµατα κινητοποιείται και
ενεργοποιεί τα αντανακλαστικά του που πολλές φορές είναι
ικανά να οδηγήσουν και σε υπέρβαση. Οδηγεί στην ανασύνταξη
των δηµιουργικών δυνάµεων σ’ ένα ευρύτερο πολιτικό φάσµα.
Μόνο έτσι θα ξαναγεννηθεί η ελπίδα στους πολίτες και η αισιο-
δοξία στην κοινωνία. Μόνο έτσι θα είµαστε υπερήφανοι που εί-
µαστε πολιτικοί και υπηρετούµε το έθνος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Το λόγο έχει ο συ-
νάδελφός µας από το ΚΚΕ, κ. Ιωάννης Γκιόκας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρά το
γεγονός ότι η πείρα µας όλα αυτά τα χρόνια από τη σύσταση
αντίστοιχων επιτροπών δεν είναι ιδιαίτερα ενθαρρυντική για την

επιτυχή κατάληξή τους -που θα πρέπει να είναι η αποκάλυψη της
αλήθειας και η απόδοση τυχόν ευθυνών- ωστόσο ως Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας θα αξιοποιήσουµε και τις κοινοβουλευτικές
διαδικασίες ώστε να συµβάλουµε στην αποκάλυψη της αλήθειας
στο βαθµό που αυτή είναι δυνατή.

Γι’ αυτό και τασσόµαστε σήµερα υπέρ της σύστασης ειδικής
κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής
εξέτασης αναφορικά µε ενδεχόµενη ευθύνη του πρώην Υπουρ-
γού, κ. Παυλίδη, ιδιαίτερα δε από τη στιγµή που υπάρχουν στοι-
χεία τα οποία και δικαιολογούν αλλά και επιβάλλουν την
περαιτέρω διερεύνηση της συγκεκριµένης υπόθεσης για την
ύπαρξη πολιτικών και τυχόν ποινικών ευθυνών.

Επειδή, όµως, θεωρούµε ότι και οι κοινοβουλευτικές διαδικα-
σίες θα πρέπει να αξιοποιούνται και, τουλάχιστον, το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας αυτό θα επιδιώξει να πράξει, όχι µόνο για
να φανεί το πώς στέκεται το ένα ή το άλλο κόµµα απέναντι στα
συγκεκριµένα σκάνδαλα, αλλά και για να βγουν ουσιαστικά πο-
λιτικά συµπεράσµατα για τις πραγµατικές αιτίες αυτών των σκαν-
δάλων και επειδή είναι η δεύτερη φορά µέσα σε λίγους µήνες
που η Βουλή καλείται να αποφασίσει για τη σύσταση αντίστοι-
χης επιτροπής, εµείς θέλουµε να επαναλάβουµε τα εξής:

Τα σκάνδαλα δεν οφείλονται απλώς και µόνο στην εντιµότητα
ή µη κάποιων προσώπων. ∆εν οφείλονται µόνο σε µίζες και συ-
ναλλαγές κάτω από το τραπέζι. Οφείλονται στην αντιλαϊκή πολι-
τική που υπηρετεί τα κέρδη του µεγάλου κεφαλαίου µέσω των
ιδιωτικοποιήσεων, µέσω των αναθέσεων δηµοσίων έργων και
υπηρεσιών, κρατικών προµηθειών, εξοπλιστικών προγραµµάτων
σε µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους και στον ανταγωνισµό
µεταξύ αυτών των οµίλων για το ποιος θα κερδίσει κάθε φορά
µεγαλύτερα µερίδια στην αγορά.

Αυτή η εκτίµησή µας, ότι δηλαδή τα σκάνδαλα στηρίζονται στη
φιλοµονοπωλιακή πολιτική, επιβεβαιώνεται και στη συγκεκριµένη
περίπτωση που συζητάµε, ξεκαθαρίζοντας ευθύς εξ’ αρχής ότι
εµείς τη θεωρούµε σκάνδαλο, ανεξάρτητα από το ποια άποψη
αποδειχθεί τελικά και γίνει δεκτή.

Και η άποψη που στηρίζει και στηρίζεται από την πλευρά Μα-
νούση, ότι, δηλαδή, η εκβίαση τελέστηκε από συνεργάτη του
Υπουργού µε ηθικό αυτουργό τον ίδιο τον Υπουργό µε αντάλ-
λαγµα την ισότιµη µεταχείριση εταιρειών συµφερόντων Μα-
νούση, αλλά και η άποψη που στηρίζεται από την πλευρά
Ζαχαρίου, ότι η αξιόποινη πράξη τελέστηκε από τον εφοπλιστή
Μανούση µε αντάλλαγµα τη µεροληπτική µεταχείρισή του και οι
δύο αυτές απόψεις, κατά τη γνώµη µας, συνιστούν σκάνδαλα
που στηρίζονται στην ίδια πραγµατική βάση.

Στην πολιτική και το θεσµικό πλαίσιο που όλα αυτά τα χρόνια
εφαρµόζεται στη χώρα µας στον τοµέα των ακτοπλοϊκών συ-
γκοινωνιών. Στην πολιτική που επιτρέπει στους εφοπλιστές αφ’
ενός µεν να κερδίζουν δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ από τις δρο-
µολογήσεις πλοίων και αφ’ ετέρου να αξιοποιούν κάθε πρό-
σφορο µέσο προκειµένου να επικρατήσουν στον µεταξύ τους
πολύ σκληρό ανταγωνισµό.

Εκεί, κατά τη γνώµη µας, βρίσκεται η αιτία του προβλήµατος.
Εκεί βρίσκεται η ρίζα της διαπλοκής µεταξύ υπηρεσιακών παρα-
γόντων και πολιτικών προσώπων από τη µία και επιχειρηµατιών,
των κοµµατικών φίλων, όπως τους αναφέρει η δικογραφία, από
την άλλη, ανεξάρτητα από το αν αυτή η διαπλοκή αποκτά και
αξιόποινη διάσταση.

Πέρα, λοιπόν, από τις πολιτικές και τις ενδεχόµενες ποινικές
ευθύνες στη συγκεκριµένη υπόθεση, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας θα συµβάλουµε, στο µέτρο των δυνατοτήτων µας, στο
να αναδειχθεί αυτό το µεγάλο πρόβληµα, το µεγάλο σκάνδαλο
που συντελείται στη χώρα µας χρόνια τώρα σε βάρος των νη-
σιωτών, σε βάρος των εργαζοµένων στην ακτοπλοΐα, σε βάρος
του επιβατικού κοινού γενικότερα και το οποίο σκάνδαλο καµµία
προανακριτική επιτροπή και καµµία δικαιοσύνη δεν µπορεί να
αναδείξει και να τιµωρήσει, γιατί όλα αυτά τα χρόνια οι κυβερ-
νήσεις στη χώρα µας -και οι κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας
και οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ- έχουν φροντίσει µε τις πολιτικές
που έχουν εφαρµόσει και µε το θεσµικό πλαίσιο που έχουν συν-
διαµορφώσει, να το νοµιµοποιήσουν.

Ενδεικτικά, το χρονικό διάστηµα 2000-2008 οι επιδοτήσεις που
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έλαβαν οι ακτοπλόοι εφοπλιστές από το ελληνικό δηµόσιο, προ-
κειµένου να δροµολογούν τα πλοία τους στις λεγόµενες άγονες
γραµµές και τα πορθµεία, ανέρχονται σε 227.000.000 ευρώ. Τα
χρήµατα αυτά πήγαν στις τσέπες των εφοπλιστών µε αποφάσεις
και της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ.

Τα παραπάνω στοιχεία περιέρχονται στην απάντηση του ίδιου
του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας σε αίτηση κατάθεσης εγ-
γράφων από Βουλευτές του ΚΚΕ, µε την οποία ζητούνταν συνο-
λικές επιδοτήσεις που έχουν δοθεί σε πορθµειακές και
ακτοπλοϊκές εταιρείες από το 2000 έως σήµερα.

Η απάντηση αυτή του Υπουργείου συµπληρώνει παλαιότερα
στοιχεία, σύµφωνα µε τα οποία από το 1991 µέχρι και το 1999
άλλα 26.000.000 ευρώ δόθηκαν ως επιδότηση σε εφοπλιστικές
εταιρείες.

Τα επίσηµα στοιχεία έρχονται, λοιπόν, να καταδείξουν ότι το
πραγµατικό σκάνδαλο και στο χώρο της ακτοπλοΐας είναι η
αθρόα στήριξη και επιδότηση των µεγαλοεφοπλιστών, προκει-
µένου να δροµολογούν υπερήλικα, υποσυντήρητα και αναξιό-
πλοα καράβια µε µοναδικό κριτήριο την κερδοφορία τους.

Για να αντιληφθεί κανείς το µέγεθος της φιλοεφοπλιστικής πο-
λιτικής που ακολουθήθηκε, αρκεί να σκεφτεί ότι από το 2003 και
έπειτα, χρονιά που το ΠΑΣΟΚ µε τη στήριξη της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας έθεσε σε εφαρµογή το ν. 2932 για την άρση του καµποτάζ,
τα ποσά της επιδότησης εκτοξεύτηκαν, χειροτερεύοντας την ήδη
άσχηµη κατάσταση στην ακτοπλοΐα και εξασφαλίζοντας καθε-
στώς πλήρους ασυδοσίας για τους εφοπλιστές και στον καθορι-
σµό των δροµολογίων και των τιµών µε οδυνηρές συνέπειες για
τους ναυτεργάτες, γενικότερα για τους εργαζόµενους και τους
κατοίκους των νησιών.

Με βάση τα επίσηµα στοιχεία, τα ποσά της επιδότησης από
12.000.000 ευρώ το 2002, εκτοξεύτηκαν στα 25.000.000 ευρώ το
2003 και στα 43.000.000 ευρώ το 2005, δείχνοντας ξεκάθαρα
ποιος ωφελήθηκε από την απελευθέρωση των ακτοπλοϊκών συ-
γκοινωνιών και την εφαρµογή του ν. 2932, που µετέτρεψε σε
εθνικό δίκαιο τον εκτρωµατικό κανονισµό 3577 της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Το 2003, ένα χρόνο µετά την άρση του καµποτάζ στην ακτο-
πλοΐα, τα εισιτήρια των πλοίων αυξήθηκαν κατά 65%, οι κρατικές
επιδοτήσεις κατά 110% και διπλασιάστηκαν οι γραµµές που χα-
ρακτηρίζονται ως άγονες. Στη συνέχεια, το 2008 οι αυξήσεις στα
εισιτήρια από το 2001 ήταν της τάξης του 376% και ταυτόχρονα
παρατηρήθηκε τριπλασιασµός των επιδοτήσεων των λεγόµενων
«άγονων γραµµών», παράλληλα µε την αύξηση της µονοπώλη-
σης των ακτοπλοϊκών συγκοινωνιών.

Όλα αυτά σε απάντηση όσων διακήρυτταν ότι η απελευθέ-
ρωση της ακτοπλοΐας στη χώρα µας και η ενίσχυση της αντα-
γωνιστικότητας θα οδηγούσαν σε ποιοτικές, ασφαλείς και
φθηνές ακτοπλοϊκές συγκοινωνίες.

Ο µποναµάς των επιδοτήσεων γίνεται ακόµη αποδοτικότερος
µε την εφαρµογή του π.δ. 144 µε κυβέρνηση Νέας ∆ηµοκρατίας
αυτήν τη φορά, το οποίο δίνει τη δυνατότητα στους εφοπλιστές
να δροµολογούν πλοία ηλικίας µεγαλύτερης των τριάντα χρό-
νων. Είναι χαρακτηριστικό ότι από τα σαράντα εννιά επιβατηγά
πλοία που βρίσκονταν το καλοκαίρι του 2008 εν πλω, τα δεκαεν-
νέα έχουν έτος κατασκευής µεταξύ 1971 και 1979 και τα δεκα-
τρία κατασκευάστηκαν µετά το 1975. Αυτά τα υπέργηρα καράβια
δροµολογούνται ως επί το πλείστον στις λεγόµενες «άγονες
γραµµές», ενώ σε ό,τι αφορά τη σηµερινή δροµολογιακή περίοδο
2008-2009 οι επιδοτήσεις που θα εισπράξουν οι εφοπλιστές θα
ξεπεράσουν τα 100.000.000 ευρώ.

Και το σκάνδαλο συνεχίζεται µε την τελευταία τροπολογία που
ψήφισε στη Βουλή η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας και την
οποία δεν καταψήφισε το ΠΑΣΟΚ, που επιβεβαιώνει ακριβώς
αυτό το αλισβερίσι µεταξύ δηµοσίου και ακτοοπλόων εφοπλι-
στών, τις συµφωνίες για να τσεπώνουν οι εφοπλιστές εκατοµµύ-
ρια ευρώ και µάλιστα χωρίς να πληρούνται και αυτές οι τυπικές
προϋποθέσεις.

Η συγκεκριµένη τροπολογία έρχεται να εξαιρέσει συµβάσεις
απευθείας ανάθεσης άνω του 1.000.000 ευρώ από τον υποχρε-
ωτικό προηγούµενο έλεγχο νοµιµότητας του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου. Με άλλα λόγια, το δηµόσιο θα υπογράφει σύµβαση µε

απευθείας ανάθεση όποτε θέλει ο εφοπλιστής και µε ό,τι ποσό
απαιτήσει. Όσο για τις συµβάσεις που ήδη έχουν συναφθεί και
τρέχουν, η τροπολογία αναφέρει ότι θεωρούνται νόµιµες, χωρίς
να προηγηθεί από το Ελεγκτικό Συνέδριο ο προβλεπόµενος έλεγ-
χος νοµιµότητάς τους ή ο έλεγχος που διενεργήθηκε και απέβη
αρνητικός.

Αυτό είναι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το θεσµικό πλαίσιο
που διαµορφώθηκε από τη Νέα ∆ηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ όλα
αυτά τα χρόνια στα πλαίσια των κατευθύνσεων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, αυτό είναι το έδαφος που κατά τη γνώµη µας γεννά και
αναπαράγει όλα τα νόµιµα και παράνοµα σκάνδαλα, τη διαπλοκή
µεταξύ κράτους και εφοπλιστικού κεφαλαίου. Πραγµατικά θα
ήταν αφελές να πιστεύει οποιοσδήποτε ότι δεν θα αναπτυχθούν
τέτοιες σχέσεις διαπλοκής, οι οποίες θα µπορούσαν να οδηγή-
σουν και σε αξιόποινες πράξεις από τη στιγµή που στο χώρο της
ακτοπλοΐας υπάρχει ένας τέτοιος χορός εκατοµµυρίων ευρώ,
από τη στιγµή που εξελίσσεται ένας τέτοιος αδυσώπητος αντα-
γωνισµός µεταξύ επιχειρηµατικών οµίλων, που εµείς εκτιµάµε ότι
σε συνθήκες κρίσης θα ενταθεί ακόµη περισσότερο.

Συνεπώς εµείς, δεν αποκλείουµε και στη συγκεκριµένη περί-
πτωση την τέλεση πιθανών αξιόποινων πράξεων. Πολύ περισσό-
τερο που από τη δικογραφία, αλλά και από το διαβιβαστικό
έγγραφο του ανακριτή που απεστάλη στα κόµµατα προκύπτουν
στοιχεία, προκύπτουν ταυτόσηµες και επαναλαµβανόµενες κρί-
σεις λειτουργών της δικαιοσύνης, που αν µη τι άλλο, δικαιολο-
γούν και επιβάλλουν την περαιτέρω διερεύνηση της υπόθεσης,
µέσα από τη σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για
τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης.

Ποια είναι τα στοιχεία που κατά τη γνώµη µας βαραίνουν ου-
σιωδώς. Πρώτον, το γεγονός ότι η προκαταρκτική εξέταση που
διενήργησε ο αντεισαγγελέας κ. Ντογιάκος για τη διερεύνηση
καταγγελιών του κ. Παυλίδη σε βάρος του κ. Μανούση, όχι µόνο
δεν οδήγησε στην άσκηση ποινικής δίωξης σε βάρος του, αλλά
αντίθετα έληξε, αφ’ ενός, µε την άσκηση ποινικής δίωξης κατά
του Ζαχαρίου, στενού συνεργάτη του Υπουργού και αφ’ ετέρου,
µε τη θέση στο αρχείο της δικογραφίας όσον αφορά τις καταγ-
γελίες σε βάρος του Μανούση.

∆εύτερον, είναι τα χρήµατα που φέρεται ότι έχει εισπράξει ο
Ζαχαρίου, κατά τις συναντήσεις του µε τον εφοπλιστή και οι κα-
ταθέσεις, τις οποίες έκανε αµέσως µετά σε τραπεζικούς του λο-
γαριασµούς και για τα οποία χρήµατα, σύµφωνα και µε την
αναφορά του αντεισαγγελέα, αλλά και µε το διαβιβαστικό προς
τη Βουλή έγγραφο του ανακριτή, δεν µπορεί να αποδειχθεί η νό-
µιµη προέλευσή τους.

Τρίτον, απαιτούνται κατά τη γνώµη µας, ακόµη περισσότερες
διευκρινήσεις, στις καταγγελίες της πλευράς Μανούση, όσον
αφορά παρατυπίες σε διαγωνισµούς και αναθέσεις ακτοπλοϊκών
γραµµών και, βέβαια, απαιτούνται ακόµη περισσότερες διευκρι-
νήσεις, για ποιο λόγο καθυστέρησε η προσφυγή του στη δικαιο-
σύνη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παίρνοντας αυτά τα ζητήµατα
υπ’ όψιν µας θεωρούµε ότι προκύπτει ανάγκη, πρώτον, να υπάρ-
χει περαιτέρω διερεύνηση της υπόθεσης, µέσα από τη σύσταση
ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής και δεύτερον, προκύπτει η
ανάγκη να ανοίξει µια συζήτηση µε τους εργαζόµενους, τους ερ-
γαζόµενους στην ακτοπλοΐα, τους νησιώτες, για την ανάγκη ρι-
ζικών αλλαγών στον κλάδο της ακτοπλοΐας, για την ανάπτυξη του
συγκεκριµένου στρατηγικού τοµέα της οικονοµίας, όχι µε κριτή-
ριο την κερδοφορία του κεφαλαίου, αλλά µε κριτήριο την εξα-
σφάλιση της καθηµερινής απρόσκοπτης σύνδεσης των νησιών
µας µε την ηπειρωτική Ελλάδα, αλλά και µεταξύ τους, την εξα-
σφάλιση φθηνών και ασφαλών ακτοπλοϊκών συγκοινωνιών, την
κατοχύρωση εργασιακών και κοινωνικών δικαιωµάτων των εργα-
ζοµένων στην ακτοπλοΐα που θα ανταποκρίνονται στις σύγχρονες
ανάγκες. Σε αυτό το έδαφος και µόνο, θα αποκλείονται περι-
πτώσεις σκανδάλων, περιπτώσεις διαπλοκής και διαφθοράς. Και
βέβαια, δεν θα πρέπει σε καµµία περίπτωση να επιτρέψει ο ελ-
ληνικός λαός να αξιοποιηθεί αυτή η υπόθεση στο πλαίσιο του δι-
κοµµατικού καβγά, να αποπροσανατολίσει από τα καθηµερινά
προβλήµατα των εργαζοµένων και να βγάλει λάδι την εφαρµο-
ζόµενη πολιτική. Αντίθετα, να προστεθεί στην ήδη πλούσια πείρα
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των εργαζοµένων και να αξιοποιηθεί σαν ένα ακόµη κίνητρο κα-
ταδίκης και αυτής της πολιτικής, αλλά και των κοµµάτων που την
υπηρετούν. Και προς τις τρεις αυτές κατευθύνσεις το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα της Ελλάδας θα προσπαθήσει να ανταποκριθεί µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε συνάδελφε.
Το λόγο έχει τώρα από πλευράς ΣΥΡΙΖΑ ο Βουλευτής κ. Νικό-

λαος Τσούκαλης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι η τρίτη φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που ειση-

γούµαι εκ µέρους του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς,
τη σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διενέρ-
γεια προκαταρκτικής εξέτασης. ∆εν ξέρω κατά πόσο συνιστά δυ-
σµενές ή ευµενές προνόµιο για την ολιγόµηνη κοινοβουλευτική
µου θητεία –αυτό, βεβαίως, µπορούν να το πουν οι παλαιότεροι
συνάδελφοι- όµως, ένα είναι βέβαιο.

Ο αριθµός είναι µεγάλος, για να µιλούµε απλώς για συµπτώ-
σεις. Και αν λάβουµε υπ’ όψιν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
τους φακέλους που εκκρεµούν αυτήν τη στιγµή στη δικαιοσύνη,
οι οποίοι για τον έναν ή τον άλλον λόγο δεν έχουν ακόµη φθάσει
στη Βουλή, τότε πλέον µπορούµε να αποφανθούµε εάν υπάρχει
κάτι που δεν είναι σάπιο στο «Βασίλειο της ∆ανιµαρκίας».

Αποτελεί, δυστυχώς, η συζήτηση αυτή ένα αναπότρεπτο ση-
µείο των καιρών, βεβαίως και των ηθών, πολιτικών και κοινωνι-
κών. Η συζήτηση της παρούσας υπόθεσης επαναφέρει στην
επικαιρότητα µε δραµατικό, αλλά και πιεστικό τρόπο σοβαρές
εκφάνσεις, νοσηρά συµπτώµατα της πολιτικής και κοινωνικής
ζωής του τόπου, όλα απότοκα της αλαζονείας του δικοµµατι-
σµού, της αυθαιρεσίας, της ατιµωρησίας, της φαυλοκρατίας, του
εκµαυλισµού των συνειδήσεων.

Το περιεχόµενο του διαβιβαστικού εγγράφου, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, δεν αφήνει πολλά περιθώρια για αµφισβητή-
σεις. Τα συµπεράσµατα που εξάγονται αβίαστα από το πιο πάνω
έγγραφο είναι ενδεικτικά της πολιτικής και κοινωνικής κατάστα-
σης του τόπου. ∆εν αναφέροµαι βεβαίως -και θα το αποφύγω-
στη βασιµότητα των στοιχείων που αναφέρονται στην ποινική
εµπλοκή προσώπων -αυτή είναι δουλειά της επιτροπής, για την
οποία εισηγούµαστε βεβαίως να συσταθεί- αξιολογώ αναφορές,
επισηµάνσεις έως και διαπιστώσεις του δικαστικού εγγράφου.
Έτσι, καταλήγουµε αβίαστα στη διαπίστωση ότι το καρτέλ της
ακτοπλοΐας ζει και βασιλεύει. Εναρµονισµένες συµπεριφορές
που κυριαρχούσαν τόσο επί εποχής ΠΑΣΟΚ και θέριεψαν επί
εποχής Νέας ∆ηµοκρατίας, καρτέλ που διαπλέκεται µε την εκά-
στοτε πολιτική ηγεσία.

Ισχυρίζεται ο µηνυτής στις καταθέσεις του ότι του ζητήθηκαν
χρήµατα –άκουσον, άκουσον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- για
την εξασφάλιση ισοτιµίας, ισονοµίας, αποφυγής παράνοµων
αποκλεισµών των εταιρειών του από µειοδοτικούς διαγωνισµούς
και γενικά για την προστασία των εταιρειών του από τον αθέµιτο
ανταγωνισµό.

Προστασία των εταιρειών του! Το τονίζω αυτό, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, γιατί αποτελεί στοιχείο δικαστικού εγγράφου.
Ανεξαρτήτως της βασιµότητας των κατηγοριών τόσο κατά του
συνεργάτη του κ. Παυλίδη όσο και κατά του ίδιου, αλήθεια, δεν
αναγνωρίζετε στο συγκεκριµένο ισχυρισµό του κ. Μανούση την
εικόνα της δηµόσιας ζωής της χώρας; ∆εν νοµίζετε ότι η συγκε-
κριµένη αναφορά είναι τόσο γνώριµη, για να είναι ψέµα;

Η ισοτιµία, η ισονοµία και το κράτος δικαίου στη χώρα µας
εξαρτώνται αποκλειστικά από τη διάθεση, την εντιµότητα κά-
ποιων δηµοσίων υπαλλήλων και πολιτικών. Η απόλυτη σχεδόν
επικράτηση των ιδιοτελών συµφερόντων σε βάρος του δηµοσίου
συµφέροντος, η απουσία οποιουδήποτε ελεγκτικού µηχανισµού,
η ανυπαρξία λογοδοσίας και απολογισµού, αυτή είναι η κατά-
σταση στην Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς. Η
ισοτιµία και η ισονοµία στη χώρα µας πληρώνονται.

Το δεύτερο ζήτηµα, το οποίο επανέρχεται µε ένταση, είναι το
θέµα του θεσµικού πλαισίου της αναζήτησης ποινικών ευθυνών
των πολιτικών προσώπων. Είπαµε και στις προηγούµενες συζη-
τήσεις -το είπα και απ’ αυτό το Βήµα- ότι θα ήταν ευχής έργο

εµείς, ως Βουλή, και ατοµικά ο καθένας µας, ως Βουλευτές, να
καταλογίζαµε αποκλειστικά και µόνο πολιτικές ευθύνες, να εντο-
πίζαµε τα αίτια που γεννούν αυτήν τη νοσηρή κατάσταση και να
προτείνουµε µέτρα αποτροπής τους, ενώ οι ποινικές διαστάσεις
να αφορούν αποκλειστικά και µόνο τη δικαιοσύνη. Αυτή είναι η
πάγια θέση µας.

Όµως, δυστυχώς, το θεσµικό πλαίσιο µας επιβάλλει να διε-
ρευνήσουµε και τα ποινικά στοιχεία της υπόθεσης. Το σύνολο
σχεδόν των Βουλευτών µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απεύ-
χεται στην κυριολεξία το να εµπλακούµε σε αυτήν την αρµοδιό-
τητα, να δοκιµάσουµε αυτό το πικρό ποτήρι, να επιτελέσουµε,
δηλαδή, καθήκοντα προανακριτικών υπαλλήλων, να εµπλακούµε
σε µία στείρα διαδικασία ερµηνείας, εφαρµογής διατάξεων του
Ποινικού Κώδικα και του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας, να µετα-
τραπούµε εµείς σε εισαγγελείς, σε ανακριτές, σε προανακριτι-
κοί υπάλληλοι, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για το κύρος και την
αξιοπιστία του πολιτικού κόσµου και για τη λειτουργική ανεξαρ-
τησία των πολιτειακών οργάνων και θεσµών, να κρίνουµε εµείς,
ως πολιτικά πρόσωπα, ένα συνάδελφό µας.

Ο Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς, είχε προτείνει
έγκαιρα και µε ένταση την αναγκαιότητα τροποποίησης αυτού
του θεσµικού πλαισίου και συγκεκριµένα του ν. 3126/2003 του
Κανονισµού της Βουλής και του Συντάγµατος.

Στις 10 Ιουλίου 2008 η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα δηµοσιο-
ποίησε προτάσεις για τη διαφάνεια και το πολιτικό χρήµα. Πρό-
ταση ευθύνης θεωρούµε εµείς και συνέπειας. Την ίδια µέρα ο
Πρόεδρός µας απέστειλε στον κ. Σιούφα επιστολή µε το εξής
περιεχόµενο το οποίο πρέπει να αναγνωστεί και για τα Πρακτικά
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: «Όπως γνωρίζετε, χθες ως Κοινο-
βουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ καταθέσαµε δέσµη προτάσεων
για τη διαφάνεια και το πολιτικό χρήµα. Η πρώτη εξ αυτών αφορά
το ζήτηµα της αλλαγής του ν. 3126/2003 στην κατεύθυνση της
άρσης των σύντοµων περιόδων παραγραφής και της ευνοϊκής
νοµικής µεταχείρισης κατηγορουµένων ή ενόχων. Και βεβαίως
προς την κατεύθυνση της απεµπλοκής της Βουλής από τη δια-
δικασία διερεύνησης ποινικών ευθυνών για πολιτικά πρόσωπα
και για Υπουργούς βεβαίως, θεωρώντας ότι η σύµβαση του ΟΗΕ
κατά της διαφθοράς, προσφέρει µία σηµαντική δυνατότητα, εν
προκειµένω αξιοποίησης, µε συνταγµατικά παραδεκτό τρόπο,
βάσει του άρθρου 28 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, σας ζη-
τούµε, κύριε Πρόεδρε, να αναθέσετε στο Επιστηµονικό Συµβού-
λιο της Βουλής να εξετάσει την ερµηνεία του άρθρου 86 του
Συντάγµατος υπό το πρίσµα της διεθνούς αυτής σύµβασης και
δεύτερον τη δυνατότητα αλλαγής του νόµου περί ευθύνης
Υπουργών, ώστε να ληφθούν υπ’ όψιν η σύµβαση και ιδίως τα
άρθρα 29, περί παραγραφής αδικηµάτων και 30, παρ. 3 περί κυ-
ρώσεων».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήµασταν προφητικοί σε εκείνη
την πρωτοβουλία µας γιατί ένα µήνα µετά από αυτήν την πρω-
τοβουλία ξέσπασε η υπόθεση Βατοπεδίου, µε όσα αυτή αποκά-
λυψε.

Από τις οδυνηρές εµπειρίες που αποκοµίσαµε από τη σχετική
ενασχόλησή µας µε τις ποινικές ευθύνες πολιτικών προσώπων
προέκυψε αβίαστα η ορθότητα και αναγκαιότητα, αλλαγής του
θεσµικού πλαισίου για τις ποινικές ευθύνες των Υπουργών.

Στις πορισµατικές µας θέσεις για την υπόθεση Βατοπεδίου, η
συγκεκριµένη πρόταση καταλαµβάνει αξιολογικά την πρώτη
θέση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εµπέδωση και θωράκιση της
διαφάνειας είναι πρωτίστως πολιτικό ζήτηµα και πρωταρχικό αί-
τηµα των Ελλήνων πολιτών. Το µείζον πρόβληµα, εν προκειµένω,
είναι ότι κατά τη διάρκεια των τελευταίων δεκαετιών ψηφίζονται
σχετικοί νόµοι και πολυποίκιλες διατάξεις τις οποίες τα δύο κόµ-
µατα του δικοµµατισµού, που τις εισηγήθηκαν, παραβιάζουν ποι-
κιλοτρόπως και συνεχώς. Ανεξάρτητα από ελλείψεις, ασάφειες,
ή αοριστίες της κείµενης σχετικής νοµοθεσίας οι υπάρχουσες
νοµοθετικές ρυθµίσεις δεν εφαρµόζονται επί της ουσίας και πολ-
λές φορές λειτουργούν ως επίφαση και πρόσχηµα.

Ο Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς έχει καταγγείλει
πλείστες όσες φορές αυτήν την απαράδεκτη κατάσταση. Οι επι-
πλέον προτάσεις, πρέπει να προωθηθούν κυρίως προσθετικά στο
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ισχύον θεσµικό πλαίσιο. Όµως απαιτείται πέρα και πάνω από
κάθε επιπλέον µέτρο και θεσµική κατοχύρωση, η πολιτική βού-
ληση και παρρησία, ο τερµατισµός της διγλωσσίας, η απορρύθ-
µιση, και ο αυτοέλεγχος των κοµµάτων.

Στο πλαίσιο αυτό κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Συνασπι-
σµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς, θεωρεί ότι είναι αναγκαίο να
υπάρξουν και νέες ρυθµίσεις που θα υπηρετούν την πολιτική
διαφάνεια, τη χρηµατοδότηση των κοµµάτων, τον ουσιαστικό
έλεγχο των οικονοµικών τους, τη σύννοµη και χρηστή διαχείριση
του δηµόσιου χρήµατος, αλλά και την αυστηροποίηση των κυ-
ρώσεων. Νοούνται ως απολύτως συνδεδεµένοι µε το θέµα οι κα-
νόνες που θα διέπουν τις προµήθειες του δηµοσίου, καθώς και
η αλλαγή του νόµου περί ευθύνης Υπουργών.

Ο Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς, έθεσε σε δηµόσιο
διάλογο, απευθυνόµενος στην κοινωνία και στις άλλες πολιτικές
δυνάµεις, τις προτάσεις και αυτό το συγκεκριµένο θέµα. Από τον
περασµένο Ιούλιο µέχρι σήµερα, παρ’ όλο που µεσολάβησε η
υπόθεση Βατοπεδίου, µε όλες τις οδυνηρές συνέπειες για τον
πολιτικό κόσµο, αλλά και για κάθε έναν από εµάς διαφορετικά,
κανένας δεν είχε την πρωτοβουλία, είτε να αποδεχθεί, είτε να συ-
ζητήσει καν αυτές τις προτάσεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Ε’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΙ∆ΟΥ)

Το πολιτικό σύστηµα έχει οδηγηθεί πλέον σε πλήρες αδιέξοδο.
Τόσο από την Κυβέρνηση όσο και από το ΠΑΣΟΚ η πρότασή µας
απαξιώθηκε αρχικά. Θεωρήθηκε ότι η εξίσωση των προβλέψεων
του νόµου για τους πολιτικούς αλλά και για τους πολίτες συνι-
στούσε αγοραίο λαϊκισµό. Όµως, αυτή η κατηγορία είναι δια-
χρονική και όπως αποδείχθηκε εντελώς αβάσιµη.

Αξίζει να αναφερθούµε σε ίδια προβληµατική που είχε ανα-
πτυχθεί στο εσωτερικό του ΠΑΣΟΚ εν όψει της Αναθεώρησης
του Συντάγµατος του 2001. Τον Απρίλιο του 1996 είχε ανακύψει
µεγάλη αντιπαράθεση µεταξύ του τότε Υπουργού ∆ικαιοσύνης
κ. Βενιζέλου και οµάδας στελεχών όσον αφορά την ιδιαίτερη
προνοµιακή συµπεριφορά του νόµου απέναντι στις ευθύνες των
Υπουργών. Τότε ο κ. Βενιζέλος είχε καταλογίσει πρόθεση λαϊκι-
σµού σε όσους διαφωνούσαν. Μεταξύ αυτών που διαφωνούσαν
µε τον κ. Βενιζέλο ήταν και ο σεβαστός µου καθηγητής Γεώργιος
Αλέξανδρος Μαγκάκης. Είχε αποκρούσει τότε τον χαρακτηρισµό
και υποστήριζε σθεναρά ότι η εξίσωση έναντι του νόµου πολιτών
και πολιτικών αποτελεί υποχρέωση του πολιτικού κόσµου.

Η ίδια άποψη κοµψότερα διατυπωµένη υποστηρίζεται και από
τον νυν Υπουργό ∆ικαιοσύνης τον κ. ∆ένδια. Ισχυρίζεται ο κ. ∆έν-
διας ότι η επιµήκυνση της παραγραφής για τα πολιτικά πρόσωπα
θα τους µετατρέψει σε οµήρους πολιτικών σκοπιµοτήτων. Βε-
βαίως η άποψη που διατυπώνεται είναι καθαρά προσωπική του
από ότι δήλωσε σε πρόσφατη συνέντευξή του. Πλην, όµως, σαν
πολιτικός θα λειτουργήσει προκειµένου να διασφαλίσει το κύρος
και την αξιοπρέπεια του πολιτικού κόσµου. Βεβαίως εδώ υπάρ-
χει µια σαφής διάσταση µεταξύ του ίδιου προσωπικά ως επιστή-
µονα και του πολιτικού. ∆εν µπορεί να γίνει κατανοητή εκ µέρους
της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας αυτή η διάσταση. Όµως,
όλοι παραβλέπουν ότι η διεθνής πρακτική τείνει προς την εξί-
σωση των ρυθµίσεων και αυτήν τη φιλοσοφία περικλείουν πλέον
οι διεθνείς συµβάσεις για την αντιµετώπιση της διαφθοράς.

Ο ν. 3126/2003 έχει πλέον καταγραφεί στη συνείδηση των πο-
λιτών ως νόµος περί απόκρυψης πολιτικών ευθυνών. Όσοι χα-
ρακτήριζαν ως λαϊκισµό το αίτηµα τότε για την τροποποίησή του
σπεύδουν τώρα ασµένως να το υπερασπιστούν ενθέρµως. Ακού-
σαµε τις προηγούµενες ηµέρες τον κ. Βενιζέλο να αναφέρει ότι
το ΠΑΣΟΚ αναλαµβάνει πρωτοβουλία να φέρει τις απόψεις του
εν είδει πρότασης νόµου για την τροποποίηση αυτού του νόµου.

Ήρθε η ώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να συζητήσει σο-
βαρά η Βουλή και η Κυβέρνηση την υιοθέτηση της πρότασής µας
για την αλλαγή του θεσµικού πλαισίου για την ευθύνη των Υπουρ-
γών. Ας καταλήξουµε επιτέλους σ’ αυτήν την Αίθουσα και σε κάτι
ουσιαστικό και πρακτικό αλλά και αποτελεσµατικό.

Τώρα όσον αφορά το σκοπό αυτής της συζήτησης βεβαίως
δεν θα µπορούσε καµµία πολιτική δύναµη και κανένας από εµάς
να αρνηθεί την σύσταση της Ειδικής Επιτροπής αφού αυτό το
ζητά η ίδια η δικαιοσύνη. Το διαβιβαστικό έγγραφο του κυρίου

ανακριτή νοµίζω ότι είναι καταλυτικό για όλους µας προκειµένου
να οδηγηθούµε στην σύσταση της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επι-
τροπής για τη διενέργεια Προκαταρκτικής Εξέτασης. Κάθε δια-
φορετική απόφαση νοµίζω ότι θα αποτελέσει πλήγµα και για το
κύρος του πολιτικού κόσµου και για καθέναν από µας προσω-
πικά αλλά πλήγµα και για την ίδια την δικαιοσύνη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαϊδου): Το λόγο έχει από την

πλευρά του ΛΑΟΣ ο κ. Πλεύρης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’

αρχάς ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών έχει δηµιουργήσει πολλά
προβλήµατα και στην ηθική διάσταση των πραγµάτων και στην
ποινική. Πραγµατικά πρόκειται για ένα νόµο περί µη ευθύνης
Υπουργών γιατί είναι κατά τέτοιο τρόπο δοµηµένος που οτιδή-
ποτε και να γίνει είναι πάρα πολύ δύσκολο να φτάσει η υπόθεση
στη δικαιοσύνη.

Και γι’ αυτόν το λόγο κατά την άποψή µας πρέπει να γίνει
οπωσδήποτε αλλαγή αυτού του νόµου, διότι µε τις υπάρχουσες
συνθήκες δύο τινά µπορούν να συµβούν: Ή υπάρχει µια πλειο-
ψηφία που ενδεχοµένως να θέλει να συγκαλύψει κάτι και στα
δυο χρόνια, στις δυο Συνόδους που δίνεται η δυνατότητα, δεν
φέρνει το θέµα στη Βουλή ή το φέρνει και το καταψηφίζει, δη-
λαδή να µην γίνει η οποιαδήποτε παραποµπή και άρα έχουµε µια
συγκάλυψη. Ή από την άλλη πλευρά υπάρχει ο κίνδυνος –να εκτι-
µήσουµε και αυτήν την κατάσταση- ο Υπουργός να µην είναι
πλέον αρεστός στην νεότερη Κυβέρνηση που θα έχει γίνει και
µπορεί µε πολύ απλές διαδικασίες να τον στείλει στο Ειδικό ∆ι-
καστήριο.

Εµείς, λοιπόν, πιστεύουµε ότι πρέπει να αλλάξει ο νόµος περί
ευθύνης Υπουργών. Να µην υπάρχει βέβαια εξάλειψη του αξιο-
ποίνου. Γιατί αυτό είναι στην διετία. ∆εν είναι παραγραφή, είναι
εξάλειψη αξιοποίνου. ∆εν πρέπει να ισχύει σε καµµία περίπτωση
και η παραγραφή πρέπει να είναι ίδια µε τους πολίτες. Θεωρούµε
ότι θα έπρεπε να υπάρχει και ένα άλλο όργανο και όχι η ίδια η
Βουλή να κρίνει εάν κάποιος παραπεµφθεί ή όχι.

Τέλος πάντων, αυτός ο νόµος υπάρχει. Είναι ένας νόµος εξαι-
τίας του οποίου σε ένα µήνα από τώρα κλείνει η υπόθεση
«SIEMENS», κλείνει η υπόθεση Βατοπεδίου, κλείνει η υπόθεση
οµολόγων, κλείνει η υπόθεση των Πακιστανών, όπως έκλεισαν
στο παρελθόν πολλές άλλες υποθέσεις, Χρηµατιστήριο κ.λπ.. Και
βλέπει η κοινή γνώµη ότι ενώ υπάρχει καταδίωξη στον πολίτη
όταν υπάρχει θέµα ποινικής του ευθύνης, δεν φαίνεται να ισχύει
το ίδιο όταν έχουµε Υπουργούς.

Αυτήν τη στιγµή λίγο πολύ ειπώθηκε όλο το σκεπτικό απ’
όλους τους εισηγητές. Έχουµε µια περίπτωση όπου συζητάµε
το εξής, εάν υπάρχουν απλές ενδείξεις. ∆ιότι αυτό ζητά ο νόµος
για τη σύσταση µιας προκαταρκτικής επιτροπής, αν υπάρχουν
απλές ενδείξεις τις οποίες κρίνει το Σώµα αξιόλογες για να συ-
στήσουµε αυτήν την Επιτροπή και να διερευνήσουµε τις όποιες
κατηγορίες.

Εµείς θεωρούµε κατ’ αρχάς από την πρώτη µελέτη του φακέ-
λου ότι απλές ενδείξεις υπάρχουν. Και όταν λέµε «απλές ενδεί-
ξεις» να ξεκαθαρίσουµε κάτι. ∆ιότι εµείς δεν θα πάµε να
θεοποιήσουµε αυτά που λέει ο επιχειρηµατίας. Και ξεκινώ και
αναλαµβάνω την ευθύνη των λεγοµένων µου. Πολλά από αυτά
φαίνονται αστεία σε εµένα ως νοµικό και στους άλλους νοµικούς.
∆ηλαδή δεν έχουµε δει περιπτώσεις εκβιασµού µε µεταχρονο-
λογηµένες επιταγές. Όποιος ασχολείται τυπικά µε το ποινικό δί-
καιο, γνωρίζει ότι οι διαδικασίες αυτές έχουν κάποιες
ανταλλαγές. Ούτε βέβαια µπορούν να είναι αξιόπιστοι µάρτυρες
που είναι υπάλληλοι του εφοπλιστή.

Από την άλλη πλευρά βέβαια υπάρχουν ερωτηµατικά. Υπάρ-
χει ένα ερωτηµατικό µε την µελέτη του φακέλου µε αυτές τις
100.000 ευρώ που βέβαια δεν ξέρουµε αν έχουν εκταµιευτεί από
τον εφοπλιστή όπως ισχυρίζεται, αλλά οπωσδήποτε τις ίδιες ηµε-
ροµηνίες, σε κοντινές ηµεροµηνίες βλέπουµε ότι κατατίθενται.
Υπάρχει από την πλευρά του κυρίου Υπουργού αιτιολογία για
ποιο λόγο κατατίθενται αλλά ακριβώς αυτό είναι και το έργο µιας
προκαταρκτικής επιτροπής, να δούµε τι συνεισφέρει ο καταγ-
γέλλων, τι συνεισφέρει ο καταγγελλόµενος και να καταλήξουµε
σε κάποια συµπεράσµατα για το αν συντρέχει ποινική ευθύνη και
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ακολουθηθούν οι άλλες διαδικασίες.
Εγώ θέλω να ξεκαθαρίσω εξ αρχής ότι µέσα από αυτόν τον

φάκελο έχουµε και κάποιες απορίες στα θέµατα νοµικών χαρα-
κτηρισµών. Τα συζητούσα και πιο πριν µε τον συνάδελφο κ. Τζα-
βάρα. Είναι όµως γεγονός. Μας προκαλεί εντύπωση λόγου χάριν
ότι έχει µείνει ο φάκελος αυτήν τη στιγµή απλώς στην εκβίαση και
δεν έχει εξετάσει άλλες παραµέτρους. Για ποιο λόγο εδώ πέρα
να µην υπάρχει ενεργητική και παθητική δωροδοκία προς εξέ-
ταση; ∆ηλαδή θέλω να σας πω ότι αποδέχεται σε µια πρώτη πε-
ρίπτωση ότι εκβιάζεται ο εφοπλιστής, αλλά δεν εξετάζεται το
ενδεχόµενο µήπως εδώ απλώς έχουµε µια παράβαση καθήκο-
ντος, µήπως έχουµε µια δωροδοκία Υπουργού ενδεχοµένως και
υπό αυτήν την έννοια θα έπρεπε να είναι κατηγορούµενος και ο
εφοπλιστής. Εγώ δυσκολεύοµαι να πιστέψω ότι ένας εφοπλιστής
εκβιάζεται για να µην αδικηθεί σε κάποιες δουλειές. Θα µπο-
ρούσα όµως να δω µε µεγάλη προσοχή το ενδεχόµενο µην τυχόν
υπάρχει µια προσυνεννόηση ενός δηµοσίου λειτουργού –στη συ-
γκεκριµένη περίπτωση Υπουργού- µε έναν εφοπλιστή προκειµέ-
νου να δοθούν κάποιες δουλειές.

Σ’ αυτήν την περίπτωση, όµως, έχουµε δύο κατηγορουµένους
και από τις δύο πλευρές, γιατί η δωροδοκία έχει την ενεργητική
και την παθητική της πλευρά. Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι µένει το
κατηγορητήριο στην εκβίαση και δεν αφήνει ανοιχτή και την εξέ-
ταση αν υπάρχουν άλλες δωροδοκίες.

Έχει αποδεχθεί δηλαδή κατά κάποιον τρόπο, η προκαταρκτική
εξέταση, ότι υπάρχει το θέµα της εκβίασης, ενώ κατά την άποψή
µας θα έπρεπε να εξεταστεί και το ενδεχόµενο του τι γίνεται αν
δεν έχουµε εκβίαση και απλώς έχει συνεννοηθεί το γραφείο του
Υπουργού, ο Υπουργός µε τον εφοπλιστή. Κάποια στιγµή στην
πορεία τα χάλασαν και γίνεται µηνυτήρια αναφορά.

Προβληµατισµό µας δηµιουργεί και αυτό που ειπώθηκε εξ
αρχής, ποιος έφερε την υπόθεση στη δικαιοσύνη. Πράγµατι, η
υπόθεση ανοίγει µε µία µηνυτήρια αναφορά του κυρίου Υπουρ-
γού, του κ. Παυλίδη, όµως δεν µπορούµε να µην εξετάσουµε και
το γεγονός ότι αυτή η αναφορά γίνεται ενώ έχει γίνει έστω και
προφορική ενηµέρωση από τον εφοπλιστή, όπως προκύπτει από
το φάκελο, στον Πρόεδρο της Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφά-
νειας τότε, τον κ. Καραµάριο, µία προσωπική ενηµέρωση, που
από την πλευρά του δεν µπορούσε να προχωρήσει περαιτέρω
τη διαδικασία, αφού δεν υπήρχε έγγραφη καταγγελία. Παράλ-
ληλα, υπάρχει και µία αναφορά στο γραφείο του Πρωθυπουρ-
γού, ίδια ακριβώς ηµεροµηνία µε την εναρκτήρια κίνηση, τη
µηνυτήρια αναφορά του κυρίου Υπουργού.

Όλα αυτά εµείς θεωρούµε ότι είναι επαρκέστατα στοιχεία για
να εξετάσουµε περαιτέρω την υπόθεση και ξεκινάµε εξ αρχής,
όπως κάναµε και στο Βατοπέδι. Εδώ, και ειδικά όταν αναφερό-
µαστε σε θέµατα πλέον ποινικής ευθύνης, δεν πρέπει να υπάρχει
καµµία κοµµατική σκοπιµότητα. Πρέπει να καταλάβουµε ότι
άλλος ο ρόλος µας πλέον ως Νοµοθετικού Σώµατος, που στη
συγκεκριµένη περίπτωση έχουµε καθήκοντα καθαρά δικαστικά
και συνεπώς εκεί πρέπει να φύγουν οι κοµµατικές ταµπέλες -διότι
κανείς δεν θέλει την ανθρωποφαγία- και άλλος ο ρόλος µας της
πολιτικής διάστασης της υπόθεσης.

Υπάρχει µία πολιτική διάσταση. Θα µπορούσε, λόγου χάριν,
να ελεγχθεί το κόµµα της Νέας ∆ηµοκρατίας για ποιο λόγο, ενώ
εκκρεµούσε αυτή η διαδικασία πριν από τις εκλογές, δέχθηκε να
βρίσκεται στα ψηφοδέλτια ο κ. Παυλίδης. Αυτό θα µπορούσε κά-
ποιος να το εκτιµήσει.

Θα µπορούσε κάποιος να εκτιµήσει τι κάνει ο Πρωθυπουργός
και το Μέγαρο Μαξίµου, όταν έρχεται µία καταγγελία. Αρκείται
να τη διαβιβάσει στη δικαιοσύνη; Σε ένα κόµµα, όταν γίνεται µια
καταγγελία από κοµµατικό του στέλεχος –γιατί ο κ. Μανούσης
δεν είναι πολιτικός αντίπαλος της Νέας ∆ηµοκρατίας, ήταν ο Γε-
νικός Γραµµατέας του Υπουργείου, την περίοδο 1989-1992, είναι
κοµµατικό στέλεχος της Νέας ∆ηµοκρατίας- πρέπει να πει απλώς
«πηγαίνετε στη δικαιοσύνη και λύστε τα» ή µήπως πρέπει ως
κόµµα να διερευνήσει το θέµα, για να δει τι γίνεται; Αυτά, λοι-
πόν, είναι θέµατα που άπτονται της πολιτικής ευθύνης.

Στην ποινική, όµως, διάσταση του θέµατος, από τη στιγµή που
ανακριτής στέλνει ένα φάκελο, κάνει κάποιες αξιολογικές κρί-
σεις, έχει δει κάποια θέµατα και που πρέπει για κάποια θέµατα να

δοθούν εκατέρωθεν εξηγήσεις, είναι προφανές ότι πρέπει να συ-
σταθεί αυτή η ειδική επιτροπή.

Εµείς προσπαθήσαµε να φέρουµε αυτό στη Βουλή, γιατί ο
Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού έχει ασκήσει µη-
νυτήρια αναφορά στον πρώην Υπουργό ∆ικαιοσύνης και σε δι-
καστικούς λειτουργούς για το ότι παρατηρείται αυτή η
απαράδεκτη καθυστέρηση.

Εδώ και ένα χρόνο, όταν αρχειοθετούνταν η µηνυτήρια ανα-
φορά του κ. Παυλίδη και ανοιγόταν ξεκάθαρα το θέµα για το συ-
νεργάτη του κυρίου Υπουργού, µε ενδεχόµενο να υπάρχει κάτι
παραπάνω, έπρεπε ο φάκελος να είχε έρθει στη Βουλή. Ήρθε,
κύριοι συνάδελφοι, του ΠΑΣΟΚ.

Εδώ είναι κάτι που θέλουµε να αναδείξουµε. Από τις 18 Νοεµ-
βρίου του 2008 βρίσκεται επάνω. Εµείς δεν είχαµε τριάντα υπο-
γραφές. Αν εσείς είχατε βάλει τριάντα υπογραφές και φεύγαµε
από τα κοµµατικά κωλύµατα που υπάρχουν, θα είχε γίνει η συ-
ζήτηση εδώ και θα είχε έρθει ο τότε Υπουργός, ο κ. Χατζηγάκης,
να µας πει για ποιο λόγο δεν φέρνει τους φακέλους. Και µόνο
που θα γινόταν αυτή η συζήτηση, αναγκαστικά θα έµπαινε θέµα
και για την υπόθεση που συζητάµε σήµερα και βρίσκεται, αν θέ-
λετε, στα όρια πλέον των παραγραφών.

Εδώ, υπάρχει µία πολιτική διάσταση. Εµείς δεν θέλουµε να µε-
ταφέρεται η προεκλογική περίοδος, των Ευρωεκλογών εννοώ,
σε άλλα θέµατα.

Εµείς θέλουµε στη διάρκεια των ευρωεκλογών να συζητή-
σουµε για τα τέσσερα κόµµατα που συµφωνείτε στη σύνθετη
ονοµασία των Σκοπίων και να πάτε να πείτε στον ελληνικό λαό
«ψηφίστε µας στην Ευρωβουλή, για να σας φέρουµε τη σύνθετη
ονοµασία». Θέλουµε να συζητήσουµε για την ένταξη της Τουρ-
κίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που συµφωνείτε. Γιατί αυτά είναι
θέµατα ευρωπαϊκά. Θέλουµε να συζητήσουµε για τη θέση τη δική
µας ότι πρέπει να πάµε στην Ευρώπη και να διαπραγµατευθούµε
για το πώς θα επαναπροωθηθούν οι µετανάστες πίσω και να πάτε
εσείς να πείτε στον ελληνικό λαό ότι «εµείς θέλουµε να πάµε
στην Ευρώπη για να διαπραγµατευθούµε για το πώς θα εντα-
χθούν οι µετανάστες στην ελληνική επικράτεια». Αυτά είναι για
µας τα θέµατα των ευρωεκλογών και πολύ λυπούµαστε που κά-
ποιες πολιτικές σκοπιµότητες φέρνουν αυτό το φάκελο δύο
µήνες πριν τις ευρωεκλογές και θα αναλωθούµε σε µια πολιτική
συζήτηση σκανδαλολογίας.

Θα µπορούσαµε -και αυτή είναι η πρότασή µας, που ξέρουµε
εκ των προτέρων ότι δεν θα τη δεχθείτε- να συµφωνήσουµε τίµια
εδώ πέρα ότι γίνεται ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή για την
προκαταρκτική εξέταση και ξεκινάει την εποµένη των ευρωε-
κλογών. Συµφωνούµε ότι µένει ανοιχτή η Βουλή -που έχουµε
αυτήν τη δυνατότητα- και κάνουµε την προκαταρκτική εξέταση
όχι µέσα σε προεκλογικό κλίµα αλλά µέσα σ’ ένα κλίµα που πραγ-
µατικά θα µπορέσουµε να φθάσουµε σε συµπεράσµατα και αφή-
νουµε τον προεκλογικό αγώνα να γίνει µε τους όρους που
αφορούν τα εθνικά ζητήµατα και τα ζητήµατα της οικονοµικής
κρίσης. Σε κάθε περίπτωση βέβαια θα υπερψηφίσουµε την πρό-
ταση του ΠΑΣΟΚ για τη σύσταση προκαταρκτικής επιτροπής,
όµως θεωρούµε ότι θα έπρεπε να προβληµατίσει το Σώµα αν
αυτή πρέπει να γίνει σε χρονική περίοδο που δεν είναι προεκλο-
γική. ∆ιότι είναι λυπηρό για τον πολιτικό κόσµο να ασχολούµαστε
µε αυτά αντί να δίνουµε λύσεις στα προβλήµατα του πολίτη. Κά-
ποιοι νέοι Βουλευτές έχουµε µπει εδώ και αισθανόµαστε ότι
έχουµε µπει στο εισαγγελικό Σώµα, διότι βαρύνεται µε τόσα θέ-
µατα αυτή η Κυβέρνηση που κάθε βδοµάδα έρχεται και ένα θέµα
που πρέπει να µας απασχολήσει.

Πιστεύουµε λοιπόν ότι ο φάκελος, όπως έχει έρθει από τον
κύριο ανακριτή, έχει κάποια θέµατα όπου πρέπει να δοθούν απα-
ντήσεις. Ξεκινάµε από το ενδεχόµενο ότι ο πολιτικός κόσµος δεν
µπορεί να είναι έρµαιο του κάθε επιχειρηµατία που ενδεχοµένως
θέλει να ασκήσει µια πίεση στον εκάστοτε Υπουργό και κάνει µη-
νυτήριες αναφορές. Έχει κάποια θέµατα που πρέπει να µας πει
ο κ. Μανούσης. ∆ηλαδή θεωρώ ότι µας κοροϊδεύει όταν θέλει να
πιστέψουµε ότι ένας που εκβιάζεται βγάζει πέντε µεταχρονολο-
γηµένες επιταγές, δεν ξέρει πού τις δίνει, έχει µία επιστολή που
τη στέλνει και λέει «δεν έχω αποδεικτικό αν πήγε και πώς πήγε».
Όπως και από την άλλη πλευρά θεωρώ αστείο το να λένε κοµ-
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µατικά στελέχη ότι «µου κατέθεσαν 7.500 στο λογαριασµό και µε
πήρε µια γυναίκα τηλέφωνο και δεν θυµάµαι ποια είναι αυτή η
γυναίκα, δεν θυµάµαι ποιο λογαριασµό µου έδωσε για να τα επι-
στρέψω και δεν θυµάµαι και σε ποια τράπεζα πήγα να τα επι-
στρέψω». Αυτά τα πράγµατα κοροϊδεύουν τους ανακριτές. Οι
άνθρωποι βέβαια κάνουν τη δουλειά τους και δεν µπορούν να το
πουν ευθέως. Πρέπει όµως να µας προβληµατίσουν. Και γι’
αυτόν το λόγο πρέπει να γίνει αυτή η επιτροπή και όποιος πι-
στεύει στην αθωότητά του θέλει αυτήν την επιτροπή για να απο-
δείξει ότι «πραγµατικά κατηγορούµαι κακώς». Εάν τυχόν δεν
δοθεί η δυνατότητα να πάµε στην προκαταρκτική επιτροπή αυ-
τοµάτως κλειδώνεται οπωσδήποτε το όνοµα του πρώην Υπουρ-
γού που θα πούν ότι τον καλύπτουν. Εγώ πιστεύω ότι ο κύριος
Υπουργός αν πιστεύει στην αθωότητά του τη θέλει την προκα-
ταρκτική επιτροπή για να µπορέσει να µας δώσει εξηγήσεις στα
θέµατα και ειδικά σ’ αυτό το θέµα του στεγαστικού δανείου που
έχει προβληµατίσει και τον Τύπο και όσους διάβασαν τη δικο-
γραφία. Πιστεύω ότι επιθυµεί κι ο ίδιος να δώσει εξηγήσεις.
Όπως αντίστοιχα πρέπει να το επιθυµεί και ο πολιτικός κόσµος,
διότι δεν είναι δυνατόν κάθε υπόθεση που έχει απασχολήσει τον
ελληνικό λαό µε τη µορφή σκανδάλου να κλείνει χωρίς να απο-
δίδονται ευθύνες. Αποδίδονται µόνο σ’ ένα πολιτικό επίπεδο συ-
γκεχυµένες ευθύνες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας θα ήθελα να κάνω δύο αναφορές. Εµένα µε προ-
βληµάτισε το γεγονός ότι ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας
είπε εδώ, απ’ αυτό το Βήµα, ότι τις επόµενες µέρες θα έχουµε
διώξεις για τους πυραύλους. Να µας πει ο κύριος Υπουργός της
∆ικαιοσύνης: Γνωρίζει κάτι; Γιατί µου κάνει εντύπωση το να
ακούω από το Βήµα της Βουλής ότι επίκεινται διώξεις. Ξεκά-
θαρα να µας το πείτε λοιπόν, για να ξέρουµε τι γίνεται. Υπάρ-
χουν διώξεις και πώς είναι δυνατόν να το γνωρίζει κάποιος; Είναι
ένα θέµα που πρέπει να εξεταστεί.

Όσο για το νόµο περί ευθύνης Υπουργών που εµείς θέλουµε
οπωσδήποτε να αλλάξει –το κάναµε και στις προτάσεις του Βα-
τοπεδίου- ευθύνη βέβαια είχατε και όταν το ψηφίσατε το 2003.
Και µπορεί αυτός ο νόµος να είναι καλύτερος από τον προηγού-
µενο, µπορούσε όµως να είναι τέτοιας φύσεως που να µην αφή-
νει καµµία κηλίδα στον πολιτικό κόσµο.

Αυτήν τη στιγµή έκλεισαν υποθέσεις, ενδεχοµένως Υπουργοί
δεν µπήκαν φυλακή για την υπόθεση του Χρηµατιστηρίου, γιατί
είχαµε εξαλείψεις αξιοποίνων. ∆εν θα µπουν Υπουργοί φυλακή
για Βατοπέδι, «SIEMENS», που τα περάσαµε και είδαµε τι έχει
γίνει εκεί, γιατί τον άλλο µήνα κλείνει η Ολοµέλεια. Μ’ αυτές τις
σκέψεις, λοιπόν, εµείς υπερψηφίζουµε τη σύσταση Προκαταρ-
κτικής Επιτροπής.

Κλείνοντας θέλω απλώς να θυµίσω στο Σώµα –που το γνωρί-
ζει- ότι σήµερα είναι 6 Απριλίου. Σήµερα είναι η ηµέρα που η
Ελλάς είπε το δεύτερο «ΟΧΙ». Το πρώτο «ΟΧΙ» στο φασισµό το
είπε ο Μεταξάς την 28η Οκτωβρίου, το δεύτερο «ΟΧΙ» το είπε
σαν σήµερα ο Πρωθυπουργός Αλέξανδρος Κορυζής, ο οποίος
είναι και ο µοναδικός Πρωθυπουργός που αυτοκτόνησε, διότι δεν
ήθελε να παραδοθεί η χώρα στους Ναζί. Αυτόν τον άνθρωπο κά-
ποτε θα πρέπει να τον τιµήσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεχίζουµε µε το Βου-

λευτή του ΠΑΣΟΚ κ. Γεώργιο Πεταλωτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΕΤΑΛΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα εδώ για

δεύτερη φορά µέσα σε λίγους µήνες, για να συζητήσουµε την
πρόταση που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ για σύσταση ειδικής κοινο-
βουλευτικής επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέ-
τασης σε βάρος αυτήν τη φορά του πρώην Υπουργού κ.
Αριστοτέλη Παυλίδη.

Αυτό γίνεται γιατί ο ανακριτής του 20ου Τακτικού Τµήµατος
Πληµµελειοδικών Αθηνών εντόπισε στοιχεία σε βάρος του πρώην
Υπουργού και απέστειλε στη Βουλή τη δικογραφία, στοιχεία
ικανά να στοιχειοθετήσουν ενδεχόµενη εις βάρος του ηθική αυ-
τουργία, έτσι όπως αναφέρεται στο παραπεµπτικό προς τη
Βουλή.

Ορθώς, λοιπόν, αν και καθυστερηµένα, ο κύριος ανακριτής
διαβίβασε τη δικογραφία, προκειµένου να γίνει αυτή η διερεύ-
νηση. Γι’ αυτό βρισκόµαστε εδώ και σας διαβεβαιώ ότι η συζή-
τηση αυτή σε κανέναν, τουλάχιστον από εµάς στο ΠΑΣΟΚ, δεν
είναι ευχάριστη, να συζητάµε δηλαδή για τη σύσταση µιας τέ-
τοιας επιτροπής εις βάρος κάποιου συναδέλφου.

∆υστυχώς, συζητάµε για τη σύσταση αυτής της επιτροπής,
ενώ θα έπρεπε να συζητάµε σήµερα στην ελληνική Βουλή για τη
συνεχή επιτήρηση –αυτός ακριβώς είναι ο όρος που µας επι-
βάλλει ο κ. Τρισέ- για την πλήρη διεθνή απουσία και απαξίωση
της χώρας µας, µε ευθύνη της Κυβέρνησης, που βιώνουµε όλοι
αυτές τις µέρες.

Το ζήτηµα όµως Παυλίδη, έτσι όπως το αντιµετωπίζει η Κυ-
βέρνηση σήµερα, δήθεν µε ψήφο κατά συνείδηση, ενέχει σαφώς
το στοιχείο της ανειλικρίνειας και της υποκρισίας εκ µέρους της.
Γιατί τώρα το ανακάλυψε;

Οι καταγγελίες του Μανούση διαβιβάστηκαν στο Μαξίµου από
το 2006. Γι’ αυτό άλλωστε ο ανακριτής κάλεσε ως µάρτυρα και
το ∆ιευθυντή του Πολιτικού Γραφείου του Πρωθυπουργού, τον
κ. Αγγέλου, ο οποίος και το παραδέχθηκε. Ξέρετε τι λέει τώρα;
«Ενηµέρωσα» –λέει ο κ. Αγγέλου- «τον κ. Παυλίδη» –τον καταγ-
γελλόµενο δηλαδή- «µε την προτροπή να ερευνήσει το θέµα.»
Τέτοια ευαισθησία!

Και τι έκανε η Κυβέρνηση και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός επ’
αυτού, στον οποίο καταγγέλθηκε µε προσωπική επιστολή στις 8
Ιουλίου του 2007, από το επιφανές στέλεχος της παράταξής του
τον κ. Μανούση, ότι ο Υπουργός τον εκβιάζει, για να του παρα-
χωρήσει τις γνωστές άγονες γραµµές;

Ουδέν, πλήρης συγκάλυψη, ως συνήθως. Συνέχισαν να καλύ-
πτουν την υπόθεση, µέχρι που πέρυσι το καλοκαίρι ασκήθηκε
ποινική δίωξη σε βάρος συνεργάτη του πρώην Υπουργού του κ.
Ζαχαρίου και σχεδόν ένα χρόνο µετά από τότε –και πάλι καθυ-
στερηµένα- η δικαιοσύνη έστειλε το φάκελο στη Βουλή.

Αυτή είναι η αίσθηση, δυστυχώς, περί νοµιµότητας που παρέ-
χει µια Κυβέρνηση στους πολίτες της: Η πλήρης περιφρόνηση
σε δίκαιο, θεσµούς, αλλά κυρίως στη λογική του απλού Έλληνα
πολίτη.

Και ας µην ξεχνάµε ότι και δεύτερη ανάλογη υπόθεση για ανά-
θεση γραµµών δηµοσίου συµφέροντος το περασµένο καλοκαίρι,
µε καταγγελλόµενα εις βάρος του κ. Παυλίδη, στάλθηκε από την
Εισαγγελία Ρόδου µέσω στου Αρείου Πάγου στη Βουλή, αλλά
δυστυχώς δεν έφθασε ποτέ.

Ακόµα και σήµερα ο πρώτος εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας µας κατήγγειλε ευθαρσώς εδώ, ενώπιον της ελληνικής Βου-
λής, ότι εντός των ηµερών θα ασκηθούν ποινικές διώξεις για
σκάνδαλο που αφορά τους TOR-M1.

Θα έπρεπε να µας πει ο κ. Τζίµας, ο οποίος µας ενηµέρωσε
ενώπιον του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ενώπιον του Υπουργού
Εσωτερικών που παρίστανται σήµερα, από πού γνωρίζει ότι θα
ασκηθούν ποινικές διώξεις ανάλογες εντός των ηµερών και δεν
το γνωρίζουν, ή αν το γνωρίζουν να µας το πουν οι κύριοι Υπουρ-
γοί.

Μόνο από αυτό, κύριε Τζίµα, ακριβώς αποδείξατε σήµερα ότι
υπάρχουν υπόγειες διαδροµές µεταξύ του κόµµατός σας, της
Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας µε κάποιους εκλεκτούς λει-
τουργούς της δικαιοσύνης, εκλεκτούς δικούς σας. Περιµένουµε,
λοιπόν, προτού τελειώσει η σηµερινή συζήτηση να µας πείτε ανα-
λυτικά πώς το γνωρίζετε και ποιες είναι αυτές οι ποινικές διώξεις
που θα ασκηθούν. Πολύ περισσότερο περιµένουµε απάντηση
από τους παριστάµενους κυρίους Υπουργούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έως τώρα η Κυβέρνηση απέ-
διδε την καθηµερινή αποκάλυψη της αλαζονείας της και της πα-
λαιάς κοπής ψευδοηθικής της στην υπερβολή της
Αντιπολίτευσης. Από την άλλη, η οµπρέλα του Μαξίµου ήταν
πάντα ευρύχωρη και διόγκωνε το αίσθηµα ατιµωρησίας. Το ζή-
σαµε πολύ καλά το τελευταίο διάστηµα. Τώρα πια και τα τελευ-
ταία καταφύγια αποδεικνύονται ευάλωτα. Ούτε η Αντιπολίτευση
είναι πρωταγωνιστής, απλά κάνει για άλλη µια φορά το καθήκον
της. Την ανάγκη την κάνει η φιλοτιµία της Νέας ∆ηµοκρατίας µε
ψευτοηρωϊσµούς της τελευταίας στιγµής, αφού οι γαλάζιες πα-
ρέες αρχίζουν να τα σπάνε και µεταξύ τους. Η κοινά ωφέλιµη συ-
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γκάλυψη της γαλάζιας διακυβέρνησης σπάει σε κάποια σηµεία
της. Μοιραίο ήταν να συµβεί κάποτε κι αυτό και θα παρασύρει
και άλλα στο τέλµα της ανυποληψίας, την πιο ακατάλληλη Κυ-
βέρνηση που γνώρισε ο τόπος, δυστυχώς στην πιο ακατάλληλη
στιγµή. Ας µην ξεχνάµε ότι και ο καταγγέλλων ο κ. Μανούσης
είναι επιφανές στέλεχος της Νέας ∆ηµοκρατίας, ότι διατέλεσε
Γενικός Γραµµατέας του ∆ήµου Θεσσαλονίκης και Γενικός Γραµ-
µατέας σε δύο κυβερνήσεις του Υπουργείου Χωροταξίας και ∆η-
µοσίων Έργων.

Το ΠΑΣΟΚ όµως δεν καταγγέλλει µόνο σκάνδαλα. ∆εν υιοθε-
τεί άκριτα οτιδήποτε φρονεί ότι θα βλάψει την Κυβέρνηση. ∆εν
µπορεί όµως, να στέκεται απαθές µόνο και µόνο για να µην κα-
τηγορηθεί ότι δήθεν ποινικοποιεί την πολιτική ζωή του τόπου.
Είναι προγραµµατικά υπέρ της λογοδοσίας και έχει προβλέψει
σχετικούς µηχανισµούς. Πιστεύουµε στη λογοδοσία και γι’ αυτό
ακριβώς τολµάµε να προτείνουµε και αλλαγή του νόµου περί ευ-
θύνης Υπουργών, αφού ο ισχύων αξιολογείται µε χαµηλό βαθµό.

∆ύο-τρία βασικά πράγµατα προπαγάνδιζε η Νέα ∆ηµοκρατία
πριν το 2004 για να ρίξει το καθεστώς ΠΑΣΟΚ, όπως έλεγε, κι
ένα από αυτά ήταν η διαφάνεια, η καταπολέµηση της διαφθο-
ράς, η τιµωρία του κακού ΠΑΣΟΚ, η επανίδρυση του κράτους.
∆υστυχώς, γι’ αυτήν και για τη χώρα τα κουρέλιασε όλα. Η Βουλή
οφείλει να στέκεται µε ευσυνειδησία και αντικειµενικότητα δίπλα
στην προσπάθεια της δικαιοσύνης έξω από πρόσκαιρους πολιτι-
κούς υπολογισµούς που απωθούν τους πολίτες, µακριά από
υστερόβουλες ασκήσεις επίδειξης υποχρεωτικής κοµµατικής νο-
µιµοφροσύνης.

Οι θεατρινισµοί περί εξαναγκασµένων παραιτήσεων και η ανά-
πτυξη και αξιολόγηση σεναρίων βέλτιστης εξόδου της Κυβέρνη-
σης και απ’ αυτήν την κρίση προκαλούν θυµηδία, κύριοι
συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, σε όλους. Αποτελούν τα-
κτική ολέθρια για όλο το πολιτικό σύστηµα και εµείς στο ΠΑΣΟΚ
δεν θα ακολουθήσουµε. ∆εν χαιρόµαστε µε τη γελιοποίηση της
κυβερνητικής Πλειοψηφίας των δύο µέτρων και δύο σταθµών.

Στο Βατοπέδι η Κυβέρνηση αποχώρησε. Για το φόβο διαρροών
των Βουλευτών της τους απαγόρευσε καν να βρίσκονται σ’ αυτήν
την Αίθουσα. Υποκριτική κατά συνείδηση ψήφος όµως, για τον
κ. Παυλίδη. Και γιατί άραγε η Κυβέρνηση, όπως εν προκειµένω,
προτιµά τις αιωρούµενες σκιές από το περίφηµο άπλετο φως,
που είπε ο κ. Καραµανλής και στα σκάνδαλα των οµολόγων, της
«SIEMENS» που βαλτώνουν στα ανακριτικά γραφεία κατ’ εντο-
λήν της ή των υποκλοπών Ζαχόπουλου κ.λπ.; Και δεν είναι τυ-
χαίο ότι το σκάνδαλο αυτό ξεσπά στο πεδίο των άγονων
γραµµών, εκεί όπου πραγµατικά µέσα στη δίνη συµφερόντων
από τις απ’ ευθείας αναθέσεις που κάνετε τα έχετε κάνει, κύριοι
της Νέας ∆ηµοκρατίας, πραγµατικά Αιγαίο Πέλαγος. Όταν εις
βάρος των κατοίκων των νησιών µας µε το σαθρό θεσµικό σας
πλαίσιο επιτρέπετε στους εκάστοτε Υπουργούς ή στους στενούς
συνεργάτες τους να βάζουν χέρι ανενόχλητα στους όρους του
διαγωνισµού που γίνονται για την κάλυψη της λεγόµενης άγονης
γραµµής µεν, αλλά πολύ γόνιµης για σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έχουµε πει πολλές φορές ότι

στο ΠΑΣΟΚ δεν επιθυµούµε την ποινικοποίηση της πολιτικής
ζωής της χώρας µας, αλλά από την άλλη δεν δεχόµαστε τη συ-
γκάλυψη υποθέσεων που βλάπτουν σοβαρά τα συµφέροντα του
ελληνικού λαού.

Εµείς ζητάµε τη σύσταση ειδικής επιτροπής για προκαταρ-
κτική εξέταση. ∆εν καταδικάζουµε τον κ. Παυλίδη ούτε καν τον
παραπέµπουµε. Με το αίτηµά µας ζητάµε να διεξαχθεί απλώς
έρευνα για το αν έχει εµπλακεί ή όχι ο κ. Παυλίδης στην υπόθεση
εκβιασµού του κ. Μανούση.

Εµείς παίρνουµε σήµερα αυτήν την πρωτοβουλία την οποία
έπρεπε να πάρει προ πολλού η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας, αντί να καθυστερεί και να συγκαλύπτει οτιδήποτε µεµπτό
υπάρχει στην πολιτική ζωή του τόπου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο επί

προσωπικού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Επί προσωπικού; Ποιο

είναι το προσωπικό, κύριε Τζίµα;
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Το προσωπικό συνίσταται στο γεγο-

νός ότι ο κύριος συνάδελφος, που µόλις κατήλθε του Βήµατος,
µε κατήγγειλε ότι έχω υπόγειες διαδροµές µε την ελληνική δι-
καιοσύνη και θα ήθελα να το διευκρινίσω.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Για να ακούσουµε το λόγο του προ-
σωπικού.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): ∆εν είπε ακριβώς αυτό,
αλλά νοµίζω ότι καθένας έχει το δικαίωµα…

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Τουλάχιστον έτσι το εισέπραξα εγώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεχίζουµε, λοιπόν,

µε τον κ. Κωνσταντίνο Τζαβάρα.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνστα-

ντίνος Τζαβάρας.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, κύριοι συ-

νάδελφοι.
ΠΕΤΡΟΣ ΤΑΤΟΥΛΗΣ: Πώς το απορρίψατε, κυρία Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): ∆εν είπε ακριβώς αυτό.

Υπάρχουν τα Πρακτικά.
ΠΕΤΡΟΣ ΤΑΤΟΥΛΗΣ: Εσείς θα το κρίνετε, κυρία Πρόεδρε; Με

συγχωρείτε πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Νοµίζω ότι το ανέπτυξε

ο κύριος συνάδελφος. Θέλετε να το αναπτύξετε περισσότερο;
Ορίστε, κύριε Τζίµα, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.

ΠΕΤΡΟΣ ΤΑΤΟΥΛΗΣ: Το Σώµα θα το κρίνει, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας παρακαλώ, κύριε

Τατούλη! Ο ίδιος δεν το ζήτησε, κύριε Τατούλη.
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Μα, ζήτησα το λόγο επί προσωπικού

και το απορρίψατε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Λοιπόν, συνεχίστε.
Συγγνώµη, κύριε Τζαβάρα. Θα έχετε το λόγο σε δύο λεπτά.
Κύριε Τζίµα, έχετε το λόγο για δύο λεπτά να µας πείτε σε τι

συνίσταται το προσωπικό θέµα.
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Όπως γνωρίζετε, κυρία Πρόεδρε, η

Εξεταστική Επιτροπή για τα εξοπλιστικά προγράµµατα, επιτροπή
στην οποία ήµουν µέλος, δεν περάτωσε τις εργασίες της, γιατί
ακριβώς βρισκόταν σε αναµονή ανοίγµατος λογαριασµών, δη-
λαδή, δικαστικής συνδροµής από τις χώρες που ανέφερα στην
κύρια οµιλία µου.

Από την ώρα, λοιπόν, που ανοίχτηκαν αυτοί οι λογαριασµοί και
φάνηκε η διακίνηση του παρανόµου χρήµατος που τότε έκρινε η
Εξεταστική Επιτροπή, εξέφρασα, στην ουσία, την εκτίµηση ότι
εφόσον το χρήµα αυτό ήταν παράνοµο, θα ασκηθούν διώξεις.
∆εν είχα και δεν έχω ποτέ υπόγειες διαδροµές µε την ελληνική δι-
καιοσύνη και ούτε ιδιαίτερη πληροφόρηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Είστε σαφής.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, όχι σχόλια. Παρακαλώ!
Τι θέλετε, κύριε Παπουτσή;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: ∆εν είπε αυτά. Με συγχωρείτε, ένα

λεπτό. Σε άλλο πράγµα απαντά ο κύριος συνάδελφος. Πρώτα
απ’ όλα είπε άλλο πράγµα. Αναφέρθηκε και στον αριθµό των διώ-
ξεων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Παπουτσή, δεν
έχετε ζητήσει το λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Μα ανέφερε και τον αριθµό των διώ-
ξεων. Θέλουµε να γνωρίζουµε και τον αριθµό των διώξεων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Παπουτσή, ένα
λεπτό, σας παρακαλώ. Ο κύριος συνάδελφος ζήτησε το λόγο επί
προσωπικού για δύο λεπτά και τοποθετήθηκε. Από εκεί και
ύστερα, αν κάποιος δεν συµφωνεί, τι να σας πω;

Συνεχίζουµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης είναι εδώ

και κάνει πως δεν ακούει και δεν καταλαβαίνει.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Υπάρχουν και τα Πρακτικά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Θα πάρετε τα Πρακτικά
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και, εν πάση περιπτώσει, το Προεδρείο µπορεί να κρίνει αν υπάρ-
χει προσωπικό ή όχι. Κατά την άποψή µου, δεν υπάρχει προσω-
πικό, γιατί δεν ήταν αυτή η τοποθέτηση που είπε ο κ. Τζίµας και
ο Υπουργός, όταν το ζητήσει, θα µιλήσει.

Κύριε Τζαβάρα, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Μέσα σ’ αυτήν την πραγµατικά άχαρη υποχρέωση που έχει ο

καθένας µας να οµιλεί ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας,
αναφερόµενος σε όσα επιλήψιµα αναφέρονται στο πρόσωπο
ενός συναδέλφου µας, ο προλαλήσας συνάδελφός µου µου
έδωσε τη δυνατότητα τουλάχιστον να βρω µια διέξοδο, αναφε-
ρόµενος σ’ αυτό που πράγµατι αποτελεί πρωτοτυπία για τη συ-
γκεκριµένη σηµερινή συζήτηση. Και αυτό, βεβαίως, έχει να κάνει
µε το γεγονός ότι εκπρόσωπος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
-η οποία το 2003 νοµοθέτησε το ν. 3126, ο οποίος είναι ο νόµος
µε τον οποίο σήµερα οδηγείται ενώπιόν µας η υπόθεση του συ-
ναδέλφου Παυλίδη- δε βρήκε τουλάχιστον ένα λόγο να πει γι’
αυτού του είδους τις πιεστικές διαδικασίες εξ αιτίας των οποίων
ασθµαίνουσα σήµερα η Βουλή προσπαθεί να ερευνήσει ζητή-
µατα τα οποία ανάγονται σε πολύ υψηλού επιπέδου ζητήµατα,
όπως είναι η αξιοπρέπεια ενός Βουλευτή που επί τριάντα τρία
χρόνια συµµετέχει ως αντιπρόσωπος του λαού της ∆ωδεκανή-
σου στο Κοινοβούλιο και, εν πάση περιπτώσει, κάποτε θα πρέπει
όλοι µαζί, µε οµόνοια και µε διάθεση ειλικρινούς συνεννόησης, να
αντιµετωπίσουµε το θέµα -ως πρόκληση δηµοκρατική, αν θέλετε-
της κατάργησης του καθεστώτος της ετεροδικίας που «απολαµ-
βάνουν» -εντός εισαγωγικών η λέξη- οι πολιτικοί, οι Υπουργοί και
οι Υφυπουργοί.

∆εν θεωρώ ότι αποτελεί συνέχεια αυτής της δηµοκρατίας, της
ελληνότροπης δηµοκρατίας, η οποία πράγµατι έκανε τη σκέψη,
συνειδητή, τουλάχιστον στο πλαίσιο των πολιτικών αγώνων και
έδωσε το δικαίωµα σε όλους εµάς να έχουµε σήµερα το προνό-
µιο σ’ αυτήν την Αίθουσα, να συµµετέχουµε σε µια διαδικασία
διαλόγου, στην οποία βέβαια θεωρώ ότι πρώτιστη αξία και αρετή
είναι η αίσθηση του αντιλόγου.

Γιατί πραγµατικά, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, άκουσα
προηγουµένως εδώ στο Βήµα τους δύο εξ υµών που προλάλη-
σαν να έχουν µία προσήλωση σε θέµατα, για τα οποία δεν γίνε-
ται συζήτηση σήµερα, να κάνουν µία εµµανή, θα έλεγα και
µονοµανή προσπάθεια να αναδείξουν θέµατα για τα οποία σή-
µερα η Βουλή δεν έχει ενδιαφέρον, τουλάχιστον µε βάση την
ηµερήσια διάταξή της.

Και θέλω να πω τούτο συγκεκριµένα. Υπάρχει σήµερα µία υπό-
θεση στην οποία όλοι καλούµεθα να πούµε τι ακριβώς συµβαίνει.
Και αυτή είναι εκείνη ακριβώς η υπόθεση που έρχεται από τον
20ο τακτικό ανακριτή και αφορά την εµπλοκή του συναδέλφου κ.
Παυλίδη, σε µια υπόθεση ενδεχόµενης ηθικής αυτουργίας σε
εκβίαση. Και τουλάχιστον θα υπήρχε απ’ όλους µας η σοβαρή
και ειλικρινής πρόθεση, ασχολούµενοι µ’ αυτό το συγκεκριµένο
ζήτηµα, να διεξέλθουµε τα θέµατα που θέτει αυτή η ίδια η δικο-
γραφία που έρχεται ενώπιόν µας.

Εγώ θα προσπαθήσω να είµαι λακωνικός. Το πρώτο και το πιο
εντυπωσιακό απ’ όλα είναι το γεγονός ότι και ο πιο, από πλευ-
ράς νοµικής κατάρτισης, αδαής είναι σε θέση, τουλάχιστον µε
βάση τη διάταξη του άρθρου 4, παράγραφος 2, του ν.3126 και σε
συνδυασµό µε τη διάταξη του άρθρου 86, παράγραφος 2, εδά-
φιο 2, να αντιληφθεί ότι αυτή η εµπλοκή του κ. Παυλίδη σε θέ-
µατα που έχουν σχέση µε τις καταγγελίες του κ. Μανούση, ήδη
το πρώτον είχε αντιµετωπισθεί στο πλαίσιο προκαταρκτικής εξέ-
τασης, την οποία διηύθυνε και µάλιστα αυτοπροσώπως, αν δεν
απατώµαι, διεξήγαγε ο κ. Ντογιάκος.

Και το πρώτο ερώτηµα που µου δηµιουργείται είναι το εξής:
Αφού είναι ρητή η συνταγµατική επιταγή προς οποιονδήποτε
ενεργεί προκαταρκτική εξέταση να διαβιβάσει αµελλητί το φά-
κελο στον οποίο διαπιστώνει ότι υπάρχουν στοιχεία εµπλοκής
Υπουργού ή Υφυπουργού στη Βουλή, γιατί δεν έγινε αυτό; Γιατί
υπάρχει πράγµατι αυτή η καθυστέρηση του ενός χρόνου και κυ-
ρίως γιατί και ο κ. Ντογιάκος και ο κ. Ζαβιτσιάνος, ο 20ος ανα-
κριτής, κατά τρόπο που πράγµατι προσωπικά, θα έλεγα ότι
τουλάχιστον είναι πειθαρχικά ελεγκτέος, δεν ασχολήθηκαν µε
την εφαρµογή του Συντάγµατος, το οποίο επιβάλλει στον οποι-

ονδήποτε διενεργεί τέτοιου είδους προδικαστικές ποινικές δια-
δικασίες, να διαβιβάζει αµελλητί το υλικό το οποίο αναφέρεται
σε εµπλοκή Υπουργού ή Υφυπουργού σε πράξεις ποινικές, αξιό-
ποινες, κακουργηµατικές ή πληµµεληµατικές, που έγιναν κατά
την άσκηση των καθηκόντων τους, χωρίς να το αξιολογεί.

Όταν πήρατε στα χέρια σας αυτό το συγκεκριµένο διαβιβα-
στικό έγγραφο του 20ου ανακριτού ή όταν πήρατε στα χέρια σας
αυτήν τη συγκεκριµένη αναφορά που έκανε ο κ. Ντογιάκος στον
Εισαγγελέα Εφετών, δεν εντυπωσιαστήκατε πράγµατι, γιατί
παρά την απαγόρευση προβαίνουν σε αξιολογήσεις, οι οποίες
και άστοχες είναι, αλλά κυρίως αποτελούν και µία προσπάθεια
να χειραγωγηθεί η σκέψη της Βουλής, σε ζητήµατα τα οποία
έχουν πολύ µεγάλη σηµασία για την πορεία της υποθέσεως
αυτής;

Και εξηγούµαι: Από πού µπορεί κάποιος να θεωρήσει ότι εδι-
καιούτο ή ενοµιµοποιείτο ο κύριος ανακριτής, ο κ. Ζαβιτσιάνος –
αυτολεξεί µάλιστα- στην έκθεση στην οποία αναφέρει προς το
Κοινοβούλιο, να κάνει εκτίµηση των καταθέσεων των µαρτύρων
και µάλιστα, όπως λέει, στο σύνολό τους, σε συνδυασµό µεταξύ
τους και κάθε µιας ξεχωριστά.

Αυτό πράγµατι αποτελεί µία ευθεία παράβαση συγκεκριµένων
διατάξεων και του ν.3126 και του Συντάγµατος. Όµως και πέραν
τούτου, κατά ποία λογική θα πρέπει να δεχθούµε αυτού του εί-
δους τις νοµικές αυθαιρεσίες που έχουν να κάνουν µε τον υπο-
λογισµό της αξίας ενός διαµερίσµατος, καθώς αυθαιρέτως
πράγµατι ο ανακριτής κατά τη διάρκεια της άσκησης των καθη-
κόντων του, ενώ έπρεπε να έχει απόσχει από τέτοιου είδους υπο-
λογισµούς, οδηγείται αυθαίρετα στο συµπέρασµα του
προσδιορισµού µίας αξίας που είναι εκτός οποιασδήποτε πραγ-
µατικότητας και κυρίως δεν προκύπτει από συγκεκριµένο απο-
δεικτικό στοιχείο που να υπάρχει µέσα στη δικογραφία;

Και, εν πάση περιπτώσει, κατά ποία έννοια και λογική είναι δυ-
νατόν να δεχθούµε ότι σε µία ποινική διαδικασία, εκεί δηλαδή
όπου είναι ελεύθερος ο δικαστής να διαµορφώνει πεποίθηση
ανάλογα µ’ αυτά που προσλαµβάνει και αυτά που επεξεργάζε-
ται µε τη λογική του, χρησιµοποιεί στη συγκεκριµένη περίπτωση
ως αποδεικτικά µέσα τα πασίδηλα –όπως λέει- ή τα διδάγµατα
της κοινής πείρας για να φθάσει σε τέτοιου είδους διανοητικές
ακροβασίες, όταν είναι δεδοµένο ότι τέτοιου είδους δεσµεύσεις
δεν έχει, παρά µόνο όταν λειτουργεί ως δικαστής στο πλαίσιο
της πολιτικής δικονοµίας;

Αναγκάζοµαι να γίνω πράγµατι πάρα πολύ συγκεκριµένος στα
νοµικά ζητήµατα γιατί θεωρώ ότι η βάση της κρίσης µας περί του
αν ένας συνάδελφός µας θα πρέπει να οδηγηθεί στη βάσανο ή
στη δοκιµασία της προανακριτικής –λεγοµένης- επιτροπής, εξαρ-
τάται από το πώς ο καθένας µας αξιολογεί και θέτει υπό τη βά-
σανο τουλάχιστον της λογικής, αλλά και της επιστήµης, τα
συγκεκριµένα ζητήµατα, τα οποία είχα την τιµή να σας αναφέρω.

Θεωρώ ότι σε οποιαδήποτε περίπτωση έχουµε χρέος αυτά τα
συγκεκριµένα θέµατα να τα αντιµετωπίσουµε µε έναν τρόπο
πολύ προσεκτικής προσέγγισης και σεβασµού στο αξίωµα του
συναδέλφου, αλλά και στο ρόλο που έχει η Βουλή απέναντι σε τέ-
τοιου είδους περιπτώσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Γι’ αυτό ακριβώς είναι πράγµατι προς τιµήν της Νέας ∆ηµο-

κρατίας που –προσωπικά δεν έχω µεγάλη κοινοβουλευτική πείρα,
αλλά απ’ ό,τι µπόρεσα τουλάχιστον να πληροφορηθώ- για πρώτη
φορά σήµερα υπάρχει αυτή η δυνατότητα να υπάρξει κατά συ-
νείδηση ψήφος για το αν ή όχι ο συγκεκριµένος συνάδελφος
πρέπει να αποτελέσει αντικείµενο έρευνας ως προς τα στοιχεία
που αναφέρει η δικογραφία από µία προκαταρκτική επιτροπή.

Ας µην αρνούµεθα, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, ότι και
εσείς στο παρελθόν είχατε τη δυνατότητα σε πάµπολλες περι-
πτώσεις να δεχθείτε αιτήσεις για παρόµοιες περιπτώσεις, αλλά
ουδέποτε φθάσατε σ’ αυτό το σηµείο. Προσπαθούσατε πάντα
πίσω από αυτού του είδους τα τεχνητά τείχη που ορθώνατε σε
συγκεκριµένα αιτήµατα, να δηµιουργήσετε την εντύπωση ότι πο-
λιτικά ορθό ή δηµοκρατικά ευπρεπές είναι να µη δίνουµε διέξοδο
σε τέτοιου είδους καταστάσεις, οι οποίες µπορεί πράγµατι να
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πληγώνουν κάποιους συναδέλφους, αλλά σε καµµία περίπτωση
δεν µπορούν όλους µας να µας οδηγήσουν σ’ ένα καθεστώς αν-
θρωποφαγίας.

Και το λέω αυτό γιατί είναι δεδοµένο, ακόµα και µε τα λίγα νο-
µικά που µπορεί κάποιος να ξέρει και µε τη λίγη πείρα που µπο-
ρεί να έχει από ποινικά δικαστήρια –και το είπε βεβαίως
προηγουµένως ο κ. Πλεύρης- ότι αυτή η κατηγορία, τουλάχιστον
µε τη µορφή της ηθικής αυτουργίας σε εκβίαση, δεν στέκει σε
καµµία περίπτωση. Και δεν στέκει σε καµµία περίπτωση γιατί
είναι δεδοµένο ότι η εκβίαση είναι το αδίκηµα εκείνο στο οποίο
τυποποιείται ως ποινική συµπεριφορά, η προσπάθεια που κάνει
κάποιος –δράστης δηλαδή- να καταργήσει το δικαίωµα του θύ-
µατος να αυτοπροσδιορίζει τη θέλησή του.

Και ερωτώ: Από ποια πλευρά και από ποιο στοιχείο της δικο-
γραφίας µπορεί να θεωρηθεί ο κ. Μανούσης θύµα µίας τέτοιας
εκβίασης, όταν –ακόµα και αν θεωρήσουµε αληθινά τα όσα ανα-
φέρει ο κ. Ζαβιτσάνος ή ο κ. Ντογιάκος- εδέχθη, αντίθετα απ’
αυτά που προβλέπει το άρθρο 385, µία διαβεβαίωση για ισονο-
µία, για ίση µεταχείριση που σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί ως
περιεχόµενο συγκεκριµένης διαβεβαίωσης να αποτελέσει απειλή
βλάβης στην επιχείρησή του;

Πόσω δε µάλλον –και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε- όταν είναι δε-
δοµένο ότι αυτή η απειλή βλάβης στην επιχείρηση –εάν θεωρή-
σουµε ότι έγινε αυτή η συγκεκριµένη και επιλήψιµη πράξη, µε το
χαρακτήρα που της αποδίδεται- δεν έδωσε καµµία απτή συγκε-
κριµένη πραγµατικότητα. Γιατί ο συνάδελφος κ. Παυλίδης, προ-
τού γίνει στις 3 Νοεµβρίου του 2007 αυτή η επιλήψιµη συνάντηση
µε τον κ. Ζαχαρίου, εξακολούθησε να είναι αρνητικός και σε καµ-
µία περίπτωση δεν χαρίστηκε, µε αποτέλεσµα να οδηγήσει αυτόν
τον κ. Μανούση διαµαρτυρόµενο στα δικαστήρια και σε άλλες
αρχές.

Πώς µπορεί, λοιπόν, να θεωρηθεί ότι υπερµέτρως ή κατά
τρόπο που δεν επιδέχεται καµµία διαφορετική αντίρρηση αυτός
ο άνθρωπος πιέστηκε µέχρι του σηµείου να µην µπορεί να προσ-
διορίσει ο ίδιος τη θέλησή του, όταν προκύπτει από τη δικογρα-
φία ότι είχε τη δυνατότητα και στο Ελεγκτικό Συνέδριο να
προσφεύγει και στο Συµβούλιο της Επικρατείας να προσφεύγει
και τελικά να δικαιώνεται; Θεωρώ ότι αυτού του είδους οι χαρα-
κτηρισµοί ότι δεν είναι προς έπαινο µιας σοβαρής και υπεύθυ-
νης δικαιοσύνης.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Ρήγας, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι

απόλυτα πεπεισµένος ότι όλοι ανεξαιρέτως αυτήν τη στιγµή σε
τούτη εδώ την Αίθουσα βιώνουµε τα ίδια συναισθήµατα. Για µένα
προσωπικά, αλλά πιστεύω και για τον καθένα από εµάς, είναι µία
δύσκολη και επώδυνη στιγµή.

Όµως, θεωρώ ότι όλοι µας έχουµε τη συναίσθηση της ευθύνης
χωρίς µικροψυχίες και υστεροβουλία να καταβάλουµε προσπά-
θεια για να αναδειχθεί η αλήθεια και να προστατευθεί η τιµή και
η υπόληψη του πολιτικού κόσµου.

Η συζήτηση σήµερα διεξάγεται µέσα σε µία ατµόσφαιρα πνι-
γηρή και δύσοσµη. Οι Έλληνες πολίτες εξοργισµένοι από τη γε-
νικευµένη διαφθορά, αγανακτισµένοι γιατί βλέπουν καθηµερινά
να υποχωρεί το βιοτικό τους επίπεδο, ανασφαλείς και ανήσυχοι
ζητούν από τον πολιτικό κόσµο να αρθεί στο ύψος των περιστά-
σεων. Ζητούν απ’ όλους µας να ενεργήσουµε µε ειλικρίνεια,
υπευθυνότητα και σοβαρότητα.

Το ΠΑΣΟΚ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και ο Πρόεδρός µας
κ. Γιώργος Παπανδρέου εγκαίρως από την πρώτη στιγµή απηύ-
θυνε πρόσκληση και πρόκληση προς την Κυβέρνηση να αναλά-
βουµε όλοι µας συλλογικά πρωτοβουλίες σε θεσµικό επίπεδο,
έτσι ώστε να καταβληθεί προσπάθεια για την εξυγίανση, την
ισχυροποίηση και την επαναπόκτηση κύρους από το πολιτικό µας
σύστηµα. Και επίσης, να υπάρξει σε όλες τις δηµόσιες λειτουρ-
γίες η εγκαθίδρυση των αρχών της αξιοκρατίας, της διαφάνειας
και της λογοδοσίας.

Ποια ήταν η απάντησή σας; Σιωπήσατε. Ποια ήταν η απάντησή

σας; Προσποιείστε ότι δεν υπάρχει πρόβληµα. Με πρωτόγνωρο
τρόπο καταβάλατε προσπάθεια να κουκουλώσετε όλες τις υπο-
θέσεις, να συσκοτίσετε την αλήθεια και φθάσατε µέχρι του ση-
µείου –πρωτόγνωρο για τα κοινοβουλευτικά χρονικά- να
αποχωρήσετε από αυτήν την Αίθουσα για να µην υπάρξει η απο-
κάλυψη ή να µη διερευνηθεί η ύπαρξη ευθυνών σε πολιτικά πρό-
σωπα της παράταξής σας για τη σκοτεινή και «βρώµικη» υπόθεση
του Βατοπεδίου.

Και επειδή ο κατελθών από το Βήµα συνάδελφος της Νέας ∆η-
µοκρατίας είπε ότι δεν θυµάται στο παρελθόν να υπήρξε τέτοια
µεγαλοψυχία από πλευράς του ΠΑΣΟΚ, θα ήθελα να του θυµίσω
ότι δύο Υπουργοί της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ στην υπόθεση Κο-
σκωτά παραπέµφθηκαν στο Ειδικό ∆ικαστήριο µε ψήφους της
παράταξης του ΠΑΣΟΚ. Θα πρέπει λίγο να φρεσκάρετε τη µνήµη
σας και να θυµηθείτε ότι υπήρχαν «καλές πρακτικές» στο πα-
ρελθόν.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτήν τη στιγµή εµείς
δεν αποδεχόµαστε άκριτα και αβασάνιστα την ενοχή κανενός.
∆εν θα προχωρήσουµε αβασάνιστα στην ενοχοποίηση των συ-
ναδέλφων µας. Όµως, έχουµε ευθύνη να διερευνήσουµε τη συ-
γκεκριµένη υπόθεση. Και αυτή η υπόθεση διαδραµατίστηκε στο
ελώδες έδαφος των γραµµών δηµοσίου συµφέροντος, των γνω-
στών για τον απλό κόσµο «άγονων γραµµών».

Και το έδαφος το καταστήσατε εσείς ελώδες, κύριοι της Κυ-
βέρνησης. Γιατί από τις πρώτες σας ενέργειες, από τα πρώτα
νοµοθετικά µέτρα που πήρατε ήταν να καταργήσετε τη Ρυθµι-
στική Αρχή Θαλασσίων Ενδοµεταφορών, µια ανεξάρτητη αρχή,
που είχε σαν στόχο να παρεµβαίνει και να εποπτεύει σε περι-
πτώσεις όπου υπήρχε στρέβλωση στον ελεύθερο ανταγωνισµό,
σε περιπτώσεις όπου υπήρχαν εναρµονισµένες πρακτικές, δη-
λαδή συµφωνίες κάτω από το τραπέζι, σε περιπτώσεις όπου εθί-
γετο το δηµόσιο συµφέρον.

Αυτήν την Αρχή την καταργήσατε και στη συνέχεια καταργή-
σατε το δίκτυο των δροµολογιακών γραµµών. Γι’ αυτό, κύριε
Τζίµα, αυτή τη στιγµή από σαράντα πέντε οι άγονες γραµµές έγι-
ναν ογδόντα πέντε. ∆ιότι, όταν υπήρχε το δίκτυο των δροµολο-
γιακών γραµµών, αυτός που έπαιρνε τη γραµµή και προσέγγιζε
στα µεγάλα νησιά ήταν υποχρεωµένος να προσεγγίζει και στα
µικρότερα νησιά, επειδή υπήρχε δίκτυο δροµολογιακών γραµ-
µών, το οποίο το καταργήσατε και κάνατε τις άγονες γραµµές
από σαράντα πέντε σε ογδόντα πέντε.

Επίσης, αυξήσατε το κόστος των επιδοτήσεων από 40 σε 100
και πλέον εκατοµµύρια. Μεγαλώσατε την πίτα. Πολύ το χρήµα.
Και επιτρέψατε, εξαιτίας αυτής της κατάστασης, να τσαλαβου-
τούν, να διαγκωνίζονται και να παρεµβαίνουν ποικιλώνυµα συµ-
φέροντα. Επιτρέψατε σε αυτούς τους ευκαιριακούς
επιχειρηµατίες, σε παρασιτικές εφοπλιστικές δραστηριότητες να
παίζουν µέσα στο παιχνίδι των άγονων γραµµών. Άνθρωποι, επι-
χειρηµατίες, οι οποίοι εξαρτούσαν από τα δικά τους ιδιωτικά συµ-
φέροντα το µέλλον και την ανάπτυξη και την επιβίωση των µικρών
νησιών. Αυτό ήταν το κατόρθωµά σας.

Και αυτό έγινε από το Υπουργείο Αιγαίου σε µια περίοδο, η
οποία είχε δύο χαρακτηριστικά, τα οποία µπορεί να µη σηµαί-
νουν και τίποτα. Υπήρχε πολλή συγκεντρωτική διακυβέρνηση την
εποχή εκείνη. Σας θυµίζω ότι για ένα πολύ µεγάλο χρονικό διά-
στηµα το Υπουργείο Αιγαίου δεν είχε Γενικό Γραµµατέα Αιγαίου.
Επίσης, ήταν η εποχή εκείνη όπου οι υπάλληλοι του Υπουργείου
Αιγαίου κατέβηκαν σε απεργία µε το παράδοξο αίτηµα να τους
ανατεθεί δουλειά, να τους δοθούν αρµοδιότητες. ∆εν τους δίνο-
νταν αρµοδιότητες. Τα πάντα ήταν συγκεντρωµένα στο γραφείο
του Υπουργού και όλες οι ενέργειες εγίνοντο µέσα από ένα εξω-
υπηρεσιακό σύστηµα παραγόντων.

Μέσα, λοιπόν, σε αυτό το κλίµα εξυφάνθη όλη αυτή η ιστορία.
Και εµείς δεν κάνουµε τίποτα άλλο σήµερα από το να διαβάζουµε
την αναφορά του ειδικού ανακριτή, ο οποίος µιλάει για αποχρώ-
σες ενδείξεις ενοχής για εκβίαση του διευθυντή του γραφείου
του κ. Παυλίδη και, επίσης, να µιλάει για ικανά στοιχεία, τα οποία
µπορεί να στοιχειοθετήσουν πιθανή κατηγορία σε βάρος του
Υπουργού για ηθική αυτουργία συνεπείας.

Εµείς δεν αποδεχόµαστε άκριτα και αβασάνιστα αυτές τις κα-
ταγγελίες. Όµως, οφείλουµε να διερευνήσουµε την αλήθεια.
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Γιατί και ο ίδιος ο κύριος συνάδελφος το ζήτησε. Γιατί και η ίδια
η αλήθεια το ζητάει. Και επίσης, η ίδια η τιµή και η υπόληψή µας,
η ευθύνη που πρέπει να δείξουµε το απαιτεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς καταθέσαµε πρόταση για
τη δηµιουργία ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διε-
νέργεια προκαταρκτικής εξέτασης και καλούµε τους συναδέλ-
φους να την ψηφίσουν, για να λάµψει η αλήθεια, για να µην
υπάρξει η παραµικρή σκιά, για να µπορέσουµε να διαφυλάξουµε
το κύρος των θεσµών, την αξιοπιστία της πολιτικής, την αξιο-
πρέπεια των πολιτικών και την τιµή όλων µας. Γι’ αυτό καταθέ-
τουµε την πρόταση και σας καλούµε να την ψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει η κ. Παρασκευή Μπούζαλη, Βουλευτής της Νέας

∆ηµοκρατίας.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΜΠΟΥΖΑΛΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τους τελευταίους µήνες παρα-

κολουθούµε όλοι να εξελίσσεται µία οργανωµένη εκστρατεία
σκόπιµης πόλωσης και σκανδαλολογίας που δηλητηριάζει την
πολιτική ζωή του τόπου. Θεωρώντας η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
ότι αποκοµίζει µικροκοµµατικά οφέλη, προτάσσει έναντι όλων
των σοβαρών θεµάτων της χώρας, υποτιθέµενες υποθέσεις
σκανδάλων.

Αγαπητοί συνάδελφοι, µαταιοπονείτε. Όσοι προσπαθούν µε τη
στάση τους να µειώσουν και πολύ περισσότερο να καθηλώσουν
τη δυναµική της Κυβέρνησης Καραµανλή, αποποιούµενοι τα δικά
τους λάθη και ευθύνες του παρελθόντος, διαπράττουν ένα πολύ
σοβαρό λάθος. Και αυτό γιατί η Νέα ∆ηµοκρατία είναι µία ιστο-
ρική παράταξη, η οποία διαχρονικά και τη δικαιοσύνη σέβεται και
φυσικά, την ορθή της κρίση εµπιστεύεται. Άλλωστε, ο Πρωθυ-
πουργός Κώστας Καραµανλής, από την πρώτη στιγµή που ανέ-
λαβε τη διακυβέρνηση της χώρας, έστειλε ξεκάθαρο µήνυµα σε
όλες τις κατευθύνσεις. ∆εσµεύτηκε απέναντι στον ελληνικό λαό,
προκειµένου να προαχθεί η διαφάνεια, η αξιοκρατία και η ισονο-
µία παντού, σε όλες τις πτυχές του κοινωνικού αλλά και δηµό-
σιου βίου. Γεγονός, που αποδείχθηκε στην πράξη µε διαδικασίες
και µέτρα που ελήφθησαν για την αντιµετώπιση ανάλογων σο-
βαρών περιπτώσεων, τις οποίες όλοι γνωρίζουµε.

Τίποτα δεν αφήσαµε στην τύχη του. Ποτέ δεν ωραιοποιήσαµε
καταστάσεις και το κυριότερο, είµαστε συνεχώς σε µετωπική σύ-
γκρουση µε νοσηρές πρακτικές που εξέθρεψε το παρελθόν,
χωρίς να υπολογίζουµε το πολιτικό κόστος. Αποκαλύπτουµε τα
κακώς κείµενα και προκαλούµε ακόµα και την παρέµβαση της δι-
καιοσύνης και σε περιπτώσεις που υπάρχουν έστω και υποψίες
για στελέχη.

Αυτό ακριβώς πράττουµε και σήµερα µε την υπόθεση που
εστάλη από τη δικαιοσύνη στη Βουλή και αφορά τον συνάδελφο,
κ. Παυλίδη. Άλλωστε, δεν αρνηθήκαµε ποτέ τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο, ιδιαίτερα σε ζητήµατα που αφορούν τη διαφάνεια και την
καταπολέµηση της διαφθοράς, γιατί το θέµα της διαφάνειας
είναι ευαίσθητο και µας αφορά όλους.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, εξακολου-
θούµε να υποστηρίζουµε την πάγια θέση µας για την ύπαρξη
απόλυτης διαφάνειας και την εφαρµογή της νοµιµότητας στο δη-
µόσιο βίο. Ενώ για τις υποθέσεις που σχετίζονται µε την τιµή
αλλά και την υπόληψη δηµοσίων προσώπων, ακολουθούµε την
οδό της πλήρους διερεύνησής τους, προκειµένου να µην υπάρ-
χει η παραµικρή σκιά ή αµφιβολία στους πολίτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, µε
τη σηµερινή πρόταση που φέρνει στην Ολοµέλεια της Βουλής
για τη σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής, έρχεται για
µια ακόµη φορά να δηλώσει την καιροσκοπική της στάση. Και
αυτό γιατί θα πρέπει να µας εξηγήσουν οι συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ τους πραγµατικούς λόγους που οδήγησαν στην κατά-
θεση της συγκεκριµένης πρότασης και ιδιαίτερα την παρούσα
χρονική στιγµή. Γιατί ενώ θα µπορούσαν να καταθέσουν την εν
λόγω πρόταση σε πρωθύστερο χρόνο, όταν είχε έρθει δηλαδή,
στην επιφάνεια το θέµα, δεν το έπραξαν.

Εξηγήστε µας, λοιπόν, γιατί επιλέγετε τις υφιστάµενες οικο-
νοµικές και πολιτικές συγκυρίες για να το πράξετε; Στοχεύετε ει-

λικρινά στη διαλεύκανση της υπόθεσης ή τελικά επιδιώκετε
εκβίαση πολιτικών εξελίξεων;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξηγείστε µας, γιατί προφανώς
δεν είµαστε εµείς αλλά εσείς που έχετε επιλεκτική µνήµη, για
ποιο λόγο είχατε απορρίψει προτάσεις σύστασης εξεταστικών
επιτροπών και µάλιστα για πολύ σοβαρά θέµατα που συγκλόνι-
σαν τους πολίτες και το πολιτικό µας σύστηµα. Σας θυµίζω την
υπόθεση του Καζίνου του Φλοίσβου, το Χρηµατιστήριο, την Ολυ-
µπιακή Αεροπορία, το ναυάγιο του «ΣΑΜΙΝΑ», το πόρισµα για τη
διερεύνηση των παράνοµων ελληνοποιήσεων, την υπόθεση
«∆ΕΚΑ» και τόσες άλλες υποθέσεις που σκοπίµως συσκοτίσατε,
δίνοντας την αρνητική σας ψήφο, ως κοινοβουλευτική Πλειοψη-
φία.

Και τελικά τι κάνατε, προκειµένου να υπερασπιστείτε τη δια-
φάνεια και τη δικαιοσύνη στα είκοσι χρόνια που κυβερνούσατε τη
χώρα;

Πώς αντιµετωπίσατε το έγκληµα του Χρηµατιστηρίου που προ-
κάλεσε την αδικαιολόγητη λεηλασία ενάµισι εκατοµµυρίου ανύ-
ποπτων µικροεπενδυτών και µάλιστα µε τις ευλογίες άµεσες ή
και έµµεσες των Υπουργών αλλά και του τότε Πρωθυπουργού;

Τι κάνατε προκειµένου να τιµωρηθούν οι µεσάζοντες, οι πο-
λυεθνικές και οι έµποροι που ενεπλάκησαν στα εξοπλιστικά προ-
γράµµατα, αµφιβόλου αποτελεσµατικότητας, των 20.000.000.000
ευρώ;

Τι κάνατε για το σκάνδαλο κορυφαίων στελεχών σας, οι οποίοι
βάσει των στοιχείων της Κεφαλαιαγοράς πραγµατοποίησαν συ-
ναλλαγές ύψους 1.500.000 ευρώ και 64.000.000 ευρώ αντίστοιχα
σε µικρό χρονικό διάστηµα;

Ποιος τιµωρήθηκε για το σκάνδαλο ΑΡΙΑ∆ΝΗ, όπου το ελλη-
νικό δηµόσιο δανείστηκε 650.000.000 ευρώ από off shore εται-
ρεία βάζοντας υποθήκη µέχρι το 2013 τα έσοδα των λαχείων;

Πώς τιµωρήθηκε και ποιος τιµωρήθηκε για το σκάνδαλο του
πράσινου δοµηµένου οµολόγου µε τα 18 swap; Μιλάω για το
χρέος των 2.800.000.000 που έπρεπε να καλύψετε µε αποτέλε-
σµα να πρέπει να δοµήσετε ένα οµόλογο ονοµαστικής αξίας
6.100.000.000 ευρώ, πάνω στο οποίο έγιναν 18 swaps. Το κόστος
από τους τότε λάθος χειρισµούς σας άγγιξε τα 55.000.000.000
ευρώ.

Μιλάµε για σκάνδαλα και παρατυπίες που κόστισαν αρκετά δι-
σεκατοµµύρια ευρώ στους Έλληνες φορολογούµενους, υποθή-
κευσαν το µέλλον της χώρας και µάλιστα έπληξαν σηµαντικά το
κύρος της στο εξωτερικό. Και αυτό συνέβη µε τις ευλογίες των
δικών σας στελεχών-Υπουργών, οι οποίοι φροντίζατε πάντα να
έχουν την ευγενή προστασία της παράταξής σας. Γιατί τελικά
µπορεί άλλοι να διεκδικούν την τακτική της κουκούλας, εσείς
όµως διεκδικείτε επάξια την τακτική του κουκουλώµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σύµφωνα µε τη δικογραφία, τα
βασικά σηµεία που στοιχειοθετούν µία ενδεχόµενη κατηγορία σε
βάρος του συναδέλφου κ. Παυλίδη, είναι συγκεκριµένα.

Το πρώτο αφορά στις επισκέψεις που πραγµατοποίησε ο δι-
ευθυντής του γραφείου του Υπουργού, κ. Ζαχαρίου, στα γρα-
φεία του εφοπλιστή κ. Μανούση προκειµένου υποτίθεται να
αποσπάσει χρηµατικά ποσά για να εξασφαλίσει ευνοϊκή µεταχεί-
ριση στους µειοδοτικούς διαγωνισµούς ανάθεσης εκτέλεσης
ακτοπλοϊκών δροµολογίων άγονης γραµµής και γενικότερα προ-
στασία των εταιρειών του τελευταίου από τον Υπουργό.

Από τη δικογραφία δεν επιβεβαιώνεται ότι ο κ. Ζαχαρίου απαί-
τησε την καταβολή µετρητών για τον ανωτέρω σκοπό, αφού το
γεγονός επιβεβαιώνεται µόνο από µάρτυρες που εργάζονται
στην εν λόγω εταιρεία, µε ό,τι αυτό σηµαίνει για την αξιοπιστία
τους. Επιπλέον, οι επιταγές που επικαλείται ο κ. Μανούσης ότι
έδωσε στον κ. Ζαχαρίου, ουδέποτε εισπράχθησαν.

Εποµένως και εδώ η κατάσταση πρέπει να διερευνηθεί περαι-
τέρω, αφού επιταγές µε λευκές ηµεροµηνίες θα µπορούσαν κάλ-
λιστα να εµφανιστούν για πληρωµή ανά πάσα στιγµή από τη
λήψη τους.

Από την άλλη πλευρά όταν κάποιος καταβάλλει το ποσό των
600.000 ευρώ ή 800.000 ευρώ –διάφορα ποσά είναι µέσα- είναι
φυσικό και αναµενόµενο να αναµένει και κάποιο αντάλλαγµα.
Μόνο που στην περίπτωση του κ. Μανούση δεν συνέβη κάτι τέ-
τοιο.
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Σύµφωνα µε τους ισχυρισµούς του, εκείνος δεν έλαβε απολύ-
τως τίποτα. Το µόνο που εισέπραξε κατά τα λεγόµενά του, είναι
η άδικη µεταχείριση του Υπουργού αφού αποκλειόταν επανει-
ληµµένως από τους διαγωνισµούς. Αυτό όµως ως επιχείρηµα επί-
σης δεν µπορεί να σταθεί, αφού από τα στοιχεία της δικογραφίας
αποδεικνύεται ότι από τους τριάντα επτά διαγωνισµούς –επί
υπουργίας Παυλίδης- η εταιρεία «ΣΑΟΣ» αναδείχτηκε µειοδότης
στις δώδεκα, δηλαδή στο 1/3 των άγονων γραµµών.

Επιπλέον, πρέπει να γνωρίζετε ότι η ισχύουσα νοµοθεσία κα-
θορίζει µε σαφήνεια τα κριτήρια συµµετοχής των εταιρειών
στους διαγωνισµούς, ενώ οι προδιαγραφές των πλοίων που συµ-
µετέχουν είναι συγκεκριµένες και δεν επιδέχονται αµφισβητή-
σεις. Εάν στους διαγωνισµούς που ακολούθησαν τα πλοία του
κ. Μανούση δεν πληρούσαν τις προδιαγραφές ή αδυνατούσε η
εταιρεία να τα αντικαταστήσει, είναι µια άλλη ιστορία, η οποία
όµως δεν σχετίζεται µε τη συµπεριφορά του πρώην Υπουργού.

Το δεύτερο στοιχείο της υπόθεση αφορά τις καταθέσεις των
40.000 ευρώ που πραγµατοποίησε ο κ. Ζαχαρίου σε τράπεζες.
Για το θέµα αυτό προκύπτει από τη δικογραφία ότι δεν υπάρχουν
στοιχεία που να αποδεικνύουν οποιαδήποτε σχέση του Υπουρ-
γού µε το γεγονός αυτό. Για ποιο λόγο ο ανακριτής το αναφέρει
αυτό ως επιβαρυντικό στοιχείο, είναι ένα ζήτηµα που πρέπει να
διερευνηθεί περαιτέρω.

Όσον αφορά την αγορά του διαµερίσµατος από την κόρη του
κ. Παυλίδη, από τα αντικειµενικά στοιχεία πάλι της δικογραφίας
αποδεικνύεται η αγορά του διαµερίσµατος, καθώς και το άτυπο
δάνειο της κόρης του κ. Παυλίδη µε το θείο της –αδελφό του
Υπουργού- γεγονότα που δέχεται και ο ανακριτής.

Για το δάνειο των 130.000 ευρώ που ακολούθησε από το Τα-
χυδροµικό Ταµιευτήριο µε σκοπό να καλυφθεί το άτυπο δάνειο
της κ. Παυλίδη από το θείο της, προκύπτει ότι ο τελευταίος δεν
τα απεδέχθη και συνεπώς η πρώτη αποδεσµευόµενη από την
υποχρέωση αυτή, προχώρησε στη µερική εξόφληση του δεύτε-
ρου δανείου από το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο µε τα 100.000
ευρώ που προέρχονταν από αυτό. Ως εκ τούτου και στο θέµα
αυτό δεν αποδεικνύεται, εκ πρώτης όψεως τουλάχιστον, ότι το
ανωτέρω ποσό υπήρξε προϊόν εκβίασης που να ενοχοποιεί το
συνάδελφο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µια ώρα ευθύνης
και οφείλουµε όλοι να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων.
Εφόσον λοιπόν προκύπτει η ανάγκη διερεύνησης µιας ενδεχό-
µενης ευθύνης πολιτικού προσώπου, εµείς οφείλουµε να την
αξιολογήσουµε και να αποφασίσουµε κατά συνείδηση λειτουρ-
γώντας πάντοτε στο πλαίσιο της νοµιµότητας, της υπευθυνότη-
τας, αλλά και της απόλυτης διαφάνειας.

Κανένας δεν µπορεί να ανακόψει την προσπάθεια που κατα-
βάλλεται για την απόδοση της δικαιοσύνης, για την αποκάλυψη
της αλήθειας. Άλλωστε για το λόγο αυτό και το θέµα ήρθε στη
Βουλή. Γιατί αυτό που µας ενδιαφέρει και που είναι η ουσία είναι
η εξεύρεση της αλήθειας. Η βούλησή µας είναι ξεκάθαρη και
πρέπει να γίνει κατανοητό προς κάθε κατεύθυνση ότι δεν τη δια-
πραγµατευόµαστε µε κανέναν. ∆ιαφάνεια παντού, φως σε όλες
τις υποθέσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου, Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ακούστηκε από πολλές πλευρές ότι αυτό που θα θεραπεύσει τα
φαινόµενα διαπλοκής των Υπουργών ή των διαχειριστών της
εξουσίας µε τα οικονοµικά κέντρα, είναι η αλλαγή του νόµου περί
ευθύνης Υπουργών. ∆ιαφωνώ. Όχι για την ανάγκη αλλαγής του
νόµου, αλλά για τα αίτια της διαπλοκής, για το τι οδηγεί στη δια-
πλοκή. Η αλλαγή του νόµου χρειάζεται και αν είναι στη σωστή
κατεύθυνση, θα αλλάξει το περιβάλλον ατιµωρησίας και το κα-
θεστώς της ιδιαίτερης µεταχείρισης των πολιτικών έναντι των πο-
λιτών. Όµως, αυτά αφορούν κυρίως την τιµωρία αφού έχει
συντελεστεί δηλαδή η πράξη. Το µεγάλο, όµως, ζητούµενο είναι
η πρόληψη.

Οι σηµαντικότεροι παράγοντες της διαπλοκής κατά την άποψή

µου, πέρα από τα φαινόµενα των ελαστικών συνειδήσεων και τα
φαινόµενα των επίορκων που πάντα υπήρχαν και πάντα θα υπάρ-
χουν, είναι το έλλειµµα στην αυτονοµία της πολιτικής, είναι η
απουσία ή η αδράνεια θεσµών, ελέγχου, διαφάνειας και δηµό-
σιας λογοδοσίας. Και κυρίως, το µοντέλο διακυβέρνησης, τα συ-
στήµατα διαχείρισης της εξουσίας, τα συγκεντρωτικά και κυρίως
τα µονοπρόσωπα συστήµατα εξουσίας. Αυτά είναι η «θερµοκοι-
τίδα» της διαπλοκής, αυτά είναι η «θερµοκοιτίδα» της διαφθο-
ράς.

Η Νέα ∆ηµοκρατία µε την ανάληψη της διακυβέρνησης το
2004 επέλεξε να εγκαθιδρύσει ένα αδιαφανές σύστηµα διαχείρι-
σης της εξουσίας, ένα µοντέλο διακυβέρνησης που θα της έδινε
τη δυνατότητα να εξυπηρετεί τους «ηµετέρους», να διευθετεί τα
συµφέροντα των ισχυρών. Θα της έδινε τη δυνατότητα να ανοί-
γει το πεδίο στους «ηµετέρους» για τη λαφυραγώγηση του κρά-
τους, όµως, αντίθετα µε τις προεκλογικές περί σεµνότητας και
ταπεινότητας εξαγγελίες και τα µεγάλα λόγια του 2004.

Η Νέα ∆ηµοκρατία εγκαθίδρυσε ένα σύστηµα που τα αποτε-
λέσµατά του τα είδαµε µε τα οµόλογα, µε το σκάνδαλο του
Βατοπεδίου, µε την Επιτροπή Ανταγωνισµού και τους «κουµπά-
ρους» και µε τους Χούπηδες. Όλα αυτά είναι αποτέλεσµα του
µοντέλου διακυβέρνησης που επέλεξε ο Καραµανλής και εγκα-
θίδρυσε στη χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύστηµα ανάθεσης των άγο-
νων και επιδοτούµενων γραµµών δεν ξέφυγε από τις επιλογές
της Κυβέρνησης απ’ αυτήν την κεντρική επιλογή της αδιαφά-
νειας.

Πρώτον, τι έκανε το 2004 και µετά; Κατήργησε τη ΡΑΘΕ, τη
ρυθµιστική αρχή που επόπτευε, που ρύθµιζε, που έλεγχε τα ζη-
τήµατα που αφορούσαν τις θαλάσσιες µεταφορές. Τη θέσπισε
το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και η Νέα ∆ηµοκρατία, την κατήργησε και ανέθεσε
γενικώς και αορίστως στην Επιτροπή Ανταγωνισµού ορισµένα
θέµατα, µια επιτροπή η οποία συνεχώς λέει ότι: «∆εν µπορώ να
ανταποκριθώ στα καθήκοντά µου λόγω στελέχωσης» και δεν
ξέρω τι άλλο και ταυτόχρονα ανέθεσε στον Υπουργό Αιγαίου και
Νησιωτικής Πολιτικής πολλά σηµαντικά καθήκοντα.

∆εύτερον, εγκαθίδρυσε ένα συγκεντρωτικό σύστηµα διενέρ-
γειας διαγωνισµών καταργώντας το αποκεντρωµένο δηλαδή,
όλες τις τοπικές επιτροπές που µέχρι τότε διενεργούσαν τους
διαγωνισµούς για κάθε γραµµή χωριστά και τοπικά.

Μάζεψε δηλαδή ο Υπουργός όλη την εξουσία στα χέρια του.
Στο γραφείο του Υπουργού όλη η εξουσία. Μια επιτροπή για
όλες τις γραµµές στη νησιωτική Ελλάδα. Ένα πρόσωπο ουσια-
στικά αποφάσιζε. O Υπουργός. Κανένας ρόλος στους τοπικούς
φορείς, κανένας ρόλος στις τοπικές κοινωνίες, κανένας έλεγχος,
η απόλυτη αδιαφάνεια. Αυτό είναι το τεράστιο πολιτικό ζήτηµα,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτή είναι η µεγάλη ζηµιά που
έκανε στον τόπο η Νέα ∆ηµοκρατία. Έσκαψε το λάκκο, για να
θάψει τη διαφάνεια, αλλά σήµερα πέφτει και η ίδια µέσα. Βέβαια
εµείς δεν έχουµε καµµία αντίρρηση γι’ αυτό, το ότι πέφτει δη-
λαδή µέσα. Όµως, είµαστε αντίθετοι στην κυβερνητική προσπά-
θεια να πάρει µαζί της και να ενταφιάζει οριστικά τη διαφάνεια,
την ισονοµία, την ίδια την πολιτική, την ίδια και την δηµοκρατία.
Και όχι µόνο είµαστε αντίθετοι σ’ αυτή την προσπάθεια, αλλά
ταυτόχρονα είµαστε έτοιµοι να αποκαταστήσουµε την αξιοπιστία
της πολιτικής, να ξεκινήσουµε µια καινούρια προσπάθεια, για να
ανακτήσει η πολιτική την εµπιστοσύνη των πολιτών ξανά, γιατί
δεν είµαστε όλοι ίδιοι, δεν έχουµε τις ίδιες επιλογές, δεν έχουµε
τις ίδιες αρχές. Η προσπάθεια που πρέπει να ολοκληρωθεί µε τη
σύσταση της προανακριτικής, ή όπως αλλιώς λέγεται, επιτρο-
πής, θα δώσει τη δυνατότητα σε όλους να αποδείξουν ποιοι
πραγµατικά είναι.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα παρα-
καλώ να πω µια φράση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ορίστε, κύριε Παυλίδη,
έχετε το λόγο.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Κύριε Κεγκέρογλου, η διαδικασία
της αναθέσεως δηµόσιας υπηρεσίας βασίζεται στο νόµο Πα-
πουτσή -καλός νόµος, θέλει κάποιο ρετουσάρισµα, αλλά καλός
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νόµος- και βάσει αυτού προβλέπονται και οι περιφερειακές επι-
τροπές, οι οποίες διεξάγουν διαγωνισµούς. Καλή ώρα στη Ρόδο
-όπου εκεί ο κόσµος έγινε µαλλιά κουβάρια µε το Μανούση- στη
Σύρο, στη Σάµο και στα άλλα νησιά λειτουργούσαν, βάσει του
νόµου Παπουτσή, κι έβαλαν σε µια σειρά τα πράγµατα. Μπορεί
να έχουµε κάποιες διαφωνίες επί ορισµένων σηµείων, ήρθε η
ώρα αυτές να τις συζητήσουµε, για να δούµε τι θα γίνουµε. ∆εν
κατήργησα, όµως, περιφερειακές επιτροπές διεξαγωγής διαγω-
νισµών.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Η κ. Σκραφνάκη έχει το
λόγο.

ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι λυ-
πηρό για την ποιότητα της δηµοκρατίας µας, σε µια στιγµή που
η χώρα βρίσκεται στη δίνη µιας πρωτοφανούς οικονοµικής κρί-
σης, µια υπόθεση, µε οσµή σκανδάλου, που εκκρεµεί επί δύο
χρόνια να κινδυνεύει σήµερα να γίνει ο καταλύτης των πολιτικών
εξελίξεων. Και είναι ακόµη πιο λυπηρό, καθώς διόλου δεν τιµά
τον πολιτικό βίο της χώρας να συζητούµε για δεύτερη φορά τη
σύσταση προανακριτικής επιτροπής στη Βουλή που θα διερευ-
νήσει στοιχεία που σχετίζονται µε ποινικά αδικήµατα Υπουργών
κατά την άσκηση των καθηκόντων τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα χρόνια που η Νέα ∆ηµο-
κρατία κυβερνά τον τόπο, ο δηµοκρατικός διάλογος και η αντι-
παράθεση απόψεων και ιδεών για το πώς θα πάει ο τόπος
µπροστά, υποβαθµίστηκαν. Υποθέσεις σκανδάλων βρέθηκαν στο
επίκεντρο και πλήγωσαν, όπως παραδέχθηκε και ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός, το συναίσθηµα των Ελλήνων. Αλλά αυτό που πλή-
γωσε περισσότερο είναι η διάψευση των προσδοκιών που
καλλιέργησε ένα κόµµα που προεκλογικά σήκωσε τη σηµαία της
ηθικής, για να αποκοµίσει εκλογικά οφέλη και όταν πήρε την
εξουσία, τα στελέχη της, την υπέστειλαν για να αποκοµίσουν
προσωπικά οφέλη. Ωστόσο, ο πρώην Υπουργός Αιγαίου είναι ο
πρώτος που ενδέχεται να κριθεί από το Ειδικό ∆ικαστήριο. Άλλοι
συνάδελφοί του, που ενεπλάκησαν σε παρόµοιες υποθέσεις, κα-
τάφεραν µε την υποστήριξη του κόµµατός τους και του ίδιου του
Πρωθυπουργού να γλιτώσουν και αποµένει µόνο λίγος χρόνος
ώστε τα όποια αδικήµατα διέπραξαν να παραγραφούν. Ο ανε-
παρκής νόµος «περί ευθύνης Υπουργών», αλλά και η λογική της
συγκάλυψης που διαπνέει τούτη εδώ την Κυβέρνηση, τους προ-
στάτεψαν. Στην περίπτωση Παυλίδη αυτός ο κλοιός προστασίας
χαλάρωσε.

Με τη διαβίβαση στη Βουλή της δικογραφίας του ανακριτή,
όπου εντοπίζει στοιχεία ικανά να στοιχειοθετήσουν κατηγορίες
σε βάρος του πρώην Υπουργού, η Κυβέρνηση εξαναγκάστηκε να
δεχθεί εµµέσως πλην σαφώς την πρόταση του ΠΑΣΟΚ προτεί-
νοντας στους Βουλευτές της ψήφο κατά συνείδηση. Αν είχε άλλη
επιλογή, θα έπραττε ό,τι έπραξε και στην περίπτωση της υπόθε-
σης του Βατοπεδίου, όπου δύο φορές χωρίς προηγούµενο στα
διεθνή κοινοβουλευτικά πρακτικά η Πλειοψηφία αποχώρησε για
να µη βρεθεί προ του ανεπιθύµητου απροόπτου να απολέσει τη
δεδηλωµένη.

Η απώλεια της δεδηλωµένης σήµερα είναι ο φόβος της Κυ-
βέρνησης. Η παραµονή της µε κάθε τρόπο στην εξουσία για την
εξουσία είναι το πρωταρχικό της µέληµα. Γι’ αυτό είναι θλιβερό
το θέαµα να παρακαλείται ή ακόµα και να απειλείται ο Βουλευτής
να παραιτηθεί για να τη διευκολύνει.

Το ΠΑΣΟΚ και ο ελληνικός λαός αδιαφορούν για τους τακτικι-
σµούς και την ιδιοτέλεια µίας Κυβέρνησης που καταρρέει. Η κοι-
νωνία ζητά να χυθεί άπλετο φως σε άλλη µία σκοτεινή υπόθεση,
ζητά να χυθεί άπλετο φως σε όλες τις υποθέσεις των σκανδά-
λων, που µε ευθύνη της Κυβέρνησης συγκαλύφθηκαν. Ζητά να
σταθούµε όλοι µας στο ύψος των περιστάσεων, να τιµήσουµε
την εµπιστοσύνη των πολιτών και να λύσουµε τα καθηµερινά
τους προβλήµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, υπό τις
παρούσες συνθήκες οι εκλογές είναι µονόδροµος και για το µέλ-
λον της παράταξής σας αλλά το κυριότερο για το µέλλον του
τόπου, αλλιώς θα άγεστε και θα φέρεστε από τις διαθέσεις Βου-
λευτών που δεν τίµησαν την ψήφο των ψηφοφόρων σας ή από
την πολιτικά καιροσκοπική στήριξη που προτίθεται µε το αζη-
µίωτο να σας παράσχουν «τα άκρα» κατά τη φράση του κ. Κα-

ραµανλή, δηλαδή το κόµµα του κ. Καρατζαφέρη.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους του Μεγάρου της
Βουλής πενήντα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί-
καθηγητές από 6ο Γυµνάσιο Κοζάνης.

Τους καλωσορίζουµε στο Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Γρηγόριος Αποστολάκος, Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας, έχει το λόγο.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σκέφθηκα σήµερα το πρωί να προετοιµάσω ένα κείµενο για να
µπορέσω να κάνω µία υπεύθυνη τοποθέτηση ως Βουλευτής του
Ελληνικού Κοινοβουλίου για ένα µείζον πολιτικό θέµα που σχετί-
ζεται µε την προσωπική διαδροµή ενός συναδέλφου. Όµως άλ-
λαξα γνώµη και δικαιώθηκα από αυτήν µου την επιλογή, διότι
θέλησα να ακούσω την επιχειρηµατολογία κυρίως των συναδέλ-
φων της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Και δύο συµπεράσµατα
έβγαλα µέχρι στιγµής.

Το πρώτο συµπέρασµα είναι ότι το Βήµα αυτό κατέστη εν τοις
πράγµασι ένα Βήµα κοινοβουλευτικού ελέγχου. Περιφρονήθηκε
η προσωπική διαδροµή ενός Βουλευτή του Ελληνικού Κοινο-
βουλίου και βρήκαν πολλοί συνάδελφοι, οι περισσότεροι συνά-
δελφοι από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, τη µεγάλη ευκαιρία
να αναφερθούν στο παρελθόν επιχειρηµατολογώντας υπό τη
µορφή κοινοβουλευτικού ελέγχου εναντίον της Κυβέρνησης.
Ήλθαν σε πλήρη –αν θέλετε- αντίθεση µε όλα εκείνα τα οποία
υποστηρίζουν δηµόσια. Αυτή είναι η µία παρατήρηση και το ένα
συµπέρασµα το οποίο βγαίνει από τη µέχρι στιγµής συζήτηση
στην Ελληνική Βουλή, ότι βρήκατε το Βήµα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι της Αντιπολίτευσης, να κάνετε αντιπολίτευση στη
µορφή κοινοβουλευτικού ελέγχου στην Κυβέρνηση ταυτίζοντας
την προσωπική υπόθεση ενός συναδέλφου µας µε το κυβερνη-
τικό έργο.

Το δεύτερο συµπέρασµα είναι η πλήρης αναντιστοιχία των
λόγων και των επιχειρηµάτων µε τη συζητούµενη υπόθεση.

Καλούµεθα, λοιπόν, µέσα σε πολύ λίγο χρονικά διάστηµα να
πάρουµε θέση και να τοποθετηθούµε για ένα µείζον θέµα που
έχει να κάνει µε την πορεία ενός Βουλευτή του Ελληνικού Κοι-
νοβουλίου.

Είµαι από αυτούς που πιστεύουν ότι δεν υπάρχει µεγαλύτερο
αξίωµα και µεγαλύτερη τιµή για έναν πολίτη από το να εκπρο-
σωπεί συµπολίτες του σ’ αυτήν τη Βουλή. Υπό αυτήν την έννοια
τιµώ και σέβοµαι τον κ. Παυλίδη. Τιµώ και σέβοµαι τον κ. Παυ-
λίδη όχι ως πολιτική προσωπικότητα –αυτονοήτως είναι και γι’
αυτό- αλλά κυρίως γιατί εκπροσωπεί επί πολλά χρόνια, επί τριά-
ντα χρόνια τους συµπολίτες του, της ∆ωδεκανήσου στη Βουλή
των Ελλήνων.

Κάποιοι στην Αίθουσα αυτή όταν κάνουν κρίσεις θα πρέπει να
το σέβονται αυτό, διότι αν δεν σέβονται αυτό, δεν σέβονται και
µια σηµαντική µερίδα Ελλήνων πολιτών. Αυτή είναι µια πρώτη πα-
ρατήρηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτιέµαι ποιο είναι το πλαί-
σιο µέσα στο οποίο καλούµεθα να πάρουµε µία κρίσιµη από-
φαση. Ποιο είναι το πολιτικό πλαίσιο; Ποιες είναι οι συνιστώσες
της σηµερινής υπόθεσης; Προφανώς η µία είναι η πολιτική συνι-
στώσα και η άλλη είναι η δικονοµική και η ποινική συνιστώσα.

Θα ξεκινήσω από τη δεύτερη. Πρέπει να δούµε εάν και κατά
πόσο όλο αυτό το σύνολο των εγγράφων που µας ήλθε για να
εξετάσουµε και να αποφασίσουµε σήµερα στις δώδεκα το βράδυ
µε µυστική ψηφοφορία καλύπτει ή δεν καλύπτει τις απαιτήσεις
που θα πρέπει να έχει ένας Έλληνας Βουλευτής σ’ ό,τι αφορά
την παραποµπή ενός συναδέλφου του στην Ειδική Επιτροπή της
Βουλής για να εξετάσει το ενδεχόµενο της οποιασδήποτε ποινι-
κής του ευθύνης.

Τι συµπεράσµατα έβγαλα εγώ; Το πρώτο συµπέρασµα σ’ ό,τι
αφορά τη δικονοµική συνιστώσα και την ποινική συνιστώσα είναι
µία απερίγραπτη και απαράδεκτη διαρροή, η οποία έγινε κατά
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παράβαση οιασδήποτε δεοντολογίας και δικαστικής ευθύνης των
λειτουργών. Οι περισσότεροι από µας µάθαµε από τις εφηµερί-
δες το αντικείµενο της δικαστικής έρευνας. Αναγκάστηκε να πα-
ρέµβει και να διαµαρτυρηθεί θεσµικά ο ίδιος ο Πρόεδρος της
Βουλής. Το θεωρείτε φυσιολογικό αυτό;

∆εύτερη παρατήρηση: Οι αιτιολογικές κρίσεις σε βάρος της
αρµοδιότητας της Βουλής. Πού βρήκε το δικαίωµα ο εικοστός
ανακριτής να υποκαθιστά τη Βουλή κάνοντας χρήση αξιολογι-
κών εννοιών, κάνοντας νοµικούς υπερβατισµούς και συνδέοντας,
αν θέλετε, αξίες ακινήτων µε την κατ’ εκτίµησή του προσέγγιση
της αξίας του ακινήτου ούτως ώστε να βγάζει ένα αυθαίρετο συ-
µπέρασµα που να οδηγεί σε υπονόµευση της αρµοδιότητας της
Βουλής;

Τρίτη παρατήρηση: Μετετράπη κατά τρόπο απερίγραπτο και
απαράδεκτο και ο ίδιος σ’ έναν πραγµατογνώµονα κάνοντας
κρίση και αξιολογική κρίση για δεύτερη φορά σ’ ό,τι αφορά την
αξία ενός συγκεκριµένου ακινήτου.

Τα θεωρείτε φυσιολογικά αυτά; Θεωρείτε φυσιολογικό να ανα-
γκάζεται ο κ. Ζαβιτσάνος να υπερασπίζεται την εγκύκλιο του κ.
Σανιδά που σε αντίστοιχες περιπτώσεις έλεγε ότι οι δικαστικοί
λειτουργοί οφείλουν να στέλνουν πρώτα στον Εισαγγελέα του
Αρείου Πάγου την οποιαδήποτε αίτηση άρσης ασυλίας Έλληνος
Βουλευτή και στη συνέχεια να έρχεται στη Βουλή; Και αν αυτό
ισχύει ως µείζον, γιατί να µην ισχύει ως έλασσον όσον αφορά την
ανάγκη την οποία έχει ο κ. Ζαβιτσάνος να υπερασπιστεί τη µη
ταυτότητα του νοµικού λόγου µέσα στο κείµενο το οποίο µας
έδωσε να εξετάσουµε;

Για να έλθω στην πολιτική συνιστώσα, όλα αυτά αποτελούν
σοβαρούς προβληµατισµούς στο αν και κατά πόσο υπάρχει αυτή
η µεγάλη ανάγκη που έχετε να υποστηρίζετε ότι δήθεν ως πρώτη
πολιτική συνιστώσα των παρατηρήσεών µου η Νέα ∆ηµοκρατία
και η Κυβέρνηση µεθοδεύουν οποιαδήποτε προσπάθεια συγκά-
λυψης οιασδήποτε υπόθεσης έχει να κάνει µε την πορεία ενός
πρώην Υπουργού.

Ελέχθησαν πολλά –υπήρξε η περιρρέουσα ατµόσφαιρα- σ’ ό,τι
αφορά το νόµο «περί ευθύνης Υπουργών». Ακόµα και οι συντά-
κτες του νόµου «περί ευθύνης Υπουργών» έρχονται τώρα και
λένε να τον αλλάξουν.

Αναρωτιέµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποια είναι η χρεία
να αλλάξουµε το νόµο «περί ευθύνης Υπουργών». Μήπως µέσα
απ’ αυτό υπάρχει έµµεση οµολογία απ’ αυτούς οι οποίοι το υπο-
στηρίζουν ότι έχει καταρρεύσει το πολιτικό σύστηµα και ότι έχει
ανάγκη τεχνητής στήριξης; Εξαιρετικός είναι ο νόµος περί ευ-
θύνης Υπουργών. Το πολιτικό σύστηµα πάσχει.

Ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών περιγράφει δύο πράγµατα,
την πολιτική υποχρέωση την οποία έχουν όλοι όσοι υπηρετούν
την Αντιπολίτευση να µην προσπαθούν να σπιλώσουν και να εξο-
ντώσουν τους πολιτικούς τους αντιπάλους και από την πλευρά
της κυβερνητικής Πλειοψηφίας να µη χρησιµοποιείται ως
«όχηµα» συγκάλυψης κυβερνητικών ευθυνών. Αυτά κάνει ο νόµος
«περί ευθύνης Υπουργών». Αποτελεί τεράστια πολιτική υποκρισία
να προσπαθούµε µέσα απ’ αυτά τα επιχειρήµατα να πούµε ότι
αυτό φταίει και να προσπαθούµε να συγκαλύψουµε πολιτικές ευ-
θύνες ή πολιτικούς καιροσκοπισµούς που στοχεύουν στην εξό-
ντωση των πολιτικών αντιπάλων.

Κάνετε και κάτι άλλο πολιτικά ανεπίτρεπτο: Όσον αφορά στην
προσωπική υπόθεση ενός Υπουργού που ο ίδιος θα την υπερα-
σπιστεί και που η ίδια η Βουλή θα κρίνει, δύο θα συµβούν. Ή σή-
µερα το βράδυ θα ψηφίσουµε µε µυστική ψηφοφορία να
παραπεµφθεί στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής για προκα-
ταρκτική εξέταση ο κ. Παυλίδης και θα αποφασίσει πια η επι-
τροπή στη συνέχεια, ή θα πάµε στη µη σύσταση της ειδικής
κοινοβουλευτικής επιτροπής.

Η προσπάθεια όµως που κάνετε, αναφερόµενοι πάντα στο πα-
ρελθόν, να ταυτίζετε το γενικότερο κυβερνητικό έργο της Νέας
∆ηµοκρατίας µε την προσωπική διαδροµή οποιουδήποτε από
όσους υπηρετούν την Ελληνική Κυβέρνηση είναι τουλάχιστον πο-
λιτικά ανεπίτρεπτη.

Θαρρώ ότι έχουµε φτάσει σ’ ένα κρίσιµο σηµείο όπου έχετε
και εσείς τεράστιες πολιτικές ευθύνες. Βρήκατε την ευκαιρία
µέσα από µια άτυχη, για µένα, προσπάθεια λειτουργών της δι-

καιοσύνης. Και µην ταυτίζετε τους λειτουργούς της δικαιοσύνης
µε εµάς. Καµµία σχέση δεν έχουµε. Ποτέ δεν µας ωφέλησαν οι
ενέργειες της δικαιοσύνης. Πολιτικά εννοώ. Γιατί εµείς δεν
έχουµε καµµία διάθεση ούτε να παρεµβαίνουµε ούτε να συγκα-
λύπτουµε. Εσείς το πράττετε εµµέσως πλην σαφώς. Και νοµίζω
ότι αυτή είναι µια πολύ καλή πρακτική σε ό,τι αφορά στην προ-
στασία του πολιτικού µας συστήµατος.

Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ και για την ανοχή την οποία δεί-
ξατε σε ό,τι αφορά στον χρόνο που έχω στην διάθεσή µου.

Κυρία συνάδελφε που κατεβήκατε από το Βήµα, να σας πω –
και θα κλείσω µ’ αυτό- ότι ήταν προβοκατόρικο πολιτικά αυτό
που κάνατε λέγοντας ότι υπάρχουν άνθρωποι από την Νέα ∆η-
µοκρατία οι οποίοι εκβιάζουν τον κ. Παυλίδη να παραιτηθεί ή οτι-
δήποτε άλλο συνδέοντάς το µε εκλογές. Πιστεύω ακράδαντα ότι
κανείς συνάδελφος της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν εκβιάζει τον κ.
Παυλίδη. Ο κ. Παυλίδης είναι ένας αξιόλογος πολιτικός. Είµαι βέ-
βαιος –και πάρτε το τοις µετρητοίς αυτό, προσωπική εκτίµηση
είναι- ότι πέραν του αδιαµφισβήτητου κύρους του και της εντι-
µότητάς του, που πιστεύω ότι θα αποδειχθεί περίτρανα είτε εδώ
απόψε είτε κατά τη διάρκεια της επιτροπής που θα γίνει –αν το
δεχθεί η Βουλή- ότι πριν και πάνω απ’ όλα µαζί µε την ατοµική
του και την προσωπική του ηθική έχει και ένα άλλο µεγάλο χρέος
και το ξέρω καλά, όπως το ξέρουν οι περισσότεροι από εµάς. Να
προασπίσει την τιµή και την υπόληψη της ευρύτερης παράταξης.
Να είστε σίγουροι γι’ αυτό.

Ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ ευχαριστώ. Το
λόγο έχει ο κ. ∆ρίτσας, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα σπεύσω ευθύς αµέσως να καταθέσω την απορία µου από

τα όσα έχουν ακουστεί µέχρι τώρα κυρίως από την πλευρά της
Πλειοψηφίας.

Οι εκπρόσωποι της Νέας ∆ηµοκρατίας µέχρι στιγµής από την
µία έχουν, κυρία Πρόεδρε, εκφράσει την εµπιστοσύνη τους στο
πρόσωπο του κ. Παυλίδη –και καλά κάνουν- και από την άλλη
έχουν ήδη τοποθετηθεί µε µια σαφέστατα σκληρή κριτική διά-
θεση απέναντι στην διαδικασία της ανάκρισης και των δικαστών
που έφεραν στην Βουλή την πρόταση αυτή. Και παρ’ όλα αυτά
ενώ αυτά τα δύο λογικό είναι να συνθέτουν µια πρόταση από την
πλευρά της Πλειοψηφίας απόρριψης της σύστασης της ειδικής
επιτροπής, εντούτοις νίπτουν τα χείρας τους, διαχέουν την ευ-
θύνη και λένε «κατά συνείδηση». Αυτή η ανακολουθία είναι ανε-
ξήγητη. ∆ιότι το ίδιο θα µπορούσαν, µε τα ίδια ακριβώς
επιχειρήµατα, να είχαν κάνει και στο Βατοπέδιο και είναι και ασυ-
νεπής ως προς την ίδια επιχειρηµατολογία που επιστρατεύουν
για να αντιµετωπίσουν.

Κύριοι συνάδελφοι, ο Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς
δεν θέλει Βουλευτές που να δικάζονται. ∆εν θέλει ενόχους στο
ποινικό επίπεδο. Ακόµα και αυτούς τους Βουλευτές που µπο-
ρούµε να τους θεωρούµε ως τους πιο σκληρούς αντιπάλους µας.
Θέλουµε πολιτικές ευθύνες. Θέλουµε κάθε πρόβληµα που προ-
κύπτει ως προς την ηθική και την διαφάνεια του δηµόσιου βίου
να αναδεικνύει σοβαρές τοµές και αλλαγές που να ενισχύουν
τους κανόνες και της διαφάνειας και του κοινωνικού ελέγχου.
∆εν θέλουµε υποκρισία.

Ως προς αυτό αν έχει νόηµα να εγκρίνει κανείς την ψήφιση
της σύστασης της ειδικής επιτροπής δεν είναι για να θεωρήσει
ένοχο τον κ. Παυλίδη πριν από οτιδήποτε άλλο.

∆ιότι και ο κ. Παυλίδης, όπως και κάθε Έλληνας πολίτης, έχει
το τεκµήριο της αθωότητας.

Κι εµείς πρώτοι σπεύδουµε –το λέω για µία ακόµη φορά- να
πούµε ότι µακάρι να µην υπάρχει το παραµικρό ψεγάδι στη
δράση και την υπουργική θητεία του κ. Παυλίδη. Και µακάρι να
αποδειχθεί περίτρανα αυτό.

Εν πάση περιπτώσει, όµως, αφού δεν θέλετε και δεν συζητάτε
και την ανατροπή της θεσµικής διαδικασίας για τον έλεγχο αυτό,
δεν θέλετε την αλλαγή του νόµου «περί ευθύνης Υπουργών», σε
αυτές τις περιπτώσεις, που απασχολούν και δηλητηριάζουν το
δηµόσιο βίο, ποια θα είναι η απάντηση; Ποια µπορεί να είναι η
διέξοδος; Πώς µπορεί να υπερασπιστεί την αθωότητά του στο
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κάτω-κάτω ο κ. Παυλίδης; Πώς µπορεί να την κατοχυρώσει; Με
το χειρισµό που κάνει η Νέα ∆ηµοκρατία σήµερα; Αντιθέτως, µε
αυτό το χειρισµό προαναγγέλλει ένα κουκούλωµα όχι των ευθυ-
νών του κ. Παυλίδη, αλλά οποιασδήποτε διαφάνειας σε οποιο-
δήποτε θέµα του δηµόσιου βίου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ)

Αυτή, άλλωστε, είναι και η πρακτική που έχει ακολουθηθεί
µέχρι τώρα σε όλα τα ζητήµατα που έχουν προκύψει.

Αυτό είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ανησυχητικό. Και
ο αποπροσανατολισµός σε σχέση µε τέτοιες υποθέσεις, είναι η
συστηµατική προσήλωση στο να µην αναζητηθούν τα αίτια του
κάθε προβλήµατος.

Επί του προκειµένου, πέρα από τα άλλα ζητήµατα που ήδη
προαναφέρθηκαν για το ρόλο της δικαιοσύνης, για το νόµο «περί
ευθύνης Υπουργών», για το πώς λειτουργεί αυτή η διαδικασία,
είναι ad hoc η περίπτωση της αδιαφάνειας του θεσµικού πλαι-
σίου διενέργειας των διαγωνισµών για τις λεγόµενες «άγονες
γραµµές» ως συµπληρωµατικού πυλώνα -αλλά λειτουργικότα-
του- της απελευθέρωσης της αγοράς της ακτοπλοΐας, των ακτο-
πλοϊκών γραµµών, θεσµό που εισήγαγε και νοµοθέτησε το
ΠΑΣΟΚ.

Και ας µη µιλά το ΠΑΣΟΚ για τη ΡΑΘΕ. Η ΡΑΘΕ ήταν ένας αδύ-
νατος οργανισµός για να ελέγξει αυτήν τη σύγκρουση συµφε-
ρόντων. Και τότε το ΠΑΣΟΚ, παρά τη σκληρή προσπάθεια του
συναδέλφου, του Παναγιώτη του Λαφαζάνη, το 2001, αρνήθηκε
τουλάχιστον να θεσµοθετήσει τη ΡΑΘΕ ως Ανεξάρτητη Αρχή µε
αυξηµένες αρµοδιότητες και ισχύ. Η ΡΑΘΕ λειτούργησε επί δύο
χρόνια. Ξόδεψε 2.000.000 ευρώ για τη λειτουργία της και δεν πα-
ρήγαγε κανένα έργο ελέγχου.

Υπάρχει, επίσης, η Αρχή που ασχολείται µε τα καρτέλ, η Επι-
τροπή Ανταγωνισµού. ∆εν έχουν καταγγελθεί τα καρτέλ; ∆εν
είναι ανοικτή εδώ και δύο χρόνια η διαδικασία, στην ακτοπλοΐα
των καρτέλ; Είδατε εσείς καµµία λύση στο πρόβληµα, καµµία διέ-
ξοδο σε όλες αυτές τις εταιρείες που κατηγορούνται, ενώ οι ίδιες
αυτές οι εταιρείες, δια της Ενώσεώς τους, των ακτοπλόων, κα-
ταγγέλλουν τη διαδικασία των διαγωνισµών ως φωτογραφικές;

Ας απαντήσει και ο κ. Παυλίδης και οι µετέπειτα Υπουργοί.
Ξέρετε πόσες συµβάσεις δωδεκαετούς διάρκειας έχουµε όλα

αυτά τα χρόνια; Μία. Ξέρετε κανένα διαγωνισµό που να έγινε µε
δύο, µε τρεις, µε τέσσερις και µε πέντε συναγωνιζόµενους και
διαγωνιζόµενους για το ποιος εν πάση περιπτώσει θα προσφέρει
το καλύτερο τίµηµα και τις πιο αναβαθµισµένες, ποιοτικά, προ-
τάσεις, για να πάρει αυτή τη λεγόµενη «άγονη γραµµή»; Ένας
έρχεται. Και οι συµβάσεις, οι διακηρύξεις, οι προκηρύξεις των
διαγωνισµών αυτών προσαρµόζονται στα δεδοµένα της εται-
ρείας και του πλοίου που συνήθως εξυπηρετεί αυτή τη γραµµή.

Με αυτό το τόσο σαθρό καθεστώς θέλετε να µιλάµε για τον κ.
Μανούση; Μα, είναι γενικευµένο το πρόβληµα. Κι έχω πει κατ’
επανάληψη ότι το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας, Αιγαίου και
Νησιωτικής Πολιτικής άγγελοι επί της γης να το κυβερνούσαν,
θα παρήγαγε καθηµερινώς τέτοιου είδους νοσηρά φαινόµενα.
Αν θα ενδώσει ή δεν θα ενδώσει ο Υπουργός, είναι στην προσω-
πική του αξιοπιστία. Και θέλω να ελπίζω ότι κανείς δεν ενέδωσε.
Οι εκβιασµοί, όµως, οι ανταγωνισµοί; Τα λεφτά είναι πολλά και το
παιχνίδι σικέ. Θα µιλήσει κανείς γι’ αυτό; Θα ανοίξουµε δρόµους
προς αυτή την κατεύθυνση ή θα κρυβόµαστε διαρκώς πίσω από
το δάχτυλό µας;

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς τον κ. ∆ρίτσα.

Πριν δώσω το λόγο στον επόµενο οµιλητή, έχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Εξωτε-
ρικών, Εµπορικής Ναυτιλίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής
και Οικονοµίας και Οικονοµικών κατέθεσαν σχέδια νόµου:

1. Κύρωση της Συµφωνίας Πλαίσιο (Framework Agreement)
µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής ∆ηµο-
κρατίας και του Χρηµατοδοτικού Μηχανισµού «ΑΤΗΕΝΑ», που
αφορά στις υπηρεσίες µετακινήσεων και µεταφορών που παρέ-
χονται από το Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θα-

λασσίων Μεταφορών των Αθηνών (AMSCC)».
2. Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης (Memorandum of Un-

derstanding) µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρα-
τίας και της Κυβέρνησης της Ιταλικής ∆ηµοκρατίας, που αφορά
στη συνεργασία του Υπουργείου Άµυνας της Ιταλικής ∆ηµοκρα-
τίας µε το Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θα-
λασσίων Μεταφορών των Αθηνών (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ-ANSCC),
καθώς και της δι’ ανταλλαγής Ρηµατικών ∆ιακοινώσεων (Verbal
Notes) Συµφωνίας Τροποποίησης του Μνηµονίου».

Παραπέµπονται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Το λόγο έχει ο κ. Κατρίνης για πέντε λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή διαδικασία είναι µία

διαδικασία που παρουσιάζει από πολλές απόψεις ιδιαίτερο εν-
διαφέρον. Για τους συνταγµατολόγους και τους πολιτικούς επι-
στήµονες είναι άξιο προσοχής και παρατήρησης πώς σε τόσο
µικρό χρονικό διάστηµα χρειάζεται και πάλι να ενεργοποιηθεί
αυτό που ονοµάζεται «διασταύρωση των εξουσιών», δηλαδή η
ίδια η Βουλή των Ελλήνων να αναλάβει δικαστικές αρµοδιότη-
τες. Για τους οικονοµολόγους είναι άξιο παρατήρησης πώς το
ρευστό και νοσηρό πολιτικό κλίµα, που διαµορφώνει αυτή η πα-
ραπέουσα Κυβέρνηση, συµβάλλει στην κατάρρευση της εθνικής
οικονοµίας.

Όταν όλες οι κυβερνήσεις ασχολούνται µε το πώς θα συντο-
νιστούν µεταξύ τους και θα αναλάβουν δραστικές πρωτοβουλίες
για να ξεπεράσουν την παγκόσµια κρίση, η Ελληνική Κυβέρνηση
κατατρώγεται από την εσωστρέφεια σε µία απέλπιδα προσπά-
θεια για πολιτική επιβίωση.

Για τους Έλληνες πολίτες, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι πραγµατικά απορίας άξιον πώς µία Κυβέρνηση που
ανέβηκε στην εξουσία επαγγελλόµενη τη «σεµνότητα και την τα-
πεινότητα», έχει εµπλακεί ενεργά σε τόσο σοβαρά σκάνδαλα,
σκάνδαλα οικονοµικά, σκάνδαλα πολιτικά, σκάνδαλα ποινικά.

Και ένα από αυτά τα σκάνδαλα απασχολεί σε αυτή τη συνε-
δρίαση την Ολοµέλεια της Εθνικής Αντιπροσωπείας. Φαίνεται ότι
η ηγεσία της Νέας ∆ηµοκρατίας κάνει την ανάγκη φιλοτιµία και
επικαλείται σήµερα, σ’ αυτήν την τόσο σηµαντική συνεδρίαση,
την ψήφο κατά συνείδηση.

Μήπως, όµως, τελικά, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν είναι ευαι-
σθησία, αλλά ο φόβος που σας διακατέχει; Αναρωτιόµαστε πραγ-
µατικά. Και αφού επιδιώκετε και διατυµπανίζετε την ψήφο «κατά
συνείδηση» στην οποία λέτε ότι πιστεύετε, κύριοι της Νέας ∆η-
µοκρατίας, πού ήσασταν όταν το ΠΑΣΟΚ ζητούσε τη σύσταση
προανακριτικής επιτροπής για την υπόθεση του Βατοπεδίου,
υπόθεση που συγκλόνισε και προκάλεσε τους Έλληνες πολίτες;
Σας αναζητούσαµε τότε σε αυτή την Αίθουσα, αλλά δυστυχώς
βρεθήκαµε µπροστά σε άδεια έδρανα! Και µε τη δική σας την
πραγµατικά καινοφανή πολιτική των κενών εδράνων, το µόνο που
καταφέρατε, ήταν να γλιτώσετε προσωρινά τα στελέχη σας από
τη διερεύνηση των βαρύτατων ευθυνών, διασύροντας, όµως, το
πολιτικό σύστηµα της χώρας.

Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, βέβαια, δήλωσε προχθές ότι δεν θα
ανεχθεί καµµία σκιά στην τιµή και την υπόληψη του πολιτικού κό-
σµου, αλλά µε τις σκιές που έµειναν από το σκάνδαλο του Βα-
τοπεδίου, τι προτίθεστε να κάνετε, µε τις µαύρες, τις
αδιαπέραστες σκιές από τα οµόλογα, από τις υποκλοπές, από
τις απαγωγές και τους «γαλάζιους κουµπάρους»; ∆εν υπάρχει
σκεπτόµενος πολίτης σε αυτή τη χώρα που να πείθεται πλέον µε
τις απλοποιήσεις και τις δικαιολογίες σας.

Πριν από πέντε χρόνια, όταν αναλάβατε τη διακυβέρνηση, πα-
ραλάβατε µία χώρα δυναµική, µία κοινωνία αισιόδοξη, ένα λαό
µε αυτοπεποίθηση. Πέντε χρόνια µετά έχετε αναλογιστεί τι έχετε
καταφέρει µε τη διακυβέρνησή σας, τι έχετε προσφέρει στον ελ-
ληνικό λαό, τι έχετε συνεισφέρει στην ελληνική κοινωνία; ∆υ-
στυχώς αυτό που έχετε επιφέρει δεν είναι απλώς µία οικονοµία
και µία κρατική οργάνωση που υποφέρει. Έχετε φέρει ολόκληρο
το πολιτικό σύστηµα της χώρας σε κρίση.

Όταν, βέβαια, βρισκόσασταν στην Αντιπολίτευση, η µόνη πο-
λιτική σας στόχευση ήταν να απαξιώσετε το έργο των κυβερνή-
σεων του ΠΑΣΟΚ, η µόνη σας προσπάθεια ήταν να ανακαλύψετε
και να αναδείξετε τα σκάνδαλα, ακόµα και όταν αυτά υπήρχαν
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µόνο στη φαντασία σας. Και θα δανειστώ µία φράση από το Νο-
µπελίστα Οικονοµολόγο Πωλ Κρούγκµαν που λέει ότι: «Αυτό που
στα αλήθεια συνέβη τη δεκαετία του ‘60, ήταν ότι οι Ρεπουµπλι-
κάνοι έµαθαν πώς να εκµεταλλεύονται τις πολιτικές πικρίες και
φόβους, προκειµένου να κερδίζουν εκλογές».

Αυτό ακριβώς υιοθετήσατε και εσείς, πιστοί στη συντηρητική
σας παράδοση. Και το ηθικό πλεονέκτηµα ήταν, υποτίθεται, το
µεγάλο σας πλεονέκτηµα. Όµως, αυτό το ηθικό πλεονέκτηµα τε-
λικά µετεξελίχθηκε σε µπούµερανγκ. Γιατί, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η συντηρητική παράταξη δεν µπορεί να ξεφύγει από
την ίδια την πολιτική της µοίρα. Αυτό που ξέρει καλά να κάνει
είναι µόνο ο επικοινωνιακός χειρισµός της πραγµατικότητας και
η µεταφορά της πολιτικής ατζέντας από το πεδίο της πολιτικής
στο πεδίο της ηθικολογίας. Η σωρεία των σκανδάλων που κου-
βαλούσατε από την προηγούµενη περίοδο δεν σας συνέτισε και
δεν σας δίδαξε ότι η συγκάλυψη και το κουκούλωµα δεν µπο-
ρούν να διαρκέσουν για πάντα. Η Κυβέρνηση αυτή, η οποία έχει
χάσει την κοινωνική και πολιτική της νοµιµοποίηση, που πλέον
κινδυνεύει σοβαρά να χάσει και την κοινοβουλευτική νοµιµοποί-
ηση της δεδηλωµένης, βρίσκεται σε πρωτοφανή δυσαρµονία µε
το λαϊκό αίσθηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ ζητά σήµερα τη σύ-
σταση προανακριτικής επιτροπής για την υπόθεση Παυλίδη,
όπως έχει χρέος να πράξει, µε αίσθηµα ευθύνης απέναντι στους
πολίτες που πιστεύουν σε ένα κράτος δικαίου.

∆εν πρόκειται να επιτρέψουµε η δική σας αποσύνθεση, κύριοι
της Νέας ∆ηµοκρατίας, να µετατραπεί σε αποσύνθεση ολόκλη-
ρης της χώρας. Η υπόθεση Παυλίδη δεν είναι ούτε καν η κορυφή
του παγόβουνου. Το πρόβληµα είναι γενικό. Είναι πρόβληµα λει-
τουργίας των θεσµών, είναι ζήτηµα ισονοµίας και ισοπολιτείας.
Είναι, εν τέλει, θέµα αντίληψης της δηµοκρατίας. ∆εν πρόκειται
να αφήσουµε τη δική σας ηθική και πολιτική κατάρρευση να δη-
λητηριάσει την κοινωνία και το πολιτικό σύστηµα. ∆εν ποινικο-
ποιούµε την πολιτική ζωή, όπως αρέσκεστε να λέτε στις
τοποθετήσεις σας, αλλά δεν µπορούµε να κλείσουµε και τα µάτια
σε µία λογική ιδιότυπης ασυλίας του πολιτικού κόσµου. Γι’ αυτό,
υπερασπιζόµενοι την αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος, ενός
πολιτικού συστήµατος που τόσο βάλλεται, σας καλούµε να υπερ-
ψηφίσετε την πρόταση ευθύνης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο κ. Σηφουνάκης για πέντε λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ιστορικά νοµίζω

ότι δεν υπάρχει προηγούµενο µέσα σε τέσσερις µήνες η Βουλή
να ασχολείται µε τη σύσταση τριών εξεταστικών επιτροπών. Σα-
φέστατα τίθενται πολλά θέµατα που άπτονται του πολιτικού κό-
σµου. Εγώ δεν θα υπεισέλθω σε ερµηνείες διατάξεων του
Ποινικού Κώδικα, γιατί βεβαίως ούτε τις γνώσεις αυτές έχω, αλλά
και δεδοµένης της µυστικότητας της ψήφου, νοµίζω ότι, όπως οι
περισσότεροι συνάδελφοι κατέθεσαν, όλοι οι Βουλευτές θα ψη-
φίσουν κατά συνείδηση. Έχουµε ζήσει, εξάλλου, τη σκληρή
εµπειρία του ’89.

Θα ήθελα, όµως, να καταθέσω κάποια πράγµατα που έχουν
να κάνουν µε την πολιτική συµπεριφορά, την περίεργη συµπερι-
φορά πολιτικών ανδρών, όταν βρίσκονται στην παντοδυναµία
τους, γιατί δεν λαµβάνουν ποτέ υπ’ όψιν τους αυτό που ο λαός
λέει: «Χαιρέτα τους συµπολίτες σου όταν καβαλικεύεις, για να
σε χαιρετούν και αυτοί όταν θα ξεπεζέψεις».

Πριν από πέντε χρόνια ακριβώς, το Μάρτη του 2004, παρέδιδα
στην επίσηµη τελετή το Υπουργείο στον κ. Παυλίδη. Υπήρξα ο
µακροβιότερος Υπουργός σ’ αυτό το Υπουργείο. Του παρέδωσα
όλους τους φακέλους, τη διαδικασία που ήταν σε εξέλιξη µετά
από επίπονες προσπάθειες µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, το σχέδιο
που κατατέθηκε για τη ναυπήγηση των νέων σκαφών µε το Pri-
vate Finance Initiative, για το περιβάλλον, τα είκοσι τέσσερα δια-
τάγµατα τα οποία εκπονήσαµε, εκείνα που περίµεναν να πάνε
στην «Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως» και να εκδοθούν, αφού
είχαν περάσει από τη διαδικασία του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας και τόσα άλλα.

∆υστυχώς, ο κ. Παυλίδης τα πέταξε στον κάλαθο των αχρή-
στων. Όταν πήγε στη Ρόδο και τον ρώτησαν οι δηµοσιογράφοι,
οι συντοπίτες του, γιατί δεν προχωρά στο πρόγραµµα για την
ακτοπλοΐα που είχε την έγκριση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, απή-
ντησε ότι: «Αυτό ήταν ένα πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ, εµείς έχουµε
το δικό µας πρόγραµµα».

Απεδείχθη ποιο ήταν το πρόγραµµα της Νέας ∆ηµοκρατίας!
Και εδώ οι ευθύνες είναι συλλογικά της συντηρητικής παράτα-
ξης. Η δαπάνη για την ακτοπλοΐα µε πενήντα γραµµές, όσες πε-
ρίπου είναι και σήµερα, ήταν το 2000 που παρέλαβα το
Υπουργείο στα 20.000.000. Έφθασαν τα 23.000.000 το 2004 που
παρέδωσα. Και το 2008 έφθασαν τα 100.000.000 οι ίδιες γραµ-
µές, για την εξυπηρέτηση των ίδιων νησιών, µε τη σηµερινή κα-
τάντια που όλοι ζούµε και γνωρίζουµε.

Όταν τελείωσε η επίσηµη τελετή καθίσαµε οι δύο µας στο γρα-
φείο και του είπα: «Όπως αντιλαµβάνεστε τους γνωρίζω όλους
εδώ. Τους χειρίστηκα, δεν µε χειρίστηκαν. Πρόσεχε»! Το είπα
γιατί πιστεύω σ’ έναν άνθρωπο που είναι χρόνια στην πολιτική
ζωή, που έχει αγωνιστεί, που έχει δουλέψει, έχει τρέξει, έχει προ-
τάξει την φιλοδοξία να είναι εκπρόσωπος του ελληνικού λαού
στο Κοινοβούλιο, ότι είχε και εµπειρία και γνώση.

Ξέρετε τι κυκλοφορούσε µετά τον πρώτο χρόνο στα νησιά,
στους ανθρώπους που γνωρίζουν; Ότι δεν ήταν ο κ. Παυλίδης
Υπουργός, ο κ. Μανούσης ήταν υπουργός! Αυτή ήταν η άποψη η
οποία κυκλοφορούσε. Ισχύει το ρητό: «δώσε θάρρος στο χω-
ριάτη να σ’ ανέβει στο κρεβάτι». Περί αυτού πρόκειται.

Το τραγικό αυτού του κράτους είναι ότι δεν έχει συνέπεια. Και
η συνέπεια που δεν έχει προς τους πολίτες στην παροχή υπηρε-
σιών είναι γιατί το κράτος δεν έχει συνέχεια.

Ο κ. Παυλίδης ήταν αλαζών, όπως ήταν και οι περισσότεροι το
2004, γιατί πίστευαν ότι είχαν παντοδυναµία. Και ο κ. Τατούλης
που µιλάει τώρα, τι έκανε µε τον κ. Παυλίδη; Το 1994 εγκαινιά-
στηκε το νέο Αρχαιολογικό Μουσείο της Λέσβου. Ολοκληρώσαµε
τις µελέτες, το θεµελίωσα ως Νοµάρχης, γιατί δεν µπορούσε να
έρθει η Μελίνα, το εγκαινίασα το 2004 ως Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Πολιτισµού και το 2005 έβαλαν µια ταµπέλα, µε απόφαση
του κ. Τατούλη -τη συνηγορία του κυρίου Παυλίδη- ότι το έργο
αυτό το έκανε η Νέα ∆ηµοκρατία. Αυτή είναι η αλαζονεία. Κρυφά
το έκαναν, νύχτα, χωρίς τελετή. Το έβαλαν δε, δεξιά όπως µπαί-
νετε στην πόρτα, µια τεράστια ταµπέλα. Η ταµπέλα των εγκαι-
νίων που λέει «επί Παπανδρέου, Μελίνας Μερκούρη…» κ.λπ.
µπήκε στη γωνία, δεν φαίνεται καθόλου. Αυτές είναι οι ηµέρες,
ένδοξες της εξουσίας τους αυτή είναι η αλαζονεία.

Αγαπητέ κύριε Παυλίδη, πληρώνετε τα λάθη σας και κυρίως
διότι πιστεύατε ότι το κράτος είναι της Νέας ∆ηµοκρατίας και
των ανθρώπων που είναι προσκείµενοι στη Νέα ∆ηµοκρατία,
όπως είναι ο κ. Μανούσης. Το βίο και την πολιτεία του κυρίου τα
ξέρουν όλοι. Εσείς τι θέλατε να ανακατευτείτε µε τέτοια υποκεί-
µενα; ∆ιότι περί αυτού πρόκειται!

Εγώ δεν θα πω αν είναι αλήθεια, αν σας έδωσε 800, 500, 100.
∆εν θα το ψάξω εγώ, θα το ψάξουν οι συνάδελφοι της Επιτροπής
της Βουλής. Είστε όµως απαράδεκτοι προς το λαό. ∆ιαλύσατε
την ακτοπλοΐα, την καταντήσατε εκεί που την καταντήσατε και
σήµερα οι υπάλληλοι του Υπουργείου είναι στον ανακριτή για την
ιστορία της Τήλου, που καταστρατηγήσατε για να δώσετε στο
φίλο σας την γραµµή αυτή και να µην την πάρει ο δικαιούµενος
µειοδότης. Αργήσατε δύο µήνες να υπογράψετε για να πάρει τη
σύµβαση ο φίλος σας, µέχρι που να έχει έτοιµο το καράβι. Αυτές
ήταν οι µέρες σας, αυτή είναι η συµπεριφορά σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια φράση σας
παρακαλώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κύριε συνάδελφε,
γνωρίζετε ότι γίνεται παράβαση…

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Ναι, αλλά παρακαλώ την επιείκιά
σας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ορίστε, κύριε Παυ-
λίδη, έχετε το λόγο.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Να πω ότι σε κάποια απ’ όσα είπε
ο κ. Σηφουνάκης έχει άδικο; ∆εν θα το πω. Θέλω όµως να σας θυ-
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µίσω πως όταν παρελάµβανα και εσείς µου παραδίδατε, έκανα
δήλωση και µάλιστα είπα: «Φίλε Νίκο, όπου συµφωνούµε πολι-
τικά, εγκρίνεται ό,τι έκαµες, όπου δεν συµφωνούµε, δεν εγκρί-
νεται». Αυτή είναι η αρχή. Θέλω να σας θυµίσω όµως ότι τα
διατάγµατα τα οποία περάσατε, δεν τα ήλλαξα, παρά τη βοή των
νησιωτών. Ο λόγος;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ: Αυτά που είχαν ολοκληρωθεί τα
αφήσατε εκεί και σάπισαν.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ,
να ολοκληρώσω.

Τα διατάγµατα τα οποία περάσατε, παρά τη βοή των νησιω-
τών, θεώρησα ότι είχαν κάποια αξία και δεν απεπειράθην καν να
τα αλλάξω.

Να σας πω και κάτι άλλο για να κλείσει η αναφορά στα διά-
φορα γεγονότα. ∆εν υπάρχει θέµα ∆ήµου Τήλου, διεκδικήσαντος
εις διαγωνισµό, δια του πλοίου της δηµοτικής επιχειρήσεως, δρο-
µολόγια.

Το πλοίο της δηµοτικής επιχειρήσεως δεν µετέσχε εις διαγω-
νισµόν. Ο δήµαρχος έκανε επιστολή. ∆ικαίωµά του. ∆εν µετέσχε
εις διαγωνισµόν.

Καθ’ όσον αφορά στη γενική µου πολιτική, αυτή είναι µια άλλη
υπόθεση. Ο λαός θα το κρίνει και ο λαός αποφασίζει για το πώς
ασκήθηκε. Αλλά σας θυµίζω ότι η δήλωσή µου ετηρήθη. Όπου
συµφωνούµε δεν αλλάζει τίποτα. Όπου δεν συµφωνούµε καθ’ ό
δικαίωµα έχουµε σε µια δηµοκρατική χώρα, εκεί κάποια πράγ-
µατα µετεβλήθησαν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέ-
πετε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κύριε Σηφουνάκη,
σας παρακαλώ. Ήταν καθ’ υπέρβαση η παρέµβαση του κ. Παυ-
λίδη. Θα σας δώσω το λόγο αλλά θα µου επιτρέψετε να κάνω µία
παρατήρηση.

Κύριε Παυλίδη, θα έχετε όλη την άνεση χρόνου και όλη την
ανοχή του Προεδρείου να απαντήσετε σε όποια θέµατα τυχόν
κρίνετε αναγκαίο να απαντήσετε. Επειδή όµως δεν µπορεί να
γίνει διάλογος, παρακαλώ να αποφύγουµε άλλες παρεµβάσεις.

Ορίστε, κύριε Σηφουνάκη, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ: Εγώ, κύριε συνάδελφε, δεν είπα

για τα διατάγµατα, το µεγάλο έργο για την προστασία του περι-
βάλλοντος και του τοπίου, των νησιών τα οποία βεβαίως δεν τα
αγγίξατε γιατί δεν µπορούσαν να πάνε στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας διότι θα τα γύριζε πίσω. ∆εν τα ακύρωνε το Συµβούλιο
της Επικρατείας.

Λέω για εκείνα για τα οποία είχαν ολοκληρωθεί οι διαδικασίες
και τα αφήσατε πίσω, δεν δηµοσιεύθηκαν στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως. Κάνατε δε και κάτι χειρότερο. Στα συµβούλια χω-
ροταξίας, οικισµού και περιβάλλοντος, κύριοι συνάδελφοι, που
εγώ είχα απαγορεύσει να συµµετέχουν υπάλληλοι των πολεοδο-
µικών γραφείων, διότι τα όργανα των ΣΧΟΠ του Υπουργείου τα
προσδιόριζε ο Υπουργός, ο κ. Παυλίδης τα άλλαξε όλα και έβαλε
υπαλλήλους των πολεοδοµικών γραφείων. Γιάννης κερνούσε,
Γιάννης έπινε. Και έχει σηµασία αυτό που είπε ότι µου είπε δη-
λαδή ότι όπου συµφωνούµε θα το τηρήσω και σε ό,τι διαφω-
νούµε δεν θα το τηρήσω.

Αγαπητέ συνάδελφε, για το έργο, της ναυπηγήσεως νέων σκα-
φών ξέρετε πάρα πολύ καλά, ότι επί δυόµισι χρόνια εκπονείτο η
µελέτη, κατέληξε, έβγαλε τη δηµοπρασία, τη διακήρυξη του
Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών για την ναυπήγηση του
πρώτου σκάφους και το σταµατήσατε.

Στη Βουλή πριν τρεις µήνες είπατε την αλήθεια όταν σας είπα
ότι ψεύδεσθε. Είπατε: «Όχι εγώ, συµφωνήσαµε από κοινού, ο
Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας –ήταν τότε ο κ. Κεφαλογιάννης-
εσείς και ο Υπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών». Αλλά πλή-
ρωσε το κράτος το µελετητικό γραφείο, την εταιρεία η οποία θα
έκανε την αξιολόγηση. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Όχι, κύριε Παυλίδη,

δεν θα δώσουµε συνέχεια.
Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Κουτσούµπας.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνά-

δελφοι, οφείλω, πριν προχωρήσω στην τοποθέτησή µου, να

δώσω µια απάντηση στον έµπειρο πολιτικό προλαλήσαντα συ-
νάδελφο, κύριο Σηφουνάκη.

Επιτρέψατέ µου, κύριε συνάδελφε, να σας πω ότι δεν ήµουν
και δεν είµαι ούτε ως µαχόµενος δικηγόρος, ούτε και τώρα στη
θητεία µου ως Βουλευτής, αλαζών. Πιστεύω ότι εκφράζω και
τους περισσότερους Βουλευτές, απόντες και παρόντες, από την
Πλειοψηφία της Νέας ∆ηµοκρατίας τουλάχιστον, ότι δεν είµαστε
αλαζόνες και ουδέποτε στη ζωή µας θελήσαµε ή θέλουµε να συ-
µπεριφερθούµε ως αλαζόνες. Πιστεύω ότι ο χαρακτηρισµός σας
ξεφεύγει και αυτής της έννοιας της αξιολογικής κρίσεως που
προβάλλει το άρθρο 360 του Ποινικού Κώδικος.

Μπαίνω στην ουσία της τοποθέτησης. Ξεκινώ µε µια θετική δια-
πίστωση για να µη λέµε όλα τα αρνητικά. Οι τρεις αγορητές του
ΠΑΣΟΚ, και µένω στον τελευταίο τον κ. Ρήγα, λέγοντας ότι µας
εξέφρασε όλους. Ήταν µια τοποθέτηση προς την σωστή κατεύ-
θυνση. Οι δυο προηγούµενοι ειδικοί αγορητές από την πλευρά
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης όχι µόνο συνέστησαν εξετα-
στική επιτροπή, αλλά τον παρέπεµψαν και τον έκριναν ένοχο τον
κ. Παυλίδη! Βλέπω µια διαφοροποίηση. Εσωτερικό θέµα του
ΠΑΣΟΚ, ας το βρει και ας καταλήξει. Ο κόσµος όµως βλέπει και
ακούει.

Η δεύτερη παρατήρηση. Αν δεν ήταν Υπουργός ο κ. Παυλίδης
-και απευθύνοµαι σε όλους όσοι είναι εδώ µέσα έµπειροι και µα-
χόµενοι δικηγόροι- και αυτή η υπόθεση παρεπέµπετο –νοµίζω
κατά δικαιοδοσία στο Τριµελές Εφετείο Κακουργηµάτων- δεν θα
κρατούσε η διαδικασία της µε αυτά τα αποδεικτικά στοιχεία που
φέρατε εσείς για να µας πείσετε, ούτε πάνω από πέντε λεπτά.

Το τρίτο. Ακούστηκε µια περίεργη άποψη. «Όταν εγένετο η κα-
ταγγελία για το όλο γεγονός, τι έκανε ο κ. Αγγέλου, τι έκανε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός;»

Αλήθεια, αναρωτιέµαι, κύριε Υπουργέ. Έχει αλλάξει ο κανονι-
σµός λειτουργίας του Υπουργικού Συµβουλίου ώστε στα πρω-
θυπουργικά καθήκοντα έχετε συµπεριλάβει και δεν το γνωρίζω
ότι ο Πρωθυπουργός εκτελεί και εισαγγελικά καθήκοντα; Έχει
δικαίωµα δηλαδή ασκήσεως ή αν θέλετε να επιβάλει στον εισαγ-
γελέα να ασκήσει ποινική δίωξη; Αναρωτιέµαι. Αν είναι να µας το
πείτε!

Θα µπω στην ουσία της υπόθεσης µε τρεις σκέψεις-τοποθε-
τήσεις.

Πρώτον, νοµίζω ότι η σηµερινή διαδικασία αποτελεί περίτρανη
απόδειξη και απάντηση σε όλους αυτούς που εντός και εκτός
Βουλής κατά καιρούς εξαπολύουν επιθέσεις κατά της δικαιοσύ-
νης, της Νέας ∆ηµοκρατίας καθώς επίσης αποτελεί απάντηση
και στις καταγγελίες, αιτιάσεις, αναφορές περί κοµµατικής δι-
καιοσύνης και χειραγώγησής της. Ο χρόνος που υποβλήθηκε στη
Βουλή ο φάκελος της υπόθεσης, δύο µήνες προ των Ευρωεκλο-
γών, αποδεικνύει περίτρανα, κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν υπάρχει
και δεν υφίσταται πρόθεση χειραγώγησης, διότι θα συνέβαινε
ακριβώς το αντίθετο. Βλέπετε το πολιτικό µειονέκτηµα αυτή τη
στιγµή. Έρχεται ο φάκελος στη Βουλή δύο µήνες προ των Ευ-
ρωεκλογών. ∆εν θα µπορούσε, αν ίσχυε αυτό το οποίο ισχυρίζε-
στε, να υπήρχε µια παρέµβαση από την πλευρά της Κυβέρνησης,
της Πλειοψηφίας να µην έρθει έστω πολιτικά αυτός ο φάκελος να
συζητιέται δύο µήνες προ των Ευρωεκλογών; Εγώ λέω από την
πλευρά µου αυτό που και εσείς κάνατε ως πολιτεία, ως Κυβέρ-
νηση όλο αυτό το προηγούµενο διάστηµα και συνεχίζουµε εµείς
την έµπρακτη απόδειξη για την αναβάθµιση της δικαιοσύνης, την
έµπρακτη απόδειξη της Νέας ∆ηµοκρατίας µε τις παρεµβάσεις
της για την αναβάθµιση του ρόλου του δικαστή ηθικά, οικονο-
µικά και κοινωνικά.

∆εύτερον, η άµεση αντίδραση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης µε την κατάθεση της πρότασης για τη σύσταση της ειδικής
κοινοβουλευτικής επιτροπής, ο τρόπος παρουσίασης και η εκ-
µετάλλευσής του µου δίνει το δικαίωµα να πω, ενώ είχα έρθει µε
άλλη διάθεση συνεισφοράς στην παρούσα συζήτηση, ότι υπο-
κρύπτει άλλους στόχους και σκοπούς, πέραν της όποιας προ-
σωπικής, προσωρινής αποκόµισης πιθανού κοµµατικού οφέλους.
Προσπαθείτε να δηµιουργήσετε ένα κλίµα πόλωσης που εξυπη-
ρετεί άλλους σκοπούς και µόνο εκείνους που επιθυµούν πολιτική
αστάθεια. Με αυτή την πολιτική συµπεριφορά, µε αυτές τις τα-
κτικές, δεν πλήττεται, κύριοι συνάδελφοι, το κύρος µόνο της
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Νέας ∆ηµοκρατίας αλλά όλου του πολιτικού κόσµου.
Τρίτον, θεωρώ από την πλευρά µας ότι δεν ακούµε τον κόσµο,

ότι δεν ακούµε τις δηµοσκοπήσεις, ότι σε αυτή την φάση που
βρισκόµαστε επιτελούµε αυτονόητη υποχρέωση, αυτό που επι-
βάλλει το Σύνταγµα και οι νόµοι γιατί επιθυµούµε διαφάνεια στο
δηµόσιο βίο. Τα στοιχεία, τα κενά που υπάρχουν στην υποβλη-
θείσα δικογραφία που έχουν ανάγκη πληρέστερης διερεύνησης,
ορθότερης ποινικής αξιολόγησης και κρίσης προς εξακρίβωση
της αλήθειας θεωρώντας ότι είναι προς το συµφέρον του πολι-
τικού κόσµου αλλά και για τη συγκεκριµένη υπόθεση, µας οδη-
γούν να έχουµε αυτή τη θετική στάση για τη σύσταση της
επιτροπής, γιατί έτσι πιστεύουµε ότι αναβαθµίζουµε το κύρος
του Κοινοβουλίου, της πολιτικής, των πολιτικών, επανακτούµε
την εµπιστοσύνη των πολιτών σε µια εποχή απαξίωσης της πολι-
τικής και αµφισβήτησης αυτής.

Επισηµαίνω όµως –και έχει σηµασία για την κρίση αλλά και
προς τον κ. Παυλίδη που θίγεται η αξιοπρέπειά του αυτή τη
στιγµή- ότι η όποια θετική ψήφος στην πρόταση για τη σύσταση
ειδικής επιτροπής προς το σκοπό αποτροπής πολιτικής εκµε-
τάλλευσης δεν αποτελεί και δεν σηµαίνει ενοχή. Πολύ περισσό-
τερο και αυτή ακόµα η σύσταση και η συζήτηση στην ίδια την
επιτροπή δεν σηµαίνει ενοχή. ∆ιότι έτσι καταργούµε ένα θεµε-
λιώδες δικονοµικό αξίωµα, το τεκµήριο της αθωότητας.

Θεωρώ, κύριοι συνάδελφοι, ότι από την πλευρά µας η Νέα ∆η-
µοκρατία όπως πάντα πρωτοπόρα σ’ αυτόν τον τοµέα θα κάνει τα
πάντα για τη διαλεύκανση της υπόθεσης γιατί έτσι πιστεύουµε
ότι το δίκαιο θα φανεί, θα λάµψει η αλήθεια και οι όποιες αιτιά-
σεις θα πέσουν στο κενό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς.

Το λόγο έχει ο κ. Νιώτης για πέντε λεπτά.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε έκπληξη σχεδόν το

σύνολο των αγορητών που προέρχονται από τη Νέα ∆ηµοκρατία
να επιχειρούν να φορτώσουν σε εµάς εµπάθεια και πολιτική πρό-
θεση σε ό,τι αφορά τη σηµερινή υπόθεση που αφορά τον πρώην
Υπουργό και συνάδελφο κ. Παυλίδη. Είναι σαφές ότι η Νέα ∆η-
µοκρατία βρίσκεται µετέωρη, κλυδωνιζόµενη στη φορά, την ορµή
και τη µεγάλη αριθµητική των σκανδάλων που σκάνε το ένα µετά
το άλλο. Και ασφαλώς, θα χρειαστεί περισσότερο οι ίδιοι οι συ-
νάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας να δουν το τι φταίει και να ανα-
λογιστούν ως παράταξη το πώς µετεβλήθησαν από µια παράταξη
και έναν Πρωθυπουργό του «σεµνά και ταπεινά» σε µια Κυβέρ-
νηση που ήδη έχασε το τρένο της διακυβέρνησης εξαιτίας αυτών
των πολλαπλών φαινοµένων διαφθοράς που ταλανίζουν την ελ-
ληνική πολιτική ζωή και έχουν δηµιουργήσει µεγάλα ερωτηµα-
τικά στην ελληνική κοινωνία.

Η ελληνική κοινωνία ασφαλώς έχει δείξει εδώ και καιρό ότι δεν
εµπιστεύεται την Κυβέρνηση του κυρίου Καραµανλή και σε καµ-
µία περίπτωση δεν περιµένει τίποτα από αυτή την Κυβέρνηση.
∆εν περιµένει τίποτα από σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Νέας ∆ηµοκρατίας.

Όσον αφορά την παρούσα υπόθεση ανέλυσε αρκετά πειστικά
ο πρώτος εισηγητής µας ο κ. Μπόλαρης ότι το υπόβαθρο των
σκανδάλων που ερευνάµε όσον αφορά τις άγονες γραµµές το
έδωσε η ίδια η πολιτική σας διότι επί Νέας ∆ηµοκρατίας έγινε
κανόνας η απευθείας ανάθεση όλων των υποθέσεων των «δια-
γωνισµών» που αφορούσαν τις άγονες γραµµές. Ο κανόνας ήταν
να γίνονται διαγωνισµοί, να κηρύσσονται άγονοι και µετά να
υπάρχει απευθείας ανάθεση. Στο υπόβαθρο αυτό της απευθείας
ανάθεσης είναι σαφές ότι σε ορισµένους που είναι στο περιβάλ-
λον της ασκούµενης εξουσίας άνοιξε η όρεξή τους και δυστυ-
χώς είχαµε κατ’ εξακολούθηση φαινόµενα. Αλλά αυτό το ζήτηµα
θα µας απασχολήσει όταν θα έχουµε πλήρη στοιχεία και εξα-
ντλητική ενηµέρωση από τους συναδέλφους που θα είναι στην
προανακριτική επιτροπή.

Και αυτό γιατί πιστεύω ότι ούτε ο κ. Παυλίδης θα είναι εκείνος
που θα µας πει ότι δεν πρέπει να συσταθεί προανακριτική επι-
τροπή η οποία συστήνεται µε απλές ενδείξεις χάριν της αλή-

θειας, της διαφάνειας. Θα ερευνήσουµε µε τέτοιο τρόπο ώστε
να µην υπάρχει καµµία πτυχή της υποθέσεως που να µείνει στο
σκοτάδι και να µην είναι διερευνηµένη. Αυτό που θα πρέπει να
θυµίσω στους συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας είναι ότι η
ίδια η παράταξή σας ιδιαίτερα στις δύο περιπτώσεις που αφο-
ρούν τον κ. Παυλίδη έχει πρωταγωνιστήσει σε µια κατά το σύνη-
θες απόπειρα συγκάλυψης και παραγραφής των υποθέσεων. Θα
ήταν καλύτερο να είχε το θάρρος η παράταξή σας να αντιµετω-
πίσει αυτές τις περιπτώσεις και όχι να φτάνουµε στο χείλος της
παραγραφής. Γιατί και η υπόθεση του κ. Παυλίδη εάν δεν ολο-
κληρωθεί µέχρι τον Ιούνιο παραγράφεται. Και δεν τιµά την πα-
ράταξή σας ότι εκτός από αυτή την περίπτωση είναι και µια σειρά
άλλων πολύκροτων σκανδάλων όπως οι υποκλοπές, η υπόθεση
«ΓΕΡΜΑΝΟΣ», η υπόθεση Βατοπεδίου. Θυµίζω ότι µόνο η υπό-
θεση «ΓΕΡΜΑΝΟΣ» έχει ύψος σκανδάλου 1,3 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Η υπόθεση του Βατοπεδίου είναι σε αντίστοιχο ύψος. ∆εν
ήρθε ποτέ στη Βουλή κατά τον τρόπο που έρχεται τώρα από την
αρµόδια ανακριτική εισαγγελική αρχή η υπόθεση του κ. Παυλίδη
διότι το σύστηµα που υπηρετεί ο κ. Σανιδάς δεν το επέτρεψε.

Και βέβαια, η θητεία του κ. Σανιδά λήγει, κύριε Υπουργέ της ∆ι-
καιοσύνης. Ίσως ο κ. Κονταξής ο οποίος έπραξε τα πάντα για να
µην έχουµε άλλη υπόθεση αυτή των καταγγελιών του ∆ηµάρχου
Τήλου να µην επιβραβευθεί ελπίζω µε πρότασή σας να διαδεχθεί
τον κ. Σανιδά, γιατί τότε θα αποδείξετε ως πολιτική ηγεσία ότι
καλά κρατεί αυτό το «γαλάζιο» σύστηµα το οποίο δεν αφήνει την
ελληνική δικαιοσύνη να αναπτύξει την αυτονοµία της και την
κρίση της, ακόµα και σε πτυχές της υποθέσεως «SIEMENS» και
σε αυτή την υπόθεση.

Θέλω να πω, ενώπιον και του κ. Παυλίδη, ότι δεν έχει να κάνει
κάτι το ΠΑΣΟΚ σ’ αυτή την περίπτωση. ∆εν είµαστε εµείς που
καταγγείλαµε τον κ. Παυλίδη, αλλά ένα στέλεχος της δικής σας
παρατάξεως, το οποίο παραµένει στέλεχος της παρατάξεώς
σας, ένας πρώην Γενικός Γραµµατέας του ΥΠΕΧΩ∆Ε.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Επί ΠΑΣΟΚ.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ: ….ένα στέλεχος που από απλό στέλε-

χος της Νέας ∆ηµοκρατίας έγινε µεγαλοπαράγων του δηµοσίου
βίου ως ιδιοκτήτης τηλεοράσεως και αργότερα έγινε µεγαλοε-
φοπλιστής. Να µας πει η Νέα ∆ηµοκρατία τον τρόπο και την τρο-
χιά µε την οποία εξελίσσονται τα στελέχη σας πριν γίνουν
καταγγέλλοντες σ’ αυτή την περίπτωση.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Επί Σηµίτη….
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ: Αφήστε τα αυτά!
Να µας πείτε εδώ τι έχετε να πείτε για το ΠΑΣΟΚ. Το ΠΑΣΟΚ

παραλαµβάνει ένα φάκελο από τον ανακριτή, τον κ. Ζαβιτζιάνο,
τον οποίο παρεµπόδιζε ο Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου να µην
ασκήσει την αρµοδιότητά του, να µη στείλει αµελλητί το φάκελο
στη Βουλή και ίσχυσε κυρία ανάκριση κατά του κ. Παυλίδη.

Βεβαίως είχε δίκιο ο κ. Βενιζέλος που είπε ότι όφειλε ως προς
αυτό να ελεγχθεί ο κύριος ανακριτής, αλλά εγώ θέλω να δώσω
και τα εύσηµα στον κύριο ανακριτή περαιτέρω, διότι έχοντας
υποστεί αυτή την πίεση, παρόλα αυτά όσα έκρινε τα έφερε εδώ
ενώπιον της Βουλής.

Έχουµε λοιπόν µια κυρία ανάκριση ενώπιών µας. Θα πρέπει
επ’ αυτής να δούµε τα συµπεράσµατα. Είναι η πρώτη φορά, αν
θέλετε, που έχει παραβιαστεί το πνεύµα και το γράµµα του Συ-
ντάγµατος. Έχει ασκήσει κυρία ανάκριση ο ανακριτής, έχει κα-
ταλήξει σε συµπεράσµατα και έρχεται τώρα η προκαταρκτική
Επιτροπή -η οποία αρκείται και σε απλές ενδείξεις για να ασχο-
ληθεί- να έχει ενώπιών της φάκελο από ασκήσαντα παρατύπως
κυρία ανάκριση, πλην όµως είναι δικαστής.

Έχει κάνει έρευνα. Έχει ακολουθήσει εντολές του κυρίου Σα-
νιδά και σε κάθε περίπτωση είναι σαφές ότι αυτή η κρίση του
ανακριτή δεσµεύει όλες τις πτέρυγες της Βουλής, δεσµεύει
όλους µας, για να πούµε σήµερα το βράδυ «ΝΑΙ» στην προκα-
ταρκτική.

Από εκεί και πέρα µε γνώµονα µόνο τη συνείδησή µας και την
αλήθεια θα περιµένουµε το τι θα πουν οι συνάδελφοί µας και θα
έρθουµε εδώ να αξιολογήσουµε τα στοιχεία, αξιολογώντας όµως
συγχρόνως και τα στοιχεία για τα οποία µε ευθύνη του ο κ. Σα-
νιδάς πίεσε τον έντιµο δικαστή, για να οργανώσει έτσι τη συµµε-
τοχή του, ώστε τα ζητούµενα απλά στοιχεία από το Σύνταγµα να
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γίνουν αποχρώσες ενδείξεις, να γίνουν ουσιαστικά κρίσεις και
αξιολογήσεις εκ µέρους του δικαστή. ∆υστυχώς τα ίδια έχουν
γίνει και σε άλλες περιπτώσεις.

Τονίζουµε και πάλι –και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- ότι είναι βα-
ρυτάτη η ευθύνη του κυρίου Καραµανλή και της Κυβερνήσεώς
του ενώπιον του ελληνικού λαού και της ιστορίας της Ελληνικής
∆ηµοκρατίας, γιατί πέντε περιπτώσεις πρόκειται να παραγρα-
φούν τον Ιούνιο, αν µέχρι τότε οι έντιµοι δικαστές, που έχουν στα
χέρια τους την υπόθεση, δεν στείλουν τις υποθέσεις αυτές στη
µόνη αρµοδία αµελλητί, όπως γράφει το Σύνταγµα, που είναι η
Βουλή, χωρίς να χρειάζεται να κάνουν τακτικής διαδικασίας ανα-
κρίσεις, όπως έκαναν στην περίπτωση του κ. Παυλίδη. Η Βουλή
έχει την αρµοδιότητα και η Βουλή πρέπει, πριν παραγραφούν οι
υποθέσεις, να αναλάβει αµέσως έργο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Νιώτη.

Η κ. Τζάκρη έχει το λόγο για πέντε λεπτά.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι λυ-

πηρό το γεγονός ότι η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας φαί-
νεται πλέον τόσο επικίνδυνα εξοικειωµένη µε τα φαινόµενα της
διαφθοράς.

Όλο αυτό τον καιρό στελέχη της, Υπουργοί της Κυβέρνησης
και συνεργάτες τους, αντιµετώπιζαν φήµες, ενδείξεις ακόµα και
σοβαρότατα ντοκουµέντα µε µερικές διαψεύσεις ή µε κάποιες
ανυπόστατες δικαιολογίες και µε λίγες µέρες διασυρµού στα
Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης. Μόνο όταν ήταν αδύνατο πια να
κρυφτούν κάποιες υποθέσεις, η Κυβέρνηση, συρόµενη από τα
γεγονότα, έλεγε ότι αυτή πηγαίνει τις υποθέσεις στη δικαιοσύνη,
κάτι το οποίο συνιστά όπως αντιλαµβάνεστε µια τεράστια υπο-
κρισία.

Σ’ όλες αυτές τις περιπτώσεις είχαµε έναν Πρωθυπουργό να
επαναλαµβάνει συνεχώς ότι επιδεικνύει µηδενική ανοχή. Και ανα-
ρωτιόµαστε πώς θα ήταν τα πράγµατα αν επιδείκνυε ελάχιστη
ανοχή, διότι η µηδενική ανοχή στο θέµα των οµολόγων έχει ως
αποτέλεσµα τη χρεοκοπία των ασφαλιστικών ταµείων. Και ποιος
πλήρωσε γι’ αυτό; Κανένας!

Με τη µηδενική ανοχή στο θέµα των υποκλοπών έχουµε µέχρι
σήµερα µια ακόµη ανεξιχνίαστη υπόθεση.

Τι σηµαίνει, αλήθεια, µηδενική ανοχή στο σκάνδαλο του Βα-
τοπεδίου; Αποχωρήσατε από την ψηφοφορία σαν κυνηγηµένοι,
όπως θα έκανε κάθε δειλός. Παράλληλα όµως όχι µόνο δεν συµ-
βάλατε στην ολοκληρωτική διαλεύκανση της υπόθεσης στο πλαί-
σιο της Εξεταστικής Επιτροπής, αλλά φροντίσατε να την κλείσετε
κιόλας άρον άρον. ∆εν δώσατε το χρόνο που χρειαζόταν για να
ανοίξουν όλοι οι λογαριασµοί των εµπλεκόµενων προσώπων και
δεν φροντίσατε για την επανάκληση των µαρτύρων, όταν προέ-
κυπταν καινούργια στοιχεία γι’ αυτούς.

Αφού σε όλες τις προηγούµενες υποθέσεις χρησιµοποιήσατε
όλα τα πολιτικά παιχνίδια και όλα τα επικοινωνιακά τερτίπια βρί-
σκεστε τώρα µπροστά σε µια υπόθεση την οποία αναγκάζεστε
να χειριστείτε έτσι όπως ακριβώς τη χειρίζεστε, µια υπόθεση που
είναι γνωστή στο Μέγαρο Μαξίµου από το καλοκαίρι κιόλας του
2006. Και είναι περίεργο αλλά η ∆ικαιοσύνη ασχολήθηκε για
πρώτη φορά µε την υπόθεση του κ. Παυλίδη στις 30 Απριλίου
του 2007. Μετά από την ενηµέρωσή του από τον κ. Αγγέλου, ο κ.
Παυλίδης κατέθεσε µηνυτήρια αναφορά, την οποία, όπως ο ίδιος
έχει παραδεχθεί, συνέταξε ο Γραµµατέας του Υπουργικού Συµ-
βουλίου κ. Καρράς στον Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου καταγ-
γέλλοντας ότι εν αγνοία του ο συνεργάτης του κ. Ζαχαρίου
επισκέφθηκε τον εφοπλιστή κ. Μανούση και ότι αυτός, έχοντας
στην κατοχή του βίντεο, εκβίασε τον πρώην Υπουργό. Στην µη-
νυτήρια αναφορά του ο κ. Παυλίδης είχε συνηµµένη και την πα-
ραίτηση του συνεργάτη του από τη θέση του ∆ιευθυντή του
πολιτικού του γραφείου. Είναι αλήθεια όµως ότι ο κ. Παυλίδης
αργότερα διόρισε τον ίδιο τον κ. Ζαχαρίου σύµβουλό του κι αυτό
είναι πράγµατι περίεργο. Ποιος ήταν ο λόγος που χρειαζόταν
κοντά του, και µάλιστα σε θέση Ειδικού Συµβούλου, έναν απο-
δεδειγµένα αναξιόπιστο πολίτη; Αυτά και άλλα πολλά, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ελπίζω ότι θα διευκρινίσει η Προανακριτική

Επιτροπή.
Αφού, λοιπόν, όλο αυτόν τον καιρό όντας γνώστες της υπόθε-

σης δεν κάνατε τίποτα το µόνο που σας µένει τώρα, που ο ει-
σαγγελέας έστειλε το πόρισµά του µε µεγάλη οµολογουµένως
καθυστέρηση στη Βουλή, είναι να ψηφίσετε για τη σύσταση προ-
ανακριτικής επιτροπής. Ελπίζω ωστόσο το «κουκούλωµα» να µην
το φυλάσσετε για αργότερα, όταν θα ξανάρθουµε σ’ αυτήν την
Αίθουσα για να συζητήσουµε και να ψηφίσουµε για το πόρισµα.

Κι εδώ όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµο-
κρατίας, όπως λέει ο ελληνικός λαός: «Το τελευταίο άχυρο σπάει
τη ράχη της καµήλας». Τώρα που τα πράγµατα έχουν φθάσει στο
απροχώρητο άγεστε και φέρεστε από τα εκβιαστικά διλήµµατα
και ποιος ξέρει τι άλλο θα δούµε ακόµη.

Το πολιτικό µας σύστηµα όµως δεν αντέχει µια ακόµη τέτοια
αθλιότητα. Στην παρούσα περίσταση αυτό θα ήταν ακόµη και κα-
ταστροφικό. Η κοινωνία µας µε το φόβο για τις συνέπειες της οι-
κονοµικής κρίσης νιώθει πλέον πανταχόθεν βαλλόµενη. Νιώθει
ότι έχει µπροστά της µια Κυβέρνηση που αποδεικνύεται καθη-
µερινά κατώτερη των περιστάσεων.

Σήµερα στην Ευρώπη αναζητούνται λύσεις. Σήµερα στην Ευ-
ρώπη συζητείται το ενδεχόµενο η Ελλάδα και η Ιρλανδία να αντι-
µετωπίσουν στο άµεσο µέλλον σοβαρότατα προβλήµατα. Και η
Κυβέρνησή σας δεν προλαβαίνει να ασχολείται µε τα σκάνδαλα!

Αυτές τις ηµέρες στην Ευρώπη η «Επιτροπή Στίγκλιτς», που
έχει συγκροτήσει ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ και Πρόεδρος της Σο-
σιαλιστικής ∆ιεθνούς Γιώργος Παπανδρέου, προβαίνει σε προ-
τάσεις για ένα µοντέλο οικονοµικής ανάπτυξης, για να οδηγήσει
σε έξοδο από την παγκόσµια κρίση, τις οποίες προτάσεις οι σο-
σιαλιστές ηγέτες που συµµετέχουν στη Σύνοδο των είκοσι πλου-
σιότερων χωρών της Γης έχουν τη φιλοδοξία να αποτελέσουν
στο µεγαλύτερο δυνατό βαθµό ένα πλαίσιο αναφοράς για την
έξοδο από την παγκόσµια κρίση.

Τη στιγµή, λοιπόν, που συµβαίνουν όλα αυτά εσείς ψάχνετε
τρόπους να ξεπεράσετε τα σκάνδαλα που σε καθηµερινή πλέον
βάση κατατρώγουν το κόµµα σας, µε όσο το δυνατόν λιγότερο
πολιτικό κόστος για σας. Είχατε την ευκαιρία να αποφύγετε ή
έστω να µειώσετε όσο το δυνατόν περισσότερο την εξάπλωση
αυτών των φαινοµένων. Το ΠΑΣΟΚ έκανε προτάσεις για ένα θε-
σµικό πλαίσιο που θα συνέβαλε στην αντιµετώπιση της διαφθο-
ράς και ζήτησε τη συναίνεση όλων των κοµµάτων. Εσείς όχι µόνο
δεν δείξατε κανένα απολύτως ενδιαφέρον και απορρίψατε όλες
τις προτάσεις του ΠΑΣΟΚ, αλλά συµβάλατε και συνεχίζετε να
συµβάλλετε προς την αντίθετη ακριβώς κατεύθυνση: Πρώτον,
γιατί αντιµετωπίσατε αρχικά το κράτος ως λάφυρο και µε ρου-
σφετολογικές και αναξιοκρατικές ενίοτε επιλογές µάς γυρίσατε
πολλά χρόνια πίσω και αναβιώσατε τακτικές που η κοινωνία µας
έχει αρχίσει να ξεπερνά και να απορρίπτει.

∆εύτερον, γιατί µε την παρέµβασή σας στις κρίσεις και στις
τοποθετήσεις των δικαστικών λειτουργών έχετε δώσει την εντύ-
πωση της ελεγχόµενης σε µεγάλο βαθµό δικαστικής εξουσίας.

Και τρίτον, γιατί µε την ατιµωρησία και το ξεγλίστρηµα που επι-
διώξατε σε όλες τις σοβαρές υποθέσεις των σκανδάλων που προ-
έκυψαν δηµιουργήσατε την πεποίθηση ότι καθένας ψηφοφόρος
της Νέας ∆ηµοκρατίας, καθένας οπαδός σας που κατέχει κάποια
δηµόσια θέση, και µάλιστα όταν είναι Υπουργός, Γενικός Γραµ-
µατέας, «κουµπάρος», «κολλητός», µπορεί να κάνει ό,τι θέλει. Η
υπόθεσή του θα χρονίζει στις δικαστικές αρχές και, αν παρθεί κά-
ποια απόφαση, αυτή θα αγγίζει τα πράγµατα ακροθιγώς.

Κύριοι της Κυβέρνησης, όπως είπαν και οι προλαλήσαντες συ-
νάδελφοί µου, δεν έχουµε καµµία εµπάθεια µε τον κ. Παυλίδη.
Ζητάµε τη σύσταση προανακριτικής επιτροπής γιατί είναι άδικο
και επικίνδυνο να µένει οποιαδήποτε σκιά στον πολιτικό κόσµο
της χώρας µας.

Επειδή η παρούσα Βουλή βρίσκεται ήδη στη Β’ Τακτική Σύ-
νοδό της και είναι σφόδρα πιθανή η διάλυσή της, επείγει η δια-
δικασία, ώστε να µη λήξει η κατά χρόνο αρµοδιότητα της
παρούσας Βουλής και να µη διαφύγουν του δικαστικού ελέγχου
πράξεις που τελέστηκαν κατά την προηγούµενη Βουλευτική Πε-
ρίοδο.

Βοηθείστε, λοιπόν, προς την κατεύθυνση ψηφίζοντας υπέρ της
σύστασης προανακριτικής επιτροπής και πάψτε να νοµίζετε ότι
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ο ελληνικός λαός δεν έχει ούτε κρίση ούτε λογική.
Να ξέρετε ότι όταν «κουκουλώνετε» τις υποθέσεις σκανδάλων,

αυτές εξακολουθούν να αναδύουν δυσοσµία, την οποία αντι-
λαµβάνεται ο ελληνικός λαός και αυτός ο ελληνικός λαός είναι
που κρίνει και καταδικάζει και αυτούς που κάνουν τις παράνοµες
πράξεις, αλλά και αυτούς που τις κουκουλώνουν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε, κυρία
Τζάκρη.

Το λόγο έχει ο κ. Τατούλης για πέντε λεπτά.
ΠΕΤΡΟΣ ΤΑΤΟΥΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα

προηγούµενα τον κ. Σηφουνάκη να µας κατηγορεί γιατί αλλά-
ξαµε –λέει- τους τίτλους και τις ταµπέλες αυτών που έφτιαξαν το
Μουσείο στη Μυτιλήνη.

Αυτό δεν είναι αληθές. Εγώ µε πρωτοβουλία των θεσµικών πα-
ραγόντων και φορέων του νησιού αποκατάστησα µία αλήθεια, το
µεγάλο ενδιαφέρον, αλλά και τον οραµατισµό ενός σηµαντικού
ανθρώπου, πρώην Υπουργού Πολιτισµού, αλλά και σηµαντικού
παράγοντα, του καθηγητή κ. Νιάνια, ενός ανθρώπου που ήταν
ίνδαλµα στα χρόνια της δικτατορίας, µε σαφέστατη αντιστασιακή
δράση, ένας άνθρωπος που κατά τη γνώµη µου τιµά την τοπική
κοινωνία, τιµά τη χώρα µας, αλλά τιµά ιδιαίτερα την καθηγητική
κοινότητα.

Άκουγα, κύριε Πρόεδρε, πριν λίγες µέρες κάποιους από εκεί-
νους τους περίφηµους τηλεσχολιαστές, πιστά φερέφωνα της
εκάστοτε εξουσίας, να εξανίσταται και να διερωτώνται πώς είναι
δυνατόν εν µέσω µιας τόσο σηµαντικής κρίσης να ασχολούµαστε
µε σκανδαλάκια και υποθέσεις διαφθοράς.

Έχω εδώ να κάνω δύο παρατηρήσεις. Η πρώτη είναι απλώς η
έκφραση του αυτονόητου. Έχουµε φθάσει σ’ ένα τέτοιο επίπεδο
κοινωνικής και πολιτικής εξαθλίωσης, που µια υπόθεση πιθανο-
λογούµενης πολιτικής διαφθοράς να µοιάζει ήσσονος σηµασίας
ζήτηµα.

Το δεύτερο και το σηµαντικότερο είναι ότι επιχειρείται αυτή
την τόσο κρίσιµη στιγµή µια προσπάθεια από διάφορους κύ-
κλους της συντήρησης και της διαπλοκής να µείνει η ουσία του
προβλήµατος µακριά από τα φώτα της δηµοσιότητας, µακριά
από το τραπέζι του δηµόσιου διαλόγου.

Τι εννοώ; Με τη µονοδιάστατη θεώρηση της κρίσης ως κρίσης
οικονοµικής παρατείνουµε επί της ουσίας την κρίση. Η κρίση, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ολιστική. Η χρόνια οικονοµική
κρίση της χώρας έρχεται να συναντήσει την διεθνή ύφεση δηµι-
ουργώντας έναν εκρηκτικό συνδυασµό, µε αποτέλεσµα αυτήν
την στιγµή η χώρα µας να αναδεικνύεται σε επαίτη της Ευρώ-
πης.

Στην εξωτερική πολιτική γυρνάµε πάντα µε τα χέρια άδεια και
ολοένα πιο αποδυναµωµένοι, σε µια διεθνή πραγµατικότητα που
αναδιαµορφώνεται µε ταχύτατους ρυθµούς. Η σαθρή συνοχή
της ελληνικής κοινωνίας θα πυροδοτήσει κατά πάσα βεβαιότητα,
υπό το άγος της πολιτικής και οικονοµικής κρίσης, µεγάλες κοι-
νωνικές συγκρούσεις και αστάθεια.

Η πολιτική κρίση, τέλος, έχει δύο πόδια. Το ένα είναι η τεκ-
µαρτή διαφθορά και αναποτελεσµατικότητα των ελληνικών πο-
λιτικών κοµµάτων. Το άλλο έχει να κάνει µε την πλήρη διάλυση
των θεσµών και των αξιών της χώρας µας.

Έχω εδώ και καιρό τοποθετήσει τα ζητήµατα διαφθοράς στην
κορυφή της ατζέντας των µεγάλων προβληµάτων που έχει να
αντιµετωπίσει ο τόπος και αυτό όχι µόνο διότι πρόκειται για µια
πολυσύνθετη υπόθεση που διατρέχει την ραχοκοκαλιά του συ-
στήµατος και βρίσκεται σε συνεχή διαύγαση µε τις χρόνιες πα-
θογένειες της ελληνικής οικονοµίας, αλλά κυρίως διότι ο
αντίκτυπος όλων αυτών των κρίσεων έχει οδηγήσει στην πλήρη
απαξίωση το πολιτικό µας σύστηµα.

Ο πολιτικός κόσµος σήµερα δεν έχει καµµία τιµή. Η σκιά της
διαφθοράς απλώνεται πάνω από όλους µας, χωρίς καµµία εξαί-
ρεση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα εµµείνω για πολλοστή
φορά σε όσα µέτρα έχω προτείνει κατά καιρούς.

Προφανώς δεν υπάρχει αυτήν τη στιγµή ούτε η πολιτική βού-
ληση ούτε η απαιτούµενη ποιότητα στον πολιτικό δηµόσιο διά-

λογο, ώστε να συζητήσουµε µε σοβαρότητα.
Έχω επισηµάνει την πάγια θέση µου για την υιοθέτηση του

τεκµηρίου της πολιτικής ενοχής, σύµφωνα µε το οποίο ο πολιτι-
κός που εµπλέκεται σε υποθέσεις διαφθοράς πρέπει να παραι-
τείται προκειµένου η δικαιοσύνη απερίσπαστη να µπορεί να τον
κρίνει. Επίσης, έχω αναφερθεί πολλές φορές στην ανάγκη για
άµεση κατάργηση του νόµου περί ευθύνης Υπουργών, αλλά και
στη δυναµική που θα έδινε στο διαλυµένο µας κράτος ένα συ-
γκεκριµένο σχέδιο αποκέντρωσης. Έχω κάνει σαφείς αναφορές
στην απόλυτη αναγκαιότητα της θωράκισης των θεσµών και την
οικοδόµηση µιας ανεξάρτητης και σοβαρής δικαιοσύνης που δεν
θα ποδηγετείται από την εκάστοτε πολιτική εξουσία.

Έχω καλέσει, τέλος, τον κύριο Πρωθυπουργό και τον Πρόε-
δρο του ΠΑΣΟΚ και τα υπόλοιπα κόµµατα µε δική τους πρωτο-
βουλία να ανοίξουν τις υποθέσεις και τους φακέλους όλων των
µεγάλων σκανδάλων που έχουν πλήξει τον τόπο προκειµένου οι
ένοχοι, επιτέλους, να εξευρεθούν, να οδηγηθούν στη δικαιοσύνη
κι αν χρειαστεί ορισµένοι να καταλήξουν και στη φυλακή. Το ιδιό-
τυπο καθεστώς της ατιµωρησίας που εµείς οι πολιτικοί έχουµε
επιφυλάξει για τους εαυτούς µας πρέπει, επιτέλους, να τελειώ-
σει. ∆υστυχώς όµως, καµµία πρωτοβουλία προς αυτές τις κα-
τευθύνσεις δεν έχει καταγραφεί.

Κυρίες και κύριοι, η εικόνα όλων ηµών που συνθέτουµε το πο-
λιτικό δυναµικό της χώρας είναι κακή. Η εικόνα της χώρας είναι
θλιβερή. Την προσήλωσή µου στο χώρο της κεντροδεξιάς µε την
έννοια των ελεύθερων εκείνων πολιτών που επιλέγουν τον ρεα-
λισµό από το λαϊκισµό, τη νηφαλιότητα από τον κοµµατισµό και
την ουσία από την επικοινωνία την έχω κατ’ επανάληψη εκφρά-
σει. Η ζηµιά που έγινε στον πολιτικό αυτό χώρο είναι τεράστια
και βέβαια η ευθύνη βαραίνει συντριπτικά τους ώµους του Προ-
έδρου της Νέας ∆ηµοκρατίας, ο οποίος παρέλαβε µία άφθαρτη
παράταξη και έναν τόπο µε προοπτική. Οι καιροί απαιτούν αλλα-
γές. Αλλαγές που πρέπει µε ταχύτητα να αφοµοιώσουν κατ’
αρχάς στο εσωτερικό τους τα δύο κόµµατα εξουσίας, προκειµέ-
νου να τις δροµολογήσουν στη συνέχεια και στην κοινωνία.

Η επόµενη ηµέρα του πολιτικού συστήµατος δεν µπορεί να
γίνει µε παλαιοκοµµατικά κριτήρια. ∆εν µπορεί να υπηρετεί ανού-
σιες εσωκοµµατικές ισορροπίες. ∆εν µπορεί να θεµελιώνει δι-
καιώµατα χρήσης ή ιδιοκτησίας στην πολιτική ζωή του τόπου. Σε
διαφορετική περίπτωση η όποια νέα ηγεσία των παρατάξεων
αλλά και του τόπου θα είναι απλώς νεοφανής, γηρασµένη εξαρ-
χής, διαβρωµένη από τη χρόνια συναλλαγή της µε τα συµφέρο-
ντα. Θα είναι σάπια και θνησιγενής.

Ψηφίζω υπέρ της σύστασης της ειδικής κοινοβουλευτικής επι-
τροπής, γνωρίζοντας ωστόσο καλά ότι το πρόβληµα του τόπου
ασφαλώς και υπερβαίνει κατά πολύ τη σηµερινή άνευ σηµαντικής
ουσίας συζήτηση. Ο τόπος χρειάζεται επόµενη ηµέρα. Το πολι-
τικό σύστηµα χρειάζεται αναγέννηση, η κοινωνία µία νέα συν-
θήκη εµπιστοσύνης µε τις ηγεσίες της και ασφαλώς οι πολίτες
χρειάζονται µία νέα ελπίδα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Τατούλη.
Ο κ. Θαλασσινός έχει το λόγο για πέντε λεπτά.
ΘΑΛΑΣΣΙΝΟΣ ΘΑΛΑΣΣΙΝΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ζήτησα να πάρω το λόγο όχι ως υπερασπιστής, ούτε ως κατή-
γορος και ούτε πρόκειται να διακινδυνεύσω να υπεισέλθω απο-
σπασµατικά στην ουσία της υπόθεσης καθ’ ότι δεν είναι δυνατόν
στο πεντάλεπτο που έχω στη διάθεσή µου, να εξαντλήσω τα
προς διερεύνηση θέµατα της υπόθεσης αυτής.

Ζήτησα, λοιπόν, το λόγο µιας που κατά κόρο οι συνάδελφοι
του ΠΑΣΟΚ αναφέρθηκαν στη διαφάνεια, για να καταθέσω µερι-
κές σκέψεις σε σχέση µε βασικές αρχές που πρέπει να διέπουν
το δηµόσιο βίο.

∆εν υπάρχει καµµία αµφιβολία, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι µία
από τις βασικές αρχές που πρέπει να χαρακτηρίζει το δηµόσιο
βίο της χώρας µας είναι η διαφάνεια. Ένας όρος που, επιτρέψτε
µου να πω, τις τελευταίες δεκαετίες έχει δεινά ταλαιπωρηθεί.

Αυτή τη βασική αρχή της διαφάνειας στο δηµόσιο βίο, η Νέα
∆ηµοκρατία και ο Κώστας Καραµανλής, από την πρώτη στιγµή
που ανέλαβαν τις τύχες της χώρας στα χέρια τους, τη διακήρυ-

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΗ’ - 6 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2009 7879



ξαν και την ανέδειξαν ως κυρίαρχη πολιτική της παράταξής µας.
Και πράγµατι, η πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας στο ζήτηµα αυτό
αποτυπώνεται σε όλη της τη διάσταση στα λόγια του Πρωθυ-
πουργού «Όλα στο φως, καµµία συγκάλυψη, µηδενική ανοχή στη
διαφθορά».

Όσες υποθέσεις είχαν έστω και οσµή σκανδάλου, παραπέµ-
φθηκαν στη δικαιοσύνη ως καθ’ ύλην αρµόδια να ερευνήσει, να
κρίνει και να αποφανθεί, στα πλαίσια της προβλεπόµενης από το
Σύνταγµα ισονοµίας και ισοπολιτείας. Οι τακτικές του παρελθό-
ντος παρήλθαν ανεπιστρεπτί. Από τη συγκάλυψη των κραυγα-
λέων σκανδάλων και των αθωωτικών παραγραφών περάσαµε σε
µία νέα περίοδο, αυτή της αποκάλυψής τους και της παραπο-
µπής τους αρµοδίως. Και ουδείς δύναται να αντιλέξει σε αυτήν
την Αίθουσα ότι η Νέα ∆ηµοκρατία έδωσε στίγµα, αλλά και
δείγµα γραφής στα θέµατα διαφάνειας, φέρνοντας από τα
πρώτα νοµοθετήµατα και ψηφίζοντας στη Βουλή νόµο µε τον
οποίο το αδίκηµα της απιστίας από πληµµέληµα έγινε κακούρ-
γηµα.

Μία άλλη βασική αρχή που, κατά την άποψή µου, πρέπει να
διατρέχει την πολιτική ζωή της χώρας, είναι η πολιτική ηθική που,
µεταξύ των άλλων, στηρίζεται στην πολιτική εντιµότητα και αξιο-
πρέπεια που πρέπει να χαρακτηρίζει τα δηµόσια πρόσωπα. Και
θέλω να επισηµάνω εδώ ότι και η ελαχίστη αµφισβήτηση αυτών
των χαρακτηριστικών, σκοπούµενη ή µη, πρέπει να τυγχάνει πλή-
ρους και ενδελεχούς διερεύνησης, ώστε σε κάθε περίπτωση να
αποσείεται και ο τελευταίος κόκκος υποψίας εις βάρος δηµοσίων
προσώπων.

Όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, όταν καλούµαστε να αποφαν-
θούµε για ζητήµατα ηθικής απαξίας που σκιάζουν τον πολιτικό
βίο, η πολιτική ηθική επιβάλλει µία στάση που δεν θα εκπορεύε-
ται από µικροκοµµατικές σκοπιµότητες, θυσιάζοντας στο βωµό
του πρόσκαιρου πολιτικού οφέλους την αξιοπρέπεια, που δε θα
οδηγεί αβασάνιστα στην πολιτική καρατόµηση των πολιτικών
αντιπάλων και στον ευτελισµό της τιµής και της υπόληψής των,
αλλά θα στοχεύει σε έναν και µόνο στόχο, την αλήθεια.

Θέλω να πιστεύω ότι στόχος όλων των συναδέλφων όλων των
παρατάξεων είναι η ανεύρεση της αλήθειας στη συγκεκριµένη
υπόθεση. ∆υστυχώς, όµως, ειδικότερα τις τελευταίες ηµέρες, γι-
νόµαστε καθηµερινά αυτήκοοι µάρτυρες δηλώσεων και δηµοσι-
ευµάτων που σπεύδουν σχεδόν να προδιαγράψουν την πορεία
και την έκβαση της προκειµένης υπόθεσης και αυτό συµβαίνει
κυρίως από την Αντιπολίτευση. Βολές κατά της δικαιοσύνης,
βολές κατά της Κυβέρνησης, βολές κατά των θεσµικών παραγό-
ντων για δήθεν συγκάλυψη, εικοτολογία, εκλογολογία, δηλωσιο-
λογία. Η ανευθυνότητα στο µεγαλείο της, σε βαθµό, µάλιστα,
που να δηµιουργεί, που να γεννά αµφιβολίες για την αντικειµε-
νική αντιµετώπιση της υπόθεσης αυτής.

Έτσι θα διαφυλαχθεί η αντικειµενικότητα της διαδικασίας, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι;

Πριν καταλήξω την οµιλία µου, παρακάµπτοντας τα όσα θα
µπορούσα να αναφέρω σε σχέση µε το διαβιβαστικό έγγραφο
του κυρίου ανακριτή, θεωρώ χρήσιµο να αναφερθώ σε τρία ζη-
τήµατα: Πρώτον, στην υπέρ τα τριάντα χρόνια πετυχηµένη θη-
τεία του συγκεκριµένου συναδέλφου µας, του πρώην Υπουργού
Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Παυλίδη. Το δεύτερο που
θέλω να τονίσω είναι ότι είναι ο ίδιος ο οποίος υπέβαλε τη µηνυ-
τήρια αναφορά για το θέµα αυτό στον εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου, δηλαδή, είναι αυτός ο οποίος έφερε την υπόθεση στη δι-
καιοσύνη. Και το τρίτο η τοποθέτησή του ενώπιον της Ολοµέ-
λειας της Βουλής προ ηµερών, όπου εξέθεσε τα περιστατικά
εκείνα της υπόθεσης τα οποία έκρινε ότι έπρεπε να εκθέσει για
την υπεράσπιση της υπόθεσής του και εµπιστεύτηκε την κρίση
όλων µας για τη συγκεκριµένη υπόθεση, πράττοντας ο καθένας
από εµάς κατά συνείδηση.

Κλείνοντας, πιστεύω ότι όλοι, καθοδηγούµενοι από το καθή-
κον της αλήθειας, έχουµε υποχρέωση να σταθούµε υπεύθυνα
απέναντι στο συγκεκριµένο ζήτηµα και να πράξουµε αυτό το
οποίο πράγµατι υπαγορεύει η συνείδηση του καθενός από εµάς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Θαλασσινό.
Το λόγο έχει ο κ. Ρόβλιας για πέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το

άρθρο 86 του Συντάγµατος είναι σαφέστατο. Αν κατά τη διερεύ-
νηση ποινικής δικογραφίας προκύψουν στοιχεία –προσέξτε τη
λέξη «στοιχεία»- που αφορούν Υπουργό ή πρώην Υπουργό, ο αρ-
µόδιος χειριστής δικαστικός λειτουργός οφείλει να διαβιβάσει
αµελλητί τη δικογραφία στη Βουλή. Το «αµελλητί» σηµαίνει αµέ-
σως, σηµαίνει αυθωρεί και παραχρήµα, σηµαίνει άνευ άλλου
τινός.

Βάναυση παραβίαση του Συντάγµατος αποτελεί η διερεύνηση
τυχόν ευθυνών Υπουργών ή πρώην Υπουργών από δικαστικούς
λειτουργούς. Και το Σύνταγµα παραβιάζεται βάναυσα και στην
υπόθεση των οµολόγων και στην υπόθεση του Βατοπεδίου και
παραβιάστηκε βάναυσα και στην υπόθεση για την οποία συζη-
τάµε σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Πού βρίσκονται οι υποθέσεις των οµολόγων και του Βατοπε-
δίου, κύριε Υπουργέ; Χάθηκαν στη µετάφραση ή χάθηκαν στις
ατραπούς της κακοποίησης του Συντάγµατος; Ασκείστε τις αρ-
µοδιότητές σας που προβλέπει το Σύνταγµα κατά των υπευθύ-
νων, ελάχιστων επίορκων δικαστικών λειτουργών που
παρεµβαίνουν στη δικαιοσύνη και παραβιάζουν το Σύνταγµα.

Και λέω ελάχιστων, σε αντίθεση µε τη συντριπτική πλειοψηφία
των Ελλήνων δικαστικών λειτουργών που κάνουν τη δουλειά τους
µε τον καλύτερο τρόπο, κάτω από εξαιρετικά αντίξοες συνθήκες
και υπό τις παρεµβάσεις ορισµένων εγκάθετων.

Αδικαιολόγητα καθυστέρησε να έρθει η σηµερινή υπόθεση στη
Βουλή. Έπρεπε από την πρώτη στιγµή, µόλις ενεπλάκη το όνοµα
του πρώην Υπουργού, να διαβιβαστεί η δικογραφία σε εµάς.
Αυτή η καθυστέρηση διόγκωσε επικοινωνιακά την υπόθεση και
λειτουργεί τελικά σε βάρος του κ. Παυλίδη, χωρίς να φταίει ο κ.
Παυλίδης.

Αλλά και οι αξιολογικές κρίσεις του ανακριτή, οι οποίες δια-
λαµβάνονται στο πόρισµα που διαβιβάστηκε στη Βουλή και ου-
σιαστικά προαναγγέλλουν τη σύσταση της λεγόµενης
προανακριτικής επιτροπής, επίσης είναι ανεπίτρεπτες κατά το
Σύνταγµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα κανένας µας δεν αι-
σθάνεται άνετα σ’ αυτήν την Αίθουσα. Οφείλουµε, όµως, να σε-
βαστούµε ταυτόχρονα και το Σύνταγµα και την προσωπική µας
ηθική και την επιστηµονική µας κατάρτιση. ∆εν κατασκευάζουµε
ενόχους και δεν σκανδαλολογούµε.

Είπα και επαναλαµβάνω ότι η σηµερινή υπόθεση, η υπόθεση
αυτή των άγονων γραµµών είναι παρωνυχίδα µπροστά στις υπο-
θέσεις, στα πρωτόγνωρα σκάνδαλα των οµολόγων και του Βα-
τοπεδίου.

Η Κυβέρνηση Καραµανλή πληρώνει σήµερα την ηθικολογία και
τη διαπόµπευση που εισήγαγε στην πολιτική ζωή της χώρας,
όταν ήταν αντιπολίτευση. Αντικαταστήσατε την πολιτική µε την
ηθική και εγκλωβιστήκατε µέσα στο κατασκεύασµά σας.

Τα στοιχεία της σηµερινής υπόθεσης, επιστηµονικά και πολι-
τικά –τα στοιχεία επαναλαµβάνω, δεν µιλάµε ούτε για ενδείξεις
ενοχής ούτε για αποχρώσες ενδείξεις ενοχής, µιλάµε για στοι-
χεία- καθιστούν αναγκαία την περαιτέρω διερεύνηση, αλλά δεν
µπορούν να στοιχειοθετήσουν αυτά τα στοιχεία, ούτε καν τη λέξη
«ενοχή» για τον υπό διερεύνηση Υπουργό.

Και κάτι τελευταίο που συναρτάται µε αυτά που είπα πριν.
Έχω, κύριε συνάδελφε, κύριε Τζίµα, στα χέρια τα Πρακτικά µε
την οµιλία σας. Είπατε επί λέξει τα εξής: «Εµείς», δηλαδή η Νέα
∆ηµοκρατία, «συστήσαµε εξεταστική επιτροπή για τους πυραύ-
λους TOR M-1 και πετύχαµε, µοναδικό φαινόµενα στα πολιτικά
χρονικά, να ανοίξουν οι λογαριασµοί σε Ρωσία, Ελβετία, Κύπρο
και Αµερική και να βρεθεί το πού πήγαν τα 25.000.000 αντισταθ-
µιστικά οφέλη και βρέθηκαν έντεκα λογαριασµοί Ελλήνων και
άλλων» -και µετά τι είπατε;- «που εντός των ηµερών τους απαγ-
γέλλεται και η σχετική κατηγορία». Επαναλαµβάνω «εντός των
ηµερών τους απαγγέλλεται και η σχετική κατηγορία».

Λυπάµαι και θέλω να πιστεύω ότι δεν εννοούσατε αυτό που εί-
πατε. Εάν πραγµατικά το εννοείτε και αν πραγµατικά προαναγ-
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γέλλετε µέσα στη Βουλή διώξεις πολιτών, τις οποίες δεν δικαι-
ούσθε να γνωρίζετε ούτε εσείς ούτε κανένας άλλος, τότε επιβε-
βαιώνετε µε δραµατικό τρόπο αυτά τα οποία είπα προηγουµένως
για τις παρεµβάσεις της Κυβέρνησης στη δικαιοσύνη, για τα συ-
γκοινωνούντα δοχεία µεταξύ ελάχιστων δικαστικών λειτουργών
οι οποίοι λειτουργούν ως µοχλός της Κυβέρνησης και ορισµέ-
νων άλλων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Ρόβλια.

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ορίστε, κύριε Τζίµα,
έχετε το λόγο επί προσωπικού.

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: ∆εν ήθελα να δώσω τη διάσταση που
έβαλαν αρκετά στελέχη του ΠΑΣΟΚ στην αναφορά µου για τους
TOR M-1, όµως αναγκάζοµαι να πω, κύριε συνάδελφε, ότι ήµουν
ήπιος και να ανακοινώσω στο Σώµα –αφού φαίνεται ότι δεν πλη-
ροφορείσθε για τα δηµοσιεύµατα του ελληνικού Τύπου- πως ήδη
ασκήθηκε ποινική δίωξη από τον ειδικό ανακριτή κ. Κατσικερό
για το σκάνδαλο της αγοράς TOR M-1 εναντίον έντεκα εµπλεκο-
µένων προσώπων σε βαθµό κακουργήµατος, τα ονόµατα των
οποίων προέκυψαν από το άνοιγµα των λογαριασµών.

Καταθέτω για τα Πρακτικά δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΤΟ
ΠΑΡΟΝ» στις 8 Μαρτίου του 2009.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μαργαρίτης Τζίµας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Τζίµα.

Ο κ. Μανούσος Βολουδάκης από τη Νέα ∆ηµοκρατία, Βου-
λευτής Κρήτης, έχει το λόγο για πέντε λεπτά.

ΜΑΝΟΥΣΟΣ –ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥ∆ΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα της διαφάνειας στην
πολιτική ζωή, στη διαχείριση των δηµοσίων πραγµάτων, έχει γίνει
κεντρικό στις µέρες µας και κάνουν πολύ µεγάλο λάθος όσοι το
θεωρούν σήµερα κεντρικό συνδέοντάς το είτε µε πρόσωπα, είτε
µε συγκεκριµένες παρατάξεις είτε µε συγκεκριµένα περιστατικά.

Γίνεται κεντρικό και είναι ένα θέµα βαθύτερο της σύγχρονης
πολιτικής ζωής, επειδή ακριβώς η διαχείριση των δηµοσίων
πραγµάτων στο σηµερινό κόσµο είναι πολύ σύνθετη, µε αποτέ-
λεσµα να είναι πολύ δύσκολο ο πολίτης να αντιληφθεί πώς ασκεί-
ται η εξουσία, πώς οι ασκούντες την εξουσία διαχειρίζονται τα
δηµόσια πράγµατα. Και ο πολίτης λογικό και φυσικό είναι να δυ-
σπιστεί. Και επειδή δυσπιστεί, η διαφάνεια γίνεται –λέω ξανά- κε-
ντρικό ζήτηµα. Μη σπεύδει κανείς να συνδέει το ζήτηµα µόνο µε
πολύ συγκεκριµένα περιστατικά γιατί σ’ αυτήν την περίπτωση
όποιος το κάνει, υποτιµά τον κίνδυνο που υπάρχει για τη δηµο-
κρατία.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύουµε ότι χρειάζε-
ται διαφάνεια παντού, εξαντλητική διερεύνηση της οποιασδή-
ποτε περιπτώσεως µπορεί να ρίχνει σκιές στο δηµόσιο βίο. Και γι’
αυτόν το λόγο, πιστεύω ότι µία ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή
–αυτή που, εν πάση περιπτώσει, αποκαλείται συνήθως προανα-
κριτική- θα βοηθήσει σ’ αυτήν την κατεύθυνση. Και θέλω να πι-
στεύω ότι και ο συνάδελφος κ. Παυλίδης, ο ίδιος θα το επιδιώκει
και θα το επιζητεί, χωρίς να θέλω βεβαίως να προκαταλάβω την
άποψή του, γιατί σε µία τέτοια περίπτωση θα µπορέσει να πα-
ρουσιάσει αναλυτικά το τι ακριβώς συνέβη, για να αποφανθεί στη
συνέχεια η Βουλή, αλλά και ο ελληνικός λαός.

Οφείλω να σας πω ότι µε κατάπληξη άκουσα συναδέλφους,
κυρίως από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, να έχουν βγάλει ήδη
απόφαση δίκην δικαστηρίου. Εδώ δεν είµαστε δικαστήριο, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι και το ξέρετε καλύτερα εµού, γιατί οι
περισσότεροι που µιλήσατε είστε νοµικοί, εγώ δεν είµαι νοµικός.
Αυτό το οποίο καλούµαστε να κάνουµε εδώ είναι να αποφασί-
σουµε αν θα συγκροτηθεί η ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή για
την οποία µίλησα νωρίτερα. Πώς αναλύετε τα δεδοµένα και έχετε

ήδη άποψη; Εγώ πραγµατικά αυτό δεν το καταλαβαίνω. Για να
έχουµε άποψη, θα πρέπει να περιµένουµε, αφού συγκροτηθεί τέ-
τοια επιτροπή αν το ψηφίσει η Βουλή, να δούµε και την ανάλυση
των δεδοµένων που θα κάνει.

Ας µην πέσουµε ως Σώµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο
λάθος το οποίο βλέπουµε να γίνεται καθηµερινά και το οποίο
κάνει χειρότερο το πρόβληµα που ανέφερα στην αρχή, δηλαδή
της δυσκολίας της κοινής γνώµης να µπει στο βάθος των δηµο-
σίων πραγµάτων.

Ας µην πέσουµε στο λάθος που βλέπουµε να γίνεται κάθε µέρα
από µέσα ενηµέρωσης και ιδίως τα ηλεκτρονικά, από τα «τηλε-
δικεία» τα οποία µε περισσή, µε θαυµαστή ευκολία αποφαίνονται
σε χρόνους δευτερολέπτων για πολύ σύνθετες υποθέσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι ένα ακόµα ζήτηµα
που πρέπει να κάνουµε στην περίπτωση αυτή είναι το εξής: Με
την ευκαιρία της αποψινής συζήτησης να βγάλουµε και µερικά
γενικότερα συµπεράσµατα.

Ακούσαµε και ακούµε κατά κόρον τον τελευταίο καιρό την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση να µιλάει για χειραγώγηση της δικαι-
οσύνης. Και απορώ για το εξής: Εάν χειραγωγείται η δικαιοσύνη,
πώς εξηγείται το γεγονός ότι σήµερα σε µια δύσκολη, πολύ δύ-
σκολη πολιτική συγκυρία εν µέσω οικονοµικής κρίσης, λίγο καιρό
πριν από τις ευρωοεκλογές, έρχεται στη Βουλή για διερεύνηση
από τη δικαιοσύνη µία τέτοια υπόθεση; Αν ήταν χειραγωγούµενη
η δικαιοσύνη, θα γινόταν αυτό;

Και πώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεστε εδώ και την
ίδια στιγµή που συζητάτε αυτήν την τόσο σηµαντικό υπόθεση
που η δικαιοσύνη µας στέλνει, εγκαλείτε τη δικαιοσύνη και δικα-
στικούς λειτουργούς για το ότι δήθεν χειραγωγούνται; Αυτό
πραγµατικά µε ξεπερνά. ∆εν µπορώ να το καταλάβω και πιστεύω
ότι θα πρέπει γι’ αυτό να βγάλουµε εδώ ένα συµπέρασµα και να
δώσουµε ένα ξεκάθαρο µήνυµα στην κοινωνία.

Το άλλο ζήτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που συνδέεται
µε αυτό το θέµα και πιστεύω ότι µας αφορά όλους και αφορά
την εµπιστοσύνη που η κοινωνία µπορεί να έχει στην πολιτεία µε
την ευρύτερή της έννοια, είναι ότι πρέπει να δούµε το ζήτηµα
του νόµου περί ευθύνης Υπουργών και έστω κι αν αυτή η Βουλή
δεν µπορεί να κάνει τίποτα γι’ αυτό το άρθρο του Συντάγµατος
πάνω στο οποίο εδράζεται αυτός ο νόµος.

Κατά την άποψή µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι
δυνατόν να έχουµε χρόνους παραγραφής για τους Υπουργούς
µικρότερους από αυτούς που έχουµε για τον πολίτη. Πιστεύω ότι
ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών χρειάζεται αναθεώρηση. Πι-
στεύω ότι σε µία επόµενη Βουλή -όταν το Σύνταγµα, και οι σχε-
τικές προθεσµίες θα το επιτρέπουν- θα πρέπει να
αναθεωρήσουµε το ίδιο το άρθρο 86. Πρέπει να το αναθεωρή-
σουµε, γιατί αυτό θα είναι βασικό εργαλείο για να καταπολεµή-
σουµε το πρόβληµα της δυσπιστίας της κοινωνίας, που είναι
σύµφυτη µε το σύγχρονο κόσµο, τη σύγχρονη διαχείριση των δη-
µοσίων πραγµάτων.

Το οφείλουµε αυτό, γιατί έτσι µόνο µπορούµε να υπερασπί-
σουµε την τιµή του πολιτικού κόσµου, αλλά και τον τρόπο της
λειτουργίας της ίδιας της δηµοκρατίας µας.

Μέχρι να γίνει αυτό, αυτό που χρειαζόµαστε είναι στην πρα-
κτική να εφαρµόζουµε κατά το µέγιστο δυνατό τρόπο την αρχή
της διαφάνειας και ένας από αυτούς τους τρόπους στη συγκε-
κριµένη περίπτωση για την οποία συζητούµε σήµερα είναι και η
σύσταση της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Βολουδάκη.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.

Φώτης Κουβέλης.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, αναφορικά µε τη συγκεκριµένη υπόθεση, εγείρονται νο-
µίζω καίρια ερωτήµατα.

Γιατί, κύριε Υπουργέ, καθυστέρησε ο διενεργήσας την ανά-
κριση ανακριτής να διαβιβάσει αµελλητί την υπόθεση στη Βουλή
των Ελλήνων, όταν συναντήθηκε µε το όνοµα τέως Υπουργού κ.
Παυλίδη;
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Με ποιο δικαίωµα ο κύριος ανακριτής δεν εφήρµοσε αυτό το
οποίο επιτάσσει το άρθρο 86 του Συντάγµατος, αλλά και ο σχε-
τικός νόµος περί της ευθύνης των Υπουργών και παρά το γεγο-
νός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι συναντάται µε το όνοµα
ενός τέως Υπουργού, συνεχίζει να διαµορφώνει ανακριτικό υλικό
και να στέλνει µόλις τις προηγούµενες ηµέρες στη Βουλή των
Ελλήνων τη σχετική δικογραφία;

Το δεύτερο ερώτηµα το οποίο εγείρεται, κύριε Πρόεδρε -και
νοµίζω δικαιολογηµένα- τίθεται και αναδεικνύεται είναι το γιατί
ο αρµόδιος εισαγγελεύς θέτει στο αρχείο µία αναφορά του κ.
Παυλίδη, χωρίς περαιτέρω να διατάξει την οποιαδήποτε έρευνα.

Αυτά είναι ζητήµατα, κύριε Πρόεδρε, όχι παρεµπίπτοντα, αλλά
ζητήµατα µεγάλης σηµασίας. Είναι καίρια θέµατα, γιατί αφορούν
στην καρδιά του άρθρου 86 του Συντάγµατος, αλλά και στον πυ-
ρήνα του νόµου περί ευθύνης των µελών της Κυβέρνησης.

Εντάσσεται ή δεν εντάσσεται η δικαιοσύνη σε µια πολιτική
διελκυστίνδα; Προφανέστατα, κύριε Πρόεδρε, κάποιοι δικαστι-
κοί λειτουργοί αντιλαµβάνονται το ρόλο τους ως ρόλο παρακο-
λουθηµατικό της λειτουργίας της εκτελεστικής εξουσίας. Και
χωρίς καµµία διάθεση να λογοπαίξω ο κύριος ανακριτής την υπο-
χρέωσή του να διαβιβάσει αµελλητί την υπόθεση, το φάκελο της
δικογραφίας, την αντιλαµβάνεται ως αµελητέο ζήτηµα. Παρέ-
φρασε το «αµελλητί» και το έκανε αµελητέον, κύριε Πρόεδρε.

Βεβαίως, υπάρχει θέµα διαφάνειας και πρέπει περαιτέρω να
ερευνηθεί η υπόθεση, µε την επισήµανση ότι σήµερα δεν συζη-
τάµε για την άσκηση ποινικής δίωξης, αλλά σήµερα συζητάµε
εάν και κατά πόσο είναι αναγκαίο να ερευνηθεί περαιτέρω αυτή
η υπόθεση στο πλαίσιο της προκαταρκτικής εξέτασης.

Εµείς από το Συνασπισµό Ριζοσπαστικής Αριστεράς δεν σπεύ-
δουµε να εκδώσουµε σήµερα προδικαστική απόφαση. Εµείς µι-
λάµε για την ανάγκη έρευνας της υπόθεσης. Και αυτή η έρευνα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί µε κανέναν άλλον
τρόπο να γίνει παρά µόνο µε µία προκαταρκτική εξέταση, την
οποία πρέπει να προωθήσει µε τη σηµερινή της, όπως πιστεύ-
ουµε, απόφαση η Βουλή των Ελλήνων.

Θα έλεγα, κύριε Παυλίδη, ότι η προκαταρκτική εξέταση δεν
πρέπει να αποκρουσθεί ούτε από εσάς, διότι θα αναζητήσει την
αλήθεια και θα αναζητήσει όλα εκείνα τα οποία βλέπουν το φως
της δηµοσιότητας, άλλοτε µε έναν ορθό, άλλοτε µε ένα στρεβλό
και άλλοτε µε ένα διαστρεβλωµένο τρόπο.

Βεβαίως, υπάρχουν ζητήµατα τα οποία έχουν σχέση, για πα-
ράδειγµα, µε τον ποινικό χαρακτηρισµό της πράξης, αλλά δεν
θα διολισθήσω σε αξιολογήσεις κοινωνικού χαρακτήρα, διότι –
επαναλαµβάνω- αυτή δεν είναι υπόθεση της σηµερινής διαδικα-
σίας, κύριε Πρόεδρε, στην Ολοµέλεια της Βουλής. Όµως, ότι
υπάρχει θέµα διαφάνειας και ότι πρέπει όλες αυτές οι υποθέσεις
να ερευνώνται, για εµάς, αποτελεί αταλάντευτη θέση αρχή και
αξία.

∆ιότι ο πολιτικός κόσµος στο βαθµό που πειστικά δεν λογο-
δοτεί µπροστά σε µία κοινωνία, αυτός ο πολιτικός κόσµος τότε
είναι εκτεθειµένος σε διαδικασίες απαξίωσης και µάλιστα σε µια
πολιτική στιγµή, όπου δικαιολογηµένα οι πολίτες δυσπιστούν για
την ασκούµενη πολιτική και πολλές φορές λαθεµένα ισοπεδώ-
νουν τα πράγµατα και κατατάσσουν τα πάντα και τους πάντες
στο ίδιο απαξιωµένο επίπεδο.

Περαιτέρω, είναι πάγια η αρχή και η θέση µας, κύριε Πρόεδρε
και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι πρέπει να απαγκιστρωθεί η
διαδικασία του ελέγχου της ποινικής ευθύνης των µελών της
όποιας κυβέρνησης από τη Βουλή των Ελλήνων. Η Βουλή πρέπει
να περιορίζεται –δεν είναι της παρούσης- σε ορισµένες διαδικα-
σίες και από εκεί και πέρα η ίδια η δικαιοσύνη, µε τις δικές της δι-
καιούµενες πράξεις να ελέγχει αν υπάρχει ή δεν υπάρχει ποινική
ευθύνη.

Συναφώς, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει µια διαµορφωµένη παρα-
γραφή, η οποία τίθεται από το Σύνταγµα και το νόµο «περί ευ-
θύνης Υπουργών», µία παραγραφή πολύ µεγαλύτερη από εκείνη
η οποία αναλογεί στα µη πολιτικά πρόσωπα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Και αυτό δικαιολογηµένα εισπράττεται από τους
πολλούς ως προσβολή της ισονοµίας και πάρα πολλές φορές
διατυπώνεται η άποψη -ειδικότερα µάλιστα στο πλαίσιο και κά-
ποιων συγκυριακών στοιχείων που υπονοµεύουν την ασκούµενη

πολιτική ηθεληµένα ή αθέλητα- ότι οι πολιτικοί έχουν διαµορφώ-
σει έτσι τις ρυθµίσεις, έτσι τους θεσµούς, για να έχουν τη δυνα-
τότητα να συγκαλύπτουν τις δικές τους παράνοµες πράξεις.

Και νοµίζω ότι οφείλουµε, κύριοι Υπουργοί, όλοι µαζί να αντι-
µετωπίσουµε τα προβλήµατα που έχουν σχέση και µε την απα-
γκίστρωση της διαδικασίας από τη Βουλή των Ελλήνων και µε
τον ανακαθορισµό της παραγραφής, έτσι ώστε να µην προκα-
λείται το κοινό περί δικαίου αίσθηµα και να µη δικαιολογείται η
άποψη των πολιτών ότι παραβιάζεται η ισονοµία µε αυτή τη δια-
φοροποιηµένη παραγραφή για τα πολιτικά πρόσωπα, δηλαδή για
τους Υπουργούς και Υφυπουργούς σε σχέση µε εκείνη την πα-
ραγραφή που αναλογεί στα µη πολιτικά πρόσωπα.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν ερω-
τήµατα σε σχέση µε την ερευνώµενη υπόθεση και πάντοτε µε την
απόφασή µας εάν θα συγκροτηθεί ή δεν θα συγκροτηθεί ειδική
επιτροπή για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης. Έχει
σχέση µε τις ολιγοπωλιακές συµπεριφορές που εµφανίζονται µε
έναν έντονα παραβατικό, πολλές φορές, κύριε Παυλίδη, τρόπο
στο χώρο της ναυτιλίας. Έχουν σχέση µε την προσβολή των πο-
λιτών και της νησιωτικής Ελλάδας, αναφορικά µε το αγαθό της
επικοινωνίας µέσω της ακτοπλοίας. Έχουν σχέση µε συµπερι-
φορές, οι οποίες αναφέρονται σε ένα κύκλωµα εµπλεκοµένων
προσώπων αναφορικά µε τη ναυτιλία.

∆ιεκδίκησή µας είναι και όχι µόνο ευχή, η όποια προκαταρκτική
εξέταση να συµπεράνει για τα ζητήµατα αυτά, όχι γενικώς και
αορίστως, αλλά για να υπάρξει επιτέλους, κύριε Πρόεδρε, εκείνη
η θεσµική ρύθµιση η οποία θα είναι δυνατόν να εξασφαλίζει τη
διαφάνεια και στο χώρο αυτόν, αλλά και τη χρηστή διοίκηση, η
οποία φέρεται να έχει προσβληθεί, όχι µόνο επί της υπουργίας
του κ. Παυλίδη, όχι κατ’ ανάγκη µε παράνοµες, µε ποινικά ελεγ-
χόµενες πράξεις, αλλά µε πράξεις και παραλείψεις που άλλοτε
βρίσκονται στο χώρο της παρανοµίας και άλλοτε βρίσκονται εν
επαφή µε την παρανοµία.

Όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, εµείς διεκδικούµε να προκύψουν
ως το αποτέλεσµα και το συµπέρασµα της προκαταρκτικής εξέ-
τασης, η οποία πρέπει να υπάρξει. Και για να υπάρξει πρέπει να
συγκροτηθεί η ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή. Και τούτο, το
επαναλαµβάνω, πάντοτε µε βαθιά αίσθηση δικαίου ότι σήµερα
δεν σπεύδουµε να εκδώσουµε προδικαστική απόφαση σε σχέση
µε το αν υπάρχει ή δεν υπάρχει ποινική ευθύνη. Αυτό θα είναι η
τελική κρίση της Βουλής των Ελλήνων, όταν θα κατατεθεί το πό-
ρισµα της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής, η οποία θα διε-
νεργήσει την προκαταρκτική εξέταση. Νοµίζω ότι όλες και όλοι,
σε όποια θέση αυτού του Κοινοβουλίου -αυτής της Αίθουσας- και
αν βρισκόµαστε πρέπει να προσέλθουµε σ’ αυτήν τη διαδικασία
και τη λήψη απόφασης µε συναίσθηση ευθύνης και απέναντι στην
ερευνώµενη υπόθεση αλλά και απέναντι στο δικαίωµα και στη
διεκδίκηση των πολιτών µε σαφήνεια που υπηρετεί τη διαφάνεια
να προκύπτουν οι δικές µας πολιτικές επιλογές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κουβέλη.

Ο κ. Χρήστος Παπουτσής, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ έχει το λόγο
για πέντε λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ και εγώ που υπογράψαµε την αί-

τηση για τη συγκρότηση της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτρο-
πής υποστηρίζουµε το αίτηµα αυτό, γιατί είναι αίτηµα για τη
διαφάνεια, για την ενίσχυση της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας
και κυρίως για την αποκατάσταση του κύρους του πολιτικού κό-
σµου, όπως επίσης και της προστασίας της τιµής όλων των πο-
λιτικών, συµπεριλαµβανοµένου και του κ. Παυλίδη, για τον οποίο
θέλω να πω, επειδή ήµουν µάρτυρας τη στιγµή που ο ίδιος εντός
της Αιθούσης, ανταποκρινόµενος σε µία δική µου παρέµβαση, ο
ίδιος ζήτησε την αποστολή του φακέλου εδώ στη Βουλή και αµέ-
σως τη διενέργεια της εξέτασης αυτής από τη Βουλή.

Θέλω, όµως, επίσης να πω ότι για µας τους συναδέλφους του
ΠΑΣΟΚ εδώ και µήνες που παρακολουθούµε αυτή τη συζήτηση
από τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, παραµένουν ερωτηµατικά
όσον αφορά τη στάση και τη λειτουργία της δικαιοσύνης. Ακόµη
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και στην περίπτωση που ο ίδιος ο κ. Παυλίδης προσέφυγε στη δι-
καιοσύνη, δεν µπορούµε να αντιληφθούµε, γιατί ο δικαστής, ο
ανακριτής, ο εισαγγελέας, οι δικαστικές αρχές προέβησαν στη
συνέχεια σε έρευνες που αφορούσαν τα προσωπικά δεδοµένα
του κ. Παυλίδη, χωρίς να στείλουν το φάκελο εδώ στη Βουλή.
Για ποιους λόγους ακριβώς; Αυτήν την απάντηση δεν την πήραµε
ποτέ. Είναι ευχής έργο, είναι ευκαιρία, ίσως, που είναι εδώ παρών
ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης για να ακούσουµε και την άποψη της
Κυβέρνησης επ’ αυτού, δεδοµένου ότι πρόκειται περί σαφέστα-
της παραβίασης του Συντάγµατος όσον αφορά την προστασία
του πολιτικού κόσµου και κυρίως της κοινοβουλευτικής δηµο-
κρατίας.

Όµως, πέρα από την ουσία της υπόθεσης, την οποία θα κρί-
νουµε έτσι και αλλιώς στα πλαίσια της προκαταρκτικής επιτρο-
πής που θα διενεργήσει την έρευνα, πέραν της ουσίας της
υπόθεσης και της απόδοσης ευθυνών, όπου και αν εντοπιστούν,
εκείνο το οποίο έχω να πω είναι το ότι:

o κ. Παυλίδης, εκλεκτός συνάδελφος κατά τα άλλα καθ’ όλη τη
διάρκεια του κοινοβουλευτικού του βίου, συνήθιζε να λέει πολλές
φορές στις αγορεύσεις του µιλώντας για τις θαλάσσιες µεταφο-
ρές, για το Αιγαίο, για την αγωνία του γύρω από την τύχη των
νησιών, για τις άγονες γραµµές, ότι «υπάρχουν οι business στο
Αιγαίο».

Λυπάµαι, κύριε συνάδελφε, αλλά βρεθήκατε µπροστά στις
business στο Αιγαίο και δυστυχώς βρεθήκατε από την υπουργική
θέση, µε τις υπουργικές ευθύνες ενώπιον της συγκρούσεως
αυτών των συµφερόντων στο Αιγαίο, τη στιγµή που η Κυβέρνησή
σας, ο συνάδελφός σας Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας και η
Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας διευκόλυνε τη δράση των
συµφερόντων αυτών στο Αιγαίο. Πώς; Καταργώντας από την
πρώτη στιγµή ως πρώτο µέτρο των µεταρρυθµίσεών σας τη Ρυθ-
µιστική Αρχή Θαλασσίων Μεταφορών, η οποία πέραν των άλλων,
πέραν των ρυθµίσεων που ήταν στις αρµοδιότητές της, είχε και
ένα άλλο ρόλο: Να αποτρέπει την παρέµβαση του κράτους και
της κυβέρνησης στη λειτουργία της ακτοπλοϊκής αγοράς. Κι
αυτό φαίνεται ήταν εµπόδιο στους σχεδιασµούς γνωστούς ή
άγνωστους της Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Επίσης διευκόλυνε αυτόν τον ανταγωνισµό των συµφερόντων
στο Αιγαίο η δεύτερη µεγάλη θεσµική µεταρρύθµιση της Νέας
∆ηµοκρατίας, η οποία κατήργησε το όριο της ηλικίας των πλοίων.
Ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Οι µικρές εταιρείες, οι εταιρείες µε τα
υπέργηρα πλοία, έβαλαν το µαχαίρι στο λαιµό στις τοπικές κοι-
νωνίες, στα νησιά, παντού και βεβαίως και στην Κυβέρνηση προ-
κειµένου να εξασφαλίσουν τις άγονες γραµµές. Και τελικά τι
απεδείχθη; Απεδείχθη ότι οι άγονες ήταν άγονες και παρέµειναν
άγονες για τα νησιά και τους νησιώτες, αλλά ήταν πολύ γόνιµες
για τα φίλια συµφέροντα, όπως απεδείχθη, της Κυβέρνησής σας.

Γι’ αυτόν το λόγο το σκάνδαλο -εάν υπάρχει σκάνδαλο, κύριε
Πρόεδρε, γιατί δεν θέλω να προδικάσω τίποτα, αυτό θα το διε-
ρευνήσουν οι συνάδελφοι που θα συµµετάσχουν στην προκα-
ταρκτική επιτροπή για την έρευνα που θα συγκροτηθεί- είναι το
µεγάλο πολιτικό σκάνδαλο της πολιτικής της Νέας ∆ηµοκρατίας
στο χώρο της ακτοπλοΐας, των ακτοπλοϊκών συγκοινωνιών που
επέτρεψε τη δηµιουργία αυτών των φαινοµένων. Παραπέρα απε-
δείχθη ότι τελικά ένας Υπουργός της Νέας ∆ηµοκρατίας σήµερα
εµφανίζεται θύµα; Συµµέτοχος; Θα το δούµε. Αλλά εµφανίζεται
οπωσδήποτε εµπλεκόµενος από τη σύγκρουση των φίλιων συµ-
φερόντων που δρουν ανεξέλεγκτα στο χώρο της ακτοπλοΐας εις
βάρος του λαού των νησιών, εις βάρος των νησιωτών, εις βάρος
της νησιωτικής πολιτικής και τελικά εις βάρος του δηµοσίου συµ-
φέροντος.

Σε κάθε περίπτωση εµείς επιµένουµε στη δική µας πρόταση
και θα επιµείνουµε σ’ αυτή. Πιστεύω ότι και οι συνάδελφοι της
Νέας ∆ηµοκρατίας και των άλλων κοµµάτων θα υποστηρίξουν
την πρότασή µας. Εκείνο, όµως, που έχει σηµασία είναι το ταχύ-
τερο δυνατό να καταλήξουµε σε συµπέρασµα όσον αφορά την
υπόθεση Μανούση ή υπόθεση Παυλίδη, όπως θέλετε πάρτε το.

Όµως, στη συνείδηση του κάθε Έλληνα πολίτη αλλά και κάθε
συναδέλφου εδώ στην Αίθουσα έρχεται στο µυαλό µας ότι όλα
αυτά τα χρόνια υπάρχουν πολλές άλλες περιπτώσεις µε πολύ µε-
γαλύτερο ενδιαφέρον και πολύ µεγάλο κόστος και για τη χώρα

και για την οικονοµίας µας και για το δηµόσιο συµφέρον. Υπο-
θέσεις που παρέµειναν στο παρασκήνιο, παρέµειναν σε αδιαφα-
νείς διαδικασίες, εκτός του κοινοβουλευτικού ελέγχου, µε
αποκλειστική ευθύνη της Νέας ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνη-
σής της. Σε κάθε περίπτωση θα έλεγα στον επόµενο χρόνο που
περιµένουµε, µέχρι τις εκλογές της 7ης Ιουνίου καλό θα ήταν και
η δικαιοσύνη, προτού γίνουν οι αλλαγές στη δικαιοσύνη όπως
ακούγεται και ψιθυρίζεται, να ολοκληρώσει τη διαδικασία εκεί και
να στείλουν εδώ τις υποθέσεις που αφορούν το Βατοπέδι, που
αφορούν τη «SIEMENS», που αφορούν τα οµόλογα, που αφορά
τις υποκλοπές και σε κάθε περίπτωση να ξεκινήσει η διαδικασία
διερεύνησης από το Κοινοβούλιο. Γιατί απ’ ό,τι φαίνεται µε όλα
αυτά, έχω την αίσθηση ότι η Νέα ∆ηµοκρατία επιχειρεί να δηµι-
ουργήσει ένα καινούργιο πεδίο. Ψάχνει να βρει προσχήµατα προ-
κειµένου να οδηγηθούµε σε εκλογές χωρίς τη διερεύνηση αυτών
των σκανδάλων.

Εµείς τουλάχιστον δεν το δεχόµαστε. Το έχουµε τονίσει επα-
νειληµµένως, θέλουµε να παραµείνουµε σ’ αυτή τη θέση, θέ-
λουµε να επιµείνουµε στη διερεύνηση όλων αυτών των
υποθέσεων, αλλά σε κάθε περίπτωση θέλω να αποσαφηνισθεί
και προς όλες τις κατευθύνσεις ότι για µας, για το ΠΑΣΟΚ η Νέα
∆ηµοκρατία δεν έχει χάσει την ηθική και πολιτική νοµιµοποίηση
λόγω των σκανδάλων αλλά κυρίως λόγω της ανυπαρξίας πολιτι-
κής και κυρίως της πλήρους ανικανότητας να διαχειριστεί το
παρόν και το µέλλον του τόπου.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χρήστο Παπουτσή από το ΠΑΣΟΚ.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού, Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. Μαυρουδής Βορίδης,
έχει το λόγο.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χειρισµός της συγκεκριµένης

υποθέσεως θέτει ορισµένα ενδιαφέροντα ζητήµατα τα οποία νο-
µίζω κατ’ αρχάς θα πρέπει να ξεκαθαριστούν.

Το πρώτο ζήτηµα που ανέκυψε είναι αυτή η συζήτηση για το
χρόνο που πρέπει να διαβιβαστεί µία δικογραφία στη Βουλή και
την ερµηνεία αυτού του περίφηµου «αµελλητί». Έχει υποστηρι-
χθεί στην Αίθουσα µια αυστηρή εκδοχή του «αµελλητί» που ση-
µαίνει ότι µόλις συναντήσει κανείς το όνοµα του Υπουργού
–υποστηρίχθηκε από συναδέλφους- αυτό σηµαίνει ότι πρέπει η
δικογραφία να διαβιβαστεί. Θα πω, όµως, ότι εδώ η διάταξη λέει
το εξής, είναι η 86 παράγραφος 2 εδάφιο β’: «Αν στο πλαίσιο
άλλης ανάκρισης, προανάκρισης, προκαταρκτικής εξέτασης ή
διοικητικής εξέτασης προκύψουν στοιχεία» -εποµένως, έχουµε
µία διαδικασία που τρέχει και εποµένως, θα πρέπει να έχει γίνει
µία αξιολόγηση του όρου «στοιχεία»- «τα οποία σχετίζονται µε
τα πρόσωπα και αδικήµατα της προηγουµένως παραγράφου,
αυτά διαβιβάζονται αµελλητί». Αυτά τα στοιχεία, πράγµα που ση-
µαίνει έχουµε µια διαδικασία, έχουµε κάποια στοιχεία, αυτά είναι
τα στοιχεία που πρέπει να διαβιβαστούν.

Τι σηµαίνει αυτό; ∆εν σηµαίνει ότι επειδή υπεβλήθη, παρα-
δείγµατος χάριν, µία µήνυση κατά ενός Υπουργού και συναντά ο
δικαστικός λειτουργός ή ο εισαγγελικός λειτουργός το όνοµα
του Υπουργού στη µήνυση, αυτό σηµαίνει ότι υποχρεωτικά δια-
βιβάζεται η µήνυση στη Βουλή. Σηµαίνει ότι πρέπει πέραν της
µηνύσεως, να προκύψουν και στοιχεία, άρα έχουν γίνει κάποιες
ανακριτικές πράξεις. Αυτό, όµως, που πρέπει να ερµηνεύεται
εδώ µε φειδώ είναι ότι προφανώς δεν µπορεί να έχει ολοκληρω-
θεί σχεδόν η ανάκριση ή να έχουν γίνει τόσες ανακριτικές πρά-
ξεις ώστε εν τέλει, όταν η δικογραφία έρχεται στη Βουλή ο
προανακριτικός φάκελος αυτός, αυτή η δικογραφία να µη µένει
και τίποτε για την προανακριτική επιτροπή, διότι έχουν τελεστεί
όλες οι ανακριτικές πράξεις στο επίπεδο της ανάκρισης. Αυτή
έχω τη γνώµη ότι είναι η περίπτωσή µας σήµερα.

Σήµερα στην πραγµατικότητα δεν είναι απλώς ότι συναντή-
θηκε το όνοµα του κ. Παυλίδη στη δικογραφία. Είναι ότι υπήρξε
σχεδόν µια ολοκληρωµένη ανακριτική διαδικασία και εν συνεχεία,
ήρθε ο φάκελος στη Βουλή. Εποµένως εδώ το «αµελλητί» θα µου
επιτρέψετε να σας πω ότι ερµηνεύεται κατά έναν απαράδεκτα
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ευρύ τρόπο. ∆ιότι τότε να το θέσω διαφορετικά, τι το πρόσθετο
θα κάνει αυτή η προανακριτική επιτροπή η προκαταρκτική κατά
νοµική ακριβολογία επιτροπή, από πλευράς πράξεων ώστε να
διερευνήσει την ευθύνη του Υπουργού; Ουσιαστικά θα έχει όλες
τις πράξεις τελειωµένες, ολοκληρωµένες και θα µένει µόνο να
τις αξιολογήσει. Αυτό ως προς το πρώτο ζήτηµα.

∆εύτερον, τι είναι αυτό που κρίνουµε σήµερα εδώ; Και δε-
σµευόµαστε εδώ όχι από το νόµο, δεσµευόµαστε από το Σύ-
νταγµα, άρθρο 86 παράγραφος 3: «Πρόταση άσκησης δίωξης
υποβάλλεται από τριάντα τουλάχιστον Βουλευτές». Η Βουλή µε
απόφασή της που λαµβάνεται από την απόλυτη πλειοψηφία του
όλου αριθµού των Βουλευτών συγκροτεί ειδική κοινοβουλευτική
επιτροπή για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, διαφορε-
τικά η πρόταση απορρίπτεται ως προδήλως αβάσιµη». Αυτό που
πρέπει να κριθεί σήµερα εδώ είναι αν η πρόταση του ΠΑΣΟΚ
είναι προδήλως αβάσιµη, µε δύο λόγια, εάν δεν λέει απολύτως τί-
ποτα. Αυτό είναι το «προδήλως αβάσιµη».

Επιτρέψτε µου να υποστηρίξω ότι εδώ δεν χρειάζεται καν, για
να συσταθεί αυτή η επιτροπή, η ύπαρξη απλών ενδείξεων. Με
την ύπαρξη των απλών ενδείξεων δικαιολογείται το θετικό πόρι-
σµα και η σύσταση πλέον του ειδικού δικαστηρίου. ∆ιότι την
ύπαρξη αποχρωσών ενδείξεων θα κρίνει µε βούλευµά του το ει-
δικό δικαστικό συµβούλιο που θα συγκροτηθεί. Την δε πλήρη
ενοχή θα κρίνει το δικαστήριο. Αυτή είναι η σειρά, η διαβάθµιση,
αν θέλετε, δικονοµικά.

Θέλω να θέσω, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα άλλο
ζήτηµα. Έτσι είναι κατά τη γνώµη µου η ορθή νοµική αντιµετώ-
πιση του θέµατος. ∆έχθηκε κριτική η συγκεκριµένη ρύθµιση στην
πλευρά ότι είναι εξαιρετικά επιεικής για τους Υπουργούς.

Επιτρέψτε µου να καταθέσω στο Σώµα ορισµένες σκέψεις, που
είναι οι εξής: Αν είχαµε µια οποιαδήποτε µήνυση, έναν οποιον-
δήποτε κατηγορούµενο πολίτη, τότε πράγµατι η σειρά θα ήταν η
αυτή. Θα ερχόταν µια µήνυση στον εισαγγελέα, ο εισαγγελέας
θα έκανε µια πρώτη αξιολόγηση και θα παράγγελνε µια προκα-
ταρκτική εξέταση, θα διενεργείτο η προκαταρκτική εξέταση, θα
επέστρεφε στον εισαγγελέα και αναλόγως σε ποια φάση θα µπο-
ρούσε πια να κινηθεί η διαδικασία της ποινικής διώξεως, τότε
πλέον να παραγγελθεί προανάκριση ή ανάκριση και να υπάρξει
περαιτέρω βούλευµα ή, εν πάση περιπτώσει, παραποµπή µε
απευθείας κλήση στο ακροατήριο. Σύµφωνοι. Αυτό, όµως, γίνε-
ται όταν η διαδικασία είναι µυστική. Όλη αυτή η προανακριτική
µη ανακριτική διαδικασία, λέει ο Κώδικας Ποινικής ∆ικονοµίας,
είναι µυστική. Γιατί είναι µυστική; ∆ιότι ακριβώς προσπαθεί να
προστατέψει τον πολίτη από το στιγµατισµό της ποινικής εµπλο-
κής. Ισχύει αυτό για τον Υπουργό; Ο Υπουργός εµπλέκεται από
την πρώτη στιγµή, στιγµατίζεται από την πρώτη στιγµή και ου-
σιαστικά πρέπει να απολογηθεί στο επίπεδο της κοινής γνώµης
πολιτικά από την πρώτη στιγµή. Το πολιτικό κόστος του έχει ήδη
επιβληθεί.

Αυτό το καταθέτω ως ένα ζήτηµα για προβληµατισµό. Και διε-
ρωτώµαι: Ποιο είναι το µείζον, άραγε, για έναν Υπουργό; Το γε-
γονός ότι προφανώς βρίσκεται εκτεθειµένος σε µια τέτοια
δηµόσια κριτική. ∆εν τον προστατεύει, όµως, η µυστικότητα της
διαδικασίας, γιατί είναι εκτεθειµένος. Αυτή είναι µια απολύτως
ανοικτή διαδικασία. Η διαδικασία της προκαταρκτικής εξέτασης
στη Βουλή θα είναι µια απολύτως ανοικτή διαδικασία. Εποµένως
εδώ -θα πω το ανάποδο- υπάρχει µια κύρωση, που δεν υπάρχει
για τους πολίτες, στο πρόσωπο των πολιτικών.

Έρχοµαι στο συγκεκριµένο. Εγώ θα σας πω ότι εδώ, είτε το
θέλουµε είτε όχι -άκουσα τις τοποθετήσεις των συναδέλφων-
έχουµε αξιολογήσει ένα υλικό, το υλικό έχει συγκεντρωθεί, δεν
περιµένουµε να το συγκεντρώσουµε. Υπ’ αυτή την έννοια, να το
πω διαφορετικά. Το «προδήλως αβάσιµο» δεν µπορούµε να το
πούµε, γιατί προφανώς χρειάζεται να γίνει µια διαδικασία αξιο-
λόγησης, όπως πρέπει να είµαστε εξαιρετικά φειδωλοί στο να
πούµε ότι εδώ –και πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε αυτό- η θέση
µας για την σύσταση ειδικής επιτροπής σε κανένα επίπεδο και
σε καµµία περίπτωση –και νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε από
όλες τις πτέρυγες- δεν προδικάζει το ζήτηµα της τοποθέτησης
ως προς την πραγµατική ουσία της υποθέσεως, που πρόκειται
να γίνει µε το τέλος της προκαταρκτικής τουλάχιστον ως προς το

ζήτηµα της υπάρξεως τουλάχιστον απλών ενδείξεων. Τα λέω όλα
αυτά, γιατί αντιλαµβάνεστε πόσο απλό είναι για οποιονδήποτε
µε ένα µάρτυρα και µια µήνυση να κατηγορήσει έναν Υπουργό.
∆ιότι δεν µπορώ εύκολα να δεχθώ ότι υπήρξε εκβίαση διά της
παραδόσεως επιταγών. ∆ικάζω στα ποινικά δικαστήρια δεκαπέ-
ντε χρόνια. Ότι γίνεται εκβίαση µε παράδοση µεταχρονολογη-
µένων επιταγών, είναι εξαιρετικά καινοφανής ισχυρισµός.
∆ηλαδή ο κ. Μανούσης λέει ότι εκβιάστηκε και παρέδωσε επιτα-
γές, οι οποίες ήταν λευκές κατά το κοµµάτι της ηµεροµηνίας εκ-
δόσεώς τους, για να τις παρουσιάσει αργότερα ο κ. Ζαχαρίου ή
ο κ. Παυλίδης, προκειµένου να εισπραχθούν.

Και διερωτώµαι το πιο απλό: Και αν εκείνη τη στιγµή έλεγε ο κ.
Μανούσης, όχι δεν τις πληρώνω γιατί δεν έχουµε αιτιακή σχέση
για την έκδοση των επιταγών, τι θα έκανε ακριβώς ο κ. Ζαχαρίου,
ο κ. Παυλίδης, ή οποιοσδήποτε άλλος είχε εµφανίσει προς εί-
σπραξη τις επιταγές αυτές;

Μένουν κοµµάτια µέσα σε αυτήν τη συζήτηση που ανοίγει, τα
οποία κατά τη γνώµη µου πρέπει να διευκρινιστούν. Υπάρχει ένα
τµήµα µίας καταθέσεως 7.500 ευρώ σε κάποιον πολιτικό φίλο
του κ. Παυλίδη που κατά τη γνώµη µου πρέπει να διερευνηθεί.

Υπάρχει µία συζήτηση για την αξία του ακινήτου και διάφορα
ποσά τα οποία είναι δάνειο, δεν είναι δάνειο, πάνε εδώ, έρχονται,
µπαίνουν, βγαίνουν στους λογαριασµούς, παρ’ ότι –το τονίζω-
από την εκτίµηση του προανακριτικού αυτού υλικού που έχει συ-
γκεντρωθεί αυτές οι 100.000 ευρώ µετρητά που φέρεται να έχει
δώσει ο κ. Μανούσης στον κ. Ζαχαρίου δεν σχετίζονται µε τα
ποσά που κινούνται στους λογαριασµούς. Ούτε προκύπτει από
πουθενά πλην της καταθέσεως Μανούση και πριν της γνώσεως
περί της κινήσεως του ποσού αυτού -όχι περί της παραδόσεως
από µία µάρτυρα- κάτι άλλο για τα συγκεκριµένα ποσά των
100.000 ευρώ.

Για διάφορα µικροποσά τα οποία κινούνται ενδεχοµένως χρει-
άζεται να δοθούν κάποιες διευκρινίσεις και υπό αυτήν την έννοια
κυρίως τα 7.500 ευρώ και κάποια άλλα µικρότερα ποσά και κά-
ποιες διευκρινίσεις που πρέπει να δοθούν για τα ζητήµατα του
ακινήτου της κόρης του κ. Παυλίδη ώστε έτσι να έχει ένα περαι-
τέρω νόηµα η διερεύνηση της υποθέσεως από εκεί που την έχει
αφήσει ο ανακριτής.

Παρά ταύτα εκείνο που είναι σηµαντικό είναι ότι εδώ θα πρέ-
πει να αναλογιστούµε δύο πράγµατα και αυτό πρέπει να το ανα-
λογιστεί όχι µόνο ο πολιτικός κόσµος αλλά τα ΜΜΕ και πρέπει να
είναι όλοι προσεκτικοί στη διατύπωση κατηγοριών. ∆ιότι τότε θα
καταλήξουµε στο εξής, να µην µπορεί Υπουργός να δει άνθρωπο,
διότι αρνούµενος ένα αίτηµα, θα βρίσκεται εκτεθειµένος σε µία
κατηγορία. Η πολιτική είναι ούτως ή άλλως µία συγκρουσιακή
διαδικασία και εκεί υπάρχουν ζητήµατα.

Υπάρχουν πολιτικά ατοπήµατα όµως που έχουν γίνει σε αυτήν
τη διαδικασία; Επιτρέψτε µου, υπάρχουν! Εγώ θα τα πω ευθέως.

∆εν έχει καµµία δουλειά ιδιαίτερος πολιτικού γραφείου να πη-
γαίνει και να έρχεται και να συναντάται σε εφοπλιστικά γραφεία,
τη στιγµή που ο συγκεκριµένος εφοπλιστής έχει ζητήµατα µε το
Υπουργείο του οποίου προΐσταται ο συγκεκριµένος Υπουργός!
∆εν έχει δουλειά! Εγώ δεν λέω ότι έχει γίνει κάτι παράνοµο. ∆εν
έχει δουλειά! Εάν έχει ζητήµατα, οφείλει να πάει στο Υπουργείο,
να τα συζητήσει µε τους υπηρεσιακούς παράγοντες, να τα συ-
ζητήσει ενδεχοµένως µε τον Υπουργό παρουσία των υπηρεσια-
κών παραγόντων, αλλά το να µεταβαίνει ο ιδιαίτερος του
γραφείου στα προσωπικά γραφεία των εφοπλιστών, στα σπίτια
του εφοπλιστή και να διακανονίζει ή να µη διακανονίζει, να συ-
ζητά ή να συναγελάζεται, δηµιουργεί πολιτικό θέµα. Αυτό είναι
πρόβληµα.

Κατά τη γνώµη µου ένα δεύτερο ζήτηµα το οποίο είναι επίσης
πολιτικό, δεν είναι βεβαίως ποινικά αξιόλογο αλλά είναι πολιτικό
ζήτηµα. Όταν ο ιδιαίτερος ενός γραφείου Υπουργού συµπερι-
φέρεται µε αυτόν τον τρόπο, ο Υπουργός δεν τον διατηρεί ούτε
ως σύµβουλο, όχι γιατί αποδέχεται τις κατηγορίες του οποιου-
δήποτε, αλλά γιατί παραδέχεται το ατόπηµα το οποίο έχει δια-
πράξει! Για µένα τα πολιτικά ζητήµατα είναι που δηµιουργούν
την έκθεση. Θα µου πείτε, δεν είναι υπερβολικό; Μήπως βαδί-
ζουµε τελικά σε έναν πουριτανισµό, µήπως βαδίζουµε σε ένα
είδος τιµωρίας των κοινωνικών σχέσεων, µήπως βαδίζουµε σε
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έναν περιορισµό που είναι άνευ νοήµατος, είναι υπερβολικός;
Θα µου επιτρέψετε να πω κάτι. Τα ήθη παλαιότερα ήταν πιο

αυστηρά, δεν ξέρω αν ήταν υποκριτικά. Ήµασταν όλοι µας πιο
απαιτητικοί στην καθηµερινότητα της συµπεριφοράς µας, ήµα-
σταν όλοι µας λιγότερο ανεκτικοί. Και θα µου επιτρέψετε µιλώ-
ντας τώρα πολιτικά να πω ότι η Κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας πρωτίστως επικαλέστηκε αυτά τα ήθη, τη σεµνό-
τητα και την ταπεινότητα. ∆εν είναι ποινικές έννοιες προφανώς,
είναι ηθικές, είναι αξιολογικές, έχουν ένα νόηµα συµπεριφοράς.

Είναι ένα ζήτηµα όταν εκλέγεσαι µε αυτή την εντολή το ότι εν
συνεχεία γίνεσαι ανεκτικός στα ζητήµατα αυτά. Ή θα είναι µία
χαλαρή προσέγγιση στα θέµατα αυτά, ή θα είναι µία αυστηρή.
∆εν µπορεί να είναι εν µέρει χαλαρή και εν µέρει αυστηρή. Ή συ-
νολικά στέκεσαι απέναντι σ’ αυτό και απαιτείς από τους Βου-
λευτές σου, από τους Υπουργούς σου µια στάση ζωής τέτοια η
οποία δίνει ένα συγκεκριµένο παράδειγµα, η οποία περνάει ένα
συγκεκριµένο µήνυµα και αυτό αφορά και τους συνεργάτες τους
και αυτό αφορά και τους φίλους τους και τις οικογένειές τους
και αυτό αφορά και το περιβάλλον τους, ώστε τότε όντως να
υπάρχει ένα τέτοιο µήνυµα ή αλλιώς ας το εγκαταλείψουµε.

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι αυτή η υπόθεση θέτει ένα θε-
σµικό ζήτηµα, αυτό το περίφηµο ζήτηµα των διαγωνισµών των
άγονων γραµµών. Παραπονούνται όλοι γι’ αυτό. Παραπονούνται
οι ακτοπλόοι, η ένωσή τους. Παραπονείται ο κ. Αγούδηµος, που
υποτίθεται ότι είναι ευνοηµένος. Παραπονείται ο κ. Μανούσης,
ο οποίος υποτίθεται ότι είναι αδικηµένος από τον κ. Αγούδηµο ο
οποίος είναι ο ευνοηµένος. Παραπονούνται για το ζήτηµα αυτό
όλοι. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι προφανώς το σύστηµα πά-
σχει γιατί δεν λειτουργεί επαρκώς.

Εγώ θα αντικρούσω µία σχεδόν δοµική προσέγγιση που κά-
νουν πολλές φορές από τις πτέρυγες της Αριστεράς. Το σύ-
στηµα, οι νόµοι, το θεσµικό πλαίσιο. Ναι, αλλά κακά τα ψέµατα,
το θεσµικό πλαίσιο θα το λειτουργήσουν άνθρωποι, το θεσµικό
πλαίσιο θα το λειτουργήσουν υπηρεσιακοί παράγοντες, θα το
λειτουργήσουν Υπουργοί, θα το λειτουργήσουν Υφυπουργοί. Κά-
ποιοι θα το λειτουργήσουν αυτό το θεσµικό πλαίσιο. Ό,τι θεσµικό
πλαίσιο και να φτιάξουµε, εάν χάσουµε την ηθική ακεραιότητα,
τότε είναι προφανές ότι δεν µπορεί να λειτουργήσει. Θωρακίστε
το όσο θέλετε. Πάντα θα υπάρχουν «τρύπες» γιατί πάντα υπάρ-
χουν επιλογές. ∆εν µπορούµε να φτιάξουµε ένα θεσµικό πλαίσιο
το οποίο να µην έχει ανθρώπινες επιλογές. Από τη στιγµή που
υπεισέρχεται το στοιχείο της πολιτικής και της ανθρώπινης επι-
λογής, µοιραία συνδέεται µε το στοιχείο της ακεραιότητας.

Να γιατί χρειάζεται η αυστηρότητα. Η αυστηρότητα χρειάζεται
γιατί οι πολιτικοί κάνουν αυτές τις επιλογές και για να τους εµπι-
στεύεται ο ελληνικός λαός απαιτείται η εικόνα τους, δηµόσια πα-
ρουσία τους, η στάση τους να είναι σταθµισµένες µε τα πιο
αυστηρά ηθικά µέτρα. ∆εν είναι ζήτηµα ούτε πουριτανισµού ούτε
στείρας ηθικολογίας. Είναι ένα ζήτηµα λειτουργικό, κτήσεως, οι-
κοδοµήσεως µιας εµπιστοσύνης µέσα στην κοινωνία. Εµείς,
όπως είπαµε, θα ψηφίσουµε υπέρ αυτής της επιτροπής γιατί; Για
να ολοκληρώσουµε µε το θέµα της διερεύνησης.

Ένα ζήτηµα το οποίο αφορά στο χρόνο: δεν θέλουµε να πάµε
στις ευρωεκλογές συζητώντας αυτό το ζήτηµα. Το ξεκαθαρί-
ζουµε. Στις ευρωεκλογές θέλουµε να συζητήσουµε για τη µετα-
νάστευση, θέλουµε να συζητήσουµε για την ευρωπαϊκή πολιτική
και για την ασφάλεια, θέλουµε να συζητήσουµε για τη Συνταγ-
µατική Συνθήκη, θέλουµε να συζητήσουµε για την ένταξη της
Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θέλουµε να συζητήσουµε για
την οικονοµική κρίση. ∆εν θέλουµε να συζητάµε για το λογαρια-
σµό στον οποίο ο κ. Μανούσης έβαλε τα εφτάµισι χιλιάρικα, δεν
θέλουµε να συζητάµε για το πού πήγαν τα εκατό χιλιάρικα από
δώθε κείθε. Θέλουµε να συζητήσουµε για τα µεγάλα και για τα
κεντρικά.

Κάνουµε έκκληση, κύριε Πρόεδρε, στο Προεδρείο της Βουλής
βεβαίως να αποφασίσουµε αυτήν την επιτροπή, όµως εµείς θέ-
λουµε η επιτροπή αυτή να λειτουργήσει µετά το πέρας των ευ-
ρωεκλογών. Θα κρατήσει η Βουλή όσο χρειαστεί να κρατήσει και
θα εξετάσει χωρίς άγχος και χωρίς πίεση. Κανένα ζήτηµα παρα-
γραφής δεν τίθεται, αλλά δεν θέλουµε ουσιαστικά να ακυρώ-
σουµε το δηµόσιο διάλογο πάλι σε µία συζήτηση

σκανδαλολογίας όπου το κεντρικό ζήτηµα στις εφηµερίδες θα
είναι ποιος είπε τι και ποιος κατέθεσε τι. Θέλουµε να αφήσουµε
τη συζήτηση ανοιχτή για έναν πραγµατικό και ουσιαστικό πολι-
τικό διάλογο στην πορεία προς τις ευρωεκλογές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Βορίδη.
Ο κ. Κακλαµάνης έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αγαπητές και αγαπητοί συνά-

δελφοι, παίρνοντας το «νήµα» από το τελευταίο σηµείο της αγό-
ρευσης του κ. Βορίδη θα ήθελα να πω ότι υπάρχουν κάποια
ζητήµατα και κάποια σηµεία στα οποία θα µπορούσαµε να συµ-
φωνήσουµε από τη µια ως την άλλη άκρη αυτής της Αίθουσας,
οποιεσδήποτε άλλες ιδεολογικές και πολιτικές διαφορές και δια-
φωνίες και αν έχουµε.

Είπε ο κ. Βορίδης «πώς είναι δυνατόν ο υπάλληλος ενός ιδιαι-
τέρου γραφείου ενός Υπουργού να επισκέπτεται οικονοµικούς
παράγοντες, εφοπλιστές κ.λπ.». Φαίνεται ότι δεν γνωρίζει ο κ.
Βορίδης τα τελευταία νέα. Υπουργοί της Κυβέρνησης και µάλι-
στα εξέχοντα στελέχη της, επικεφαλής οικονοµικών και παρα-
γωγικών Yπουργείων περιέρχονται τα γραφεία των ιδιοκτητών
των µεγάλων εκδοτικών συγκροτηµάτων, των µεγάλων καναλιών
της χώρας. Τα γραφεία εκείνων στους οποίους ο πολιτικός κό-
σµος παραδίδει έπειτα από έξι µήνες από τις εκλογές την εντολή
που παίρνει από το λαό. ∆ιότι γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά –εγώ
δεν θα κουραστώ όσο είµαι σ’ αυτή την Αίθουσα να το τονίζω-
ότι έτσι και περάσουν από τις εκλογές λίγοι µήνες πάνε περίπατο
και τα περί νταβατζήδων και τα περί σεµνότητας και ταπεινότη-
τας και µπαίνουν όλοι στη σειρά. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Ξέρω ότι πλείστοι εκ των συναδέλφων σ’ αυτήν την Αίθουσα τα
πιστεύουν αυτά που λέω. Αλλά τι συµβαίνει; Όσοι εδώ έρχονται
µε την εντολή του λαού και είναι συνεπείς στο καθήκον τους, αν
δεν πάρουν την εποµένη της εκλογής τους το δρόµο που οδηγεί
στα γνωστά κέντρα λήψεως αποφάσεων –αυτά που προανέφερα-
δεν θα ξαναδούν το Κοινοβούλιο. Και αυτή δυστυχώς την πραγ-
µατικότητα την συντηρούµε, την αποδεχόµαστε και όσοι το
έχουµε συνειδητοποιήσει δεν ντρεπόµαστε γι’ αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –και απευθύνοµαι στους συνα-
δέλφους της Πλειοψηφίας- έχουµε σήµερα ένα ζήτηµα που σχε-
τίζεται µε τις απευθείας αναθέσεις των διαγωνισµών των άγονων
ακτοπλοϊκών γραµµών. Για ένα χρόνο προέβλεπε ο νόµος να
είναι δυνατή έπειτα από έναν άγονο διαγωνισµό αυτή η απευ-
θείας ανάθεση. Η Κυβέρνηση εισηγήθηκε και ψηφίσατε έναν
νόµο που αυτή η απευθείας ανάθεση µπορεί να παρατείνεται για
πέντε χρόνια. ∆εν είστε ανακόλουθοι; Εγώ έχω ένα ελαφρυντικό
για σας: Ότι όπως λειτουργεί το Κοινοβούλιό µας τα νοµοσχέ-
δια περνούν «αµάσητα» από τις ∆ιαρκείς Επιτροπές, «αµάσητα»
από την Ολοµέλεια της Βουλής.

Αν δεν συνειδητοποιήσουµε ότι εδώ είµαστε αντιπρόσωποι του
ελληνικού λαού και οφείλουµε να εκφράζουµε και να υπηρετούµε
τα συµφέροντά του, έστω και αν κινδυνεύουµε να θεωρηθούµε
απ’ αυτούς που έχουν γι’ αυτό συµφέρον γραφικοί, περίεργοι,
παράξενοι, θα ξέρουµε ότι στη συνείδηση του λαού είµαστε κάτι
διαφορετικό. Είµαστε αυτοί που συνεπείς στην εντολή που παίρ-
νουν µπορούν µε καθαρό το µέτωπο να επιστρέψουν στις περι-
φέρειές τους και να διεκδικούν την επανεκλογή τους.

Αυτή τη σχέση του πολιτικού µε τον απλό πολίτη δεν µπορεί
κανένας οικονοµικός παράγοντας, κανένα µέσο ενηµέρωσης να
την καταργήσει αν ο εντολοδόχος δεν συνειδητοποιεί τη σχέση,
τη σηµασία που έχει αυτή η σχέση και τον παντοδύναµο ρόλο
που έχει.

Το Κοινοβούλιο είναι παντοδύναµο, κυρίες και κύριοι, αλλά ξέ-
ρουµε πολύ καλά ότι όταν νοµοθετεί, όταν πρέπει να πάρει απο-
φάσεις τότε ισχύει η κοµµατική πειθαρχία παρά το Σύνταγµα. Και
ιδού η υποκρισία της σηµερινής συζήτησης. Για να επιβεβαιωθεί
αυτό που πολλοί απλοί άνθρωποι του λαού βλέπουν, καταλαβαί-
νουν και καταγγέλλουν: ότι ζούµε πια µια περίοδο παρακµής.
Είναι ώρα να αρχίσει η αντίστροφη πορεία αυτού του τόπου.

∆εν ασχολούµαστε µε υπαρκτά προβλήµατα που διατρέχουν
ολόκληρο το εξωτερικό µέτωπο της χώρας. Πότε γίνονται εδώ
συζητήσεις; Και κυρίως, η Κυβέρνηση τι κάνει απέναντι σε όλες
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αυτές τις προκλήσεις, απέναντι σε όλα αυτά τα προβλήµατα;
Εκλιπαρεί µία ηµίωρη ακρόαση από τον πλανητάρχη.

Εδώ, φίλες και φίλοι, συνάδελφοι Βουλευτές αµφοτέρων των
φύλων, ας κρατάµε µικρό καλάθι. Καλός είναι ο Οµπάµα για την
κοινωνική πολιτική που θα ασκήσει, για την εσωτερική του πολι-
τική. ∆εν θα είναι ο Μπους που έκανε ό,τι έγινε κι εδώ στη χώρα
µας, µε τις υποκλοπές. Παρακολουθούσε χιλιάδες Αµερικανών
πολιτών. Και θρασύτατα το παραδέχτηκε.

Σε ό,τι αφορά, όµως, την εξωτερική πολιτική θα ξέρουµε αυτό
που δυστυχώς δεν το συνειδητοποιούµε διαχρονικά: Ότι κάθε
χώρα κοιτάζει τα δικά της συµφέροντα. Κι εδώ οι αλλαγές που γί-
νονται στην περιοχή είναι τέτοιες που θα πρέπει να είµαστε πάρα
πολύ προσεκτικοί.

Και να µην αρκούµαστε, κύριε Υπουργέ, να πείτε στην κ. Μπα-
κογιάννη, απλώς στα χαµόγελα και τις φωτογραφίες. Είναι πολύ
πιο σοβαρά τα πράγµατα. Ας µην ξοδεύουµε τη δύναµή µας, τις
όποιες δυνατότητές µας σε δηµόσιες σχέσεις.

Επανέρχοµαι στο θέµα µας. Γιατί είναι υποκρισία; Είναι υπο-
κρισία, διότι εδώ και δύο χρόνια ήταν γνωστό. Και το εγνώριζε όχι
το κόµµα. Στην Ελλάδα σήµερα δεν υπάρχουν κόµµατα οργα-
νωµένα, να λειτουργούν δηµοκρατικά, όπως γίνεται στην Ευ-
ρώπη. Υπάρχουν οµάδες. Υπάρχουν παρέες. Και πάνω απ’ όλα
υπάρχει η παρέα γύρω από εκείνον που έχει την εξουσία σήµερα,
τον Πρωθυπουργό.

Έχω πει πολλές φορές, θα το επαναλάβω για άλλη µία φορά:
«Ενός ανδρός αρχή.» Ποιο όργανο του κόµµατός σας αποφά-
σισε να κλείσει τη Βουλή µια µέρα έστω; Ούτε δευτερόλεπτο δεν
δικαιούται κανείς να καταργήσει το Κοινοβούλιο. Το αποφάσισε,
όµως, κάποιος σύµβουλος. Το εισηγήθηκε στον έναν. Ο ένας
έδωσε την εντολή. Απόντες οι Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Όχι από την ουρά του γαϊδάρου -«σιγά µη στάξει», λέει ο λαός
µας- στην υπόθεση αυτή, που θέλουµε να αποτελέσει την κο-
λυµβήθρα του Σιλωάµ για τα φοβερά και τροµερά της λεηλασίας
του δηµόσιου πλούτου. Εδώ, σε υποθέσεις τρανταχτές, που αφο-
ρούν τα ατοµικά δικαιώµατα των Ελλήνων, τις υποκλοπές -σκάν-
δαλο τεκµηριωµένο, αποδεδειγµένο- το σκάνδαλο των οµολόγων
και τέλος, του Βατοπεδίου, δεν ήρθατε, κύριοι συνάδελφοι, να
ασκήσετε το καθήκον σας, όπως ορίζει το Σύνταγµα. Και ήρθατε
σήµερα για να ψηφίσετε την πρότασή µας.

Καλώς το ΠΑΣΟΚ κατέθεσε αυτή την πρόταση. Θα το µεµφό-
µουν αν δεν είχαν προηγηθεί όλες οι προσπάθειές του και για
όλα τα άλλα µεγάλα και σοβαρά ζητήµατα.

Μέµφοµαι, όµως, τον κύριο Πρωθυπουργό, ο οποίος δυστυ-
χώς, παρά τα όσα έλεγε -και λέγατε- προεκλογικώς, ότι µετά τις
εκλογές θα ενεργοποιηθούν οι σχετικές διαδικασίες προκειµέ-
νου να τιµωρηθούν οι ένοχοι για όλα τα σκάνδαλα -εντός κι εκτός
εισαγωγικών- που ζητούσατε εξεταστικές και προανακριτικές επι-
τροπές, δεν έκανε τίποτα.

∆εν θα µιλούσα σήµερα, κύριε Τζίµα, αν δεν σας άκουγα να
παραθέτετε τα σκάνδαλα αυτά, µε πρώτο το Χρηµατιστήριο. ∆εν
παρεγράφη η υπόθεση του Χρηµατιστηρίου, όπως ισχυρίστηκε η
Κυβέρνηση. Εάν υπήρξαν πράξεις, συνεχίζονταν, όπως ξέρουµε,
µέχρι και τον Απρίλιο του 2000.

Άρα, άλλα ζητήµατα ήταν.
Και νοµίζω ότι εδώ δεν θα είστε ούτε εσείς σε αυτή τη θέση της

ανακολουθίας. Για το Βατοπέδι, λοιπόν, φεύγετε -στο τεράστιο
σκάνδαλο- κι έρχεστε εδώ για την ουρά, επαναλαµβάνω, του γαϊ-
δάρου, για το αν κάποιος ιδιαίτερος του Παυλίδη πήρε ή δεν
πήρε. ∆εν προδικάζω καµµία κρίση, αλλά µου κάνει εντύπωση: Ο
λαός των ∆ωδεκανήσων, αν αυτός είναι ο Παυλίδης, τι είδους
λαός είναι;

Τριάντα τρία χρόνια δεν ξέρει; ∆εν γνωρίζει; Περίµενε τον κ.
Μανούση για να πληροφορηθεί; Και η Κυβέρνηση, ο πυρήνας
περί τον Πρωθυπουργό, κύριε Υπουργέ των Εσωτερικών, αυτά τα
ζητήµατα πρέπει να τα αφήνει να γίνονται δηµόσιο σκάνδαλο;

Εάν τα κόµµατα –και εδώ µιλάµε για την Κυβέρνηση και το
κόµµα το δικό σας- είχαν διαδικασίες, θα µπορούσατε τον κ. Παυ-
λίδη –και το γνωρίζετε αυτό, όλοι όσοι εµπλέκονται είναι στελέχη
κοµµατικά δικά σας, εν ενεργεία Βουλευτής, πρώην Βουλευτής,
πρώην Γενικός Γραµµατέας, Υπουργός- και πριν από το Σεπτέµ-
βρη του 2007 να τον αποπέµψετε. Τι ήταν αυτό να εµφανιστείτε

στο λαό, να ζητάτε ανανέωση της εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση
και την εποµένη να φεύγει ο Παυλίδης; Ή είναι ένοχος και σπεύ-
δετε µε όλες τις δυνάµεις σας να τον αφήσετε στην άκρη για να
παραµένετε εσείς ως κόµµα της σεµνότητας και της ταπεινότη-
τας ή είναι αθώος και τότε πρέπει να έχετε το θάρρος και την
τόλµη απέναντι στην οποιαδήποτε δηµαγωγία να τον υπερασπι-
στείτε. Ένα κόµµα που έχει την εξουσία και την εντολή να λαµ-
βάνει αποφάσεις για µείζονα εθνικά, το τονίζω, θέµατα, δεν
τολµά απλούστατα εσωτερικά του ζητήµατα να τα λύσει και τα
φέρνει ουσιαστικά -διότι έπειτα από δύο χρόνια τελικά αυτό κά-
νατε- εδώ στο παρά πέντε για να τα λύσει η Βουλή.

Και επίσης, συνάδελφοι, αυτό το θέαµα δεν πρέπει κάποτε να
σταµατήσει; Τα κόµµατα δεν πρέπει να πάρουν κάποια µέτρα;
Έχουµε δέκα, είκοσι, τριάντα Βουλευτές που περιέρχονται τα
κανάλια, πολλές φορές δεν ξέρουν καν τι λένε και αυτό αποτελεί
κρίση του λαού για τους τριακόσιους εκπροσώπους του.

Τι είναι το θέµα, λοιπόν, σήµερα; Εάν θα πάµε σε εκλογές ή
όχι µε αφορµή την υπόθεση Παυλίδη και όχι ότι είναι ανάγκη να
βγει η χώρα από το αδιέξοδο στον οποίο την οδηγήσατε, διότι θέ-
λετε κάποιο πρόσχηµα για να πείτε στο λαό ότι είστε σεµνοί και
ταπεινοί, όπως του λέγατε και αποδείχθηκε ότι ανακριβώς -για
να µην προσθέσω και δόλο-του το λέγατε;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θα ψηφίσω. Και εάν από
την επιτροπή προκαταρκτικής εξέτασης -και όχι προανακριτική,
όπως ακούω και Βουλευτές να λένε στα κανάλια που σηµαίνει
ότι δεν έχουν διαβάσει καν το Σύνταγµα- προταθεί να ασκηθεί
δίωξη, θα ψηφίσω και τη δίωξη, όχι για να µην υπάρχει η σκιά σε
βάρος του πολιτικού κόσµου –το τονίζω, σιγά το γάιδαρο µη στά-
ξει η ουρά του!- αλλά γιατί σε κάθε περίπτωση εµείς ως Κοινο-
βούλιο πρέπει αν κάνουµε το καθήκον µας. Γι’ αυτό εγώ εάν η
προκαταρκτική της εξέτασης επιτροπή φέρει εδώ στοιχεία, θα
ψηφίσω και τη δίωξη του κ. Παυλίδη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
πρώην Πρόεδρο της Βουλής κ. Απόστολο Κακλαµάνη.

Το λόγο έχει η τέως Πρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Άννα Μπενάκη-Ψαρούδα.

ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα παρακάµψω την πολύ ενδιαφέρουσα οµιλία του Προέδρου κ.
Κακλαµάνη για να µην υποπέσω και εγώ στον πειρασµό να προ-
χωρήσω σε µία αλληλοστάθµιση «σκανδάλων», ποια ήσαν τα µε-
γαλύτερα, ποιου κόµµατος, ποια συγκαλύφθησαν και ποια δεν
συγκαλύφθησαν.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ήµουν και είµαι υπέρ της εκ-
καθάρισης όλων –και το γνωρίζετε εσείς- και του ΠΑΣΟΚ και της
Νέας ∆ηµοκρατίας.

ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: ∆εν σας µέµφοµαι, κύριε Πρό-
εδρε, αλλά δεν θα µπω σ’ αυτή τη συζήτηση, γιατί έχω να πω
άλλα, πιστεύω σοβαρότερα, θέµατα.

Θα αναφερθώ, όµως, στην πολύ ενδιαφέρουσα και πλήρη αγό-
ρευση του κ. Βορίδη για να µιλήσω και εγώ για την αυτοπαγί-
δευση στην οποία έχουµε υποβάλει τους εαυτούς µας, κύριοι
συνάδελφοι, τον πολιτικό κόσµο δηλαδή, εφαρµόζοντας µε τον
τρόπο που εφαρµόζεται, αυτό τον απαράδεκτο νόµο περί ευθύ-
νης Υπουργών, που δεν είχαµε το θάρρος να τον αλλάξουµε. ∆εν
είχαµε το θάρρος να αλλάξουµε το άρθρο 86 και κατ’ επέκταση
το νόµο περί ευθύνης Υπουργών, ένα νόµο και ένα καθεστώς που
στο µεγάλο κοινό και στην κοινή γνώµη δίνει την αίσθηση ότι πρό-
κειται περί ενός πρωτοφανούς προνοµίου για τους πολιτικούς,
οι οποίοι αποφασίζουν για τους εαυτούς τους, κατά το συνήθως
συµβαίνον, για να συγκαλύψουν τα πάντα.

Στην κοινή γνώµη, λοιπόν, θεωρείται ένα προνόµιο και στην
πραγµατικότητα, ιδίως τώρα µε την υπόθεση Παυλίδη, προκύ-
πτει ότι επιφυλάσσει µία απαραδέκτως δυσµενής µεταχείριση
για τους Υπουργούς και τα πολιτικά πρόσωπα. ∆ιότι, τι συνέβη
στη συγκεκριµένη περίπτωση;

Πρώτα απ’ όλα, διαµαρτύροµαι και εγώ για το ότι η υπόθεση
έφθασε αυτήν την ώρα στη Βουλή, όταν σέρνεται σε µία µακρά
ανάκριση, πρώτα προκαταρκτική εξέταση και µετά ανάκριση -
προκαταρκτική για άλλο θέµα- επί τόσο χρόνο και έρχεται σε µία
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ιδιαιτέρως ευαίσθητη εποχή, όταν προετοιµάζονται εκλογές και
όταν το πολιτικό αισθητήριο, τα πολιτικά αισθήµατα και ερεθί-
σµατα, είναι ιδιαιτέρως έντονα.

Πρώτο, λοιπόν, είναι αυτό, το «αµελλητί», που όντως έχει την
έννοια που είπε ο κ. Βορίδης. Αλλά εδώ όχι µόνο σε στοιχεία δεν
αρκέστηκε ο ανακριτής, αλλά έκανε και απαράδεκτη ανάκριση
εναντίον Υπουργού. ∆ιότι, εάν θα είδατε, κύριοι συνάδελφοι, ο
ανακριτής αυτός εκάλεσε τον Υπουργό και του ζήτησε εξηγή-
σεις. ∆ηλαδή, παραβίασε κατάφωρα το Σύνταγµα και το νόµο
περί ευθύνης Υπουργών, που λένε ότι απαγορεύεται η οποιαδή-
ποτε εξέταση εναντίον Υπουργού από τη δικαιοσύνη και αυτό
πρέπει να γίνεται από τη Βουλή, αλλά τον εκάλεσε, του ζήτησε
εξηγήσεις και µετά ανέλυσε αυτές τις εξηγήσεις και ό,τι άλλο
βρήκε. Έκανε µία πλήρη αξιολόγηση αποδεικτικού υλικού, που
και αυτό απαγορεύεται ρητά από το Σύνταγµα και το νόµο επί
ευθύνης Υπουργών.

Ο νόµος ορίζει ότι δεν αξιολογεί ο εκτελών την ανάκριση. Και
σας υπενθυµίζω, κύριοι συνάδελφοι, ότι µε αφορµή τις άλλες
υποθέσεις που µας έχουν απασχολήσει, εσείς, οι Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ, κατά κόρον στηριχθήκατε στη διάταξη αυτή, που απα-
γορεύει την αξιολόγηση, και ζητήσατε να έρχονται χωρίς επε-
ξεργασία οι υποθέσεις. Εδώ, λοιπόν, ο κ. Παυλίδης έπεσε σε µία
µεταχείριση όχι απλώς αντίθετη µε το Σύνταγµα, αλλά θα έλεγα,
κύριοι συνάδελφοι, ιδιαιτέρως απαράδεκτη.

Εν πάση περιπτώσει, ο νόµος υπάρχει και τον µεταχειρίστηκε
στη συγκεκριµένη περίπτωση ο ανακριτής. Μάλλον δεν τον µε-
ταχειρίστηκε, αλλά τον αγνόησε παντελώς. ∆ιερωτώµαι, λοιπόν,
κύριοι συνάδελφοι: Είναι προνοµιακή η θέση του κ. Παυλίδη σή-
µερα, µε όσα προηγήθηκαν, σε σύγκριση µε τη θέση που θα είχε,
εάν προσήρχετο ως κοινός θνητός στη δικαιοσύνη, εάν προσήρ-
χετο ως κατηγορούµενος µε το συνήγορό του, εξέθετε εν πάση
ανέσει στον ανακριτή τα επιχειρήµατά του, προσεκόµιζε τα απο-
δεικτικά του στοιχεία και ευρίσκετο όλο αυτό το διάστηµα υπό
την προστατευτική κάλυψη της µυστικότητας της ανάκρισης; Τι
είδους προνόµιο και προστασία έχει τώρα ο κ. Παυλίδης, που
έγινε έρµαιο των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης; Και αν συσταθεί
και ειδική επιτροπή, η οποία δεν είναι µυστική αφού κάθε µέρα θα
βρίσκεται στις εφηµερίδες- ποιο είναι το προνόµιό του;

Πέρα όµως από αυτά, που πρέπει να µας προβληµατίσουν
πολύ, αντί να λέµε και να ξαναλέµε ότι είναι απαράδεκτος ο
νόµος περί ευθύνης Υπουργών, θα έπρεπε και µε το ισχύον
άρθρο 86, που ατυχώς µε την αποχώρησή σας από το Σύνταγµα
δεν µπορέσαµε να το τροποποιήσουµε, και τώρα να ασχολη-
θούµε σοβαρά, έστω µέσα σ’ αυτό το συνταγµατικό πλαίσιο, για
να βρούµε διεξόδους όχι απλώς προστατευτικές των πολιτικών,
αλλά προστατευτικές του συστήµατος και της δηµοκρατίας.

Τώρα βέβαια επειδή, κατά πάσα πιθανότητα, θα συγκροτηθεί
αυτή η ειδική επιτροπή, καλό είναι να δούµε και τι προκύπτει από
αυτήν την υπόθεση και ενδεχοµένως ποια άλλη διακωµώδηση θα
υποστούµε όλοι, που θα είµαστε είτε µέσα είτε έξω από αυτήν
την επιτροπή, εξετάζονται τα περιστατικά που ο κύριος ανακρι-
τής περιέλαβε σε αυτό το «παραπεµπτικό βούλευµα», θα έλεγα,
διότι δεν πρόκειται περί αναφοράς προς τη Βουλή. Πρόκειται
περί οιονεί παραπεµπτικού βουλεύµατος µε πλήρη αιτιολογία.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Και πριν έλθει στη Βουλή, το
διαβάσαµε στις εφηµερίδες.

ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Αυτό, κύριε Πρόεδρε, πολύ
σωστά, το λέτε, και ο Πρόεδρος της Βουλής διαµαρτυρήθηκε
προς τις δικαστικές αρχές.

Νοµίζω, ότι είναι τρία τα βασικά ερωτήµατα, θα έλεγα τρία τα
βασικά παράδοξα, µε τα οποία πρέπει να ασχοληθεί η προανα-
κριτική επιτροπή, και πραγµατικά λυπάµαι πάρα πολύ, αν συ-
σταθεί, που θα ασχοληθεί µε αυτά τα θέµατα, όπως προκύπτουν
από την έκθεση του ανακριτού.

Παράδοξο πρώτο: Πρόκειται –για τον συνάδελφο Παυλίδη-
περί ενός στυγνού εκβιαστού. Ο ηθικός αυτουργός εκβίασης
είναι ο πραγµατικός ένοχος µίας εκβίασης, διότι αυτός προσ-
δοκά το όφελος και είναι αυτός που κρατάει –λέµε εµείς στο ποι-
νικό- τα ηνία της υπόθεσης και την κατευθύνει. Εδώ, λοιπόν,
αυτός ο υποτιθέµενος ηθικός αυτουργός κατόρθωσε και πήρε
µέσα στο χρονικό διάστηµα, καθ’ ον χρόνο διεξήγετο ο διαγωνι-

σµός, κάπου 130.000 µετρητά, επιβεβαιούµενα βέβαια µόνο από
τον πολιτικώς ενάγοντα και τους δύο υπαλλήλους του, και επι-
ταγές µε λευκή χρονολογία, τις οποίες ανέλυσε πολύ καλά ο κ.
Βορίδης και δεν επαναλαµβάνω τι εύρηµα είναι αυτό και πόση
νοµική σηµασία έχει.

Εν πάση περιπτώσει, αφού πήρε ζεστό χρήµα στα χέρια του
αυτός ο στυγνός εκβιαστής –ηθικός αυτουργός εκβιάσεως- έρ-
χεται η κατακύρωση, δύο µήνες µετά από αυτά τα περιστατικά,
και δεν δίνει το πλοίο, στον πολιτικώς ενάγοντα. Το δίνει αλλού!

Κύριοι συνάδελφοι, µη µου πείτε ότι δεν πρόκειται περί παρα-
δόξου: ο εκβιαστής να κατορθώνει να εισπράξει αυτό, το οποίο
επεδίωκε, και τελικά να µην δίνει και το πλοίο, οπότε θα ήταν όλα
µια χαρά, δεν θα ησχολούµεθα εµείς εδώ και όλοι θα ήσαν ευ-
χαριστηµένοι.

∆εύτερο παράδοξο. Τι κάνει αυτός ο στυγνός εκβιαστής που
έχει 100.000 ευρώ στα χέρια του, ζεστά και καθαρά; Τα δίνει στην
κόρη του και δεν της λέει «παιδί µου αυτά τα 100.000 απόλαυσέ
τα όπως θέλεις, αλλά όχι µε τρόπο που να φαίνεται» ή εν πάση
περιπτώσει, αν είναι και πολύ εκσυγχρονισµένος, να τα βάλει σε
µία off shore εταιρεία! Αλλά τι κάνει; Τα παίρνει και τα δίνει σε
ένα δηµόσιο πιστωτικό ίδρυµα, το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο, µε
το όνοµά της, από το οποίο είχε πάρει και επώνυµο δάνειο. Μην
µου πείτε τώρα λοιπόν –θα ασχοληθεί βέβαια και µε αυτό η ειδική
επιτροπή- ότι εδώ πρόκειται περί κλασικής περιπτώσεως εκβια-
στού. Αυτό είναι το δεύτερο παράδοξο λοιπόν, µε το οποίο πρό-
κειται να ασχοληθεί η προανακριτική επιτροπή.

Υπάρχει τώρα και το τρίτο παράδοξο. Για να θεµελιωθεί αυτή
η εκβίαση θα πρέπει η κόρη του κ. Παυλίδη, που είχε πάρει ένα
δάνειο, δύο χρόνια πριν, από το θείο της, ευκατάστατο επιχει-
ρηµατία στη Νότιο Αφρική και µάλιστα µε αποδείξεις τραπέζης.
Κάπου διάβασα ότι δεν αποδείχθηκε το δάνειο. Λοιπόν, αυτά τα
χρήµατα ήλθαν µε αποδείξεις τραπέζης και µε φανερή χρονο-
λογία καθώς και τα 130.000 ευρώ από το εδώ δάνειο. Για να στα-
θεί όµως η κατηγορία, αυτά τα χρήµατα θα έπρεπε να µην της
περίσσευαν, όπως είπε, δηλαδή ότι είναι από το δάνειο του θείου
της που δεν το επέστρεψε και γι’ αυτό τα κατέθεσε, για να µειώ-
σει τις δόσεις. Και πώς θα γίνει αυτό; Μα φυσικά, θα γίνει αν τα
χρήµατα που πήρε η κοπέλα από τα δύο δάνεια ισούνται ακριβώς
µε το τίµηµα που πλήρωσε.

Αλλά πώς θα βγει το ακριβώς; Ε, βγαίνει και το ακριβώς µε
έναν πολλαπλασιασµό, έναν πολλαπλασιασµό των τετραγωνικών
µε µία υποτιθέµενη τιµή µονάδος. Και έτσι, χωρίς καµιά εξήγηση,
χωρίς να ψάξει να βρει τέλος πάντων πώς, ο κύριος ανακριτής
κάνει τον πολλαπλασιασµό του. Και κοιτάξτε, ω του θαύµατος,
βγάζει ακριβώς το ποσό, όσο είναι και τα δάνεια τα οποία εισέ-
πραξε η κοπέλα! Αυτό είναι το τρίτο παράδοξο.

Και σας ερωτώ, κύριοι συνάδελφοι: Είναι θέµατα άξια µιας
επιτροπής η οποία θα διενεργήσει προκαταρκτική εξέταση; Είναι
θέµατα για τα οποία µπορεί να ασχολούµεθα σοβαρώς; Σκε-
φθείτε τους συναδέλφους που θα µπουν, αν γίνει αυτή η επι-
τροπή, να ζητούν συγκριτικά στοιχεία, να καλούν τους όµορους
να τους ρωτήσουν πόσο κάνει το οικόπεδο, να καλούν και τον
ατυχή αυτόν πωλητή και να τον ρωτούν πόσο το πούλησες και
περιµένουν άραγε να ακούσουν ότι το πούλησε σε πολλαπλάσια
τιµή από την αναγραφόµενη στο συµβόλαιο;

Κύριοι συνάδελφοι, αυτά είναι, θα µου επιτρέψετε να πω -
εντός εισαγωγικών και µε µεγάλη επιφύλαξη- κάποιες «γελοιό-
τητες» στις οποίες υποχρεούµεθα, να µπούµε και να τις
εξετάσουµε. Και ξαναγυρίζω σ’ αυτό µε το οποίο ξεκίνησα, το ότι
δεχθήκαµε µόνοι µας και ας µεµφόµεθα γι’ αυτό εαυτούς και αλ-
λήλους να υποκείµεθα σε ένα νόµο που υποτίθεται ότι είναι προ-
νοµιακός και στην πραγµατικότητα ενταφιάζει το πολιτικό
σύστηµα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ)

Ελπίζω η υπόθεση Παυλίδη να µας κάνει να ξυπνήσουµε και
να συνεννοηθούµε κατά κάποιον τρόπο, ώστε να µην επαναλαµ-
βάνονται τέτοια περιστατικά που το αποτέλεσµά τους ποιο είναι;
Να πληγώνεται η ∆ηµοκρατία και ιδιαίτερα ο πολιτικός κόσµος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε την Πρό-
εδρο κ. Μπενάκη.

Το λόγο έχει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Προκόπης Παυλό-
πουλος.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση έχει το στοιχείο
της έντονης συγκινησιακής φόρτισης. Και είναι λογικό. Είναι µια
συζήτηση που αφορά πρόσωπα ή πρόσωπο. Αφορά έναν συνά-
δελφο µε πολλά χρόνια παρουσίας στο Κοινοβούλιο, στην κυ-
βερνητική πρακτική.

Παίρνουµε το λόγο µάλιστα να µιλήσουµε πολλοί από εµάς οι
οποίοι, έχουµε λιγότερα χρόνια από τη δική του κοινοβουλευτική
παρουσία. Και έχει αυτή τη φόρτιση η Βουλή γιατί στη σύγχρονη
δηµοκρατία και ιδίως στη σύγχρονη κοινοβουλευτική δηµοκρα-
τία, ο πρώτιστος και κύριος ρόλος του Κοινοβουλίου δεν είναι να
ασχολείται µε τα θέµατα τα οποία αφορούν την ευθύνη των πο-
λιτικών προσώπων. Είναι και αυτό ρόλος της συνταγµατικά επι-
βεβληµένος και θα τονίσω γιατί ορθώς παραµένει ως ρόλος που
ανήκει στη Βουλή. Πάντως, δεν είναι αυτός ο κύριος ρόλος της.

Ο ρόλος της Βουλής, στα κοινοβουλευτικά πολιτεύµατα, είναι
να συζητά για τα µεγάλα και σηµαντικά, να νοµοθετεί και να απο-
φασίζει επί της ουσίας, να ασκεί κοινοβουλευτικό έλεγχο στο
πλαίσιο των θεσµικών αντιβάρων που υπάρχουν και σύµφωνα µε
τα οποία η πλειοψηφία κυβερνά και η Αντιπολίτευση ελέγχει.

Αν υπάρχει, όπως ξέρετε, και αυτός ο ρόλος της Βουλής –και
το λέω προς συναδέλφους οι οποίοι έχουν πολύ µεγαλύτερη
πείρα από µένα και ίσως είναι αυτονόητο, αλλά το υπενθυµίζω-
είναι γιατί η ευθύνη των Υπουργών γενικά αλλά και η ευθύνη των
Βουλευτών, µέσα από το καθεστώς της ασυλίας, είναι το τελευ-
ταίο υπόλειµµα µιας άλλης εποχής, η οποία οδήγησε στον κοι-
νοβουλευτισµό. Γιατί όλοι γνωρίζουµε ότι ο κοινοβουλευτισµός
γεννήθηκε, µέσα από το αγγλικό πολίτευµα, από τη σταδιακή µε-
τάλλαξη της ποινικής ευθύνης των πολιτικών προσώπων. Από το
φόβο ή τον κίνδυνο ποινικής παραποµπής µελών της Κυβέρνη-
σης καθιερώθηκε ουσιαστικά η αρχή τού ότι πρέπει να έχει η Κυ-
βέρνηση την εµπιστοσύνη της Βουλής.

Αυτές ήταν οι ρίζες. Έχουµε φύγει ευτυχώς πολύ µακριά από
την εποχή εκείνη. Παρέµεινε ο θεσµός και ορθώς παρέµεινε,
όπως θα τονίσω. Θα ήταν όµως µεγάλο λάθος και µεγάλη οπι-
σθοδρόµηση να πάµε πίσω και µέσα ακριβώς από την εξαίρεση,
που είναι το υπόλειµµα αυτής της εποχής, να γυρίσουµε ξανά
στο χρόνο όπου, στην ουσία, το έργο και η πολιτεία των πολιτι-
κών προσώπων θα κρίνεται κυρίως µέσα από την ποινική τους
πορεία και όχι µέσα από την συνολική κοινοβουλευτική τους
ζωή.

Θέλω να σας πω ότι ο οµιλών αυτά που λέει τώρα -ότι στη σύγ-
χρονη κοινοβουλευτική δηµοκρατία δεν επιτρέπεται να οπισθο-
δροµήσουµε χρησιµοποιώντας τα προσωπικά και τα ποινικά για
να υποκαταστήσουµε την πολιτική ζωή, θα ήταν έγκληµα κατά
της δηµοκρατίας, έγκληµα κατά της ποιότητας της δηµοκρατίας-
δεν τα λέει για πρώτη φορά. Πριν µπει στην πολιτική, τα είχε γρά-
ψει δηµόσια το καλοκαίρι του 1989. Τα πίστευα και τα πιστεύω
ακράδαντα. Γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο θεωρώ αυτή τη στιγµή ότι
πρέπει να αναλογιστούµε ποια είναι η ουσία της αποστολής µας
εδώ, το καθήκον που επιτελούµε, πώς µπορούµε και πρέπει να
υπερασπιστούµε την πολιτική ζωή.

Έρχονται διάφοροι και λένε –και είναι εύκολη αυτή η κριτική
και δυστυχώς και µέσα σε αυτήν την Αίθουσα- για το «προνόµιο»
των Βουλευτών και ιδίως των Υπουργών να κρίνονται από τη
Βουλή µέσα από την κοινοβουλευτική διαδικασία. Ας κοιτάξουµε
τη σηµερινή διαδικασία και το συνάδελφο κ. Παυλίδη, την πορεία
του στο Κοινοβούλιο, τα όσα συµβαίνουν αυτές τις ηµέρες, το τι
συζητάµε εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Θεωρεί κανείς από
σας ότι είναι προνόµιο για τον κ. Παυλίδη η συζήτηση που κά-
νουµε σήµερα, είναι προνόµιο για τη διαφύλαξη της προσωπι-
κότητάς του; Αν ίσχυε οποιοδήποτε άλλο σύστηµα, αν ίσχυε η
κοινή ποινική διαδικασία, ποιον θα απασχολούσε –και το λέω
ιδίως για τους εξ ηµών νοµικούς- η έναρξη, υπό οιεσδήποτε
άλλες συνθήκες, µιας απλής προκαταρτικής εξέτασης;

Γιατί υπάρχει αυτή η δηµοσιότητα; Είναι γιατί η προκαταρτική
εξέταση που καλούµαστε να αποφασίσουµε –αν την αποφασί-

σουµε- γίνεται υπό αυτούς τους όρους. Και καλώς γίνεται. Όµως,
πρέπει να είµαστε υπερήφανοι γι’ αυτό που κάνουµε. Όχι να το
βγάζουµε µπούµερανγκ και εναντίον του Κοινοβουλίου. Αν ακο-
λουθούσαµε άλλες διαδικασίες τις οποίες έχει οποιοσδήποτε πο-
λίτης, τότε δεν θα είχαµε φτάσει σε αυτόν τον θόρυβο. Όταν
φτάνουµε σε αυτόν τον θόρυβο -και ορθώς- πρέπει να αναλογι-
ζόµαστε ότι είναι το χρέος του πολιτικού απέναντι στη δηµοκρα-
τία να είναι πολύ περισσότερο υπόλογος, κατά την έννοια της
ευθύνης, υπό την αρχαιοπρεπή τού όρου έννοια, απέναντι στο
λαό, από ό,τι είναι ο οιοσδήποτε άλλος. Και αυτό συµβαίνει.

Γι’ αυτό και ίσως ξεχνούν ορισµένοι συνάδελφοι, πολύ περισ-
σότερο ξεχνούν έξω από αυτήν την Αίθουσα ότι ακολουθήσαµε
µία άλλη τακτική, στην Αναθεώρηση του 2001. Στην Αναθεώρηση
του 2001, πέρα από τη διαδικασία η οποία αφορά το νόµο περί
ευθύνης Υπουργών, κάναµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και
δύο σηµαντικά βήµατα.

Πρώτο βήµα: Παρατείναµε την προθεσµία της παραγραφής.
Γιατί δεν το λέµε αυτό; Χρόνια ολόκληρα ίσχυαν οι παραγραφές
αυτού του είδους. Την παρατείναµε.

∆εύτερο βήµα: Καθιερώσαµε την διαδικασία της προκαταρτι-
κής εξέτασης. Μιλάνε πολλοί για «προανακριτική» επιτροπή και
βεβαίως, αυτό σηµαίνει ότι όποιος πολιτικός έρχεται εδώ για να
ξεκινήσει ως προς αυτόν µια προκαταρτική εξέταση είναι υπό-
λογος. Λες και αν γίνει αυτό, κατευθείαν από κει και πέρα έχει
βληθεί στο πυρ το εξώτερον. ∆εν είναι έτσι, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι.

Καθιερώσαµε -και ορθώς- τη διαδικασία της ειδικής κοινοβου-
λευτικής επιτροπής, η οποία διεξάγει προκαταρτική εξέταση. Και
αυτό µην το λησµονάµε. Ό,τι αποφασιστεί σήµερα –αν αποφα-
σιστεί, γιατί είναι θέµα συνείδησης για τον καθένα να το κρίνει-
θα είναι έναρξη προκαταρτικής εξέτασης. Τίποτα παραπάνω, τί-
ποτα παρακάτω. Καµµία απόφαση για ενοχή. Καµµία απόφαση
για αποδοχή πραγµατικών γεγονότων. Και αυτό προς κάθε κα-
τεύθυνση. Γιατί είναι πάρα πολύ εύκολο ό,τι και αν αποφασιστεί
σήµερα εδώ, η τιµή ενός ανθρώπου µετά από τόσα χρόνια πο-
ρείας, να τίθεται άκριτα εν αµφιβόλω.

Κανείς δεν έχει το δικαίωµα να το κάνει αυτό και πολύ περισ-
σότερο εµείς που γνωρίζουµε την κοινοβουλευτική διαδικασία.
Αυτή είναι η φύση της αρµοδιότητας που ασκούµε σήµερα εδώ.
Και όχι της δικαιοδοσίας, γιατί δεν είναι δικαιοδοσία, κύριε Πρό-
εδρε. Είναι αρµοδιότητα αυτή που ασκούµε σήµερα εδώ. Για
αυτό και η φύση είναι τέτοια ώστε στην πραγµατικότητα ψηφί-
ζουµε και πρέπει να ψηφίζουµε κατά συνείδηση. ∆εν χωρούν κοµ-
µατικές πειθαρχίες. ∆εν είναι νοητές οι κοµµατικές πειθαρχίες
ακριβώς γιατί καθένας ψηφίζει κατά συνείδηση σταθµίζοντας το
από πού κατάγεται αυτός ο θεσµός, ποιο είναι το γράµµα και το
πνεύµα του Συντάγµατος και ποια είναι η συγκυρία µέσα από την
οποία συζητάµε: Τι είναι εκείνο το οποίο νιώθει κανείς σταθµίζο-
ντας τα πράγµατα όταν παίρνει την απόφαση να συσταθεί ή όχι
η ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή.

Έρχοµαι στο δεύτερο σηµείο. Γιατί ήρθε αυτή η υπόθεση στη
Βουλή; Πάνω σε ποια δεδοµένα αποφασίζουµε σήµερα; Περίπου
τα πραγµατικά περιστατικά τα ξέρετε. Έχουν απασχολήσει εδώ
και καιρό τη δηµοσιότητα. Μην ξεχνάτε όµως, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δυο διαφορετικά πράγµατα. Πρώτον, συζητάµε σή-
µερα εδώ και έφτασε σήµερα ουσιαστικά εδώ αυτή η υπόθεση µε
τον κ. Παυλίδη να έχει πάρει την πρωτοβουλία να πάει στη δι-
καιοσύνη. Ο άνθρωπος που τον κατηγόρησε και τον κατηγορεί
δεν είχε ποτέ αυτό το θάρρος. Άλλες πόρτες χτύπησε. Αλλιώς
έδρασε και αυτό δεν µπορεί να µην το σταθµίσουµε. Εκείνος που
πήρε την πρωτοβουλία για να πάει στη δικαιοσύνη ήταν ο κ. Παυ-
λίδης ξέροντας από τότε όλα τα ενδεχόµενα που θα µπορούσαν
να συµβούν.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Οι πόρτες τι έκαναν;
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Μα,

και οι πόρτες ήταν εκείνες που οδήγησαν στη δικαιοσύνη. Μην το
ξεχνάµε αυτό. Μην ψάχνουµε να βρούµε πάντα πίσω από τις
σπερµολογίες τι έχει συµβεί και τι δεν έχει συµβεί. Ήταν ακρι-
βώς η συνεννόηση –και ορθώς, γιατί αυτό σηµαίνει ένα κόµµα
που λειτουργεί στο φως, που θέλει τα πάντα στο φως, να παρο-
τρύνει τον Υπουργό, που το ήθελε πρώτα ο ίδιος, όλα τα πάνε
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στη δικαιοσύνη. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και όχι µόνο αυτό.
∆εν είναι µόνο ότι ο κ. Τέλης Παυλίδης πήγε στη δικαιοσύνη. Ο
κ. Παυλίδης έκανε και κάτι άλλο. Μέσα σ’ αυτή την Αίθουσα, σε
ανύποπτο χρόνο ήρθε και είπε, να έρθει στη Βουλή. Το ζήτησε ο
ίδιος.

Άποψή µου είναι να ψηφίσουµε κατά συνείδηση και θα ψηφί-
σουµε κατά συνείδηση γιατί το επιβάλλει ο θεσµός. ∆εν σηµαίνει
ότι επειδή το είπε ο ίδιος ότι έτσι πρέπει να αποφασίσουµε. Κα-
θένας θα σταθµίσει µέσα του πώς νιώθει. ∆είχνει όµως όλη αυτή
η πραγµατικότητα κάτι. ∆είχνει πολλά αυτό το πράγµα. Και η
πρωτοβουλία την οποία ανέλαβε και το γεγονός ότι ζήτησε να
έρθει εδώ στη Βουλή. Και άκουσα πολλά για αυτή την παράταξη,
για το ήθος της, ποιες ήταν οι αρχές της όταν έγινε Κυβέρνηση,
τι συνέβη στην πορεία.

∆εν αλλάξαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης. Οι κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης το ξέρουν. Αυτοί
που ήµασταν παραµείναµε. Αυτά που επαγγελλόµαστε τα κά-
νουµε πράξη. Τι είχαµε πει; Όλα στο φως. Καθένας από εµάς
είναι υπό την κρίση του Κοινοβουλίου και της δικαιοσύνης. Αυτό
έκανε ο κ. Τέλης Παυλίδης. Εποµένως, γιατί µας κατηγορείτε και
µας λέτε ότι αλλάξαµε και ότι τα πράγµατα έχουν γίνει διαφο-
ρετικά και ότι ξεκινήσαµε σεµνά και ταπεινά, όλα στο φως και ότι
τώρα πάµε να τα κρύψουµε; Η περίπτωση Παυλίδη αποδεικνύει
ότι είµαστε διαχρονικά συνεπείς.

Ξέρετε πολλές άλλες περιπτώσεις στο παρελθόν που να συ-
µπεριφέρθηκαν Παρατάξεις µε αυτό τον τρόπο; Θέλετε να γυρί-
σουµε πίσω και να δούµε σε πόσες άλλες περιπτώσεις όταν
έφτασαν υποθέσεις εδώ µε δικαστικούς λειτουργούς που τις
έστειλαν στη Βουλή, πότε άλλοτε πήρε την πρωτοβουλία ή δέ-
χθηκε µια παράταξη να γίνει κάτι κατά συνείδηση; Εγώ το τι γι-
νόταν εδώ το ζούσα ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Σε
πόσες άλλες περιπτώσεις ενήργησαν έτσι οι πολιτικοί;

Ε, λοιπόν η σηµερινή περίπτωση, µέσα από τη φόρτισή της,
µέσα από την ιδιαιτερότητά της, µέσα από τις ιδιόµορφες συν-
θήκες που έχουν δηµιουργηθεί αποδεικνύει ότι αυτή η παράταξη
δεν άλλαξε καθόλου. Νοιάζεται για την αλήθεια και θέλει τους
πολιτικούς της να µην κρύβονται πουθενά. Αυτό αποδεικνύει η
περίπτωση Παυλίδη. Το πρώτο λοιπόν που πρέπει να συλλογι-
σθούµε όταν θα έρθει σε λίγο η ώρα να ψηφίσουµε είναι ότι ο κ.
Τέλης Παυλίδης πήρε την πρωτοβουλία να πάει και στη δικαιο-
σύνη και να έρθει η υπόθεση εδώ.

Το δεύτερο είναι ότι ο λόγος για τον οποίο λέµε ότι η υπόθεση
ήρθε εδώ και θα κρίνουµε αν θα γίνει η ειδική κοινοβουλευτική
επιτροπή είναι γιατί ένας δικαστής έστειλε την υπόθεση στη
Βουλή.

Ξέρετε, σε πολλούς από µας και ιδιαίτερα σε µένα, σε όσους
από µας εν πάση περιπτώσει έχουν παροικήσει στην Ιερουσαλήµ
της νοµικής και δικαιοσύνης, θα ήταν πάρα πολύ απλό να αρχί-
σουµε την κριτική στη δικαιοσύνη. Θα µπορούσα να την κάνω και
εγώ, να εγείρω πολλά ερωτηµατικά. ∆εν το έκανα, δεν πρόκειται
να το κάνω. ∆εν το έκανε ποτέ η παράταξη την οποία υπηρετώ,
ούτε όταν ήταν στην Αντιπολίτευση ούτε όταν είναι Κυβέρνηση.

Άλλοι ήταν εκείνοι οι οποίοι έκριναν τη δικαιοσύνη, και µιλώ
ευθέως για τη σηµερινή Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η οποία είχε
ως µόνιµο στόχο όταν ήταν κυβέρνηση, τη χειραγώγηση της δι-
καιοσύνης. Άλλοι ήταν εκείνοι οι οποίοι έκριναν τη δικαιοσύνη,
όπως το έχω πει και πάλι απ’ αυτό το Βήµα, αλά καρτ.

Όταν τους αρέσει µια απόφαση, «ήρωες» οι δικαστές, «σύµ-
βολα» οι δικαστές, ανοιχτοί οι δρόµοι ακόµα και για την πολιτική
τους σταδιοδροµία. Το έχουµε δει αυτό. Όταν δεν τους αρέσουν
-και κρίνουν σύµφωνα µε το πολιτικό τους συµφέρον φυσικά,
κατά «τα καλά και συµφέροντα ταις ψυχές ηµών»- εις το πυρ το
εξώτερον οι δικαστές. Λένε, «σύστηµα» της Νέας ∆ηµοκρατίας η
δικαιοσύνη, σαν να µην έχει δει κανείς πόσο αντικειµενικά έχει
σήµερα συµπεριφερθεί η ∆ικαιοσύνη, πόσο δεν επηρεάστηκε και
στην περίπτωση αυτή από την Κυβέρνηση. Το ξέρετε πολύ καλά
και το βλέπετε. Ας αφήσουµε την παραπληροφόρηση που υπάρ-
χει από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και από τα
φερέφωνά της

Λες και δεν ξέρουµε πραγµατικά ποια ήταν η τακτική του
ΠΑΣΟΚ στο χώρο της δικαιοσύνης χρόνια ολόκληρα; ∆εν ξέ-

ρουµε τις «βουτιές» που γίνονταν στην ηγεσία της δικαιοσύνης
για να φτάνουµε τον ενδέκατο να τον κάνουµε Πρόεδρο ∆ικα-
στηρίου, παραδείγµατος χάριν του Συµβουλίου της Επικρατείας,
ή το δέκατο τέταρτο ή δέκατο πέµπτο να τον κάνουµε αντιπρόε-
δρο, για να εξασφαλίσουµε τα στερνά του στο χώρο της προε-
δρίας ενός ανωτάτου δικαστηρίου;

Γνωστά ήταν αυτά. Έτσι συµπεριφερόταν το ΠΑΣΟΚ. Και σή-
µερα η κριτική που κάνει δεν είναι κριτική µε νοµικούς όρους.
Είναι κριτική του τύπου «Με συµφέρει; Σωστό. ∆εν µε συµφέρει;
∆εν είναι σωστό». Αυτή είναι η λογική του.

Ακούσατε ποτέ την Κυβέρνηση ή την παράταξή µας, όταν ήταν
στην αντιπολίτευση ακόµα και που συνέβαιναν αυτά που συνέ-
βαιναν, να τα βάλει µε τη δικαιοσύνη; Ακόµα και όταν είχε οποι-
αδήποτε κριτική, δεν την έκανε, γιατί τη δικαιοσύνη ή τη σέβεσαι
ή δεν τη σέβεσαι. Και αν δεν τη σέβεσαι, δεν σέβεσαι έναν από
τους τρεις πυλώνες της δηµοκρατίας.

Τους δικαστές και τη δικαιοσύνη δεν µπορούµε να τους κρί-
νουµε –το τονίζω- αλά καρτ, ούτε είναι δυνατόν προηγουµένως
να έχουν θητεύσει στα γραφεία Υπουργών και Πρωθυπουργών
για να γίνουν στη συνέχεια αντιπρόεδροι και πρόεδροι ανωτά-
των δικαστηρίων.

Αυτού του είδους τις τακτικές άλλοι τις ξεκίνησαν και το ξέ-
ρουµε όλοι πώς τις ξεκίνησαν. Γιατί γνωρίζουµε πολύ καλά ποια
ήταν η τακτική µετά τη Μεταπολίτευση του Κωνσταντίνου Καρα-
µανλή και της Νέας ∆ηµοκρατίας σε επίπεδο ηγεσίας της δικαι-
οσύνης.

Λέω, λοιπόν, ότι η υπόθεση Παυλίδη έφτασε στη Βουλή µέσα
από θεσµικούς διαύλους και γιατί πήρε ο ίδιος την πρωτοβουλία
να πάει στη δικαιοσύνη και γιατί θέλησε να έρθει εδώ, και γιατί
ένας δικαστής το έκανε, όπως εκείνος έκρινε.

Εδώ κριτική δεν µπορούµε να κάνουµε ως προς το δικαστή για
το αν έφτασε σωστά ή όχι. Από εκεί και πέρα έφτασε εδώ και η
Βουλή καλείται να αποφασίσει. Η Βουλή λοιπόν αυτή τη στιγµή
καλείται να αποφασίσει και ο ίδιος ο κ. Παυλίδης το ζήτησε και
το ζητάει, γιατί κάποιοι θα ήθελαν ενδεχοµένως, πίσω από άλλες
αποφάσεις, να θεωρήσουν ότι έχει κανείς να κρύψει τίποτα.

∆εν βγάζω κανένα συµπέρασµα. Σαν συνάδελφό µας τον ξέ-
ρετε. Το τόνισε και ο κ. Κακλαµάνης, προηγουµένως. Είναι πολλά
τα χρόνια των τριάντα τριών, για να κάνει λάθος ο κόσµος της
∆ωδεκανήσου σχετικά µε το ήθος ενός ανθρώπου.

Εν πάση περιπτώσει, είµαστε εδώ ακριβώς για να χρησιµοποι-
ήσουµε τους θεσµικούς διαύλους, ώστε να µην αφήσουµε το πα-
ραµικρό στίγµα και µε αυτούς τους όρους πρέπει να
αποφασίσουµε. Και κυρίως, πρέπει να αποφασίσουµε -αν απο-
φασίσουµε ότι θα υπάρξει αυτή η επιτροπή- για το πώς θα συ-
µπεριφερθούµε στην πορεία, µε ποια αντικειµενικότητα και µε
ποια κριτήρια.

Κατά τα λοιπά επειδή ελέχθησαν διάφορα, εγώ θα συµφω-
νήσω. Θα έπρεπε εδώ να συζητάµε τα µεγάλα και τα σηµαντικά.
Γιατί µου ελέχθη προηγουµένως να γυρίσω να πω, παραδείγµα-
τος χάριν στον Πρωθυπουργό ή την κυρία Μπακογιάννη για την
επίσκεψη Οµπάµα κ.λπ.. Κύριοι συνάδελφοι, δεν θα το έλεγα αν
δεν µου το αναφέρατε. Πρέπει να το απαντήσω γιατί δεν θα το
αφήσω να φύγει χωρίς απάντηση.

Εάν, παραδείγµατος χάριν, η Σύνοδος χθες στην Πράγα κατέ-
ληξε όπως κατέληξε για την Ελλάδα για το θέµα της Τουρκίας,
κατέληξε γιατί αυτή η Κυβέρνηση, και ιδίως αυτός ο λαός κι
αυτός ο τόπος έχουν ακόµη αυτή τη στιγµή την κληρονοµιά του
Βουκουρεστίου, εκείνο το βέτο. Μας βοήθησαν επίσης γιατί κα-
τάλαβαν τη θέση µας και οι Ευρωπαίοι εταίροι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ποιο βέτο, κύριε Υπουργέ;
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Αυτό

είναι το οποίο µας οδηγεί σήµερα στην υπεράσπιση των εθνικών
µας θέσεων κι όχι οι δηµόσιες σχέσεις ούτε οι ζεϊµπεκιές µπρο-
στά στον κ. Ισµαήλ Τζεµ. Τέτοιες αποφάσεις είναι αυτές για τις
οποίες είµαστε υπερήφανοι, τέτοιες αποφάσεις διαφάνειας που
ακολουθούµε εδώ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

Γιατί άλλες παρατάξεις σε σκάνδαλα βεληνεκούς ηρνούντο
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τότε όχι µόνο προανακριτικές, µε την ορολογία του Συντάγµα-
τος, αλλά ούτε εξεταστικές επιτροπές έκαναν, όταν ήξεραν µα-
θηµατικά, ότι σκάνδαλα όπως το Χρηµατιστήριο οδηγούνταν σε
παραγραφή. ∆εν δέχονταν τίποτα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Γιατί δεν κάνατε ως µειοψηφία

την προανακριτική για το Χρηµατιστήριο;
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Και

τώρα µιλούν για σκάνδαλα σε ποιες υποθέσεις;
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Σας παρακαλώ πάρα
πολύ!

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Έτσι,
για να φέρω µερικά παραδείγµατα, ξεχνάνε τι έγινε στο Χρηµα-
τιστήριο, ξεχνάνε τι έγινε σε προηγούµενες υποθέσεις, που ερ-
χόντουσαν εδώ υποθέσεις από τη ∆ικαιοσύνη και έφευγαν χωρίς
να τις αγγίξει κανένας, τίποτα απολύτως. Απολύτως τίποτα! Έτσι
και τολµούσε, δε, η Νέα ∆ηµοκρατία να το φέρει έστω και σε Εξε-
ταστική Επιτροπή µιλούσαν για «ποινικοποίηση της πολιτικής
ζωής».

Κι εδώ βάφτισαν σκάνδαλο τι; Την υπόθεση -λέει- παραδείγ-
µατος χάριν, της Επιτροπής Ανταγωνισµού που την έβγαλε η ίδια
η Επιτροπή Ανταγωνισµού. ∆εν αφορούσε φυσικά πολιτικά πρό-
σωπα, αλλά κάποιους υπαλλήλους. Και ξέρουµε ότι αυτό έγινε
γιατί σήµερα λειτουργεί η Επιτροπή Ανταγωνισµού. Ήµουν, όπως
γνωρίζετε, µέλος της Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας –η κ.
Μπενάκη είναι εδώ, ο Φώτης Κουβέλης είναι εδώ- και θυµάµαι το
γέλιο που έπεφτε επί προεδρίας Γιάννη Καψή όπου κάναµε
έλεγχο καµιά φορά στην Επιτροπή Ανταγωνισµού, η οποία δεν
λειτουργούσε τότε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Η Επιτροπή Θεσµών λειτουρ-

γούσε όµως.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών):

Τώρα που λειτουργεί και βγάζει βεβαίως τέτοιες υποθέσεις, από
εκεί και πέρα είναι σκάνδαλο –λέει- γιατί βγήκε ένα τέτοιο θέµα.
Σκάνδαλο το θέµα των οµολόγων όταν το θέµα των οµολόγων
αποκαλύφθηκε από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Παρακαλώ ησυχία!
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Και

ερευνάται. Και δεν ξέρουµε ότι τα δοµηµένα οµόλογα δεν τα δη-
µιούργησε καµµία κυβέρνηση και κανένας Υπουργός; Τα δοµη-
µένα οµόλογα είναι το τεράστιο πρόβληµα της παγκοσµιοποιη-
µένης οικονοµίας. Ένα από τα «τοξικά», τα οποία ερευνώνται σε
παγκόσµια κλίµακα αυτή τη στιγµή. Και το πρώτο δοµηµένο, το
χειρότερο δοµηµένο µε µεταφορά συντελεστή δόµησης, ήταν το
οµόλογο ∆ρυ για τη µετατροπή του γιεν σε ευρώ, το οποίο το
πληρώνει ακόµη ο Ελληνικός Λαός. Εκεί είναι η απώλεια του Ελ-
ληνικού Λαού και όχι βεβαίως στο θέµα των δοµηµένων οµολό-
γων που ερευνάται αυτή τη στιγµή, αλλά που ξέρουµε ότι δεν χά-
θηκε ούτε ένα ευρώ για τα ταµεία. Όπως επίσης όταν έρχονται
και σου µιλάνε για τις υποκλοπές –θύµα πρώτο ο Πρωθυπουργός-
λένε «το σκάνδαλο των υποκλοπών»! Ποιος το δηµιούργησε;
Άκουσα εδώ µέσα µια φορά να λέγεται: «Μα, µήπως είναι ανα-
κατεµένη η ΕΥΠ;» ∆εν είχε τεθεί ποτέ τέτοιο θέµα. Ποια ΕΥΠ; Τον
Ιούνιο του 2004 ξεκίνησε η υπόθεση. Άµα ήταν η ΕΥΠ µέσα, που
δεν ήταν –και το ξέρω γιατί είµαι Υπουργός εδώ και καιρό- µιλάµε
για την ΕΥΠ του κ. Αποστολίδη και του κ. Σηµίτη που την αφήσαµε
ανέγγιχτη µέχρι το Νοέµβριο του 2004.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Αν είχε ξεκινήσει η ιστορία των υποκλοπών από τον Ιούνιο, όπως

φαίνεται από τα στίγµατα που υπάρχουν µέσα στο λογισµικό κι
ήταν η ΕΥΠ, ποια ΕΥΠ ήταν; Αυτή που δεν είχαµε αγγίξει; Αν εί-
ναι η ΕΥΠ του ΠΑΣΟΚ «ας όψονται προς ον εξεκέντησαν»! Αλλά
µην µιλάνε για σκάνδαλο υποκλοπών.

Και επίσης, µιας και µιλάνε για το λεγόµενο «σκάνδαλο του Βα-
τοπεδίου», βεβαίως υπάρχει ζήτηµα και το ερευνά η δικαιοσύνη.
Όµως εγώ ρωτώ το εξής. Κάναµε εξεταστική επιτροπή. Η εξε-
ταστική επιτροπή κατέληξε, ακόµη κι αν υπήρχε αντίθετη άποψη
από την Αντιπολίτευση. Ρωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που

µε τόση ευκολία πετάµε τη λάσπη, µιας και είναι επίκαιρο το θέµα
του πώς λασπώνονται οι άνθρωποι. Έστω και καθ’ υποφοράν κι
εσείς ακόµη που θεωρείτε αυτή την ώρα ότι υπάρχει κάποιο πρό-
βληµα µε Υπουργούς -έστω ότι το πιστέψατε- ετέθη θέµα χρη-
µατισµού έστω κι ενός ευρώ για τον οποιονδήποτε; Για τι ευθύνη
µιλάγατε; Βγάλατε λοιπόν το λεγόµενο «σκάνδαλο του Βατοπε-
δίου», έρχεται η εξεταστική επιτροπή, δεν βγάζει τίποτε απολύ-
τως, δεν αποδεικνύεται τίποτα. Χρησιµοποιείτε ακόµα και
ψευδοµάρτυρες που µπήκαν µέσα και βγαίνατε έξω να κάνετε
δηλώσεις µε τους ψευδοµάρτυρες. Φεύγει η υπόθεση.

Το φέρνετε εδώ –λέει- για να συστήσουµε Ειδική Κοινοβου-
λευτική Επιτροπή. Τι Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή; Αφού
έχει γίνει εξεταστική που δεν κατέληξε σε επίµαχες διαπιστώ-
σεις. Είναι το ίδιο πράγµα τώρα, για να έρχεστε να µας λέτε ότι
µέσα απ’ αυτή την υπόθεση τώρα προσπαθούµε να καλύψουµε
τα σκάνδαλα, αυτά που εσείς βαφτίσατε «σκάνδαλα»; Τα βαφτί-
σατε «σκάνδαλα» γιατί; Γιατί σας βολεύει. Ξεχνάτε ότι αυτή η Κυ-
βέρνηση µένει πιστή σ’ αυτό που είπε. Τι είπε; Όλα στο φως!
Επειδή εσείς συγκαλύπτατε και υπήρχε ατιµωρησία, δεν υπήρχε,
δήθεν, διαφθορά. Σήµερα που ερευνούµε, σήµερα που έρχονται
όλα στο φως, υπάρχει διαφθορά!

Μια και µιλάτε για τη «SIEMENS», η «SIEMENS» ερευνάται.
Μέχρι τώρα έχει βγει ένα πράγµα µόνο –σας το λέω και θα το
επαναλαµβάνω- ότι το ΠΑΣΟΚ πήρε λεφτά από τη SIEMENS...

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
...και δεν είχατε το στοιχειώδες πολιτικό θάρρος ένα πολιτικό

σας στέλεχος σαν το Θόδωρο Τσουκάτο, που τα πήρε και είπε ότι
τα έδωσε στο Κόµµα του, ούτε αυτόν να καλύψετε! Και µιλάτε
εσείς για «SIEMENS» και σκάνδαλα της Νέας ∆ηµοκρατίας;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, ολοκληρώστε.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ένα
θα σας πω µόνο και τελειώνω µε αυτό. Είναι από την έκθεση του
Σώµατος Ελεγκτών Επιθεωρητών ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, για να κα-
ταλάβετε τι παραπληροφόρηση υπάρχει.

Το Σώµα Ελεγκτών Επιθεωρητών δηµιουργήθηκε το 1998. Από
το 1998 µέχρι το 2004 έγιναν συνολικά τριακόσιοι εβδοµήντα
πέντε έλεγχοι. Μόνο το 2008 το Σώµα Ελεγκτών Επιθεωρητών
έκανε οκτακόσιους εβδοµήντα πέντε ελέγχους. Μόνο το 2008!
Φυσικά και θα βγάλει πράγµατα στο φως, γιατί τα ερευνούµε, τα
αποκαλύπτουµε και τα τιµωρούµε.

Αν θεωρείτε ότι η νοοτροπία της συγκάλυψης και της ανοχής
σηµαίνει εξάλειψη της διαφθοράς, τότε σας λέω ευθέως ότι ήταν
αυτή η νοοτροπία που εξέθρεψε όσα εξέθρεψε στην Ελλάδα όλα
αυτά τα χρόνια και όχι η νοοτροπία του Καραµανλή και της Νέας
∆ηµοκρατίας που βγάζουν τα πάντα στο φως µε οιοδήποτε κό-
στος για την παράταξη, την οποία υπηρετούµε.

Συγχωρέστε µε που πέρασα τον Ρουβίκωνα αυτών που έπρεπε
να πω, αλλά ήταν για πράγµατα που ελέχθησαν και όφειλα να
απαντήσω, όχι µόνον ως Υπουργός της Κυβέρνησης, αλλά ιδίως
ως Βουλευτής.

Και λέω γι’ αυτή την απόφαση που έχουµε να πάρουµε σή-
µερα. Την παίρνουµε κατά συνείδηση, έχοντας κατά νου κάτι, ότι
η αποστολή µας, αυτή η αρµοδιότητα, την οποία ασκούµε, δεν
είναι για να υπερασπιστούµε συµφέροντα των πολιτικών ούτε για
να υπερασπιστούµε τα όποια προνόµιά τους, αν υπάρχουν. Είναι
για να υπερασπιστούµε τη ∆ηµοκρατία που αν εµείς οι ίδιοι δεν
αναδείξουµε την αξία της και το ότι µε τις διαδικασίες αυτές την
υπηρετούµε –και όχι ότι υπηρετούµε τα προνόµιά µας- τότε από
εκεί και πέρα θα δώσουµε τροφή σε όλους εκείνους που πολύ
εύκολα, για να κρύψουν τις δικές τους βλέψεις, έρχονται να πουν
ότι υπάρχει γενικευµένη κατάπτωση αρχών και αξιών.

Υπάρχει κατάπτωση αρχών και αξιών στις δηµοκρατίες, µόνο
όταν οι ίδιες οι δηµοκρατίες δεν έχουν το θάρρος να υπερασπι-
στούν και ν’ αναδείξουν, εκείνο το οποίο οφείλουν να υπηρετούν.
Και σήµερα αυτή η διαδικασία αυτό σηµαίνει, µε όλο το προσω-
πικό στοιχείο, το οποίο έχει και τη συγκινησιακή φόρτιση, την
οποία λογικά προκαλεί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Το λόγο έχει ο Κοινο-
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βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Βενιζέλος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ήθελα πριν από οτιδήποτε άλλο εκ µέρους της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης –και θέλω να ελπίζω και εκ µέρους όλης της Βουλής
των Ελλήνων- να στείλω ένα µήνυµα θερµής συµπαράστασης
προς το δοκιµαζόµενο ιταλικό λαό και να εκφράσω τα συλλυπη-
τήριά µου για το µεγάλο αριθµό θυµάτων, την αγωνία µας για
τους Έλληνες φοιτητές που βρίσκονται στην περιοχή και να εκ-
φράσω και την ελπίδα πως θα περιοριστεί η έκταση της ζηµιάς
και κυρίως θα περιοριστούν τα θύµατα απ’ αυτή τη µεγάλη φυ-
σική καταστροφή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κίνηση της διαδικασίας του
άρθρου 86 του Συντάγµατος για την ποινική ευθύνη των Υπουρ-
γών είναι µία από τις πιο δυσάρεστες στιγµές του Κοινοβουλίου,
µια στιγµή περίσκεψης, µια στιγµή συλλογικής, συνειδησιακής
ευθύνης.

Οφείλουµε σήµερα, µέσα στο πλαίσιο στο οποίο κινείται η ελ-
ληνική κοινωνία να στείλουµε ένα καθαρό, ευανάγνωστο µήνυµα
προς τον κάθε Έλληνα και την κάθε Ελληνίδα, πως έχουµε την
πλήρη εικόνα της κατάστασης, πως αναγνωρίζουµε και σεβόµα-
στε τη δυσπιστία που κυριαρχεί στη συνείδηση του κόσµου για
το επίπεδο λειτουργίας του δηµόσιου βίου.

Πρέπει σήµερα να στείλουµε ένα µήνυµα προσπαθώντας να
πείσουµε την κοινή γνώµη πως στο πολιτικό σύστηµα υπάρχουν
και λειτουργούν θεσµοί ευθύνης και όχι µηχανισµοί συγκάλυψης
και συµψηφισµού. Πρέπει να αγωνιστούµε πολύ για να µεταπεί-
σουµε την κοινή γνώµη.

Η κοινή γνώµη έχει καταλήξει στο συµπέρασµα πως τίποτα δεν
λειτουργεί, όχι λόγω της οικονοµικής κρίσης, αλλά λόγω της βα-
θιάς ηθικής κρίσης, στην οποία έχει περιπέσει και το πολιτικό σύ-
στηµα και η κοινωνία.

Ο Έλληνας πολίτης βιώνει µια κατάσταση εθνικής ανοµίας. Θε-
ωρεί ότι τίποτα δεν λειτουργεί και ότι τίποτα δεν είναι ηθικά ακέ-
ραιο: ούτε τα κόµµατα, ούτε τα πολιτικά πρόσωπα, ούτε η Βουλή,
ούτε η Κυβέρνηση, ούτε η δικαιοσύνη, ούτε η διοίκηση, ούτε η
Αστυνοµία, ούτε η Εκκλησία, ούτε το Πανεπιστήµιο, ούτε ο πνευ-
µατικός κόσµος της χώρας. Έχουν διαρραγεί οι αρµοί της κοι-
νωνίας. Έχουν καταρρεύσει όλοι οι κώδικες αξιών. Και πρέπει να
αδράξουµε την ευκαιρία να ανακόψουµε το ρεύµα αυτό και να
ζητήσουµε να αντισταθεί όχι µόνο το πολιτικό σύστηµα, αλλά και
η κοινωνία απέναντι σε αυτό το φαινόµενο της παρακµής, της
σήψης, της ηττοπάθειας που τελικά λειτουργεί αντικοινωνικά,
αντιαναπτυξιακά και αντιδηµοκρατικά γιατί υπονοµεύει στον πυ-
ρήνα του το θεσµό του Κοινοβουλίου, το σύνολο των δηµοκρα-
τικών αντιπροσωπευτικών θεσµών. Υπονοµεύει και τους θεσµούς
του κράτους δικαίου γιατί µια εξοργισµένη κοινωνία δεν αποδέ-
χεται να λειτουργούν οι εγγυήσεις του κράτους δικαίου, οι εγ-
γυήσεις του λεγόµενου ποινικού φιλελευθερισµού. Θέλει να
υπάρχουν ισοπεδωτικές αντιδράσεις και άρα µπορεί να καούν
και τα χλωρά µαζί µε τα ξερά.

Η διάκριση µεταξύ αθώου και ενόχου από ένα σηµείο και µετά
ως προς τα πολιτικά πρόσωπα παύει δυστυχώς, να έχει οποια-
δήποτε σηµασία και πρέπει να αποκαταστήσουµε τη σηµασία
αυτής της διάκρισης. Πρέπει να πείσουµε πως δεν είµαστε όλοι
ίδιοι, πως µπορούµε να εγγυηθούµε τη λειτουργία της δηµο-
κρατίας, τη λειτουργία του κράτους δικαίου και να αναλάβουµε
την ευθύνη της υπέρβασης της κρίσης.

Λυπάµαι για τα όσα είπε προηγουµένως ο κύριος Υπουργός
Εσωτερικών. Η Κυβέρνηση είναι αµετανόητη και κινείται κάτω
από το επίπεδο των περιστάσεων. Πότε θα καταλάβετε επιτέ-
λους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας και
κύριοι της Κυβέρνησης, ότι αυτό είναι το διαρθρωτικό σας
σφάλµα, ότι από το 2004 δεν νιώσατε ότι έχετε την ευθύνη του
τόπου, αλλά θέλετε να αντιπολιτεύεστε την ανάµνηση των κυ-
βερνήσεων του ΠΑΣΟΚ και σε κάθε τι που σας συµβαίνει –κακό-
αντιτάσσετε κάτι αντίστοιχο από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ.
Αυτό είναι που τελικά δεν σας επέτρεψε να έχετε µια δηµιουργική
πορεία, να αφήσετε κάτι µετά από πέντε χρόνια, να εγγράψετε το
όνοµα του Πρωθυπουργού σας και το δικό σας µε θετικό πρό-
σηµο στη σύγχρονη πολιτική ιστορία του τόπου.

Εάν συνεχίσετε έτσι, τότε θα φτάσετε στις εκλογές αποσαρ-

θρωµένοι και αυτό δεν µε ενδιαφέρει, αλλά µε ενδιαφέρει η επί-
πτωση στο δηµόσιο βίο, στην ποιότητα του πολιτικού συστήµα-
τος, στην αισθητική της δηµόσιας ζωής την οποία την
καταρρακώνετε µε αυτή τη µικροπολιτική, µικροκοµµατική, πα-
λαιοκοµµατική αντίληψη που βλάπτει εσάς, αλλά βλάπτει και τη
πατρίδα µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Θα έρθουµε στη Βουλή για να µετρήσουµε τα σκάνδαλα των

µεν µε τα σκάνδαλα των δε και θα στείλουµε αυτό το µήνυµα; Το
µήνυµα, τι; Της αυτοταπείνωσης και του αυτοεξευτελισµού του
πολιτικού κόσµου; Σας καλώ να συνέλθετε για το καλό της ∆η-
µοκρατίας, για το καλό της ελληνικής οικονοµίας, για το µέλλον
των παιδιών µας και µόνον έτσι θα βρείτε και το δρόµο σας κά-
ποτε ως παράταξη γιατί έχετε χάσει πλήρως τη πυξίδα και τη
προοπτική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν συγχέω τις πολιτικές ευθύ-
νες που υπάρχουν σε σχέση µε τη λειτουργία του κράτους, σε
σχέση µε τη λειτουργία των Υπουργείων Εµπορικής Ναυτιλίας
και Αιγαίου, σε σχέση µε το περιβόητο πρόβληµα της ελληνικής
ακτοπλοΐας, µε τις ποινικές ευθύνες συγκεκριµένου προσώπου
για συγκεκριµένη υπόθεση. ∆εν είναι τώρα η ώρα να µιλήσουµε
για το τεράστιο πρόβληµα των πολιτικών και θεσµικών ευθυνών
που υπάρχουν σε σχέση µε τις οικονοµικές λειτουργίες του κρά-
τους, σε σχέση µε τη πρακτική ως προς την εφαρµογή της νο-
µοθεσίας περί δηµοσίων έργων, περί προµηθειών και περί
αναθέσεως υπηρεσιών. Εάν δεν πάρουµε γενναίες αποφάσεις
σε σχέση µε τη δηµοσιότητα, την απλούστευση και τη διαφάνεια,
δεν θα λύσουµε κανένα πρόβληµα.

∆εν εξετάζουµε, βέβαια, αυτό τώρα. Οι πολιτικές ευθύνες είναι
αυταπόδεικτες, τις καταλογίζει ο ελληνικός λαός, τις καταγρά-
φουν οι έρευνες της κοινής γνώµης, τις υφίστασθε.

Το κόστος το έχετε αναλάβει, κυρίες και κύριοι της Νέας ∆η-
µοκρατίας και της Κυβέρνησης. Έχει, όµως, πολύ µεγάλη σηµα-
σία και στον τοµέα της πιθανής ποινικής ευθύνης, που εύχοµαι να
µην αποδειχθεί, να δώσουµε τις απαντήσεις που οφείλουµε να
δώσουµε, ως Βουλή των Ελλήνων και ως πολιτικό σύστηµα.

Το άρθρο 86 του Συντάγµατος, όπως διαµορφώθηκε µε την
Αναθεώρηση του 2001, είναι προϊόν, φυσικά, συµβιβασµού για
να διαµορφωθεί η αναθεωρητική πλειοψηφία των εκατόν ογδό-
ντα, των διακοσίων ογδόντα ψήφων που διαµορφώθηκε και
πράγµατι, το ισχύον άρθρο είναι αισθητά βελτιωµένο σε σχέση
µε το καθεστώς που ίσχυε από ιδρύσεως του ελληνικού κράτους
µέχρι το 2001.

Έχει διπλασιαστεί ο χρόνος µέσα στον οποίο η Βουλή ασκεί
την ποινική της δικαιοδοσία. Έχει καταργηθεί ο βάρβαρος θε-
σµός των κατηγόρων Βουλευτών. Έχει εκσυγχρονιστεί η σύν-
θεση του ειδικού δικαστηρίου µε τη συµµετοχή των µελών του
Συµβουλίου της Επικρατείας. Παρεµβάλλεται η φάση της κύριας
ανάκρισης από αρεοπαγίτη ανακριτή, η φάση του δικαστικού
συµβουλίου και του βουλεύµατος. Φύγαµε από την εσφαλµένη
κατάσταση της προανακριτικής επιτροπής και πήγαµε στη φάση
της προκαταρκτικής εξέτασης. Κάναµε πολλά πράγµατα.

Απεδείχθη, όµως, ότι αυτά δεν είναι επαρκή, δυστυχώς. Η
εµπειρία, ιδίως των τελευταίων πέντε ετών, δείχνει ότι αυτά δεν
είναι επαρκή. Πρέπει να κάνουµε και άλλες τοµές. Και δεν είναι
επαρκή, διότι ούτε η Βουλή ασκεί σωστά την αρµοδιότητά της
ούτε η δικαιοσύνη συµπεριφέρεται σωστά.

Ξεκινάω από τη δικαιοσύνη. Η υπόθεση Παυλίδη συνιστά πε-
ριφρόνηση προς το Σύνταγµα και τη Βουλή των Ελλήνων που
διέπραξαν δικαστικοί και εισαγγελικοί λειτουργοί. Μπορεί να
συµφωνήσει η επιτροπή προκαταρτικής εξέτασης ή να διαφω-
νήσει µε την πορισµατική έκθεση που παρανόµως συνέταξε και
υπέβαλε ο 20ος Τακτικός Ανακριτής Αθηνών, αλλά αυτό δε ση-
µαίνει τίποτα, διότι η διαδικασία έχει τεράστια ουσία, θεσµική,
δηµοκρατική, δικαιοκρατική.

Και ο τακτικός ανακριτής, λοιπόν και ο εισαγγελέας που διε-
νήργησε την προκαταρκτική εξέταση και προϊστάµενοί του ει-
σαγγελείς, στο πλαίσιο της ιεραρχικής δοµής της Εισαγγελίας,
παραβίασαν ενσυνείδητα και κατ’ επανάληψη το άρθρο 86 του
Συντάγµατος. Και έχω ζητήσει και ο Πρόεδρος της Βουλής να
κάνει τα σχετικά διαβήµατα και ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ο
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οποίος είναι υπόλογος ενώπιον της Βουλής και κατά το άρθρο 91
του Συντάγµατος πειθαρχικός προϊστάµενος όλων των δικαστι-
κών λειτουργών, να ασκήσει την αρµοδιότητά του και να ενηµε-
ρώσει τη Βουλή, ενώπιον της οποίας απολογείται και από την
οποία στηρίζεται.

Από εκεί και πέρα, όµως, και ο κ. Παυλίδης όφειλε να προ-
στατεύσει το κύρος του και το κύρος της Βουλής και να αρνηθεί
να καταθέσει ως οιονεί κατηγορούµενος και να προσκοµίσει στοι-
χεία ενώπιον του τακτικού ανακριτού. Τι προσδοκούσε; ∆εν
έπρεπε να συµπράξει σ’ αυτό.

Ως προς τη Βουλή, είναι προφανές ότι στις περιπτώσεις αυτές
πρέπει να κινηθεί, έχοντας πλήρη συνείδηση δικαστικού οργά-
νου. Άρα, ο καθένας και η καθεµιά εδώ µέσα οφείλει να ψηφίσει
κατά συνείδηση. Και δεν προδικάζουµε το αποτέλεσµα ούτε της
επιτροπής προκαταρκτικής εξέτασης ούτε της δεύτερης ψηφο-
φορίας στην Ολοµέλεια. Και δε συνδέουµε την κατά συνείδηση
ψήφο των Βουλευτών µε την πολιτική κατάσταση και την ανάγκη
η χώρα να οδηγηθεί σε εκλογές. Όχι λόγω της υπόθεσης Παυ-
λίδη, αλλά γιατί έχει ανάγκη από µία νέα πολιτική αφετηρία, γιατί
έχει ανάγκη από ένα κύµα αισιοδοξίας, γιατί χρειάζεται µία κυ-
βέρνηση νοµιµοποιηµένη, αξιόπιστη, ικανή να διαµορφώσει το
εθνικό σχέδιο υπέρβασης της κρίσης, ικανή, δηλαδή, να διαµορ-
φώσει τις αναγκαίες συναινέσεις. ∆ιότι πρέπει να καταλάβει ο κ.
Καραµανλής, ότι, όταν οψίµως επικαλείται την συναίνεση ή έστω
τη συνεννόηση και το ΠΑΣΟΚ λέει «ας πάµε σε εκλογές, για να
αποκτήσει ο τόπος κυβέρνηση, γιατί τώρα δεν έχει ούτε διαχει-
ριστή των τρεχουσών υποθέσεων», δεν αρνείται τη συναίνεση,
αλλά βάζει τα πράγµατα στη σωστή λογικώς σειρά.

Πρώτα ο τόπος χρειάζεται κυβέρνηση νοµιµοποιηµένη και
ικανή, η οποία στη συνέχεια οφείλει να διαµορφώσει τις µεγάλες
συναινέσεις.

Θεσµικά, όµως, σε σχέση µε το άρθρο 86, πρέπει να συµφω-
νήσουµε ότι χρειάζεται πλέον µία καινούρια τοµή. Πρέπει να δια-
τηρηθεί ο έλεγχος της διαδικασίας από τη Βουλή, γιατί αλίµονο,
αν ο κάθε θιγόµενος ή κάθε γραφικός, µε µία µήνυση καθιστούσε
κατηγορούµενο οποιονδήποτε Υπουργό ή Υφυπουργό. Αλλά η
Βουλή πρέπει να µεταφέρει µε δική της απόφαση τη δικανική
κρίση σε δικαστικό όργανο.

Έχω προτείνει -και το επαναλαµβάνω- πως πρέπει η Βουλή να
αναδεικνύει πενταµελές δικαστικό όργανο µε πλειοψηφία 2/3,
αυτό, όµως, το δικαστικό όργανο που θα αποτελείται από προ-
σωπικότητες µεγάλου κύρους και ευρυτάτης αποδοχής, µετά να
αποφασίζει εάν χρειάζεται η διενέργεια προκαταρκτικής εξέτα-
σης και στη συνέχεια, αν συντρέχουν λόγοι παραποµπής στο ει-
δικό δικαστήριο. ∆ηλαδή η φάση του δικαστικού συµβουλίου
πρέπει να έρθει µπροστά, στην αρχή της διαδικασίας και η επι-
λογή αυτού του συµβουλίου να µη γίνεται µε κλήρωση, αλλά µε
επιλογή, αξιοκρατικά, µε αυστηρά κριτήρια και µε συντριπτική
πλειοψηφία 2/3. Και η άποψή µου, µάλιστα, είναι ότι αυτό το σύ-
στηµα της επιλογής από την Ολοµέλεια µε πλειοψηφία 2/3, πρέ-
πει να ισχύσει και για την πλήρωση των κορυφαίων θέσεων της
ελληνικής δικαιοσύνης.

∆εν µπορούµε να συνεχίσουµε µε το σύστηµα της επιλογής
από το Υπουργικό Συµβούλιο. ∆εν µπορεί να σταθεί στο µέλλον
κανένας Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου, µετά την εµπειρία που
έχει ζήσει ο τόπος, κανένας Πρόεδρος Ανωτάτου ∆ικαστηρίου,
κανένας Αντιπρόεδρος που προεδρεύει δικαστικού σχηµατισµού.
Και δεν αρκεί ούτε η πρόταση που έχουµε κάνει να µεσολαβεί
ακρόαση ενώπιον της Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας. Πρέ-
πει η επιλογή να γίνεται από τη Βουλή, µε µεγάλη πλειοψηφία
συναίνεσης, ώστε να είµαστε βέβαιοι ότι υπάρχουν δικαστικοί
λειτουργοί, θωρακισµένοι θεσµικά, γιατί η επιλογή αυτή στις κο-
ρυφαίες θέσεις δηλητηριάζει, µέσα από ένα ντόµινο που λει-
τουργεί, το σύνολο του δικαστικού Σώµατος.

Άρα, πρέπει να δούµε πώς θα εφαρµόσουµε το θεσµό αυτό
και πριν από την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Γιατί και τώρα
ο Κανονισµός προβλέπει ότι τόσο η εξεταστική επιτροπή, πριν
την απόφαση για διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, όσο και
η ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή προκαταρκτικής εξέτασης,
µπορούν να αναθέτουν στα δικαστικά ή εισαγγελικά όργανα τη
διενέργεια ανακριτικών πράξεων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Βενιζέλο, ολο-
κληρώστε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Αυτά τα όργανα, τελικώς, µπορεί
να είναι τα ουσιαστικώς αποφασίζοντα, ώσπου να φτάσουµε στην
Αναθεώρηση του Συντάγµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να διαµορφώσουµε ένα
πλαίσιο που θα αποκλείει τις κινήσεις ρεβανσισµού κάθε κυβέρ-
νησης κατά της προηγούµενης κυβέρνησης, ένα θεσµικό πλαί-
σιο που θα αποκλείει τις κινήσεις συγκάλυψης που µπορεί να
κάνει κάθε πλειοψηφία υπέρ των Υπουργών ή των πρώην Υπουρ-
γών της και ένα θεσµικό πλαίσιο που θα απαγορεύει την εισαγ-
γελική δηµαγωγία και τον πολιτικό ακτιβισµό ορισµένων
δικαστών. Λίγων, αλλά και ο ένας αρκεί, για να υπονοµεύσει το
κύρος της δικαιοσύνης και να δηµιουργηθεί ένα φαινόµενο υπερ-
πολιτικοποίησης της δικαιοσύνης που οδηγεί στην υπερποινικο-
ποίηση της πολιτικής ζωής.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Βενιζέλο, ολο-
κληρώστε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Παρακαλώ, ίση µεταχείριση µε τον
Υπουργό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Μην µε παρακαλείτε.
Πήρατε τον αντίστοιχο χρόνο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Είναι, νοµίζω ωφέληµα, κύριε Πρό-
εδρε, αυτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Βενιζέλο, σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ένα λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): ∆εν θα επαρκέσει ο χρό-

νος. Θα πάµε µετά τις 00.30’.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ένα λεπτό, µε σεβασµό στην Αξιω-

µατική Αντιπολίτευση, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ολοκληρώστε, παρα-

καλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή

η δυσάρεστη στιγµή µπορεί να γίνει µια µεγάλη στιγµή υπέρβα-
σης για το Κοινοβούλιο. Τώρα, η Νέα ∆ηµοκρατία, «την ανάγκη
φιλοτιµίαν ποιούµενη», υπερψηφίζει την πρόταση για σύσταση
επιτροπής προκαταρκτικής εξέτασης. Ο κόσµος, όµως, το κατα-
λαβαίνει αυτό. Καταλαβαίνει τα κίνητρα και τη σκοπιµότητα. ∆εν
θέλει αναγκαστικές κινήσεις. Θέλει κινήσεις γενναίες, γενναιό-
δωρες, υπερβατικές. Πρέπει να στείλουµε από την Αίθουσα του
Κοινοβουλίου ένα µήνυµα ανάτασης προς την ελληνική κοινωνία.
Και βέβαια, αυτό θα ολοκληρωθεί µε το µήνυµα που θα στείλει ο
ίδιος ο ελληνικός λαός στις ευρωεκλογές και στις εκλογές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Το λόγο έχει ο Υπουρ-
γός ∆ικαιοσύνης κ. ∆ένδιας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν λάβει το λόγο ο κύριος
Υπουργός, θέλω να σας ενηµερώσω ότι για να τελειώσει η συ-
ζήτηση στις 24.00’, µια που θα χρειαστεί µισή ώρα ο κ. Παυλί-
δης, µένει ακόµα µισή ώρα. Εποµένως, για να µπορέσουν να
µιλήσουν οι δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, του ΚΚΕ και της
Νέας ∆ηµοκρατίας, πρέπει να περιοριστεί ο χρόνος ή να είστε
ακριβώς στο χρόνο. Παρακαλώ, δεν χωράει υπέρβαση.

Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ και εσείς να αγορεύσετε λιγότερο
από τα δεκαοκτώ λεπτά. Να ορίσουµε δώδεκα λεπτά;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Κύριε Πρόεδρε, δεν πρόκειται να χρειαστώ δεκαοκτώ λεπτά,
ούτε καν δώδεκα λεπτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Θα χρησιµοποιούσα ένα πεντάλεπτο στο τέλος της διαδικασίας,
αλλά αναγκάζοµαι να έρθω στο Βήµα γιατί νοµίζω ότι ορισµένα
θέµατα απ’ αυτά που έθεσε ο κ. Βενιζέλος οφείλουν όχι να απα-
ντηθούν, αλλά να σχολιαστούν.

Θα µου επιτρέψετε κατ’ αρχάς να πω ότι σήµερα δεν είναι µία
ευχάριστη ηµέρα για το Κοινοβούλιο. ∆εν είναι µία ευχάριστη
ηµέρα για κανέναν από εµάς. Το ζήτηµα το οποίο συζητάµε αντι-
θέτως είναι ιδιαίτερα δυσάρεστο. Όµως, ακριβώς αυτό το γεγο-
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νός, το ότι πρόκειται για ένα ιδιαίτερα δυσάρεστο ζήτηµα που
αφορά ένα συνάδελφο ο οποίος επί έτη ανεξαρτήτως κόµµατος,
ανεξαρτήτως παρατάξεως, έχει υπηρετήσει το δηµόσιο βίο, οφεί-
λει να καθιστά τους πάντες σ’ αυτήν την Αίθουσα εξαιρετικά και
απολύτως προσεκτικούς.

Νοµίζω ότι είναι η απολύτως λανθασµένη ευκαιρία για να γί-
νεται αντικείµενο εκµετάλλευσης και να εκπέµπονται, ιδιαίτερα
από µία συγκεκριµένη παράταξη, ηθικολογικά µηνύµατα προς το
κυβερνητικό στρατόπεδο. ∆εν νοµίζω ότι είναι η ώρα, δεν νοµίζω
ότι είναι η στιγµή, κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης –αν µου επιτρέπετε, µε όλο το σεβασµό θα σας πω ότι
δεν είναι πρέπον- να θεωρήσετε ότι σας δίνει η συγκεκριµένη δια-
δικασία το δικαίωµα να απευθύνετε τέτοιου τύπου ηθικές παραι-
νέσεις στην κυβερνητική πλειοψηφία.

Έρχοµαι τώρα στο συγκεκριµένο θέµα το οποίο συζητάµε.
Κατ’ αρχάς τέθηκε ένα ζήτηµα ευρύτατο, το οποίο έχουµε συζη-
τήσει επανειληµµένως και σ’ αυτήν την Αίθουσα και στις επιτρο-
πές και κατά την προηγούµενη συνταγµατική Αναθεώρηση και
αναφέροµαι στο άρθρο 86 του Συντάγµατος και στο ν. 3126 περί
ευθύνης Υπουργών. Μάλιστα, όσον αφορά αυτό το θέµα, µου
έκανε την τιµή ο εισηγητής του Συνασπισµού κ. Τσούκαλης να
σχολιάσει τις απόψεις µου.

Κοιτάτε, εδώ υπάρχει ένα θέµα το οποίο είναι αυτονόητο. Το
υπάρχον πλαίσιο δεν είναι επαρκές. Θα πρέπει –και το έχω πει
δηµοσίως- να συζητηθεί ξανά ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών
και βεβαίως το άρθρο 86 του Συντάγµατος, έστω και αν τείνω να
συµφωνήσω µε την τοποθέτηση του κ. Βενιζέλου ότι σε σχέση
µε την προηγούµενη διατύπωση του άρθρου 86, η παρούσα είναι
περισσότερο επιτυχηµένη. Θα µου επιτρέψετε, όµως, να πω, σε-
βαστέ κύριε καθηγητά, ότι παραµένει στο πλαίσιο της αποτυχίας.

Όµως, αυτό για το οποίο οφείλει κανείς να αναρωτηθεί είναι
γιατί όλα αυτά δεν πετύχαµε να γίνουν στο πλαίσιο της Αναθεώ-
ρησης του Συντάγµατος, την οποία κάναµε. Γιατί η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση –που, σηµειωτέον, µιλάµε για δικό της νόµο τον
οποίο σχολιάζουµε, διότι ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών κατ’
ουσίαν είναι ένας νόµος του 2003 και οµολογεί τώρα ότι είναι
αποτυχηµένος- δεν ήρθε να το συζητήσουµε στο πλαίσιο της
Αναθεώρησης του Συντάγµατος; Γιατί εγκατέλειψε αυτά τα
έδρανα; Γιατί δεν βοήθησε τελικά, πραγµατικά, να προάγουµε
από κοινού το επίπεδο…

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ: (∆εν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):

∆εν σας αρέσει. ∆εν πειράζει. ∆εν είναι δυνατόν να συµφωνούµε
σε όλα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Σας παρακαλώ, κ. Πά-
γκαλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Εν πάση περιπτώσει, επειδή κάθε οµολογία σφάλµατος είναι
δεκτή και επειδή ουδείς εδώ είναι κριτής των πάντων, νοµίζω ότι
υπάρχει εδώ ένας κοινός τόπος τον οποίο θα µου επιτρέψετε να
εκµεταλλευτώ, για να συνεννοηθούµε ώστε να µπορέσουµε να
συζητήσουµε κατ’ αρχάς, αφού δεν έχουµε ξανά τη δυνατότητα
αναθεωρητικής διαδικασίας, για το νόµο 3126 περί ευθύνης
Υπουργών και στην πρώτη ευκαιρία που θα µπορέσουµε -ελπίζω
τότε να έχει επέλθει η σοφία να µπορέσουµε να τροποποιήσουµε
και το άρθρο 86 του Συντάγµατος.

Έρχοµαι τώρα στην υπό κρίσιµη υπόθεση που αφορά το συ-
νάδελφο κ. Παυλίδη. Θα µου επιτρέψετε συνακόλουθα να συνε-
κτιµήσω και να συζητήσω µαζί σας και τα σχόλια του κ.
Βενιζέλου, όσον αφορά την τακτική την οποία ακολούθησε ο συ-
γκεκριµένος δικαστικός λειτουργός, ο ανακριτής, του οποίου
πράγµατι σύµφωνα µε το Σύνταγµα και τον Οργανισµό των ∆ι-
καστηρίων, ο οµιλών Υπουργός είναι ο πειθαρχικός προϊστάµε-
νος.

Εγώ είµαι έτοιµος να συνοµολογήσω την ακρίβεια των όσων
είπατε, αγαπητέ κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης. Είµαι έτοιµος να συνοµολογήσω ότι ο τρό-
πος µε τον οποίο ενήργησε ο συγκεκριµένος δικαστικός
λειτουργός συνιστά παράβαση των διατάξεων του άρθρου 86
του Συντάγµατος. Είναι ακριβώς έτσι.

Επιτρέψτε µου, όµως, σ’ αυτήν την περίπτωση να ρωτήσω το

εξής: Πώς αντιδρά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση σ’ αυτήν την πε-
ρίπτωση; Να δούµε κατ’ αρχάς το άτοπο.

Ποιο είναι, κύριοι συνάδελφοι, το άτοπο το οποίο έκανε ο συ-
γκεκριµένος ανακριτής; Το άτοπο είναι ότι ενώ επιτάσσεται αµελ-
λητί -και µε όποια έννοια εξετάσουµε αυτό το «αµελλητί»- όταν
έρθει σε επαφή µε στοιχεία που αφορούν πολιτικό πρόσωπο, να
διαβιβάσει τη δικογραφία στη Βουλή, έστω κι αν δεχθούµε στο
πνεύµα της «εγκυκλίου Λινού» ότι θα έπρεπε να κάνει µία κατ’
αρχάς εξέταση, ώστε να µην είναι προδήλως αβάσιµα αυτά τα
στοιχεία -θυµάστε το προηγούµενο, πριν από το 2004, όταν
εστέλνοντο σωρηδόν δικογραφίες εδώ, µε αποτέλεσµα να οδη-
γηθούµε στην ανάγκη της «εγκυκλίου Λινού»- έπρεπε, λοιπόν, ο
κύριος ανακριτής, αφού καταλήξει ότι υπάρχουν κάποια στοι-
χεία, τότε µε την έννοια του «αµελλητί» να στείλει τη δικογραφία
στη Βουλή.

Ερώτηµα: Έκανε κάτι τέτοιο ο κύριος ανακριτής; ∆εν νοµίζω
ότι υπάρχει έστω και ένα άτοµο σ’ αυτήν την Αίθουσα που να µας
πει ότι έκανε κάτι τέτοιο. Νοµίζω ότι όλοι, πέρα από παρατάξεις
και κόµµατα, θα συµφωνήσουµε ότι έκανε ακριβώς το αντίθετο.
Προέβη στη συνέχιση. Ολοκλήρωσε σχεδόν και κατέληξε σε οι-
ονεί βούλευµα είκοσι σελίδων το οποίο τότε µόνο έστειλε προς
την εθνική αντιπροσωπεία.

Ερώτηµα πρώτο, το οποίο θα µου επιτρέψετε ρητορικά να δια-
τυπώσω και να απαντήσω πριν προχωρήσω περαιτέρω: Μήπως
υπάρχει ένας εδώ που να ισχυρίζεται ότι αυτή η τακτική είναι
προς όφελος της Νέας ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης; ∆ιότι
άκουσα διάφορα περί παρεµβατικότητας, περί ελέγχου κτλ. κτλ.

Υπάρχει νοσηρός εγκέφαλος ο οποίος δέχεται ότι η Κυβέρ-
νηση η οποία δήθεν θα µπορούσε να ελέγξει τη δικαστική λει-
τουργία οργάνωσε, ώστε παραµονές ευρωεκλογών να έρθει
καταγγελτικό πόρισµα για στέλεχός της στη Βουλή; Είναι δυνατό
να σκεφθεί και να υποστηρίξει κανείς κάτι τέτοιο;

Όµως, πριν πάµε στα περαιτέρω, θα µου επιτρέψετε να πω ότι
αυτονοήτως τουλάχιστον αποδεικνύεται ένα πράγµα: Αποδει-
κνύεται ότι ουδεµία προσπάθεια επηρεασµού έγινε από την Κυ-
βέρνηση. Και βεβαίως αυτό δεν το διεκδικώ ως έπαινο. Ουδεµία
προσπάθεια θα µπορούσε ποτέ να γίνει και ουδεµία προσπάθεια
θα έπρεπε να γίνει. Και το έχω πει ξεκάθαρα µε πολλούς τόνους,
όπως και οι προκάτοχοί µου -και ο κ. Σωτήρης Χατζηγάκης και ο
κ. Αναστάσιος Παπαληγούρας- ότι στο πλαίσιο αυτής της Κυ-
βέρνησης δεν υφίσταται παρεµβατικός Υπουργός ∆ικαιοσύνης.
∆εν επιτρέπει το πολίτευµα παρεµβατικό Υπουργό ∆ικαιοσύνης.
Μπορεί να είναι ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης ο πειθαρχικός προϊ-
στάµενος, αλλά δεν παρεµβαίνει, δεν πληροφορείται, δεν γνω-
ρίζει τι γίνονται οι δικογραφίες. ∆εν πρέπει να γνωρίζει τι γίνονται
οι δικογραφίες.

Και θα µου επιτρέψετε, όµως, τώρα να έρθω -διότι θεωρώ ότι
αυτό είναι και το πλέον σηµαντικό εδώ- στη στάση της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης. Τι µας λέει εδώ η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
διά του κυρίου Βενιζέλου;

Μας καλεί –µε καλεί, αν θέλετε- να ασκήσω πειθαρχικό έλεγχο
στον ανακριτή, στον κ. Ζαβιτσιάνο, για την αντισυνταγµατική τα-
κτική την οποία συνοµολογήσαµε όλοι και την οποία ακολού-
θησε. Μάλιστα. Πάρα πολύ καλά. Μπορεί και να το πράξουµε.

Ερωτώ, όµως: Το ΠΑΣΟΚ τι έπραξε; Και εξηγούµαι. Ο κ. Ζαβι-
τσιάνος ενήργησε αντισυνταγµατικά. Πήρε τα στοιχεία, κατέληξε
σε οιονεί πόρισµα και το απέστειλε στη Βουλή. Παρεµπιπτόντως,
για τη νοµική αξιοπιστία του συγκεκριµένου, θα µου επιτρέψετε
να σας µιλήσω µισό λεπτό µετά.

Τι κάνει τώρα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση; Και βεβαίως, ο κ.
Βενιζέλος µε περισσή σοφία δεν παρατηρώ να έχει θέσει εδώ
την υπογραφή του. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση καταθέτει πρό-
ταση σύστασης ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διε-
νέργεια προκαταρκτικής εξέτασης. Και τι περιλαµβάνει µέσα
στην πρόταση; Παρακαλώ, ελέγξτε µε, βρίσκονται στη δεύτερη
σελίδα της πρότασης. ∆εν διατυπώνει άποψη περί των στοιχείων,
αλλά υιοθετεί απολύτως –επαναλαµβάνω, απολύτως- την περι-
γραφή του προδήλως αντισυνταγµατικά και καταγγελλοµένου
εδώ ενώπιόν σας ανακριτή.

Και τι λέει για τον κ. Παυλίδη; ∆εν λέει η ειδική προκαταρκτική
επιτροπή να εξετάσει τα στοιχεία που προκύπτουν από την τάδε
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δικογραφία και να καταλήξει στο οποιοδήποτε συµπέρασµα για
το αν υπήρξε ή δεν υπήρξε αξιόποινη πράξη, αλλά κάνει κάτι
άλλο. Επιβραβεύει την πρόδηλη αντισυνταγµατικότητα και γρά-
φει επί λέξει: «Προκύπτει συνεχώς η ανάγκη να διερευνηθεί
...κ.λπ. από την τάδε επιτροπή η ενδεχόµενη ευθύνη του πρώην
Υπουργού ως ηθικού αυτουργού του εγκλήµατος της εκβίασης
από δράστη που µεταχειρίστηκε κ.λπ. κ.λπ.».

Έρχεται, δηλαδή και καταγγέλλει εδώ ως αντισυνταγµατικό
αυτό το οποίο η ίδια υιοθετεί µε την πρότασή της, το οποίο υπο-
γράφει οµάδα Βουλευτών της άνω των πενήντα.

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ: Σοφίσµατα είναι αυτά!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ- ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):

Και σας ερωτώ: Εάν υπάρχει περιφρόνηση προς το Σύνταγµα
της χώρας, ποιος την εκδηλώνει; Ο κ. Ζαβιτσιάνος ή η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς, ως κόµµα και ως παρά-

ταξη, κάναµε αυτό το οποίο έπρεπε να κάνουµε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα

ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Βενιζέλο, µη δια-

κόπτετε τον Υπουργό!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Μα, τον ρωτήσατε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο κύριος Υπουργός συ-

νεχίζει να αγορεύει. ∆εν µπορεί να γίνει διακοπή χωρίς τη θέλησή
του.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ- ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Κάναµε, λοιπόν, αυτό το οποίο έπρεπε να κάνουµε.

Κατ’ αρχάς, νοµίζω ότι δεν υπάρχει προηγούµενο ανάλογης
συµπεριφοράς πολιτικού κόµµατος και πολιτικού φορέα. ∆εν εν-
θυµούµαι ποτέ –θα µου επιτρέψετε να πω- τη σηµερινή Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση και τότε Κυβέρνηση να λαµβάνει ανάλογη
στάση. Και η στάση µας δεν είναι η στάση την οποία περιέγραψε
ο κ. Βενιζέλος. Εµείς δεν λέµε να ψηφίσουµε. Εµείς κάνουµε
αυτό το οποίο είναι ορθό, έντιµο και κοινοβουλευτικό. Επιτρέ-
πουµε εις τον καθένα, λέµε –αν θέλετε- αυτό που επιβάλλεται
από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό, να ψηφίσει κατά συνείδηση.

Αυτό που εµένα ιδιαίτερα µε στενοχώρησε -και θα µου επι-
τρέψετε να το σχολιάσω πριν τελειώσω- είναι η τοποθέτηση αρ-
κετών συναδέλφων του ΠΑΣΟΚ, που αρκετοί µεν απ’ αυτούς δεν
ενθυµούντο ότι έχει αλλάξει το Σύνταγµα και µιλούσαν για «προ-
ανακριτική επιτροπή». Θα µου επιτρέψετε να πω πως δεν το
θεωρώ παραδροµή εν τη ρύµη του λόγου. Όποιος οµιλεί περί
προανακριτικής επιτροπής σηµαίνει ότι στο πίσω µέρος του εγκε-
φάλου του έχει καταλήξει ως προς την ενοχή ή µη του συγκε-
κριµένου προσώπου, κάτι το οποίο δεν είναι έτσι…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Και το δεύτερο είναι ότι υπέστηµεν σήµερα το απόγευµα σω-

ρεία αγορεύσεων αφορουσών ηθική κατάρρευση κ.λπ.
Θα µου επιτρέψετε και πάλι να πω, µε κάθε σεβασµό προς την

Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ότι αυτά δεν αντέχουν σε κριτική, δεν
δείχνουν δικαστική συνείδηση, δεν δείχνουν κοινοβουλευτική συ-
νείδηση.

Νοµίζω πως είναι µια ιδιαίτερα δυσάρεστη στιγµή για όλους
µας. Όµως, αυτό ακριβώς µας επιβάλλει να αρθούµε στο ύψος
των περιστάσεων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε
τώρα;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Βενιζέλο, θα πα-
ρακαλέσω µόνο για δύο λεπτά, γιατί δεν έχουµε άλλα περιθώ-
ρια.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Το αντιλαµβάνοµαι, κύριε Πρόεδρε.
Θα σεβαστώ το χρόνο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστώ πολύ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακολούθησα

την έντιµη, αλλά αγωνιώδη προσπάθεια του κυρίου Υπουργού
∆ικαιοσύνης να απαντήσει στα όσα είπαµε προηγουµένως.

Έρχοµαι στην ουσία της υπόθεσης. Ο ανακριτής παραβίασε
το Σύνταγµα. Συνέταξε, όµως, δηµόσιο έγγραφο, το έστειλε στη

Βουλή και αυτό απετέλεσε αντικείµενο ενδιαφέροντος όλων των
µέσων ενηµέρωσης. Αυτό το έγγραφο δηµιουργεί ζήτηµα ποινι-
κής ευθύνης και προκαλεί τη Βουλή να κινήσει τη διαδικασία του
άρθρου 86.

Το ΠΑΣΟΚ είναι υποχρεωµένο να απαντήσει σε αυτήν την πρό-
κληση, που κατά παράβαση του Συντάγµατος απευθύνει προς
τη Βουλή ένας δικαστικός λειτουργός και υποβάλαµε την πρό-
ταση για τη σύσταση επιτροπής προκαταρκτικής εξέτασης.

Το ΠΑΣΟΚ εξηγεί τη στάση του. Μπορεί να µου πει η Κυβέρ-
νηση, οι Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας, που θα ψηφίσουν
κατά συνείδηση υπέρ της σύστασης της προκαταρκτικής επι-
τροπής θα συµπράττουν µε το ΠΑΣΟΚ στην αντίφαση που κα-
τήγγειλε ο κύριος Υπουργός ή θα έχουν ενεργήσει κατά
συνείδηση;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Και δεύτερη παρατήρηση: Πρώτη φορά είδαµε να παραβιάζε-

ται από εισαγγελικό ή δικαστικό λειτουργό το Σύνταγµα και να
έρχονται ανεπίτρεπτα πορίσµατα στη Βουλή; Όχι, βεβαίως. Και
το έγγραφο του κ. Σανιδά για το Βατοπέδι, που ήρθε ως συνέχεια
της πίεσης που ασκήθηκε σε εισαγγελικούς λειτουργούς να µη
στείλουν το φάκελο στη Βουλή, λειτούργησε ως µπούµερανγκ.
Γιατί ποινικοποίησε στον έσχατο βαθµό την υπόθεση και προσέ-
δωσε στο ζήτηµα του Βατοπεδίου, πέρα από τις πολιτικές και
ηθικές διαστάσεις, και τις ποινικές διαστάσεις, που, κατ’ αρχάς,
ο κ. Σανιδάς θέλησε να προσδώσει στην υπόθεση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όλα όσα συµβαίνουν στη δικαιοσύνη λειτουργούν ως µπού-
µερανγκ. Όσες φορές η Κυβέρνηση επιχείρησε να ελέγξει δικα-
στικούς και εισαγγελικούς λειτουργούς αυτό το πλήρωσε ακριβά.
Και επειδή αυτό είναι πια ένα ιστορικό µάθηµα, γι’ αυτό πρέπει να
αποφασίσουµε, να επιβάλουµε θεσµικές εγγυήσεις, έτσι ώστε να
θωρακίσουµε τη δικαστική εξουσία και να αναβαθµίσουµε το δη-
µόσιο βίο της χώρας.

Ας µη µας τραβά προς τα πίσω η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας. Ας µας αφήσει να πάµε τον τόπο µπρος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κ. Βενι-

ζέλο.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού …
ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο κ. Χαλβατζής έχει ζη-

τήσει το λόγο πολύ νωρίτερα από σας.
ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Αν θέλετε να κάνουµε έναν

αγώνα δρόµου διά του λεπτού και του δευτερολέπτου και διά
της ανατάσεως της χειρός…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Να αφήσουµε τον κ.
Χαλβατζή να µιλήσει.

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ο κοινοβουλευτισµός αυτό
επιβάλλει…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Χαλβατζή, δικαι-
ούται να µιλήσει πρώτα ο Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας
για να απαντήσει προφανώς και στους προλαλήσαντες. Αν το
δέχεστε, είναι καλό.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είµαι από τις πέντε
η ώρα και κάθοµαι εδώ…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Το ξέρω, κύριε Χαλβα-
τζή. Ορίστε, έχετε το λόγο. Παράκληση να µην υπερβείτε το δω-
δεκάλεπτο σε καµµία περίπτωση. Ο χρόνος δεν επαρκεί.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παραβιάστηκε πάρα
πολύ το ωράριο αλλά εµείς ήρθαµε από τις πέντε. Και από τις
πέντε η ώρα παρακολουθούµε όλη τη διαδικασία.

Και βέβαια ως ΚΚΕ µε τον εισηγητή µας, το σύντροφο το
Γιάννη τον Γκιόκα, είπαµε «ναι» στη σύσταση ειδικής κοινοβου-
λευτικής επιτροπής για την εξέταση της υπόθεσης Παυλίδη. Θέ-
λουµε να διερευνηθούν όλες οι πλευρές της υπόθεσης αυτής και
να αποδοθούν οι πολιτικές ευθύνες και οι ποινικές, όπου υπάρ-
χουν. ∆εν πρέπει σε καµµία περίπτωση να συγκαλυφθούν οι πο-
λιτικές ευθύνες που υπάρχουν και εκτρέφουν ανάλογα
φαινόµενα.

Ποιο είναι το έδαφος που εκτρέφει την πρακτική των συναλ-
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λαγών; Γιατί ανθίζουν αυτά τα φαινόµενα; ∆ιαπλοκή υπήρχε από
παλιά και υπάρχει και σήµερα. Πήρε και παίρνει διαστάσεις η δια-
πλοκή σε πάρα πολλούς τοµείς. Ειπώθηκαν, ήδη, πολλά για την
υπόθεση Παυλίδη. Ποια είναι η αιτία για τη σηµερινή κατάσταση;
Ποια είναι η µήτρα που γεννά τις συναλλαγές;

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θεωρεί ότι η λεγόµενη απε-
λευθέρωση των συγκοινωνιών αποτελεί τη βάση και δηµιουργεί
τις προϋποθέσεις που εκτρέφουν τη συναλλαγή ειδικά σε ό,τι
αφορά τις λεγόµενες άγονες γραµµές. Υπήρχε αυτή η λογική και
παλιότερα και η κατάσταση φούντωσε µετά την άρση του κα-
µποτάζ.

Από την αρχή σηµειώνουµε ότι ως ΚΚΕ δεν αναγνωρίζουµε,
δεν αποδεχόµαστε την έννοια «άγονη γραµµή». Κι αυτό, γιατί σε
κάθε τόπο κατοικούν άνθρωποι, εργαζόµενοι που έχουν δικαιώ-
µατα και στην παιδεία και στην υγεία και στην πρόνοια και στις
συγκοινωνίες και παντού. Έχουν δικαιώµατα σε όλα τα αγαθά.
Και η κάθε Κυβέρνηση έχει υποχρέωση να καλύπτει αυτές τους
τις ανάγκες.

Τα επίσηµα στοιχεία του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας
είναι συγκεκριµένα και αυτά τα ίδια τα στοιχεία επιβεβαιώνουν
την άποψη του ΚΚΕ, ότι στο χρονικό διάστηµα από το 2000 µέχρι
το 2008 οι επιδοτήσεις προς τους ακτοπλόους εφοπλιστές, από
το ελληνικό δηµόσιο πήραν µία πορεία, µία αριθµητική πρόοδο.
Χαρίζονται λεφτά συνεχώς στους εφοπλιστές, χρόνο το χρόνο.
Είναι ιλιγγιώδη τα ποσά τα οποία πήραν οι εφοπλιστές. Προσεγ-
γίζουν τα 230.000.000 ευρώ.

Και αυτά τα πήραν οι εφοπλιστές µε αποφάσεις των Κυβερνή-
σεων της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Και τα επίσηµα
στοιχεία έρχονται να καταδείξουν ότι το πραγµατικό σκάνδαλο
και στο χώρο της ακτοπλοΐας είναι η αθρόα στήριξη και επιδό-
τηση των µεγαλοεφοπλιστών από τις κυβερνήσεις του δικοµµα-
τισµού προκειµένου να δροµολογούν υπερήλικα καράβια µε
µόνο κριτήριο την κερδοφορία τους.

Ασφαλώς, η άρση του καµποτάζ είναι έργο της κυβέρνησης
του ΠΑΣΟΚ και την απελευθέρωση την διαφήµισαν στο σύνολό
τους όλες οι δυνάµεις του ευρωµονόδροµου, µε το επιχείρηµα
ότι αποτελεί βήµα για την ολοκλήρωση της λεγόµενης εσωτερι-
κής αγοράς. Και ήδη ο πρώην Υπουργός ο κ. Παυλίδης πριν από
λίγο σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα δήλωσε ότι ο νόµος του ΠΑΣΟΚ
είναι πολύ καλός. Και ο νόµος αυτός τέθηκε σε ισχύ την
1.11.2002 και ο τότε Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας ο κ. Ανω-
µερίτης στον επίλογο ενός εντύπου έγραψε, για να πείσει πόσο
καλός είναι αυτός ο νόµος, ότι οι κύριοι στόχοι του Υπουργείου
Εµπορικής Ναυτιλίας ήταν πρώτον η δηµιουργία θαλάσσιων λε-
ωφόρων οι οποίες να εξυπηρετούν νησιώτες, πολίτες και τουρί-
στες µε ασφάλεια, ποιότητα και συχνότητα.

∆εύτερον, η δηµιουργία συστήµατος δροµολογίων τα οποία
θα ενίσχυαν την περιφερειακή ανάπτυξη και την κοινωνική συ-
νοχή της νησιώτικης χώρας.

Τρίτον, η ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και της επιχειρη-
µατικότητας των ακτοπλοϊκών εταιρειών.

Και τέταρτον, η διατήρηση µέσα από διάλογο ενός ναυλολο-
γίου το οποίο θα διατηρεί για την οικονοµική θέση ένα προσιτό
ναύλο.

Τι επιτεύχθηκε από αυτούς τους τέσσερις στόχους του τότε
ΥΕΝ; Από όλους αυτούς τους στόχους µόνο ένας επιτεύχθηκε, η
ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας των ακτοπλοϊκών εταιρειών,
δηλαδή επιτεύχθηκε η κερδοφορία τους µε τη συνεχή άνοδο
ναύλων και εισιτηρίων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Τα προβλήµατα στην ακτοπλοΐα είναι πολλά και οξυµµένα.
Προβλήµατα που βασανίζουν τους νησιώτες συχνά-πυκνά βγαί-
νουν στη δηµοσιότητα ύστερα από κάποιο ναυάγιο ή κάποια αβα-
ρία σε πλοίο της γραµµής. Νησιά χωρίς τακτική συγκοινωνία.
Νησιά και νησιώτες κινητοποιούνται ζητώντας καλύτερη συγκοι-
νωνία και όχι αποµόνωση. Άνθρωποι που αποκλείονται στην επι-
κοινωνία τους µε άλλους τόπους. Πανάκριβα εισιτήρια και ναύλοι
τα οποία αυξάνουν οι εφοπλιστές κατά το δοκούν και όποτε θέ-
λουν. Υπέργηρα πλοία τα οποία συχνά συνιστούν κίνδυνο για
τους ταξιδιώτες και για τους εργάτες της θάλασσας.

Αυτά όλα είναι γνωστά και αναµφισβήτητα. Πώς αντιµετωπί-
ζονται από τις εκάστοτε κυβερνήσεις; Από την Κυβέρνηση της

Νέας ∆ηµοκρατίας σήµερα; Με αδιαφορία. Από τις χθεσινές κυ-
βερνήσεις του ΠΑΣΟΚ; Με τον ίδιο τρόπο. Γιατί συµβαίνει αυτό;
Επειδή η απελευθέρωση της ακτοπλοΐας θεσµοθετήθηκε από τα
δύο κόµµατα του δικοµµατισµού, από τη Νέα ∆ηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ. Είναι η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι η στα-
θερή ενίσχυση του εφοπλιστικού κεφαλαίου. Είναι η συνεχής επι-
δείνωση της κατάστασης συνολικά στην ακτοπλοϊα. Είναι γιατί οι
εφοπλιστές λειτουργούν ως «κράτος εν κράτει», αφού παραβιά-
ζουν και αυτό το απαράδεκτο θεσµικό πλαίσιο για την ακτοπλοϊα,
αφού από τον περασµένο Οκτώβρη µέχρι σήµερα, σύµφωνα µε
τα στοιχεία των ναυτεργατικών οργανώσεων, έχουν καταγραφεί
δύο χιλιάδες απολύσεις. ∆ύο χιλιάδες ναυτεργάτες πετάχτηκαν
στο δρόµο! Γιατί πάνω από σαράντα πλοία έχουν ακινητοποιη-
θεί. Εφοπλιστές, όχι λίγοι, των οποίων τα καράβια βρίσκονται εν
πλω, προκλητικά φτάνουν να αµφισβητούν το αυτονόητο. Γιατί
είναι αυτονόητο δικαίωµα των ναυτεργατών να παίρνουν στα-
θερά και κανονικά το µισθό τους.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έγιναν πάρα πολ-
λές αναφορές στη δικαιοσύνη και στον εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου τον κ. Σανιδά.

Θα συµφωνήσουµε για τις ευθύνες του κ. Σανιδά και στο ζή-
τηµα που συζητάµε. Ωστόσο, εµείς καταµαρτυρούµε και καταγ-
γέλλουµε τον κ. Σανιδά για άλλες τεράστιες ευθύνες του,
ευθύνες που σχετίζονται µε την αδράνειά του και την αδιαφορία
του για τις καθηµερινές παραβιάσεις των δικαιωµάτων των ερ-
γαζοµένων.

Την περίοδο που διανύουµε πάρα πολλοί επιχειρηµατίες εκ-
µεταλλευόµενοι την κρίση, ακυρώνουν καθηµερινά εργασιακά,
ασφαλιστικά, κοινωνικά δικαιώµατα, µειώνουν το χρόνο, τις
µέρες εργασίας, µειώνουν την αµοιβή των εργαζοµένων, δεν
πληρώνουν δουλεµένες υπερωρίες, θέτουν σε διαθεσιµότητα ερ-
γαζόµενους, αφήνουν συχνά απλήρωτους εργαζόµενους, απο-
λύουν εργαζόµενους, χωρίς αποζηµιώσεις σε πολλές
περιπτώσεις, όχι γιατί έχουν ζηµιά, απλά γιατί φαίνεται ότι µειώ-
νονται τα κέρδη τους.

Γι’ αυτά και πολλά άλλα καταγγέλλουµε τη λεγόµενη «τυφλή
∆ικαιοσύνη» και τον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου κ. Σανιδά,
γιατί αφήνουν εργάτες στο έλεος επιχειρηµατιών, που αυτή την
περίοδο εγκληµατούν συστηµατικά σε βάρος των εργαζοµένων.
Ο κ. Σανιδάς στέκεται στην πλευρά των επιχειρηµατιών, βρίσκε-
ται στην απέναντι όχθη απ’ αυτή που βρίσκονται οι εργαζόµενοι.
Εκφράζει και ο κ. Σανιδάς, ως επικεφαλής της Εισαγγελίας του
Αρείου Πάγου, την ταξικότητα της ∆ικαιοσύνης. Ποιο είναι το
κράτος δικαίου, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΠΑΣΟΚ;
Το δίκαιο, που στη συγκεκριµένη περίπτωση εκφράζεται ταξικά
σε βάρος των εργαζοµένων.

Κύριε Πρόεδρε, έγινε αναφορά στη ρυθµιστική αρχή. Θέλουµε
να σηµειώσουµε ότι ο λαός και οι νησιώτες και οι ναυτεργάτες
έχουν πλούσια εµπειρία, µπορούν να κατανοήσουν ότι η βασική
γραµµή της ναυτιλιακής πολιτικής υπηρετεί την ανταγωνιστικό-
τητα, υπηρετεί την κερδοφορία των εφοπλιστών. Οι ρυθµιστικές
-και άλλες παρόµοιες- αρχές είναι για το «θεαθήναι». Στις πιο
πολλές περιπτώσεις αποτελούν «το φύλλο συκής» για την εφο-
πλιστική κερδοφορία και ασυδοσία. Πολύ περισσότερο ισχύει
αυτό στις συνθήκες της απελευθέρωσης των ακτοπλοϊκών συ-
γκοινωνιών. Αυτό αποδεικνύει και επιβεβαιώνει για µία ακόµη
φορά την ταξική φιλοεφοπλιστική πολιτική που εφαρµόζεται στη
ναυτιλία απ’ όλες τις κυβερνήσεις διαχρονικά, από τις κυβερνή-
σεις του ΠΑΣΟΚ και από τις κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Αυτή η πολιτική οδήγησε σ’ αυτό το χαρακτηρισµό των νησιών
σαν άγονες γραµµές, αυτή η πολιτική οδήγησε και οδηγεί σε τε-
ράστια κέρδη για τους εφοπλιστές, αυτή η πολιτική οδήγησε στο
«ΣΑΜΙΝΑ» και στους ογδόντα νεκρούς. Η κατάσταση που έχει
δηµιουργηθεί τόσα χρόνια αποτελεί µία σίγουρη βάση διαπλο-
κής συµφερόντων και πολιτικής εξουσίας. Είναι διαχρονικά τα
σκάνδαλα απ’ όλες τις κυβερνήσεις.

Εµείς θεωρούµε ότι µία άλλη πολιτική, µια άλλη εξουσία, µια
λαϊκή εξουσία µπορεί να εξαλείψει και τη διαπλοκή και τα σκάν-
δαλα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ.
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Χαλβατζή.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-

µοκρατίας κ. Παναγιωτόπουλος, µε την παράκληση να περιορι-
στεί στα δώδεκα λεπτά.

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
όπως όλοι σας, έτσι και εγώ παρακολουθώ το µεγαλύτερο µέρος
της συζήτησης και πραγµατικά µε κατάπληξη ακούω τους πε-
ρισσότερους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ, τους απλούς Βουλευ-
τές, να προσπαθούν να σταθούν στην πλευρά της θεσµικής
υπευθυνότητας και να αντιµετωπίσουν µέσα απ’ αυτό το πρίσµα
τη σηµερινή δυσάρεστη, αλλά απαραίτητη συζήτηση.

Μου κάνει όµως εντύπωση και µου προκαλεί ιδιαίτερη δυσφο-
ρία το γεγονός ότι τα περισσότερα µέλη της ηγετικής οµάδας
του ΠΑΣΟΚ ενώ λεκτικά τοποθετήθηκαν στην πλευρά της θεσµι-
κής υπευθυνότητας, πολιτικά και ουσιαστικά έγειραν σαφώς
προς την πλευρά της µικροκοµµατικής σκοπιµότητας.

Με αφορµή αυτήν τη συζήτηση και ξεχνώντας το πολύ σηµα-
ντικό και ευαίσθητο θεσµικό της περιεχόµενο ασχολήθηκαν µε
το πώς θα ασκήσουν τη γνωστή µηδενιστική και εξουθενωτική
αντιπολίτευση να µιλήσουν για ηθική κατάρρευση της Κυβέρνη-
σης κ.ο.κ.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Θα παρακαλέσω, κύριε Πρόεδρε, µε τη βοήθειά σας να έχουµε

µία ησυχία στην Αίθουσα. Θα µου το καταλογίσετε ως µία αδυ-
ναµία να µπορέσω να συνεχίσω εάν δεν έχουµε ησυχία!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κρατάω το χρόνο, κά-
νουµε διακοπή και αν δεν επέλθει πλήρης ησυχία, δεν θα συνε-
χίσουµε.

Κύριοι συνάδελφοι, εδώ βρήκατε να ανταλλάξετε απόψεις
όταν συζητήθηκε ένα θέµα πάρα πολύ σοβαρό όπως όλοι επι-
σηµαίνετε; Εδώ θα κάνετε συζήτηση απόψε; Είναι δυνατόν να
µην σέβεστε τους οµιλητές συναδέλφους; Μπορεί να κουρα-
στήκατε, αλλά λίγα λεπτά µένουν ακόµα! Παρακαλώ πολύ.

Ορίστε, κύριε Παναγιωτόπουλε, συνεχίστε.
ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
∆ιαπιστώσαµε βεβαίως εκτός των άλλων και κυρίως στα όσα

είπε ο αξιότιµος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ µία
προσπάθεια µέσω λογικών αλµάτων και ρητορικών τεχνασµάτων
να απαντήσει ή να δικαιολογήσει αυτά για τα οποία κατηγόρησε
µε τεκµήρια και στοιχεία ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης το ΠΑΣΟΚ.
Και ήταν µία καθαρά πολιτική τεκµηρίωση, µία λογική καθαρά
πολιτική και µία σαφέστατη και διαφανέστατη λογική και πολι-
τική τεκµηρίωση.

Τι είπε δηλαδή ο κ. ∆ένδιας; Είπε, ότι πριν από λίγο ακούσαµε
τον κ. Βενιζέλο να εγκαλεί τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης ως πειθαρ-
χικά προϊστάµενο του Ελληνικού ∆ικαστικού και Εισαγγελικού
Σώµατος και να τον καλεί να ασκήσει τις προβλεπόµενες πει-
θαρχικές διαδικασίες κατά του ανακριτού της υπόθεσης, ο
οποίος δεν εφάρµοσε ακριβώς τα διαλαµβανόµενα από το Σύ-
νταγµα και από το νόµο «περί ευθύνης Υπουργών», δηλαδή δεν
εφάρµοσε αυτό το «αµελλητί».

Τι λέει το σχετικό νοµικό οπλοστάσιο της πολιτείας, είτε αυτό
απορρέει από το Σύνταγµα, είτε απορρέει από το νόµο περί ευ-
θύνης Υπουργών που εσείς, κυρίες και κύριοι του ΠΑΣΟΚ, ψηφί-
σατε επί της δικής σας διακυβέρνησης; Λέει, ότι µόλις
προσκρούσει σε οποιοδήποτε στοιχείο που αφορά ακόµα και
σκιά ποινικής ευθύνης Υπουργού εν ενεργεία ή διατελέσαντος
Υπουργού ή Υφυπουργού, πρέπει αµελλητί –και υπογραµµίζω τη
λέξη «αµελλητί»- να διαβιβάζει το σχετικό φάκελο στη Βουλή.

Εκλήθη, λοιπόν, ο κ. ∆ένδιας να ελέγξει τον συγκεκριµένο ανα-
κριτή, γιατί δεν το έπραξε.

Αυτά είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ.
Την ίδια στιγµή –και σωστά αποκάλυψε αυτήν την πελώρια

αντίφαση που εκθέτει το ΠΑΣΟΚ, την ηγετική του οµάδα, την ηγε-
σία του- ο κ. ∆ένδιας ήλθε να βάλει την υπογραφή του στην πρω-
τοβουλία που πήρε για τη σηµερινή συζήτηση για την ενδεχόµενη
–η Βουλή θα αποφασίσει- συγκρότηση της Ειδικής Κοινοβου-
λευτικής Επιτροπής Προκαταρκτικής Εξέτασης και να υιοθετήσει
άκριτα µε την υπογραφή των συναδέλφων του ΠΑΣΟΚ τα όσα
διαλαµβάνει στη δικογραφία που διαβίβασε στη Βουλή ως πορί-
σµατα της διαδικασίας που έφερε σε πέρας, της προδικασίας, ο

συγκεκριµένος ανακριτής.
Αποφασίστε, λοιπόν, πρέπει να ελεγχθεί ο συγκεκριµένος ανα-

κριτής και αν εξακολουθείτε να επιµένετε σε αυτό, τότε πως υι-
οθετείτε πλήρως τα όσα διαλαµβάνουν τα έγγραφα που
απέστειλε στη Βουλή;

Στενοχώρησε, λοιπόν, ο κ. ∆ένδιας απόψε, γιατί αποκάλυψε
µία ακόµα πελώρια αντίφαση στη λογική και στη διαδροµή των
επιχειρηµάτων του ΠΑΣΟΚ, η οποία δεν καλύπτεται, κ. Βενιζέλο,
ούτε µε ρητορικά τεχνάσµατα ούτε µε τα λογικά άλµατα που επι-
χειρήσατε.

Επιπλέον, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ µας
έβαλε ένα ψευτοδίληµµα. Λέει, να αποφασίσει η Νέα ∆ηµοκρα-
τία µε το τι ψηφίζει ως προς το διαβιβαστικό του κ. Ζαβιτσιάνου.

Με τη λογική του αυτή αποδεικνύει ότι ουσιαστικά δέχεται ότι
οι Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας θα ψηφίσουν απόψε µε
βάση τα κελεύσµατα της δικής τους συνείδησης. Το αποδέχεται.

Τίποτα δεν είναι δεδοµένο από την αρχή. Είναι η συνείδηση
του Βουλευτή, όπως το Σύνταγµα προδιαγράφει, εκείνη που θα
τον οδηγήσει στο τι θα ψηφίσει στην κάλπη και αυτό σε αντίθεση
µε τον τρόπο µε τον οποίο το ΠΑΣΟΚ ως Κυβέρνηση καθοδη-
γούσε τους Βουλευτές της τότε Συµπολίτευσης για το τι θα ψη-
φίσουν.

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λαός µας έχει µνήµη
και θυµάται ότι όσες προσπάθειες έγιναν από τη Νέα ∆ηµοκρα-
τία για να χυθεί άπλετο φως σε υποθέσεις σκοτεινές που εξακο-
λουθούν να ρίχνουν βαριά τη «σκιά» τους στο δηµόσιο βίο και
δηµιουργήθηκαν επί της εποχής του ΠΑΣΟΚ, η κατεύθυνση της
τότε ηγετικής οµάδας προς τους Βουλευτές της Συµπολίτευσης
–και εννοώ της τότε Συµπολίτευσης- ήταν: «Καταψηφίστε».

Σήµερα η Νέα ∆ηµοκρατία κάνει µία άλλη επιλογή. Μεταξύ µι-
κροκοµµατικής σκοπιµότητας και θεσµικής υπευθυνότητας επι-
λέγει τη δεύτερη οδό. Για να ξεκαθαρίσουµε το εξής, η οδός
αυτή δεν είναι οδός ευκαιρίας για τη Νέα ∆ηµοκρατία. Σωστά
απέδειξαν και ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Παυλόπουλος και ο
συνάδελφος Υπουργός ∆ικαιοσύνης κ. ∆ένδιας ότι η διαδικασία
αυτή δεν είναι κάτι που συµφέρει στη συγκυρία τη Νέα ∆ηµο-
κρατία -θα έλεγα ακριβώς το αντίθετο- αλλά είναι πάγια επιλογή
της Νέας ∆ηµοκρατίας, πάγια επιλογή του κ. Καραµανλή, πάγια
επιλογή όλων των Βουλευτών της Συµπολίτευσης να βάζουµε
πάνω από την ωφελιµότητα της συγκυρίας και από οποιονδήποτε
πειρασµό µικροκοµµατικής σκοπιµότητας τη θεσµική υπευθυνό-
τητα που επιβάλλει η ανάγκη ολόκληρου του πολιτικού κόσµου
να δώσει τον αγώνα και να αποκαταστήσει την εικόνα που έχει
στο µέσο πολίτη, στον Έλληνα και στην Ελληνίδα.

∆υσάρεστη λοιπόν η συζήτηση αλλά απαραίτητη. ∆υσάρεστη
η ψηφοφορία στην οποία θα οδηγηθούµε, αλλά απαραίτητη, γιατί
θίγεται ένα πολύ ευαίσθητο και επίκαιρο θέµα, η ηθική νοµιµο-
ποίηση του πολιτικού κόσµου. Υπάρχει θέµα ηθικής νοµιµοποίη-
σης του πολιτικού κόσµου; Βεβαίως υπάρχει και είναι σοβαρό.
Όσο δεν το ξεκαθαρίζουµε, τόσο «ρίχνουµε νερό στο µύλο» όλων
εκείνων των δηµοσιολογούντων, πολλές φορές ανεύθυνων και
µαταιόσπουδων στα µέσα µαζικής επικοινωνίας που τείνουν να
διαµορφώσουν ένα κλίµα θολό και επικίνδυνο και για την ίδια τη
δηµοκρατία.

Τι ακούµε να λένε οι αυτόκλητοι, σε αρκετές περιπτώσεις, ει-
σαγγελείς στα µέσα µαζικής επικοινωνίας; «Όλοι ίδιοι είναι. Στο
Κοινοβούλιο όλοι «τα παίρνουν». Όλοι οι λειτουργοί του πολιτι-
κού συστήµατος προσφέρουν σπονδές στη διαφθορά. Όλοι είναι
«αρµοί και γρανάζια» ενός πελώριου µηχανισµού διαφθοράς».
Αυτές οι απόψεις δεν κατατείνουν στην εκκαθάριση του ζητήµα-
τος της διαφθοράς και της εντιµότητας του πολιτικού κόσµου,
αλλά ουσιαστικά κρύβουν κάτω από το «µανδύα» του λαϊκισµού
ένα σκληρό πυρήνα αντικοινοβουλευτισµού.

Όποιος λοιπόν πιστεύει ότι η δηµοκρατία και το Κοινοβούλιο
πρέπει να καταργηθούν στην Ελλάδα –και δεν απευθύνοµαι µέσα
σ’ αυτήν την Αίθουσα, απευθύνοµαι σ’ αυτούς που προανέφερα
εκτός Αιθούσης- να έχει το θάρρος να βγει και να το πει και να
έχει το θάρρος να βγει και να πει επίσης µε ποιους θεσµούς,
ποιες διαδικασίες και ποια πρόσωπα προτείνει να αντικαταστή-
σουµε την αστική κοινοβουλευτική δηµοκρατία σήµερα. Αυτά για
τις ευθύνες των εκτός, γιατί ήλθε η ώρα να µιλήσουµε και για τις
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ευθύνες των εντός.
Ο νόµος «περί ευθύνης Υπουργών» που ψηφίστηκε από τις

δικές σας κυβερνήσεις είναι ένας νόµος που πραγµατικά κάνει
ορισµένα βήµατα προς τα εµπρός, αλλά δεν λύνει το θέµα. ∆εν
αποτελεί λύση το να αναλωνόµαστε όλοι σε σπαραξικάρδιους
λυγµούς και αφορισµούς µέσα στην Αίθουσα, αυτοµαστιγώνο-
ντας τον πολιτικό κόσµο ή λέγοντας ότι τα προβλήµατα είναι
µόνο δικά µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την άλλη πλευρά θα πρέπει
σ’ αυτές τις περιστάσεις να βγαίνουµε από το κοµµατικό «µα-
ντρί» εκεί και όπου υπάρχει και οριοθετείται, να διαλεγόµεθα µε
τον ιστορικό του παρόντος και του µέλλοντος και να αναλαµβά-
νει ο καθένας τις δικές του ευθύνες. Η Κυβέρνηση αυτό επιχει-
ρεί. Η Κυβέρνηση, µακριά από την πολιτική συγκυρία και την
όποια κοµµατική σκοπιµότητα, επιδιώκει να ξεκαθαρίσει αυτή η
υπόθεση και να ξεκαθαρίσει µία και έξω.

Βεβαίως, αντιλαµβανόµαστε και ζυγίζουµε σε αυτήν τη διαδι-
κασία την προσωπικότητα και την παρουσία του συναδέλφου,
του κ. Παυλίδη. ∆εν είναι τυχαίο ότι πάνω από τριάντα χρόνια ο
κ. Παυλίδης εκλέγεται από εκλεκτό κοµµάτι του ελληνικού λαού,
το οποίο υπεύθυνα εναποθέτει στους ώµους του την εκπροσώ-
πησή του.

Τα πράγµατα, όµως, είναι ξεχωριστά και καλείται ο κάθε ένας
και η κάθε µία από εµάς να αναλάβουµε τις δικές µας ευθύνες.

Κλείνοντας, θέλω να σας καλέσω να πράξουµε το αυτονόητο.
Να συζητήσουµε για τα λίγα λεπτά που µας αποµένουν ακόµη –
άλλωστε, τελειώνει η συζήτηση- και να ψηφίσουµε µέσα από
αυτό το πρίσµα. Εάν φύγουµε από αυτήν τη διαδικασία και από
αυτήν τη δύσκολη διαδροµή χωρίς να έχουµε δώσει και µέσα µας
απαντήσεις και µε τη συνείδησή µας απαντήσεις, θα έχουµε απο-
τύχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή την αποστολή που
µας ανέθεσε ο ελληνικός λαός. Οι καιροί είναι κρίσιµοι. Η κρίση
ηθικής νοµιµοποίησης, που πλήττει το πολιτικό σύστηµα, είναι
πολύ σοβαρή. Απόψε µας δίνεται µία ακόµη αφορµή να δώσουµε
τη δική µας απάντηση. Ας το πράξουµε ευθύς αµέσως.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ. Πα-
ναγιωτόπουλο.

Οι συνάδελφοι κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος και Βαΐτσης
Αποστολάτος, για διευκόλυνση ως προς το χρόνο, δεν θα πά-
ρουν το λόγο.

Είναι έτσι, κύριε Παναγιωτόπουλε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν επι-

θυµώ να πάρω το λόγο. Νοµίζω ότι είναι εξαιρετικά µικρό το διά-
στηµα που αποµένει. Άλλωστε, πρέπει να ακουστεί και αυτός που
πρέπει να ακουστεί.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε
Παναγιωτόπουλε.

Το ίδιο ισχύει και για τον κ. Αποστολάτο.
Εποµένως, το λόγο έχει ο κ. Παυλίδης.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα

είµαι σύντοµος. Συντοµότερος απ’ ό,τι αναµένετε, διότι µετά από
αυτά που ακούστηκαν, δεν έχω και πολλά πράγµατα να πω.

Κατ’ αρχάς, έχω να παρατηρήσω το εξής: Έχω ανέβει αµέ-
τρητες φορές σε αυτό το Βήµα –αµέτρητες!- στα τόσα χρόνια
που ακούσατε ότι θητεύω σε αυτήν την Αίθουσα. Πάντα, κύριε
Πρόεδρε, µε κάποια ταραχή. Μεγάλη υπόθεση το Βήµα αυτό.
Μοναδικό! Ανεβαίνω απόψε τελείως ατάραχος - ατάραχος!- και
µετά απ’ όσα άκουσα µε απέραντη καρτερικότητα επί επτά ώρες
σε αυτή την Αίθουσα, όπως µε καρτερικότητα υποµένω επιθέ-
σεις από 1ης Αυγούστου του περασµένου έτους, µέχρι αρχές
Σεπτεµβρίου. Τριάντα δύο ηµέρες βοµβαρδισµός. Ούτε στο Ιράκ
δεν κράτησε τόσο. Και τώρα, τον τελευταίο καιρό, άλλες τριά-
ντα ηµέρες ανηλεείς.

Ψάχνω να βρω εις την πολιτική ιστορία παρόµοιες περιπτώ-
σεις για πολιτικά, οικονοµικά ή άλλα εγκλήµατα και δεν βρίσκω
τέτοιου είδους αντίδραση των Μέσων.

Παρ’ όλα αυτά, λοιπόν, ανεβαίνω στο Βήµα ατάραχος και κάνω
µία παράκληση σε εσάς. Σε όλες τις άλλες περιπτώσεις µιλούσα
για τρίτους από του Βήµατος -για οµάδες, για πρόσωπα, για πο-

λιτικές- συµφωνών, κρίνων ή κατακρίνων. Επιτρέψτε µου, όµως,
απόψε να µιλήσω για τον εαυτό µου.

Βουλευτής ∆ωδεκανήσου. ∆ιετέλεσα Υπουργός, ξανά Υπουρ-
γός, Υφυπουργός, Υπουργός Αναπληρωτής. Τελευταία µου θη-
τεία, κατά τη διάρκεια της οποίας κάτι λέγει «κάποιος» πως
συνέβη –επαναλαµβάνω, κάτι λέγει «κάποιος» πως συνέβη!- κι-
νείται µία διαδικασία.

Τώρα περιγραφή:
Για λόγους που θα εξηγήσω αργότερα –και πολύ σύντοµα µά-

λιστα- κάποια ηµέρα πηγαίνω στον Εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου.

Και εγώ µένω εκστατικός. Κύριε ανακριτά, εσείς θα πείσετε,
εσείς έχετε αγωνία, έχετε ανάγκη να πείσετε; Αυτή είναι η δου-
λειά σας; ∆ική µου δουλειά είναι να πείσω, να πείσω στο να µε
ψηφίσουν. Εσείς έχετε δουλειά να αναζητήσετε την αλήθεια και
µόνο την αλήθεια και κάνετε ό,τι θέλετε µετά. Στείλτε το στη
Βουλή ή µην το στείλετε. ∆ική σας δουλειά, αλλά αναζητήστε την
αλήθεια. Και αν δεν µπορείτε µε τα χαρτιά που σας έχουν δώσει
οικειοθελώς να βρείτε άκρη, ε, τότε τι κάνουµε; Πώς θα εξιχνιά-
σετε εγκλήµατα; Και αυτά είναι «κουκιά µετρηµένα», πώς αγο-
ράστηκε ένα διαµέρισµα και εξοφλήθηκε, πώς πήραµε ένα
δάνειο. Λέω «πήραµε», διότι έχω ευθύνη, είναι η κόρη µου στη
µέση. Η κόρη µου, σηµειώστε, είναι ενήλιξ. Είναι µία έξυπνη κο-
πέλα και ξέρει και διαχειρίζεται τα του εαυτού της, αλλά δεν
θέλω να µου πείτε «αδειάζεις την κόρη σου ή οποιονδήποτε
άλλο».

Του παρουσίασα χαρτιά, πώς πήραµε ένα δάνειο, δεν απερ-
ροφήθη για κάποιους λόγους, τους οποίους θα ακούσετε και
επεστράφη ένα µέρος. Άµα εσύ αυτά δεν µπορείς να τα διαβά-
σεις, ποιος θα τα διαβάσει; Και έκαµα το λάθος και το είπα σε
µία συνέντευξη, τη µόνη που έδωσα την προπερασµένη Κυριακή
και φαίνεται ότι τον «τσίγκλισε», επειδή έγραψα «άµα δεν µπορεί
η δικαιοσύνη να αναγνώσει και να καταλάβει τα στοιχεία που έχει
στα χέρια της, τότε ποιος θα µπορέσει;».

Έτσι, λοιπόν, έκαµε ό,τι έκαµε. Συνέταξε το διαβιβαστικό. Εί-
κοσι τρεις σελίδες. Κύριοι συνάδελφοι, στη δίκη της Νυρεµβέρ-
γης είκοσι τρεις σελίδες κατηγορητήρια για πολύ λίγους
εγκληµατίες συνετάγησαν. Είκοσι τρεις σελίδες ελάβατε στα
χέρια σας, βεβαίως κατόπιν εορτής, αφού είχε γίνει φέιγ-βολάν
και κυκλοφορούσε σε όλα τα γραφεία. Ο τελευταίος, που δεν το
επήρε, ήτο ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής. Επήγα στο γραφείο
του και του λέω: «Κύριε Πρόεδρε, ήρθε ο φάκελος;». Μου λέει:
«Όχι, δεν ήρθε ο φάκελος. Μα, κυκλοφορούν διάφορα.». Και έτσι
ηναγκάσθη να κάνει µετέπειτα το διάβηµα που έκαµε και νοµίζω
ότι εκφράζει όλους.

Και πώς θα γινόταν όλη αυτή η ιστορία; Τη «µπαγκέτα», κύριοι,
την κρατά ο Μανούσης στα χέρια του. Ο Μανούσης. ∆εν µιλώ µε
πάθος. Λυπούµαι για την κατάντια της επιχείρησης. Ειλικρινώς
λυπούµαι. ∆εν µιλώ µε πάθος, αλλά µιλώ µε µία επίταση. Κατα-
θέτει στις 14 Μαΐου -πρώτη κατάθεση- και λέγει σε ερώτηση του
κ. Ντογιάκου: «Εις τι συνίστατο η βοήθεια, ποίο το είδος της και
το ύψος που λέτε πως δώσατε σε συνεργάτη του Υπουργού για
να το πασάρει και στον Υπουργό;». Απάντηση του πλοιοκτήτου –
διαβολεµένη ράτσα- «∆εν ενθυµούµαι αυτήν τη στιγµή». Και στις
29 Οκτωβρίου ιστορία ολόκληρη.

Στην ιδία κατάθεση όµως, λέει και κάτι το οποίο υφιστάµεθα
όλοι και πρώτος εγώ. Αφού λέει, «δεν µου έγιναν τα διάφορα»,
τον ερωτά ο ανακριτής: «Ποιος ήταν ο σκοπός της ενεργείας σας
αυτής;», δηλαδή το να µου στείλει φωτογραφίες. Απάντηση: «Να
επισηµάνω ότι ενώ είχα διαβεβαιώσεις ότι θα τηρηθούν δικαστι-
κές αποφάσεις και θα ολοκληρωθεί διαγωνισµός ως ορίζουν οι
νόµοι, την ώρα που η εταιρεία µου περίπου χρεοκοπούσε δεν
έγιναν αυτά και έτσι είχα δύο λύσεις». Ακούστε ποιες λύσεις είχε:
«Ή να αυτοκτονήσω» -πάλι αυτοκτονία- «ή να αναστατώσω την
πολιτική ζωή του τόπου». Το πρώτο δεν έγινε, το δεύτερο µου
φαίνεται ότι έγινε στην έκταση που το αισθάνεται ο καθείς από
εσάς. Εγώ το αισθάνοµαι σε εξαιρετικά έκταση. Ό,τι είπε το
έκαµε. Και από εκεί και πέρα, τα γεγονότα πήραν φόρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κατηγορητήριο –περί κατη-
γορητηρίου πρόκειται- έχει τέσσερα σηµεία.

Το ένα σηµείο είναι καθαρώς υπηρεσιακό. Υπόθεση ενός δια-
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γωνισµού για άγονες γραµµές.
Έψαξα τουλάχιστον κατά την µεταπολιτευτική ιστορία εάν

υπάρχει παρόµοιο σύµπτωµα. ∆εν βρήκα. Όµως, φανταστείτε
εσείς, κύριοι συνάδελφοι, και κυρίως επιτρέψτε µου να αποταθώ
εις τους διατελέσαντες Υπουργούς, πηγαίνει εύκολα Υπουργός
στον Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου; Εκ των υστέρων µου είπαν
κάποιοι: «Φιρί φιρί πήγαινες. Προσφυγή στα δικαστήρια, ό,τι και
να συµβαίνει, το µπελά σου θα βρεις, αφού είσαι πολιτικός. Εάν
δεν ήσουν, άλλη υπόθεση».

Πήγα, λοιπόν, στον Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου. Και τι
έκαµα; Κατέθεσα αναφορά. ∆εν είναι ακριβές ότι µου υπεδείχθη
–το τονίζω- αλλά µέλος της Κυβερνήσεως ήµουν. Να µη γνωρί-
ζει ο Πρωθυπουργός τι κάνει ο Υπουργός του; Αφού την κατέ-

θεσα λοιπόν, έστειλα αντίγραφο εις τον κύριο Πρωθυπουργό, το
οποίο δεν είναι απόρρητο, είναι εντός της δικογραφίας και από
κάποιους κατετέθη ότι έτσι έγινε. Ενηµέρωσα τον Πρόεδρο της
Κυβερνήσεως.

Θα το καταθέσω, αφού διαβάσω τι ζητούσα. Περιέγραφα τα
διάφορα –τα γνωρίζετε- και έλεγα: «Κύριε Εισαγγελέα, το όλο
περιστατικό υπό τις συνθήκες που εξελίχθηκε, το θεωρώ ιδιαί-
τερα σοβαρό και γι’ αυτό το θέτω υπόψη σας για τις όποιες ενέρ-
γειές σας».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αριστοτέλης Παυλίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
έχει ως εξής:

7898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7900 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Υπέθετα και εγώ ότι καταγγέλλω –
καταγγελία είναι αυτή- πως ένας συνεργαζόµενος µε το Υπουρ-
γείο εφοπλιστής ακτοπλοΐας µου στέλνει ένα µήνυµα από δύο
πλευρές: ή να ικανοποιηθούν τα αιτήµατά του ή θα ανοίξει το
στόµα του, δηλαδή εάν ικανοποιηθούν, «φερµουάρ», αν δεν ικα-
νοποιηθούν, ανοίγει το στόµα του. Ε, πριν το ανοίξει, πήγα στο
Σανιδά.

Πήγα στο Σανιδά, το χαρτί έφτασε στο Ντογιάκο και εκεί έγινε
κάτι παράδοξο. Εγώ το Μανούση κατήγγειλα, κυρίες και συνά-
δελφοι, τον πλοιοκτήτη. Το συνεργάτη µου; Εάν είχα υποψία ή
διαπίστωνα ότι κάποιος συνεργάτης µου ήτο «αµαρτωλός», στο
Σανιδά θα πήγαινα; Θα έπιανα µία σανίδα και µάλιστα βρεγµένη
και θα του έκανα αυτό που λένε στα µέρη µας, «τα πλευρά του
µαλακά σαν την κοιλιά του». Είχα ανάγκη εγώ, κύριοι συνάδελ-
φοι, να πάω στο Σανιδά για το συνεργάτη µου; Για το Μανούση
επήγα.

Και τι διαπιστώνω; Όπως λέµε οι ναυτικοί, «αλλαγή πορείας».
Ο κ. Ντογιάκος θεωρεί ύποπτο το συνεργάτη και αθώο το Μα-
νούση και µετ’ ου πολύ βάζει και την καταγγελία µου, καθ’ όσον
αφορά στην εκβίαση Μανούση στο αρχείο. Είστε νοµικοί. Εγώ
σας το διηγούµαι, εσείς βγάλτε συµπεράσµατα. Και αρχίζει, λοι-
πόν, η ιστορία. Τελειώνει η προκαταρκτική εξέταση, διατυπώνει
ό,τι διατυπώνει, δεν βρίσκει τίποτε για τον Υπουργό, πάµε σε τα-
κτική ανάκριση.

Σας ακούω, λοιπόν, τώρα να οµιλείτε περί του κ. Ζαβιτσιάνου.
Κύριε Υπουργέ της ∆ικαιοσύνης, θέλω να σας πω να µην τον πει-
ράξετε. Τροµαγµένος άνθρωπος. Υπερέβη νόµους, Σύνταγµα.
Τα πάντα υπερέβη. Και τα υπερέβη κατά τρόπο βάναυσο. Αλλά
τι να του πω; Πήγα τρεις φορές οικιοθελώς, κύριοι συνάδελφοι.
∆εν σας άκουσα, κύριε Βενιζέλο, σε αυτό που είπατε προηγου-
µένως «Τι το ήθελες, κύριε Παυλίδη, να πας οικιοθελώς και να
παραδώσεις του κόσµου τα χαρτιά στον κ. Ζαβιτσιάνο;». Ευθι-
ξία. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µακριά από ευθιξία. Θα βρείτε
το µπελά σας. Φαίνεται ότι η «ευθιξία βλάπτει σοβαρώς την υγεία
του ευκόλως θιγουµένου. Μετέπειτα φαίνεται πως βλάπτει και
οµάδες ή και κάτι παραπάνω και τραβάς των παθών σου τον τά-
ραχο».

Πήγα, λοιπόν, στον κ. Ζαβιτσιάνο και κάποια στιγµή µου λέγει:
«Πρέπει να αποδείξεις πως δεν είσαι ελέφαντας». Και εάν δεν
πάει στη Βουλή, εγώ ποιον θα πείσω; Το λέγω µε γνώση λόγου,
να γραφτούν στα Πρακτικά για να υπάρχουν, όχι για τον κ. Ζαβι-

τσιάνο, αλλά για το πώς λειτούργησε.
Το δεύτερο σηµείο είναι το αναφερόµενο σε τρία πρόσωπα.

Στο συνεργάτη µου, σε έναν πράκτορα στην Κω και σε ένα φίλο
µου στη Ρόδο. ∆εν θα απαντήσω ιδιαιτέρως γι’ αυτά. Σήµερα εγώ
είµαι ενώπιόν σας. Εκείνοι θα πάνε στα δικαστήρια, θα βρουν
άκρη. Έχουν κάνει µηνύσεις, ζητούν αγωγές, θα τα βρουν µε-
ταξύ τους. Μου κάνει εντύπωση όµως –και θα το διαπιστώσετε
από τη δικογραφία- ότι ένας ανακριτής υιοθετεί µόνο τα κατατι-
θέµενα από τον Μανούση και δύο υπαλλήλους του, οι οποίοι κα-
ταθέτουν. Τους σύρει κάθε φορά. Όντες δε και ελαφρώς
πονηρούληδες, τι λένε; «Μας είπε ότι έγινε το τάδε. ∆εν είδαµε».
Αυτό είναι το σκηνικό το οποίο εστήθη και το οποίο σήµερα µας
οδηγεί να συζητήσουµε ό,τι επί ώρες συζητούµε.

Έτσι λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άρχισε αυτή η πε-
ριπέτεια. Μία περιπέτεια η οποία έχει «καρδιά» -κάθε λίγο και λι-
γάκι το διαβάζω- αγορά ενός διαµερίσµατος και λήψη ενός
δανείου. Αγορά και εξόφληση, λήψη ενός δανείου, µη απορρό-
φηση και επιστροφή εκ του µη απορροφηθέντος δανείου ποσού
τινός.

Ο κ. Μανούσης ισχυρίζεται ότι έκανε διάφορες ακροβασίες
περί το τέλος του 2006, µέχρι το ∆εκέµβριο του 2006. Το διαµέ-
ρισµα της θυγατρός µου Αγγελικής, ηγοράσθη Ιούλιο του 2005,
δεκατέσσερις µήνες προ και εξοφλήθη δι’ ενισχύσεως –πέστε το
δάνειο- του αδελφού µου Αναστασίου, που το µνηµονεύει και ο
οποίος είναι εδώ. Ήρθε από τη νότιο Αφρική, κοντά στον αδελφό
του, απόψε εδώ. Έγινε διάσηµος σαν τον Λίβινγκστον. Τον έψα-
χναν δηµοσιογράφοι τηλεφωνικά στο Γιοχάνεσµπουργκ, στο
Λουµουµπάσι κάτω στο Κόνγκο, να βρουν τον αδελφό µου, να
του πάρουν συνέντευξη. Ο «αόρατος» αδελφός εδώ ήρθε!

Και πώς αγοράστηκε; Από λογαριασµό στο κατάστηµα εδώ
της Εθνικής Τραπέζης, εν τη Βουλή, έδωσα εντολή και ανελήφθη
ποσό 210.000 ευρώ. Σας δίνω και το παραστατικό το οποίο είναι
το 28216/19-7-2005. Είναι επίσηµο αντίγραφο µε την εντολή
«αναλάβατε από λογαριασµό µου» και µε ό,τι άλλο εχρειάζετο,
επήραµε 210.000 ευρώ. Χαρτιά. Η πηγή καθαρή. Προϊόν εργα-
σίας ενός µετανάστου. Ο Θεός να τον έχει καλά, είναι το απο-
κούµπι µου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αριστοτέλης Παυλίδης
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία έχουν ως εξής:
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7902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7904 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Τελείωσε η αγορά, ξοφλήθηκε το
διαµέρισµα το 2005. Επιχειρούµε µετά, διότι δάνειο δεν έβγαινε
εκείνη την εποχή -η τράπεζα στην οποία απευθυνθήκαµε µας
έκανε διάφορα σκέρτσα- και βρήκαµε ένα σπίτι του 1972, ηµιε-
ρείπιο, σε καλό πόστο. Λέω τώρα τα οικογενειακά µας. Φίλος µου
πολιτικός µηχανικός µου είπε: «Πάρτο, µε λίγο χρήµα φτιάχνε-
ται, γίνεται καλό». Αγοράστηκε. Κατασκευή του 1972.

Πέρασε ο καιρός, να δώσουµε κάτι πίσω στον αδελφό µας.
Μετά από ένα χρόνο περίπου συνήψε δάνειο 130.000 ευρώ από
το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο. Παρέµεινε το δάνειο στο Ταχυ-
δροµικό Ταµιευτήριο, ο αδελφός µου δεν είχε ανάγκη να το ει-
σπράξει. Επί τέσσερις µήνες το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο
απερρόφα δόσεις, όπως γίνεται συνήθως και στις 24 Νοεµβρίου
2006, το παίρνει η κόρη µου από το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο,
κατάστηµα Πεσµατζόγλου και το φέρνει εδώ στην πλατεία Συ-
ντάγµατος, στην Εθνική Τράπεζα, που είναι η τράπεζά της -συ-
νεργάζεται µε αυτήν- και παραµένει στο ψυγείο. Στο ψυγείο,
126.750 ευρώ, άγγιχτα!

Γυρνάει ο αδελφός µου από τη Νότια Αφρική, γιορτές. Μόλις
περάσαν οι γιορτές. ∆όξα να έχει ο Μεγαλοδύναµος, δεν έχω
ανάγκη.

Ρωτά. «∆εν µου λες ανηψιά» δόσεις τι δίνεις; Λέει, 800 ευρώ το
µήνα. Εµ, έτσι πάει ο µισός σου µισθός. Πολύ ωραία δουλειά κά-
νεις! Καλή µου κόρη κράτα ό,τι µπορείς να εξυπηρετήσεις και το
υπόλοιπο, αφού το έχετε στο ψυγείο, δώστο πίσω.

Και κύριοι συνάδελφοι, πήρε η θυγατέρα µου από την Εθνική
Τράπεζα της Ελλάδος, πλατεία Συντάγµατος, εκατό χιλιάρικα δι’
επιταγής –την καταθέτω, υπάρχουν στη δικογραφία αυτά, δεν
είναι τίποτα το καινούργιο- πήγε στο Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο
στην Πεσµατζόγλου, τα κατέθεσε και το Ταχυδροµικό Ταµιευτή-
ριο και στις 11 του µηνός Ιανουαρίου της έδωσε ένα µαγικό χαρ-
τάκι. «Πρόωρη µερική εξόφληση δανείου».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αριστοτέλος Παυλίδης κα-
ταθέτει στα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιταγή Εθνικής Τρα-
πέζης, η οποία έχει ως εξής:
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ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Είναι γεγονότα κύριοι συνάδελφοι.
Αγορά, εξόφληση διαµερίσµατος το 2005, λήψη δανείου και µε-
ρική εξόφληση το 2007.

Τι σχέση έχουν αυτά µε τα κατοστάρικα που λέει πως έδωσε
ο Μανούσης; Λέει ότι µεταξύ 3 Νοεµβρίου και κάποιας άλλης
ηµεροµηνίας έδωσε σε συνεργάτη µου 100.000 ευρώ. Τι σχέση
έχει το κατοστάρι που λέει πως έδωσε, ο αναξιόπιστος, ο συκο-
φάντης µε αυτήν τη διαδικασία; Πεντακάθαρα πράγµατα. Και γι’
αυτό έµεινα κατάπληκτος. ∆εν µπορεί αυτά ο ανακριτής να τα
διαβάσει;

Σε όσους τα έδωσα –και πρέπει να σας πω ότι πολλοί από εδώ
µέσα τη γνωρίζουν την ιστορία- πολλοί µε ρώτησαν κύριε συνά-
δελφε, διαβάζουµε, διαβάζουµε, διαβάζουµε …, τι συµβαίνει επι-
τέλους; Τους ευχαριστώ πάρα πολύ για το ενδιαφέρον τους. Τι
συµβαίνει µε σένα; Σε ξέρουµε τόσα χρόνια. Τι συµβαίνει;

Τους τα ερµήνευσα και οι πάντες καταλάβανε. Και δεν το κα-
τάλαβε ο εισαγγελέας! Και συσχετίζει –το διαβάσατε άλλωστε-
του Μανούση τη συκοφαντία µε ένα πραγµατικό και αυταπόδει-
κτο γεγονός. Και συντάσσει κεφάλαιο ολόκληρο. Επί του κεφα-
λαίου αυτού εγώ αυτά έχω να σας πω. Από εκεί και πέρα βγάλτε
τα συµπεράσµατά σας.

Υπάρχουν γεγονότα που αναφέρονται στο πρόσωπό µου, στην
οικογένειά µας. Τι έγινε τώρα µε τους άλλους, δεν θα κάµω
µνεία. Σας είπα για ποιο λόγο. Αλλά να υιοθετούνται αποκλει-
στικά και µόνο οι θέσεις ενός γνωστού στην αγορά, γνωστού,
γνωστού, γνωστού -και εδώ µέσα κάποιοι τον περιέγραψαν µε
πολύ αδρές γραµµές, τον ξέρουν, απέξω και ανακατωτά δεν είναι
άγνωστη η πορεία του, οι εκ Θεσσαλονίκης µάλιστα συνάδελφοι
και της γύρω περιοχής - …

Εγώ, κύριοι συνάδελφοι, τον γνώρισα Γενικό Γραµµατέα του
ΥΠΕΧΩ∆Ε. Εγώ ήµουν Υπουργός Ναυτιλίας, αυτός Γενικός
Γραµµατέας. Αν κάπου πρέπει να επεµβαίνουν τα κόµµατα -γιατί
τα κόµµατά µας έχουν πληρώσει κάτι τέτοιους, τα κόµµατά µας,
ΠΑΣΟΚ, Νέα ∆ηµοκρατία έχουµε πληρώσει- πρέπει να επεµβαί-
νουµε σε αυτές τις καταστάσεις µε συνοπτικές διαδικασίες. Στιγ-
µατίζουν όλους µας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ)

Μεγαλοαξιωµατούχοι ξαφνικά βρίσκονται καναλάρχες, βρί-
σκονται εφοπλιστές, βρίσκονται εγώ δεν ξέρω τι και τους πλη-
ρώνουµε. Εγώ πληρώνω Μανούση, κυκλοφορούντα ανέτως,
επικοινωνούντα µε κάθε βαθµίδος πολιτικό γραφείο. Μπορεί ένας
φουκαράς να επικοινωνήσει µε επιπέδου γραφεία; Όλοι ξέρουν
από τέτοια.

Και βρίσκοµαι σήµερα εγώ µεσάνυκτα να σας απασχολώ για
τα οικογενειακά µας εξαιτίας… τυχάρπαστων!

Στον κ. Ζαβιτσιάνο χωρίς υποχρέωση παρέδωσα, όταν µε κά-
λεσε για µάρτυρα, τα πόθεν έσχες. Με πήρε τηλέφωνο και µου
ζήτησε του 2006 και του 2007. Θα µπορούσα να του πω: «∆εν σε
µέλει». Κύριε Βενιζέλο, καλά τα λέγω; Θα µπορούσα να του πω:
«∆εν σε µέλει. Αν τα θες, να έρθεις στη Βουλή. Ζήτα τα από τους
συναδέλφους στη Βουλή». Τα πήρε όλα πακέτο.

∆ιαβάζω εφηµερίδες. ∆ιαρρέει τα πάντα να ξέρετε, τι είπα, τι
δεν είπα. Αιφνιδιάζοµαι. Ξαναπάω και του δίδω συµβόλαιο, πράξη
εξοφλήσεως, πηγή προελεύσεως του χρήµατος για το περίφηµο
διαµέρισµα, palazzo reale. Του δίδω παραστατικά, δάνειο, πότε
ελήφθη, πώς ελήφθη, εγγυήσεις, δόσεις, πρόωρη εξόφληση, µε-
ταφορά, Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο, τράπεζες. «Θες τίποτα
άλλο;». Μου λέει: «Μα, κύριε Υπουργέ, δεν σας εξετάζω εσάς».
«Ναι, αλλά στις εφηµερίδες δίδεις και γράφουν». Και τον τσί-
µπησα ότι τα λέγει εκείνος.

Του λέω κάποια στιγµή: «∆ύο ναυτιλιακές εταιρείες συνεζη-
τήθη πως θα αναπτύξουν συνεργασία». Η µια ήταν δική του. Μου
λέει: «Συγχώνευση, ε;». Του λέω: «Όχι, συνεργασία». Κύριε Πρό-
εδρε, την άλλη µέρα η εφηµερίδα είχε τίτλο «Συγχώνευση». Και
του το είπα την άλλη µέρα.

Και επειδή συνεχίζεται η ιστορία, γράφουν οι εφηµερίδες –τα
δίνει ο ίδιος, φαίνεται- του στέλνω µήνυµα, του ζητώ τηλέφωνο.
«Θα ξανάρθω να σου δώσω και άλλα στοιχεία, να δούµε τι θα κά-
νεις. ∆εν έχω υποχρέωση. Θα σου τα δώσω». Του δίνω, κύριοι
συνάδελφοι, δι’ επιστολής τους οικογενειακούς µου τραπεζικούς
λογαριασµούς. Του αδελφού µου τον έχει στα χέρια του. Έχει
χαρτί. Η γυναίκα µου και εγώ κοινούς λογαριασµούς. Οι κόρες
µας. Τα πάντα. Και µετ’ ου πολύ, συντάσσει αυτό το οποίο έχει
εις χείρας σας και δια του οποίου θεωρούµαι ηθικός αυτουργός
σε κάποια εκβίαση, εικαζόµενη, µη ενδεχοµένη, ούτε εγώ δεν
ξέρω πώς. Αλλά πάντως στον κόσµο περνάει: Ο Παυλίδης είναι
ο ηθικός αυτουργός.

Εγώ για την ιστορία και µόνο καταθέτω στα Πρακτικά, παρ’ ότι
τα έχει η δικογραφία, τα παραστατικά που σας λέγω και έχουν
σχέση µε το διαµέρισµα -παρακαλώ κρατήστε τα- όπως επίσης
και την κατάθεση, 14 Μαΐου του Μανούση που λέει «Θα αναστα-
τώσω την πολιτική ζωή του τόπου».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αριστοτέλης Παυλίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας τα λέω αυτά για να καταλάβετε πώς δουλεύει. ∆εν µπορεί
να το κάµει ο καθένας από εσάς. Αµφιβάλλω αν κάποιος από εδώ
µέσα µπορεί να κινήσει µηχανισµό δηµοσιογραφικό ΜΜΕ που να
βοµβαρδίζει κάθε µέρα τον κόσµο. ∆εν µπορείτε. Και για να µην
είµαι απόλυτος, όσους γνωρίζω δεν τους θεωρώ ότι έχουν την
ικανότητα να κινήσουν τέτοιους µηχανισµούς.

Γράφει τώρα το διαβιβαστικό. «Καταγγέλλει, λέγει, ότι αδικεί-
ται. Τον κυνηγάς». Αυτά είπε και στα γραφεία που κατέφυγε.
«Προ της απειλής ή ικανοποιείς τα αιτήµατά µου ή ανοίγω το
στόµα µου». Αυτά είπε. «Με κυνηγάς, µε καταδιώκεις, µε κατα-
στρέφεις». Όποιοι καταδιώκονται στα Υπουργεία τουλάχιστον
που πέρασα έχουν τριακόσιους τρόπους να προστατευτούν.
Γύρω τους είναι σαράντα δικηγόροι. Αν δείτε τα χαρτιά που έχει
στείλει στο Συµβούλιο Επικρατείας, στο Ελεγκτικό Συνέδριο, στο
Υπουργείο, πράµατα θάµατα, οι αµοιβές που θα πλήρωσε στους
δικηγόρους είναι µισό καράβι.

Λέει λοιπόν µέσα και το χωνεύει ο ανακριτής. ∆εν µελετά. ∆εν
ρωτά. Λέγει ότι τον τάδε διαγωνισµό της 20ης Νοεµβρίου 2006,
ενώ τον πήρα, τον έδωσες αλλού και µε αδίκησες και έκαµες και
έδειξες.

Κύριοι συνάδελφοι, είναι τέτοια η διαδικασία των διαγωνισµών
–εδώ είναι διατελέσαντες Υπουργοί Ναυτιλίας Αιγαίου και Νη-
σιωτικής Πολιτικής- που δεν µπορείς να παρέµβεις. Συλλογικά
όργανα. Πρέπει να είσαι πολύ µεγάλος κατεργάρης και να σοφι-
στείς διαβολικά πράγµατα, να µπερδέψεις τον κόσµο. Και ποιος
µπερδεύεται σήµερα; Ο διαγωνισµός περί του οποίου οµιλεί στις
5 ∆εκεµβρίου 2006 από την αρµόδια επιτροπή ανεκοινώθη ότι
τον έβγαλε µειοδότη. Ο ανταγωνιστής του µε άλλους δικηγόρους
την ίδια στιγµή προσβάλει την απόφαση της επιτροπής. Και αρ-
χίζει µια ιστορία, Συµβούλιο της Επικρατείας. Το Συµβούλιο της
Επικρατείας επιτέλους απαντά. Και ο οµιλών 26 Απριλίου υπο-
γράφει την κατακύρωση υπέρ Μανούση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αριστοτέλης Παυλίδης
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία έχουν ως εξής:

7906 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7908 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΗ’ - 6 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2009 7909



7910 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7912 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7914 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Η επόµενη φάση είναι προσφυγή
κατά της αποφάσεως Υπουργού. Ελεγκτικά συνέδρια, συµβούλια
της Επικρατείας, εκλογές. Εγκαταλείπω το Υπουργείο. Ο επόµε-
νος Υπουργός βρήκε το θέµα και το Φεβρουάριο του 2008 αφού
ζήτησε τη γνώµη της Ολοµελείας του Νοµικού Συµβουλίου, τότε
υπέγραψε. Όµως, ένα χρόνο δικαστήρια.

Τώρα γιατί σας το λέω αυτά; Όπου είχε δίκιο, υπογραφές
έπαιρνε. Όπου δεν είχε δεν έπαιρνε. Και όχι µόνο το στέλεχος
το κοµµατικό. Και άλλοι το ίδιο.

Γιατί στις 27 του µηνός Απριλίου έγινε ότι γράφουν οι εφηµε-
ρίδες; Με ενηµέρωσε το γραφείου του Πρωθυπουργού περί των
διαµαρτυριών-καταγγελιών. Ποιες είναι οι καταγγελίες; Συνερ-
γάτης µου τον επεσκέφθη στο γραφείο του. Κύριε Βορίδη, δεν
διαφωνώ πολύ µε αυτά που λέτε. Άµα, έρχεται ένα στέλεχος του
κόµµατος, αναπτύσσεις σχέσεις, φιλίες. ∆εν είναι απολύτως
σωστό αλλά και στο γραφείο του θα πας και στο σπίτι του. ∆εν
είναι ο τυχαίος, ο συναλλασσόµενος απλώς.

∆εν συγχωρώ τα αδιάφορα, αλλά κάνω την απόπειρα απαντή-
σεως. Κύριοι συνάδελφοι, ακούστε σύστηµα. Στις 25 Απριλίου
2007 ενώ βρίσκοµαι στη Μυτιλήνη µου λέει ο συνεργάτης µου:
«Έχω κάτι σοβαρό να σου πω». «Αύριο έρχοµαι, θα µου το πεις
αύριο, αφού είναι σοβαρό». Στις 26 το βράδυ γύρισα. Στις 27 το
πρωί πηγαίνω στο Υπουργείο και τον βλέπω να περιµένει στον
προθάλαµο. Του λέω, «περίµενε λίγο µήπως κάνω κανένα τηλέ-
φωνο. Τότε µου τηλεφωνεί διευθυντής του γραφείου του Πρω-
θυπουργού ως είχε υποχρέωση και µε ενηµέρωσε για τα
λεγόµενα από τον κ. Μανούση. Τον φωνάζω µέσα. Γίνεται µακε-
λειό. «Τι γύρευες στου Μανούση;». Μου λέει: «Πριν πεις οτιδή-
ποτε πάρε αυτό το φάκελο». Ξέρετε τι είχε µέσα ο φάκελος; Τον
φάκελο τον είχε φέρει κατ’ αρχάς υπάλληλος του Μανούση.
Έστειλε δύο φωτογραφίες επισκέψεως στο γραφείο του Μα-
νούση παγιδευµένος µε τις κάµερες ότι ο άνθρωπος πάει να
εκβιάσει και να πάρει παράδες και πάει κάτω από τις κάµερες.
Μου στέλνει λοιπόν τις φωτογραφίες, όπως κάνει η µαφία που
στέλνει κανένα αυτάκι κοµµένο, κανένα δάκτυλο, στις 25 του
µηνός και µου το πασάρουν στις 27. Την ίδια ώρα µου έρχεται και
το µήνυµα: Μου λέει: «Έχε το νου σου και καλά έπραξα, άριστα,
τους ευχαριστώ, το και το.»

Αν αυτό δεν είναι εκβιασµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εσείς που είστε νοµικοί, τότε ποιο είναι; Κύριοι Υπουργοί διατε-
λέσαντες και εσείς οι εν ενεργεία, αν σας κάνουν κάτι τέτοιο πώς
θα το θεωρήσετε; Σας έστειλαν τις φωτογραφίες για να τις κορ-
νιζώσετε; ∆ιότι λέει ο κ. Ντογιάκος: «∆εν προβλέπει η νοµοθεσία
πώς αυτό, η φωτογραφία, είναι στοιχείο που συνιστά αµάρτηµα»
και το στέλνει στο αρχείο.

Βλέπω εδώ µέσα κάµποσους Υπουργούς. Σε σας αν το έστελ-
ναν, τι θα κάνατε; Πώς θα το παίρνατε; Εκβιασµός! Γι’ αυτό πήγα
και στον κ. Σανιδά. Εκβιασµός! Γιατί το έκανε αυτό; Είχε λάβει
µέρος σ’ ένα διαγωνισµό στις 16 Μαρτίου 2007. Είχε λάβει µέρος
µε περίεργα χαρτιά. Παρουσίαζε ένα βαπόρι, το «SAOS II» ότι
έχει ταχύτητα πάνω από είκοσι µίλια, όπως προέβλεπε η προκή-
ρυξη του διαγωνισµού, για να µπει στη δεύτερη κατηγορία, να
πάρει σύµβαση έξι ετών και λεφτά.

Είχαµε αλλάξει το πλαίσιο. Θυµάστε, κύριε Παπουτσή. Είπαµε,
αφού συναντηθήκαµε µε την Κοµισιόν να ξεφύγουµε από διαγω-
νισµούς κάθε χρόνο και έγιναν µακροχρόνιες συµβάσεις. Πα-
ρουσίασε χαρτί, όπως σας είπα. Το βλέπουν οι επιτροπές,
αιφνιδιάζονται. «Τι κάνουµε τώρα; Ποιος είναι ο σύµβουλός µας;
Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο. Στείλτε στο Πολυτεχνείο».

Το παίρνει λοιπόν το χαρτί το Πολυτεχνείο, ο Πρύτανης κ.
Μουτζούρης το στέλνει στη Σχολή των Ναυπηγών. Η Σχολή των
Ναυπηγών, επιστήµονες οι άνθρωποι, κάνουν το ραπόρτο τους
και φαίνεται –εδώ δεν υπάρχουν απόρρητα όπως ξέρετε, υπάρ-
χουν απόρρητα στην Ελλάδα;- έµαθε τι χαρτί ετοιµάζεται και
έβαλε µπροστά να δουλέψει η µηχανή.

Το χαρτί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνετάγη την Παρα-
σκευή 27 Απριλίου 2007. Θυµάστε την ηµεροµηνία που σας είπα
προηγουµένως; Στις 27 Απριλίου 2007. Σου λέει, αν αυτός ο
«κέρβερος» δεχτεί το χαρτί, χάσαµε τη δουλειά και κινεί τα διά-
φορα. Το χαρτί λοιπόν λέει: «Το προκείµενο πλοίο δεν επιτυγχά-
νει την προδιαγραφόµενη ταχύτητα της κατηγορίας II». Αυτό
σήµαινε: «Κύριε, δεν θα πάρεις το διαγωνισµό µε πλοίο κατηγο-
ρίας II». Το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αριστοτέλης Παυλίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
έχει ως εξής:

7916 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΗ’ - 6 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2009 7917



7918 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Αν το έπαιρνε, τι θα κέρδιζε; Το
Υπουργείο Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής, ∆ιεύθυνση Μετα-
φορών, πληροφορεί το Συµβούλιο της Επικρατείας. ∆ιότι ο κύ-
ριος, µετά τη δική µου την απόρριψη, πήγε στο Συµβούλιο της
Επικρατείας. Το Συµβούλιο της Επικρατείας τον απέρριψε, εδι-
καίωσε το Υπουργείο. Είχε κάνει και προσφυγή για αναστολή.
Αναγκάστηκε να παραιτηθεί, σου λέει «Μην τη φάω και από κει».

Ακούστε τα νούµερα τώρα. Αν έπαιρνε εκείνη τη δουλειά, θα

εισέπραττε στα έξι χρόνια για το κοµµάτι Κως-Νίσυρος-Τήλος-
Σύµη-Ρόδος 11.700.000 ευρώ. Επαναλαµβάνω, 11.700.000 ευρώ.
Για το κοµµάτι του νότου, προέκταση µέχρι Καστελόριζο, στα έξι
χρόνια πάλι 8.424.000 ευρώ. Σούµα: 20.124.000 ευρώ. Καταθέτω
και αυτό για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αριστοτέλης Παυλίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
έχει ως εξής:
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7920 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Ο καυγάς έγινε για το πάπλωµα! Ο
κύριος ο οποίος έστελνε γράµµατα –από τη δικογραφία είναι όλα
αυτά, µη νοµίζετε ότι είναι απόρρητα- «γνωρίζετε ποιος είµαι και
τους αγώνες µου για την παράταξη», µε ξίφος τους αγώνες για
την παράταξη πήγε να διατρήσει τα πάντα, νόµιζε πως θα διέ-
τριε και το Υπουργείο ή τον Υπουργό και τους συνεργάτες του.

Εγώ δεν παριστάνω τον ήρωα, να εξηγούµεθα. ∆εν παριστάνω
τον ήρωα, αλλά έτσι µάθαµε να δουλεύουµε. Καταθέτω στα Πρα-
κτικά και αυτήν τη σηµαία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αριστοτέλης Παυλίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
έχει ως εξής:
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ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Μιλάµε για 20.124.000 ευρώ. Από
εκεί και πέρα χάλασε τον κόσµο. Όταν, λοιπόν, του χάλασε η
δουλειά µε τον Σανιδά, από εκεί που έλεγε «δεν θυµάµαι», άρ-
χισε η ιστορία τον Οκτώβρη και πάει λέγοντας. Και µετά σιγά-
σιγά ξετυλίγει τα διάφορα. Παρουσιάζει βίντεο –πιστεύω να το
είδατε- συρραφή σε µια τηλεοπτική εκποµπή. Θυµάται µια κατά-
θεση 7.500. ∆εν θα µιλήσω -και πάλι σας λέω- για τους τρίτους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έτσι εξελίχθηκαν τα πράγµατα, τα
οποία έδωσαν τροφή στη δικαιοσύνη. Η δικαιοσύνη λειτούργησε
καθ’ ον τρόπο λειτούργησε. Εγώ σας τα περιγράφω. Εσείς σχο-

λιάστε τα. Οι περισσότεροι εξ υµών είστε νοµικοί. Ένα πράγµα
µονάχα έχω να σας πω. Ο περί ου ο λόγος κύριος επί τριάντα
επτά γραµµών πήρε τις δώδεκα στο Υπουργείο µας, συν τα όσα
επί Μανώλη Κεφαλογιάννη πήρε από διαγωνισµούς του Υπουρ-
γείου Εµπορικής Ναυτιλίας. ∆ηµοσιεύουν οι εφηµερίδες ότι µά-
ζεψε πάνω από 30.000.000 ευρώ. Πάρτε και αυτό το έγγραφο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αριστοτέλης Παυλίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
έχει ως εξής:

7922 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Τον ερωτά ο τηλεπαρουσιαστής
προ ηµερών. «Καλά, ρε χριστιανέ, πόσα ήθελες να πάρεις; Και να
πούµε ότι είχες και το Queen Mary!» Ξεσηκωµένος ο κόσµος!

Καταθέτω διαµαρτυρίες όλου του βορειοανατολικού Αιγαίου.

Πάρτε από τη Λήµνο.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αριστοτέλης Παυλίδης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
έχει ως εξής:
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7928 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Πάρτε από τη συντονιστική επι-
τροπή. «Απαλλάξτε µας από τα παπόρια του! Καλύτερα να µην
έχουµε παρά αυτά τα σαπάκια».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αριστοτέλης Παυλίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
έχει ως εξής:
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ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Μέσα σ’ εκείνο το κλίµα, λοιπόν,
εζήσαµε και ατυχώς ζούµε ακόµη µέχρι σήµερα. ∆εν σας δίδω
άλλα στοιχεία για το ποιόν. Αυτό που κάνω απόψε είναι πολύ
βαρύ για µένα, πάρα πολύ βαρύ, το να αναγκάζοµαι να µιλώ για
έναν πολίτη, όποιος και να είναι. Όποιος και να είναι! Κύριοι συ-
νάδελφοι, δεν το αντέχω άλλο. Το καταβαίνετε ότι δεν το αντέχω;
∆εν το αντέχω! ∆ιαβάζετε εφηµερίδες; Παρακολουθείτε εκπο-
µπές; Από το πρωί κάθε µέρα, τώρα που µιλάµε ποιος ξέρει τι θα
βγάζουν. ∆εν είναι σωστό αυτό που κάνω να µιλώ για έναν πολίτη
από του Βήµατος της Βουλής. Αλλά σας λέω, ήµαρτον, δεν το
αντέχω! Μετά από τριάντα πέντε χρόνια; Και καλά σήµερα είναι

για µένα. Είναι για µένα, έχω µια αντίσταση, µια καρτερικότητα.
Εσείς µεθαύριο τι θα κάνετε; Θα βρίσκεται ο καθένας Μανούσης
και οι Μανούσηδες θα λένε ότι µπήκαν στο γραφείο σας, σας δώ-
σανε, φεύγουν έξω και θα σας κυνηγάνε διά βίου; Πού θα πάει
αυτή η ιστορία; Αναγκάζοµαι να τα πω.

Καταθέτω άλλες δηµοσιεύσεις. Αλλάζει τον πρόεδρο της εται-
ρίας κάθε λίγο και λιγάκι.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αριστοτέλης Παυλίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
έχει ως εξής:
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ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Έχει ρηµάξει τους πράκτορες. Θα
έρθουν να καταθέσουν άνθρωποι στην επιτροπή, αν γίνει, που
δεν θα το πιστεύετε. Θα παρελάσει η στρατιά του Αιγαίου από
εδώ, όχι για κανέναν ιδιαίτερο λόγο παρά για ένα µόνο: να ανα-
δειχθεί ένα θέµα που πιθανώς να βοηθήσει να καταλαγιάσουν οι
κατεργάρηδες. Πού θα πάει αυτή η ιστορία; Ογδόντα τεσσάρων
χρόνων πρόεδρο έβαλε προχθές! Έχω δηµοσιεύσεις εφηµερί-
δων. Εσείς οι νοµικοί ξέρετε για ποιο λόγο µπαίνουν υπερήλικες.
Υγεία να έχει ο άνθρωπος! Ξέρετε για ποιο λόγο βάζουν υπερή-

λικες.
Υπουργείο Αιγαίου: «Μετά την ολοκλήρωση της έρευνας προ-

κύπτει µε σαφήνεια ότι η από 24 Ιουνίου του 2008 υποβληθείσα
µε το φάκελο των δικαιολογητικών βεβαίωσή του είναι ψευδής».
Και λέει παρακάτω: επισύρει κάθειρξη αυτού µέχρι δέκα ετών.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αριστοτέλης Παυλίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
έχει ως εξής:
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ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΠΑΥΛΙ∆ΗΣ: Τώρα γιατί σας τα λέγω; Για να τα
πάρουν µεθαύριο, να τα διαβάζει ο κόσµος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά τα όσα διαλαµβά-
νει αυτό το περίφηµο κείµενο που σας διεβίβασε ο τακτικός ανα-
κριτής, τέλος, τρία πράγµατα έχω να πω ακόµη. Το µεγαλύτερο
µέρος της κοινοβουλευτικής µου ζωής το έφαγα ασχολούµενος
µε περιορισµένα θέµατα. Θα το θυµάστε, Πρόεδρε. Λίγα πράγ-
µατα: εξωτερική πολιτική και άµυνα, για χρόνια, -αυτό που
φοράω είναι το σύµβολο της Ευρώπης- οικονοµικά και τα νησά-
κια.

Εδηµιουργήθη εδώ στην Αίθουσα ένα ρεύµα των νησιωτών.
Και πήγε και παραπέρα. Πήγαµε και στην Ευρώπη. Εµείς το πή-
γαµε, οι Έλληνες το πήγαµε στην Ευρώπη.

Η ακτοπλοΐα, η ζωή µας. Παλέψαµε. Και χαίροµαι γιατί είναι
εδώ οι συνάδελφοι οι διατελέσαντες Υπουργοί Ναυτιλίας ή και
Αιγαίου που θέλω να πω για όλους ότι µπορεί να είχαµε κάποιες
διαφορές, αλλά έπεσαν µε τα µούτρα σ’ αυτό το µεγάλο εθνικό
θέµα και το οποίο ατυχώς παραµένει και αναδεικνύεται σήµερα
και µε τον τρόπο, κύριοι συνάδελφοι και κυρία Πρόεδρε του ΚΚΕ,
που το περιγράφετε.

Είναι θέµα! Πώς θα το κάνουµε; Ήλθε η ώρα της αναθεώρη-
σης. Ήλθε η ώρα της επανεξέτασης. Ήλθε η ώρα ο νόµος Πα-
πουτσή να δούµε πώς θα εκµοντερνιστεί. Έχουµε πλέον πείρα,
έχουµε στοιχεία και έχουµε ανάγκη να παρέµβουµε σε κάποιες
διαδικασίες, ώστε να µην έχουµε το φαινόµενο κάθε λίγο και λι-
γάκι να προσφεύγουν στο Συµβούλιο της Επικρατείας ή σε άλλα
όργανα διάφοροι και να µη µπορεί ο κόσµος να δει µπαπόρι στα
νησάκια!

Σηµειώστε δε ότι ο περί ου ο λόγος κύριος δεν κέρδισε ούτε
µια υπόθεση στο Συµβούλιο της Επικρατείας στρεφόµενος κατά
του Υπουργείου! Ούτε µία για δείγµα!

Εµείς, λοιπόν, εφάγαµε τη ζωή µας πάνω σ’ αυτά τα θέµατα.
Η πολιτική µας ζωή είναι γνωστή. Η κοινοβουλευτική µας είναι
ακόµα πιο γνωστή. Εδώ, µεταξύ µας. Μεταξύ ηµών, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν πρόσωπα που γνωρίζουν περιπέ-
τεια. Περιπέτεια της ζωής µου! Περιπέτεια!

Γι’ αυτό και δεν δέχοµαι υποδείξεις σαν αυτές που βγαίνουν,
«οδηγίες προς τους ναυτιλλοµένους», αβαρία δηλαδή. Νόµος
Ροδίων ναυτικός, πετάµε το φορτίο στη θάλασσα, άνευ αποζη-
µιώσεως µάλιστα, για να σωθούµε.

Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υποδείξεις. Κατά συνεί-
δηση οι πάντες και οι ψηφίζοντες και ο µη ψηφίζων. Εγώ δεν ψη-
φίζω απόψε. Αλλά κι εγώ λειτουργώ κατά συνείδηση, όπως
λειτούργησα σε όλη µου τη ζωή.

Γι’ αυτό από πρώτης στιγµής εδήλωσα: ∆εν αποστασιοποιού-
µαι. Όχι. Είµαι µέσα στα πράγµατα. ∆εν απεκδύοµαι ευθυνών.
Είµαι στα πράγµατα. ∆εν ανεξαρτητοποιούµαι.

Ανεξαρτητοποίηση σηµαίνει ότι η Νέα ∆ηµοκρατία από εκατόν
πενήντα ένας Βουλευτάς, θα έχει εκατόν πενήντα, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται. Και αν δεν γίνει κάτι άλλο –κάτι άλλο-, πάµε για
εκλογές. Παραγραφή, δηλαδή. ∆εν επεδίωξα παραγραφή, καµ-
µία απολύτως!

Και επιπροσθέτως, δεν παραιτούµαι! Παραιτούνται οι έχοντες
διαφωνήσει µε το κόµµα περί την πολιτική του ή µε την κυβέρ-
νηση, την οποία στηρίζουν µε την ψήφο τους. Έχω ζήσει εγώ τέ-
τοιες καταστάσεις εδώ. Θυµάστε τον Κόντε, Σπύρος Θεοτόκης.

Κύριοι συνάδελφοι, δεν παραιτούµαι. Παραµένω στη θέση
µου. Υπείκων εις όσα το Σύνταγµα, οι νόµοι και ο Κανονισµός της
Βουλής µας λέει. Και δεν δέχοµαι τη θεωρία των διευκολύνσεων.
∆ηλαδή διευκολύνεται ένα κόµµα, όταν ένα µέλος του παραδε-
χθεί πως είναι κατεργάρης; Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Τι είναι;
Ψεκάστε, καθαρίστε, τελειώσατε; Ο κόσµος έξω δεν καταλαβαί-
νει τι έγινε ή τι γίνεται;

Παραµένω στη θέση µου. Θα ακολουθηθεί η καθορισµένη δια-
δικασία. Και έχω να σας πω εν τέλει πως αν ψήφιζα απόψε, θα
ψήφιζα «ΝΑΙ» στην πρόταση περί συστάσεως ειδικής κοινοβου-
λευτικής επιτροπής για προκαταρκτική εξέταση.

Ευχαριστώ που µε ακούσατε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση.

Πριν προχωρήσουµε στη διαδικασία, θα µου επιτρέψετε να
σας ενηµερώσω ότι σήµερα το πρωί απέστειλα επιστολές εκ µέ-
ρους της Βουλής των Ελλήνων στον Πρόεδρο της Βουλής των
Αντιπροσώπων της Ιταλίας τον κ. Τζιανφράνκο Φίνι και στον Πρό-
εδρο της ιταλικής Γερουσίας τον κ. Ρενάτο Σκιφάνι µε αφορµή
τον καταστροφικό σεισµό που προκάλεσε τον θάνατο και τον
τραυµατισµό δεκάδων ανθρώπων στη γειτονική µας χώρα την
Ιταλία. Με τις επιστολές αυτές µετέφερα τη βαθύτατη θλίψη µας
για τους νεκρούς και τα συλλυπητήρια στις οικογένειες των θυ-
µάτων καθώς και την αλληλεγγύη της Βουλής των Ελλήνων προς
το δοκιµαζόµενο ιταλικό λαό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση επί της πρότασης
των πενήντα τεσσάρων (54) Βουλευτών του Πανελληνίου Σοσια-
λιστικού Κινήµατος για σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επι-
τροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης κατά το
άρθρο 86 παράγραφος 3 του Συντάγµατος, τα άρθρα 153 και
επόµενα του Κανονισµού της Βουλής και το άρθρο 5 του ν.
3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών» για την ενδεχόµενη
τέλεση, από τον πρώην Υπουργό Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτι-
κής Αριστοτέλη Παυλίδη, του αδικήµατος της ηθικής αυτουργίας
σε εκβίαση τελεσθείσα από δράστη (κατηγορούµενος Παναγιώ-
της Ζαχαρίου του Ζαχαρία) που µεταχειρίστηκε απειλή βλάβης
της επιχείρησης που ασκεί ο εξαναγκαζόµενος (Φ. Μανούσης),
κατ’ επάγγελµα, κατά συνήθεια και κατ’ εξακολούθηση κατά πα-
ράβαση των άρθρων 1, 13 περίπτωση στ’, 14, 16, 17, 18, 26 πα-
ράγραφος 1 εδάφιο α’, 27 παράγραφος 1, 46 παράγραφος 1
εδάφιο α’ , 94 παράγραφος 1, 98 και 385 παράγραφος 1 περί-
πτωση β’ του Ποινικού Κώδικα.

Θα προχωρήσουµε στη ψηφοφορία η οποία, όπως προανέ-
φερα, είναι µυστική και θα διεξαχθεί σύµφωνα µε τις διατάξεις
της παραγράφου 5 του άρθρου 155 και του άρθρου 73 του Κα-
νονισµού της Βουλής των Ελλήνων.

Για τη διεξαγωγή της µυστικής ψηφοφορίας σας διανέµονται
ψηφοδέλτια µε το όνοµα του κ. Αριστοτέλη Παυλίδη στα οποία
αναγράφονται οι λέξεις «ΝΑΙ», «ΟΧΙ» και «ΠΑΡΩΝ» καθώς και
επαρκής αριθµός λευκών ψηφοδελτίων. Επίσης, σας έχουν δια-
νεµηθεί και φάκελοι εντός των οποίων θα θέσετε τα ψηφοδέλ-
τια.

Η ψήφος εκφράζεται µε σταυρό δίπλα σε µία από τις τρείς λέ-
ξεις:«ΝΑΙ», «ΟΧΙ», «ΠΑΡΩΝ». Με την εκφώνηση του ονόµατός του
κάθε συνάδελφος θα προσέρχεται στη ψηφοδόχο όπου θα ενα-
ποθέτει το φάκελο µε τη ψήφο του και οι επί της ψηφοδόχου συ-
νάδελφοι θα επιβεβαιώνουν αναφέροντας το όνοµα κάθε
συναδέλφου που ψηφίζει. Επίσης, σύµφωνα µε το δεύτερο και
τρίτο εδάφιο της παραγράφου 10 του άρθρου 73 του Κανονι-
σµού της Βουλής σε περίπτωση ασυµφωνίας µεταξύ του αριθ-
µού των ψηφοδελτίων και του αριθµού των ψηφισάντων
επαναλαµβάνεται η καταµέτρηση. Αν και µε τη νέα αυτή κατα-
µέτρηση διαπιστωθεί ότι ο αριθµός των ψηφοδελτίων είναι µε-
γαλύτερος από τον αριθµό των ψηφισάντων καταστρέφεται, πριν
από τη διαλογή, αριθµός ψηφοδελτίων ίσο µε τον αριθµό των
επιπλέον ψηφοδελτίων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούνται επί του καταλόγου
οι συνάδελφοι κ. Ιορδάνης Τζαµτζής από τη Νέα ∆ηµοκρατία και
κ. Φίλιππος Σαχινίδης από το ΠΑΣΟΚ.

Καλούνται, επίσης, επί της ψηφοδόχου ως ψηφολέκτες οι συ-
νάδελφοι κ. Ελευθέριος Αυγενάκης από τη Νέα ∆ηµοκρατία και
κυρία Συλβάνα Ράπτη από το ΠΑΣΟΚ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λόγω της σοβαρότητας της ψη-
φοφορίας, ζητώ την έγκριση του Σώµατος, αντί για πρόεδρο της
εφορευτικής επιτροπής, να τεθούν δύο συµπρόεδροι στην εφο-
ρευτική επιτροπή, ο Αντιπρόεδρος της Βουλής, ο κ. Αναστάσιος
Νεράντζης και ο Αντιπρόεδρος της Βουλής, ο κ. Φίλιππος Πε-
τσάλνικος.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Συνεπώς η Βουλή ενέκρινε

οµοφώνως.
Παρακαλώ τους ψηφολέκτες να προσέλθουν στην ψηφοδόχο

και επαναλαµβάνω ότι οι επί της ψηφοδόχου συνάδελφοι θα επι-
βεβαιώνουν, αναφέροντας το όνοµα κάθε συναδέλφου που ψη-
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φίζει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψηφοφορία θα γίνει χωρίς να

υπάρξει καµµία διαφοροποίηση ως προς τη σειρά κανενός συ-
ναδέλφου για οποιαδήποτε δικαιολογία, πλην του συναδέλφου
Υφυπουργού Εξωτερικών, του κ. Κασίµη, ο οποίος θα ψηφίσει
πρώτος, γιατί πρόκειται να πάει στο Αεροδρόµιο «Ελευθέριος
Βενιζέλος», για να υποδεχθεί τους φοιτητές που έρχονται από
την Ιταλία. Επίσης, ο συνάδελφος, ο κ. Πάνος Παναγιωτόπουλος
από τη Νέα ∆ηµοκρατία και ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος από το
ΠΑΣΟΚ έχουν και αυτοί σοβαρό λόγο και θα ψηφίσουν αµέσως
µετά τον κ. Κασίµη. Κατά τα άλλα, η ψηφοφορία θα διεξαχθεί κα-
νονικά κατά αλφαβητική σειρά και παρακαλώ, µε ηρεµία θα προ-
σέρχεται ο καθένας συνάδελφος, θα ψηφίζει και µετά, θα γίνεται
η ανακοίνωση του ονόµατος του εποµένου συναδέλφου.

Σας γνωστοποιώ, επίσης, κύριοι συνάδελφοι, ότι στο Προε-

δρείο έχουν αποσταλεί σφραγισµένες επιστολές από συναδέλ-
φους που ευρίσκονται σε αποστολή της Βουλής και της Κυβέρ-
νησης, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ∆ΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Υπάρχει κάποιος κύριος

συνάδελφος ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Οι σφραγισµένες επιστολές οι οποίες απεστάλησαν στο Προ-

εδρείο για συµµετοχή στη µυστική ψηφοφορία για τη σύσταση ει-
δικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διεξαγωγή
προκαταρκτικής εξέτασης επί της υποθέσεως του κ. Παυλίδη,
σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής κατα-
χωρίζονται στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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7936 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΗ’ - 6 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2009 7939



7940 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7942 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7944 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7946 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7948 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7950 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ο πρώην Πρωθυπουργός κ. Κωνσταντίνος Σηµίτης µε επι-
στολή που απέστειλε στον Πρόεδρο της Βουλής αναφέρει ότι
επειδή δεν θα παρευρεθεί στη σηµερινή ψηφοφορία για τη σύ-
σταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διεξαγωγή
προκαταρκτικής εξέτασης επί της υποθέσεως του κ. Παυλίδη,

γνωστοποιεί ότι στηρίζει την πρόταση του ΠΑΣΟΚ. Επειδή η ψη-
φοφορία είναι µυστική, η επιστολή αυτή απλά ενηµερώνει το
Σώµα σχετικά µε το ότι στηρίζει την πρόταση του ΠΑΣΟΚ και πα-
ρακαλώ να καταχωριστεί στα Πρακτικά.

Η επιστολή του πρώην Πρωθυπουργού κ. Κωνσταντίνου Ση-
µίτη καταχωρίζεται στα Πρακτικά και έχει ως εξής:

7952 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κηρύσσεται περαιωµένη
η ψηφοφορία και παρακαλούνται οι κύριοι ψηφολέκτες να προ-
βούν στην καταµέτρηση και διαλογή των ψηφοδελτίων και την
εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(∆ΙΑΛΟΓΗ-ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΛΟΓΗ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να ανακοινώσω το αποτέλεσµα της διεξαχθείσης µυστι-
κής ψηφοφορίας.

Ψήφισαν συνολικά 294 Βουλευτές. Ευρέθησαν στην ψηφο-
δόχο 294 ψηφοδέλτια.

Υπέρ της πρότασης ψήφισαν 215 Βουλευτές.
Κατά της πρότασης ψήφισαν 67 Βουλευτές.
Ψήφισαν «ΠΑΡΩΝ» έξι Βουλευτές.
Ευρέθησαν και έξι ΛΕΥΚΑ ψηφοδέλτια.
Συνεπώς η πρόταση για τη σύσταση της ειδικής κοινοβουλευ-

τικής επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης γί-
νεται δεκτή µε την προβλεπόµενη πλειοψηφία της παραγράφου
3 του άρθρου 86 του Συντάγµατος και της παραγράφου 6 του
άρθρου 155 του Κανονισµού της Βουλής.

Προτείνω στο Σώµα η ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή να απο-
τελείται από δεκατρία µέλη, δηλαδή επτά από το κόµµα της Πλει-
οψηφίας, τρία από το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και
ένα από τα άλλα τρία κόµµατα, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας, το Συνασπισµό Ριζοσπαστικής Αριστεράς και το Λαϊκό Ορ-
θόδοξο Συναγερµό.

Η επιτροπή θα συγκροτηθεί σε Σώµα αύριο στις 17.00’ και θα
υποβάλει το πόρισµά της στις 27 Απριλίου 2009.

Επίσης, αύριο µέχρι τις 10.00’ παρακαλώ να έχω από τα κόµ-
µατα τις προτάσεις για τους Βουλευτές οι οποίοι θα συµµετά-
σχουν στην ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Η Βουλή απεδέχθη οµο-

φώνως.
Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το

Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της
σηµερινής συνεδρίασης.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το Σώµα παρέσχε τη ζη-

τηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 02.25’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα ηµέρα Τρίτη 7 Απριλίου 2009 και ώρα 18.00’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων και β) νοµοθετική
εργασία: ι) ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Εταιρείες
Ενηµέρωσης οφειλετών για ληξιπρόθεσµες απαιτήσεις και άλλες
διατάξεις»,

ιι) συνέχιση της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου (ονοµαστική ψηφοφορία) επί του σχεδίου νόµου:
«Άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος, κατά τις γενικές βουλευτι-
κές εκλογές, από τους Έλληνες εκλογείς που διαµένουν στο
εξωτερικό» και

ιιι) µόνη συζήτηση επί της αρχής των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου: «Κύρωση (1) της Σύµβασης Πώλησης και
Αγοράς Μετοχών µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και των
Εταιριών Ολυµπιακές Αερογραµµές Α.Ε., Pantheon Airways Ανώ-
νυµη Αεροπορική Εταιρεία και Marfin Investment Group Ανώνυ-
µος Εταιρεία Συµµετοχών, (2) τη Σύµβαση Πώλησης και Αγοράς
Μετοχών µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και των Εταιρειών
Ολυµπιακή Αεροπορία Υπηρεσίες Α.Ε., Ελληνική Εταιρεία Συ-
ντήρησης και Επισκευής Αεροσκαφών Α.Ε. και Marfin Investment
Group Ανώνυµος Εταιρεία Συµµετοχών και (3) τη Σύµβαση Πώ-
λησης και Αγοράς Μετοχών µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας
και των Εταιρειών Ολυµπιακή Αεροπορία Υπηρεσίες Α.Ε., Ανώ-
νυµη Εταιρεία Επίγειας Εξυπηρέτησης Αεροσκαφών Α.Ε. και
Marfin Investment Group Ανώνυµος Εταιρεία Συµµετοχών», σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ



7954 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)


